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Neposredna 
nasprotja 

Sevniški komunisti so v 
svojih razpravah že več
krat načeli vprašanje od
nosov med ljudmi. Pr i 
tem so se ustavili ob tre
nj ih v kolektivih, ob med
sebojnih sporih na vasi, 
ob neenakem vrednotenju 
fizičnega in duševnega de
la in še ob vrsti drugih 
slabosti, k i ustvarjajo na
sprotja med posamezniki. 
Iz razgovora s sekretar
jem občinskega komiteja 
tov. Jožetom Bogovičem 
povzemam nekaj najzna
čilnejših ugotovitev, k i pa 
seveda ne veljajo samo za 
sevniško občino, ampak 
so splošen pojav. 

f§ Tako na primer ne
kateri vodilni ljudje še ve
dno poveličujejo svoj po
ložaj in svojo osebnost ter 
skušajo s tem ustvariti 
vtis neodvisnosti. Drugi 
spet želijo biti priljubljeni 
in popularni za vsako ce
no, zato so bolj popustlji
vi , kot j im dopuščajo po
oblastila. Za ceno razpu
ščenosti in navidezne de
mokracije diha okrog njih 
pretirano domače vzdušje. 

H V nekaterih gospo
darskih organizacijah ob 
naporih za večjo proizvod
njo pozabljajo na človeka, 
zato pa toliko več časa 
namenijo strojem. Veliko 
premalo je še ukrepov za 
izboljšavo življenjskih po
gojev delovnih ljudi. 

B Pr i vrednotenju lju
di imajo še vedno več 
prednosti tisti, k i ne dela
jo z rokami, čeprav ni važ
no, kaj kdo dela, ampak 
kako dela! Načelo nagra
jevanja po delu je sicer 
že pomagalo odstraniti 
marsikatera nepotrebna 
nasprotja v kolektivih in 
treba ga bo uveljavljati še 
dosledneje. Slabost v tem, 
da včasih prav nagrajeva
nje po starem načinu daje 
prednost pisarniškemu 
uslužbencu, k i je z osnov
no šolo nekvalificiran vsto
pi l . med umske delavce, 
njegov šolski tovariš pa 
mora biti še tri leta vaje
nec, da doseže priznanje 
o kvalifikaciji. 

E§ Iz vseh nepravilnosti 
v odnosih lahko razbere
mo kršenje načel sociali
stičnega humanizma, k i se 
kaže v \ premajhnem upo
števanju delovnih ljudi. 

Tovariš Bogovič je za
ključil razgovor z mislijo, 
da b i bilo koristneje manj 
razpravljati o vprašanjih, 
k i so j ih dolžne reševati 
razne službe, i n bolj zasle
dovati predvsem to, s 
kakšnim o d n o s o m d o 
l j u d i rešujejo ta vpra
šanja. Imeti bi moral i več 
posluha do problemov 
človeka, k i so navidez 
majhni in nepomembni, 
vendar marsikdaj odločil
no vplivajo na njegovo 
sodelovanje p r i reševanju 
skupnih potreb. Najsi 
imamo še toliko nalog, 
problemov in težav, de
lovnega Človeka ne b i sme
l i prezreti in m u potem 
očitati, da ni :posoben, da 
n i zainteresiran in podob
no. Zvezo komunistov ča
kajo na tem področju uve
ljavljanja popolnejših od
nosov med l judmi zelo od
govorne natopi. 

Okrajna skupšč ina o kmetijstvu v letu 1965: 

Zbliževati tržne pogoje družbenih 
in zasebnih proizvajalcev 

čev, rejo piščancev, semen
skega k r omp i r j a i n jagodi-
čevja. 

0 davkih naj odločajo 
sveti in ne finančni 

organi! 
Navz l i c temu, da davčne 

olajšave ne bodo rešile tež-, 
k i h problemov zasebne kme
ti jske proizvodnje v celoti , 
naj b i občinske skupščine p r i 
odločanju višine pr ispevka za 
posamezne proizvodne okol i 
še ubrale tako po l i t iko , k i bo 
spodbudi la razširitev proiz
vodnje nasploh, z last i pa še 
v I I I . i n IV . pro izvodnih 
okoliših, saj za te družbeni 
sektor neposredno n i zainte
res iran. Zategadelj naj o 
davčni po l i t i k i do zasebnih 
kmet i j sk ih proizvajalcev od
ločajo pr i s to jn i s v e t i za 
kmeti jstvo i n gozdarstvo na
mesto finančno upravn ih or
ganov občine, k i v idi jo v dav
k i h samo proračunski doho
dek ,ne pa spodbudo za ve

čanje proizvodnje. Bržkone 
bo tako pogojeno sproščanje 
davkov povzročalo nove ad
ministrat ivne ukrepe, k i pa 
se utegnejo pozneje dodobra 
obrestovati. V 

V duhu takega priporočila 
občinskim skupščinam naj b i 
ponovno proučili meje zdajš
n j ih pro izvodnih okolišev in 
j i h , če je potrebno, spreme
n i l i ; 'upoštevati je treba olaj
šave, k i j i h predvideva osnu
tek zakona o pr i spevk ih in 
davk ih občanov. V celot i a l i 
vsaj delno se je treba odreči 
pr i spevkom iz dohodka od 
gozdov v IV . in II I . proizvod
n i h okoliših; oprost i t i plačila 
davkov za kmečke stavbe v 
IV . i n I I I . okoliših; kmetom 
proizvajalcem, k i so sodelo
val i v N O B , dat i ustrezne 
olajšave p r i plačevanju pr i 
spevkov od kmeti jstva, na
posled pa tud i kritično oce
n i t i i n odpisat i davčne dol
gove iz m i n u l i h let, če so na
stal i zaradi preve l ik ih občin
s k i h doklad. R E M . 

Iz pregleda sklepov i n pr i 
poročil je moč ugotovit i , da 
so l an i občinske skupščine i n 
kmet i jske organizacije v gro
bem real iz i ra le sklepe i n pr i 
poročila okrajne skupščine. 
Zataji le so le p r i pre jemanju 
odlokov o preživninskem za
varovanju kmetov, p r i uskla
jevanju razvoja kmet i js tva s 
p rog rami ostal ih panog, p r i 
kooperac i j i i n dvigu družbe
nega standarda. 

Potlej ko je okra jna skup
ščina L jub l jana na predzad
n j i seji razglabl ja la o osnov
n i h p rob l emih kmet i js tva v 
m inu l em letu, je svet za kme
ti jstvo i n gozdarstvo pr ipra
v i l več poročil za letošnji 
razvoj kmet i js tva v okraju 
L jubl jana. M e d posameznimi 
točkami priporočil bo vsako
gar, k i ima oprav i t i s kme
t i jstvom, nemara zanimalo 
predvsem tole: 

0 K a r zadeva pr ihodn j i 
razvoj i n obnovo vinogradni
štva, morajo kmeti jske orga
nizacije n a območju Novega 
mesta i n Bele kraj ine zagoto
v i t i ustrezno i zb i ro cepljenk 
z ureditv i jo lastne trsnice a l i 
v kooperaci j i izven meja 
okraja. Razen tega naj izde
lajo program za obnovo vi
nogradništva, p r i čemer je 
treba upoštevati nadal jnj i 
razvoj tur i zma. 

0 Z a izboljšanje razmerja 
v s t ruk tu r i živine, predvsem 
pa da b i preprečili "upadanje 
števila plemenske živine, bo 
treba ured i t i enake ekonom
ske pogoje za proizvodnjo 
mleka i n mesa. Zategadelj je 
treba usk lad i t i tržne cene 
mleka i n mesa vsaj v raz
mer ju 1: 7, ka r v glavnem 
ustreza vrednost i potrošene 
količine mleka za 1 kg pr i ra 
s tka telečjega mesa. 

N a ta način bo dob i l za
sebni proizvajalec ekonomsk i 
interes za rejo krav i n pro
izvodnjo mleka , medtem ko 
bodo mora l i družbeni obrat i 
izboljšati tehnologijo proiz
vodnje m l eka i n k r m e ter s 
tem zniževati proizvodno ce
no. 

@ K o govori priporočilo o 
kooperaci j i , podčrtuje pred
vsem pogoj, da naj kmet i j 
ske delovne organizacije skle
pajo kooperaci jske odnose 
z last i s kmetovalc i , k i imajo 
možnosti pro izvajat i tržne v i 
ške. Kooperac i j sko proizvod
njo p a je treba gradi t i na 
enakovrednih ekonomsk ih po
goj ih, kakršni veljajo za 
družbeni sektor, saj bo le ta
ko ime l zasebni proizvajalec 
interes Izboljševati i n večati 
svojo proizvodnjo. 

P r i usmer janju kmet i jske 
proizvodnje v okra ju L jubl ja
na naj b i kooperaci ja usmer
ja la kmete predvsem v rejo 
goveje živine (krav ) , p i tan
cev i n plemenske živine, n a 
rejo pujskov za farme praši-

O D 4. D O 
14. F E B R U A R J A 

Približno od 4. do 7. 
in od 10. do 14. febru
arja padavine, k i botlo 
prešle v sneg. Med 7. in 
10. februarjem ter sre
d i meseca razjasnitve 
in hladneje. 

Dr. V . M . 

Ko bi vsi pismonoše... 
Vaš prijatelj — D O L E N J S K I L I S T — bo čez 

nekaj dni praznoval svoj petnajsti rojstni dan. 
Prav v teh dneh pred petnajstimi leti so se 
z vseh strani stekali v urednikovo mapo prvi 
rokopisi, gradivo za prve strani novega lista. 
V vseh naslednjih letih je bila ta mapa vedno 
debelejša, letniki lista so bili vedno obsežnejši, 
krog sodelavcev vedno večji, zelo hitro pa se 
je večal predvsem krog njegovih prijateljev — 
naročnikov in bralcev. 

Eno izmed vidnih obeležij petnajstletnega 
napornega dela kolektiva in lista naj bi bila 
tudi zaokrožena številka tedenske naklade — 
25.000 izvodov. V minulih dneh smo obiskovali 
posamezne pošte, zavedajoč se, da so prav 
pismonoše naši najboljši prijatelji in sodelav
ci, k i bodo s prav takim razumevanjem kakor 
vedno doslej širili naše glasilo in pridobivali 
nove in nove stalne naročnike. 

V ribniški in kočevski občini, koder je D O 
L E N J S K I L I S T stalen gost komaj dobro leto, 
jesenska akcija za pridobivanje novih naročni
kov n i najbolje uspela. Prav zaradi tega je do
volj možnosti, da se tu število naročnikov še 
močno razširi, saj je to list nas vseh, k i nam 
vsak teden prinaša dovolj domačega branja, 
vsakovrstnih novic, nas seznanja z razvojem 
občin, delovnih kolektivov, z delom občinskih 
skupščin itd., skratka z vsem tistim, kar mo 
ramo vedeti iz življenja domače, pa tudi so
sednjih občin. 

Tud i tu smo poprosil i naše stalne sodelav
ce in prijatelje pismonoše — vse Janeze s ko 
čevske pošte, Matijo iz Fare, Andreja, Borisa, 
Jožeta in druge pismonoše iz Ribnice, Vileval-
da iz Ortneka, Toneta in Danico iz Dolenje vasi 
in še vse ostale za pomoč pr i razširjanju lista, 
z pomoč p r i — upajmo — uspešnem naskoku 
na magično številko 25.000. Obljubili so aktiv
no sodelovanje in prepričani smo v njihov 
uspeh. 

In že me je ustavil na cesti pismonoša A n 
drej iz Ribnice: »Veš, ves dan sem že na no
gah, niti kositi ne utegnem. Poglej, naročilnice! 
Zagrizli smo se, da je veselje . . . v nekaj dneh 
petdeset novih naročnikov — samo z naše po
šte! . . . Pismonoše najbolje vemo, kaj ima že 
kdo naročeno in kaj b i še lahko imel; najbolje 
znamo svetovati, najbolje poznamo ljudi. Pre 
cej nas sicer zamudi, le redkokdaj pa je naše 
prizadevanje brezuspešno. Mis l im, da bomo 
na naši pošti prav lahko do konca februarja 
pridobi l i najmanj 100 novih naročnikov . . . « 

In spet je o d h i t e l . . . Le tako naprej, vsi 
naši Janezi, Andreji, Jožeti, M a t i j e . . . In hvala 
vam! F . G. 

N e i z t r o h n j e n o s r c e 

V zimi 1849 je v skromnem kranj
skem prebivališču dohtarja Franceta Pre
šerna ugašalo veliko, veliko slovensko 
srce, veliki prerok naše sedanjosti. 8. fe
bruarja je ugasnilo. Krvoskrunske roke 
nazadnjašlva in licemerstva pa so brez 
usmiljenja zmetale v ogenj vso njegovo 
pesniško zapuščino. Kdo ve, kakšen vrh 
slovenskega Parnasa je tedaj sprhnel v 
pepel! 

A zaman vsa nuja! Pokopali so tru
plo, za vekomaj pa je ostalo neiztrohnje
no srce Prešernovih poezij. 

In to srce je postajalo iz leta v leto, 
iz desetletja v desetletje, na prelomu sto
letja v stoletje večje, bolj goreče, bolj 
pričujoče, bolj roteče, hrabrilo nas je. 
spremljalo vse in vsakogar v bridkem in 
lepem. Govorilo nam je — razumljivo in 
presunljivo — v našem jeziku, žlahtnem 
jeziku, tako dolgo stisnjenem v kmečkih 
bajtah, revnih predmestjih in zaničeva-
nem v predsobah gospode. In ovedeli 
smo se, da je to neiztrohnjeno srce naša 
največja kulturna dediščina, dediščina 
slovenske besede, napredne misli, odkri
tosti in bridkih spoznanj, velikega po
slanstva ljubezni. Naša revolucija je usto
ličila njegove davne sanje: 

Prost, ko je b i l očakov, 
naprej naj bo Slovencev dom! 

Mi pa s pesnikom z upanjem ponovi
mo: 

Žive naj vsi narodi, 
k i hrepene dočakat' dan, 
da koder sonce hodi 
prepir iz sveta bo pregnan! 

Lesni so obnovi!! 868 železni
ških V©£ 

Podjetja za popravljanje 
voz v Dobov i je znano po so
l i dn ih uslugah i n zmern ih ce
nah. V njem je zaposlenih 
135 l j ud i . L a n i so oprav i l i 
člani ko lekt iva vel iko delo. 
Popo lnoma so obnov i l i 868 
železniških voz, tekoča popra
v i la pa so oprav i l i na 1.600 
vozovih. Na3Wi b i lahko še 
50 rev iz i jskih poprav i l na 
zračnih zavorah i n številna 
druga dela. 

Za letos so sprejeli okvirni 
plan, v katerem predvidevajo, 
da bodo ustvarili za 370 mili
jonov dinarjev vrednosti. Tre

nutno so v skrbeh zaradi po
manjkanja lesa, pločevine i n 
raznega prof i lnega železa. 
Pogodbe že podpisujejo, ven
dar ne vedo, če j i h bodo lah
ko v redu izpolnjeval i . S ce
no, k i jo pređ'agajo, ^nimajo 
težav i n naročniki se rad i 
obračajo nanje, ker ostaja 
podjetja enake usčus? zaraču
navajo mnogo draže. 

K l j u b n i zk im cenam so v 
zadnjom letu znatno izboljša
li osebne dohodke dalavcev. 
Najnižji pre jemki so 33.000 
dinarjev, povprečje osebnih, 
dc^hodfrov p£ znaša zdaj 50 
tisoč dinarjev. 



ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED 
P R E D S P O M L A D A N S K I M I V O L I T V A M I 

VOLITVE NA OBČINSKI 
SKUPŠČINI 

V zadnj i številki smo 
govor i l i o kandidac i j sk ih 
zbor ih , o postopku p r i po
stavl janju kandidatov i n 
o potrjevanju kand idatur 
po občinski vo l i ln i k o m i 
s i j i . Zdaj nas zanima na
slednja faza volitev — vo
l i tve n a občinski skup
ščini- Preden p a občinska 
skupščina lahko vo l i , mo ra 
b i t i tud i sama izvol jena. 
T u d i polovico njenega se
stava je treba obnovit i 
vsako drugo leto. 

Naša predpostavka je, da 
smo i z b r a l i ' n a kand idac i j sk ih 
zbor ih — n a zbor ih volivcev 
i n zbor ih de lovnih l j ud i — 
kandidate za vse zbore vseh i t 

skupščin, čeprav to, ko t smo ' 
že to l ikokrat poudar i l i , po
nekod ne bo potrebno, ke r 
se lahko zgodi, d a imajo n a 
območju kakega zbora vol iv
cev občinskega odborn ika z 
dveletnim mandatom, repu
bliškega poslanca s štirilet
n i m mandatom i n zveznega 
pos lanca spet z dveletnim 
mandatom- M e d kandidac i j 
s k i m pos topkom za občinsiso 
skupščino i n neposrednimi 
vo l i tvami n i vmesnega člena 
— volitev na občinski skup
ščini. Odbornike ob "h zborov 
občinske skupščine bodo vo
l i t i vo l ivc i oz i roma delovni 
l judje na neposrednih vo
l i tvah. 

BSj Potem ko bo izvoljena 
polovica sestava občinske 
skupščine (obeh zborov) , se 
bo sestala^občinska skupšči
na, da b i ver i f i c i ra la mandate 
polovice nov ih odbornikov i n 
izvo l i la potrebne organe. Nato 
bo iz svoje sredine izvol i la 
odbornike okrajne skupščine, 
i n sicer samo namesto t ist ih, 
k i j i m je pretekel dveletni 
mandat. Potlej bo i zmed kan
didatov za republiško i n 
zvezno skupščino, k i so b i l i 
sprejet i n a zbor ih volivcev 
h i zbor ih delovnih l jud i , iz
vo l i la potrebno število po
slancev. Poslanci zborov de
lovn ih skupnost i republiške 
i n zvezne skupščine bodo s 
tem dokončno izvol jeni, med
tem ko bodo mora l i i zvo l i 
tev poslancev republiškega in 
zveznega zbora po t rd i t i še vo
l i v c i na neposrednih vol i tvah. 

čemu ta razloček? Po
jasni t i je treba, zakaj je iz
volitev enih poslancev n a 

občinski skupščini def init iv
na i n zakaj morajo izvolitev 
drug ih po t rd i t i še vo l i vc i . 
V z rok je ta, da sta republiški 
i n zvezni zbor splošna po l i 
tična predstavniška organa, 
k i ne predstavl jata samo po
samezno področje družbene 
dejavnosti, temveč vso druž
bo. Oba potemtakem i zp r i 
čujeta politično enotnost naše 
družbe i n sta zato politično 
odgovorna vsem vo l i vcem ne 
glede n a to, kje so zapo
sleni aCi p a če sp loh niso v 
delovnem razmerju. Drugače 
je s samoupravn imi , to se 
prav i z zbor i delovnih skup
nosti , ka j t i poslanci teh so 
b i l i tako i n tako izvol jeni pod 
neposrednim vp l i vom delov
n ih kolekt ivov in zato ne po
trebujejo še njihove vnovične 
potrditve. 

pii S icer p a p r i vo l i tvah re
publiškega i n zveznega zbora 
ne gre samo za to, d a vol iv
c i n a neposrednih vol i tvah 
potrdi jo izvol itev poslanca na 
občinski skupščini. Občinska 

NAŠ AKTUALNI 
KOMENTAR 

skupščina i m a namreč mož
nost i zvo l i t i več kandidatov 
— najmanj enega i n največ 
t r i . če bd b i l na občinski 
skupščini izvol jen samo en 
kandidat za republiški oziro
m a zvezni zbor, b i na nepo
srednih vo l i tvah vo l i vc i v res
n i c i samo še potr jeval i t isto, 
ka r je b i lo odločeno na občin
sk i skupščini, s tem d a mo
r a v tem p r ime ru dobi t i kan
didat absolutno večino vseh 
glasov, če pa se občinska 
skupščina odloči ža to, da 
izbere dva a l i t r i kandidate 
za republiški oz i roma zvezni 
zbor, morajo vo l ivc i na nepo. 

' s rednih vol i tvah izbrat i e n e 
g a i zmed dveh a l i treh, vpi
sanih na kandidatn i l i s t i . V 
tem p r i m e r u zadošča relaitiv-
na večina, ka r pomeni , da je 
izvol jen t ist i kandidat , k i je 
dobi l največ glasov. 

fi~l Zdaj se postavl ja še 
vprašanje, ko l i ko kandidatov 
se sp loh lahko »prebije« do 
volitev na občinski skupščini. 
N a to vprašanje smo odgovo
r i l i že v enem izmed prejš-

Z Grčijo nas vežejo stare vezi. 
Skupaj smo se v 19. stoletju pa v 
balkanskih vojnah bori l i proti oto-
manski Turčiji, branili smo svojo 
zemljo pred hitlerjevsko Nemčijo. 
Naša država meji na dolgi črti na 
Grčijo, v Solunu ima Jugoslavija 
svojo prosto cono. Pred nekaj leti 
smo dovršili veliko magistralo Se
žana—Beograd—Dževdželija, ta se 
nadaljuje potem čez Grčijo do Aten, 
od Soluna pa gre na vzhod, do Ca
rigrada. 

Velik del grškega tranzita gre 
zdaj prek našega ozemlja, Grčija iz
važa v zahodno Evropo predvsem 
svoje poljedelske proizvode. Med 
obema državama se odvija široko-
potezni maloobmejni promet, pred
videva se tudi sodelovanje v hidro-
energetiki. Naši turisti so redni go
stje Aten, Krete. 

Če pogledamo bilanco samo zad
njih desetih let, vidimo, kako moč
ne vezi so se spletle v tem času. K o 
bodo odpravljeni vizumi, se bomo 
lahko še bolj seznanili s to lepo me
diteransko deželo. Zdaj prihajamo 
kot turisti, potem bomo postali pri 
jatelji. 

Za plodno sodelovanje so vsi po
goji. Politična k l ima je ugodna, go
spodarstvi obeh dežel se spopolnju-
jeta. M i imamo les, vodno energijo, 
rude — Grk i pa predvsem poljedel
ske kulture sredozemske klime. 
Prek našega ozemlja gre reka turi
stov za Grčijo, gredo pa tudi grški 
proizvodi v srednjo Evropo. 

Nekdaj je bi l Balkan sod smod
nika — bi l je v bistvu to, kar je da
nes Srednji vzhod s svojimi zapleti 
in nenadnimi razpleti. Zdaj je po
stal cona miru . Grčija je lani nor
malizirala svoje stike z Bolgarijo, 
popravili so se odnosi z Romunijo. 
Sodelovanje balkanskih držav ni 
več navadna fraza, postalo je dej
stvo. 

Seveda je stopnja tega sodelova
nja še skromna. Nikakor je ne mo
remo primerjati s sodelovanjem 
skandinavskih držav, ali pa skupi-

Še tesnejši 
stiki z Grčijo 

ne Benelux — Belgije, Nizozemske 
in Luksemburga. N a Balkanskem 
polotoku so problemi, k i j ih rešuje
mo zdaj, bolj zamotani — kom
pleksni. Vendar so močni elementi, 
k i j ih lahko že kmalu izkoristimo. 

Eden teh je Donava, druga naj
večja evropska reka. K o bo dogra
jen hidroenergetski sistem na Dona
vi, v Železnih vratih, ko bomo prek 
velikega jezu zgradili še cesto in 
zraven železnico, potem bo sodelo
vanje med balkanskimi državami še 
bolj konkretno 

Lan i smo zgradili v vzhodni Srbi
j i važno cesto Niš—Dimitrovgrad. S 
tem smo povezali naš cestni sistem 
z bolgarskim. V Bolgarij i bodo le
tos asfaltirah: in modernizirali 340 
k m dolg odsek med Sofijo in tur
ško mejo. Odprla se bo velika ev
ropska promenada: Pariz—Beograd 
—Carigrad—Ankara in naprej v 
Iran. Balkan bo postal važno tran
zitno ozemlje, prek tega polotoka 
bo šel vse večji del trgovine med 
Evropo in prednjo Azijo. To so dej
stva, k i se bodo začela uresničevati 
že letos. 

Svetovna javnost spremlja zdaj z 
velikim zanimanjem dogodke na ju
govzhodu Azije. To je najbolj eks
plozivno področje na svetu. Med In

donezijo in Malezijo se nadaljuje 
hladna vojna, toda prave vojne ne 
bo — tako je ondan izjavil sam 
predsednik Indonezije Sukamo. In
donezija je zaradi Malezije izstopi
la iz Združenih narodov, vendar ne 
misl i na ustanovitev nove, revolu
cionarne svetovne organizacije. To 
je dejal po svojem povratku iz Pe
kinga indonezijski zunanji minister 
Subandrio. T a izjava je delovala po
mirjevalno. 

Nov moment je nastopil v viet
namskem vprašanju. Sovjetska de
legacija na čelu s predsednikom 
vlade Kos ig inom bo kmalu obiskala 
Hanoi , glavno mesto D R Vietnama. 
Se bo vojna v Vietnamu razširila? 
Večina mednarodnih opazovalcev 
meni, da ni razlogov za to. Res je, 
ameriški listi govore, da bodo Zdru
žene države raztegnile akcije svojih 
letal tudi na ozemlje Severnega V i 
etnama pa Laosa, vendar pa po
udarjajo, da vabi predsednik John
son sovjetske voditelje na razgovor 
v VVashington. { 

V spremstvu premiera Kosigina 
bo tudi Juri j Andropov, k i je v C K 
zadolžen za stike z drugimi partija
mi . Med obiskom v Severnem Viet
namu bodo sovjetski predstavniki 
govorili tudi o odnosih med SZ in 
Kitajsko pa o konferenci delavskih 
partij o sedanjem položaju v svetu. 

V tem pogledu je položaj vse prej 
kot jasen. Indonezijska partija, k i 
govori često tudi v imenu kitajske 
partije, je odločno izjavila, da ni 
pogojev za svetovno konferenco ko
munističnih in delavskih partij. Z 
drugimi besedami: Peking si zamiš
lja tako konferenco samo pod k i 
tajskimi pogoji. 

Kaže, da Kita jski n i do tega, da 
se ta vprašanja rešijo s kompromi
som, z zbližanjem sovjetskega in ki 
tajskega stališča. 

n j ih sestavkov: kandidat za 
kater iko l i zbor i n katerekol i 
skupščine je sprejet, če se je 
zanj odločil zbor volivcev 
oz i roma zbor delovnih l jud i , 
čigar območje obsega eno de
setino vseh volivcev z območ
j a vol i lne enote- če je torej 
na območju vol i lne enote za 
republiškega poslanca deset 
zborov i n če vsak postavi 
svojega kandidata, torej to 
pomeni , da občinska, skupšči
na i zb i ra oz i roma vo l i i zmed 
desetih kandidatov. 

|&2! Prihodnjič bomo spre
govor i l i o ustanovi odpokl ica, 
k i je p r i nas še premalo po
jasnjena. V tej zvezi bomo 
odgovori l i tud i n a vprašanje, 
kakšen je mandat našega po

slanca: čisti predstavniški a l i 
imperat ivn i a l i kombinac i j a 
obojega. Pojasni l i bomo tud i , 

v kakšnem p r i m e r u se razp i 
šejo ponovne i n dopolni lne 
volitve. J B . 

Daljše cevi in več vaj! 
Po poročilih predsednika 

in poveljnika se je na let
n i konferenci gasilskega 
društva v Otočcu razvila 
živahna razprava o uspe
hih i n pomanjkljivostih v 
preteklem letu. Lani je 
društvo pomagalo gasiti 
dva požara: v Har in j i vasi 
in na Luterškem selu. S 
sodelovanjem čete iz No 
vega mesta sta bi la poža
ra pravočasno pogažena, 
člani so dežurali tudi ob 
mostovih, k i so bil i v ne

varnosti zaradi naraslih 
voda. 

Društvo nima dovolj 
tlačnih cevi — uporabnih 
je samo 50 metrov. Brez 
cevi pa vode n i mogoče 
spraviti do ognja! Sektor
ski poveljnik Jože Repše 
iz Novega mesta je pohva
l i l društvo za uspešne 
akcije, pr ipomni l p a je, 
da b i morali imeti več 
vaj in posvetiti več skrbi 
mlademu naraščaju. 

Ponovno so izvolili od

bor, k i je vodil društvo v 
preteklem letu, častni 
predsednik pa je spet 
Franc Florjančič, aktiven 
gasilec že od ustanovitve 
društva leta 1907. Doma 
ima pravo zalogo dip lom 
in medalj za požrtvovalno 
delo, saj se navzlic 84. le
tom starosti še vedno ves 
posveča tej humani orga
nizaciji. M . G . 

JUMTKL 
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TEDENSKI NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 
© N a nedavnem zasedanju zborov zvez

ne skupščine so sprejeli več pomembnih do
kumentov, kot na primer proračun za leto 
1965, temeljni zakon o zavodih in dokument 
o zastaranju nacističnih vojnih zločincev. 
Državni sekretar za zunanje zadeve Koča Po-
pović je poročal o zunanji politiki naše drža
ve. Zaradi pomembnosti dokumentov povze
mamo iz njih nekaj najvažnejših ugotovitev 
in misli . 

Proračun za leto 1965 znaša 817.017 mili
jonov dinarjev, kar je za 8,6 odstotka več 
kot lani. To povečanje je dejansko le nomi
nalno, lahko bi rekli tudi navidezno, ker bo 
dejansko rabilo predvsem za kritje poveča
nih cen in osebnih dohodkov. 

Temeljni zakon o zavodih postavlja tudi 
te vrste delovnih organizacij v enakopraven 
položaj z drugimi. Posebej pa kaže poudari
t i novost v zakonu, po kateri pridobivajo za
vodi dohodek h a temelju opravljenega dela. 
To je, kot vemo, eno izmed najpomembnej
ših ustavnih načel. 

Ob napovedanem zastaranju nacističnih 
zločinov je zvezna skupščina sprejela doku
ment, s katerim obsoja predvideni ukrep 
Zvezne republike Nemčije. Njegovo uveljav
ljanje b i pomenilo, kot je rečeno v dokumen
tu zvezne skupščine, pravno, moralno in po
litično nedopusten ukrep, Id b i imel hude 
posledice. 

Državni sekretar za zunanje zadeve je po-
ročal poslancem o zunanji politiki naše drža
ve. Med drugim je dejal, da ima Jugoslavija 
diplomatske odnose s 86 državami. Jugosla
vija se je Ir.ni dosledno bori la za mi r in na
predek v svetu. Sodelovala je p r i vseh akci
jah za afirmacijo konstruktivnega in enako
pravnega mednarodnega sodelovanja. 

Na zasedanju zvezne skupščine je b i l do

končno sprejet tudi družbeni plan za leto 
1965. O njem smo že večkrat poročali. 

# V Mostarju je bi l te dni VI . kongres 
Zveze novinarjev Jugoslavije. Na njem so 
razpravljali o važnih dokumentih, med dru
g im tudi o kodeksu jugoslovanskega novi
narstva. Čeprav so bila glede tega različna 
stališča, saj so nekateri celo predlagali od
ložitev razprave o kodeksu,-je b i l na koncu 

Mili SKUPŠČBNSKI 
MITI 

ta pomemben družbeni dogovor o etičnih 
normah jugoslovanskega novinarstva ven
darle sprejet. Poudarjen je b i l tudi pomen 
javnosti za nadaljnji razvoj samoupravlja
nja. Na kongresu so podelili tudi listino za 
življensko delo. 

@ Jugoslovanska investicijska banka je 
nedolgo tega sprejela sklep o razdelitvi kre
dita v znesku 4,5 milijarde din, namenjenega 
graditvi turističnih objektov vzdolž važnej
ših cest. Z zgraditvijo teh objektov bomo 
pridobil i 3G09 novih postelj in 3100 mest v 
restavracijah. 

© Novinar »Dela« Igor Prešern je v uvod
n i k u obravnaval vzroke premajhnih uspehov 
glede dviga produktivnosti dela. Prekomer
no zaposlovanje delovne sile je navedel kot 
Vzrok, da nismo dosegli pomembnejših uspe
hov pr i povečevanju produktivnosti dela. 

Njegova ugotovitev se nanaša predvsem na 
nekvalificirano delovno silo. 

9 V kazinski dvorani v Ljubljani je vsa
k ih štirinajst dn i javna tribuna, na kateri 
obravnavajo vprašanja, k i so trenutno naj
aktualnejša in najbolj v središču pozornosti 
širše javnosti. Teme za javno tribuno so 
vnaprej določene in objavljene v osrednjem 
dnevniku »Delo«. Na vprašanja občanov od 
govarjajo odgovorne osebnosti in strokov
njaki za posamezna vprašanja. Na prvi taki 
javni tribuni so razpravljali o vzrokih nara
ščanja cen, na drugi pa so občani dobili od
govor na vprašanje »Ka j je z gradnjo ljub
ljanske bolnišnice?« Javna tribuna, Id jo vsa
kokrat vodi glavni urednik »Dela« Jože Smo
le, ima naziv »Zakaj tako?« A l i ne b i kazalo 
odpreti take redne javne tribune tudi dru
god? 

® Prejšnji teden so zasedali odbori re
publiške skupščine. N a dnevnem redu raz
prave so bila predvsem proračunska vpraša
nja. Po prvem predlogu proračuna za leto 
19G5 bodo znašala vsa proračunska sredstva 
116.217 milijonov dinarjev, kar je za 26 od
stotkov več kot lani. Podobno, kot smo za
pisali za zvezni proračun, velja tudi za re
publiškega, da je povečanje v pr imeri z lan
sk im letom le navidezno oziroma nominalno, 
saj bo treba s presežkom sredstev krit i po
večanje cen in večje osebne dohodke. 

© V Jugoslavijo sta prispela na obisk 
grški premier Papandreu in njegov zunanji 
minister. N jun obisk pr i nas bo še bolj utr
di l sodelovanje dveh sosednjih, prijateljskih 
držav z različnimi političnimi sistemi. Njuni 
razgovori v Beogradu z nagimi državniki bo
do gotovo prispevali k zbližanju balkanskih 
držav. K 

• Br i tanska kra l j i ca v E t i o p i j i . 
N a povabi lo etiopskega v ladarja 
Hai lo Selasia je prispela v Ad is 
Abebo kra l j i ca El izabeta. Po osem
dnevnem bivanju bo odpotovala Se 
v Sudan. Njen soprog, pr inc F i l i p , 
bo nato obiskal Saudovo Arabi jo , 
odtam pa bo šel v Avstral i jo. Na 
zadnje bo obiskal še severne dele 
Bornea — obmejno področje med 
Malezijo i n Indonezijo. 

• Japonski obisk v SZ. Pred
sednik japonske vlade Sato je iz
jav i l , da b i z zadovoljstvom obi
skal Sovjetsko zvezo, če b i dob i l 
uradno povabi lo . Odnosi med Ja 
ponsko i n Sovjetsko zvezo se vso 
bolj normal iz ira jo , predvidevajo, 
da bodo v kratkem odpr l i redno 
in d irektno letalsko l in i jo Tok i o— 
Moskva . 

• U lbr icht obišče Kah-o? Vest O 
tem, da je predsednik Naser po-

_ vabi l predsednika državnega sveta 
D R Nemčije U lbr i ch ta v K a i r o , jo 
vzbudi la hudo k r i v Bonnu . N a 
vsak način b i radi preprečili to. 
Vest o povabi lu še nI b i l a uradno 
potrjena, zato nekateri menijo, da 
gre za pr i t i sk na Bonn , naj odobr i 
Združeni arabski republ ik i nove 
kredite. 

• Edva rd Karde l j v Londonu. 
Našo v lado Je n a pogrebu Chur
ch i l l a zastopal predsednik zvezno 
skupščine E d v a r d Karde l j . Ude
ležil se je tudi sprejema i n slav
nostne večerje, k i j o Je n a čast 
predsednikov v lad pr i r ed i l br i tan
sk i premier VVilson. 

• Combe v Brus l ju . Po ,Chur
ch i l l ovem pogrebu v Londonu se 
je Combe ponovno v rn i l v belgi j
sko prestolnico. T u so se nadalje
va l i razgovori o finančnih i n go
spodarskih vprašanjih. Kaže, d a 
so pozicije Combeja zda.) močnej
šo — vsaj na videz. Combe se drži 
na oblast i , toda notranja kr i za se 
nadaljuje. 

• Nobelova na.rrada za U Tanta? 
švedski akademiki se močno za
vzemajo za to. da b i dob i l gene
ra ln i sekretar Z N Nobelovo nagra
do za m i r . S tem b i ponovno po
udar i l i vlot^o svetovno organizacije. 
K o t mot iv za nagrado navajajo 
predvsem njegova prizadevanja za 
r r^ t ev ciprsko 

\ 



Razgovor v ribniškem INLESU o deviznem samofinansiranju: 

Nepotrebu iinešnjava z devizami 
Devizno samofinansiranje je pomemben korak naprej, toda . . . - Devize so, 
deviz ni - Izpolnjeni izvozni plan in dolg v inozemstvu! - Izvoz, ki je iz
voz, in izvoz, ki ni izvoz? - Samo 240 mark . . . - Majhen sveder in veliki 
problemi - Izvozni plan so za 3 odst. presegli, vendar so »pod planom«!? 

Zadnje čase vel iko govorimo o deviznem samofinanci-
ran ju , k a r z drug imi besedami pomeni : le t i s t i bo dobi l 
devize za uvoz nujno potrebnega proizvodnega mater ia la, 
strojev i td . , k i bo z izvozom ustvarjal devize, k i bo ustva
r i l čim več deviz. Ne b i se spuščal v načelno razglablja
nje o (to že vemo) dokaj težkem deviznem stanju, pač 
pa b i govor i l o konkre tnem p r ime ru . Ob i ska l sem kombi
nat lesne industr i je I N L E S v R i b n i c i i n zvedel dokaj 
zan imiv ih reči. V nekol iko pesimistično pobarvanem raz
govoru sta razen d i rektor ja V i n k a šparovca sodelovala 
še šef analitsko-planskega sektorja Janez Boje i n šef 
nabave Janez P i rke r . 

V s a lesna industr i ja , je po
uda r i l tov. šparovec, se nav
dušuje nad nov im dodeljeva
n jem deviznih sredstev za 
uvoz reprodukci jskega mate
r ia la . Pravzaprav n a m je vse
eno, kako so to imenuje i n 
kdaj bo do kra ja izpeljano 
(devizno samofinanciranje 
pomeni pomemben korak na
prej ) , važno je, da dobimo 
dovolj nujno potrebnih deviz 
za nemoteno proizvodnjo i n 
nemoten izvoz. 

I N L E S je v preteklem letu 
uporab i l za uvoz mater ia la 
komaj 3—4 odstotke ustvar
j en ih deviznih sredstev, se 
'pravti za t i s t i mater ia l , k!i 
ga doma sp loh n i mogoče 
dob i t i : orodje za f ino obde
lavo lesa, b rusn i papir , kar
tonska embalaža, spec ia ln i 
n i t ro l ak i , k i j i h uporabl jajo 
izrecno po naročilu inozem
s k i h kupcev i td . Vse to nuj
no potrebujejo, da b i sploh 
lahko izvažali nekatere art i
k le . K l j u b temu da je odsto
tek deviz, k i j i h potrebujejo 
za uvoz, zelo majhen v pri
mer jav i z ustvar jenim izvo
zom, j i h ne morejo dobit i . 
Tovarne kartonskega papir ja 
so dale potrdlo Jugobanki , 
da kartona, k i ga potrebuje 
lesna industr i ja , sploh ne iz
delujejo i n da ga je torej 
treba uvozit i , sredstev pa 
vseeno n i . B a n k a da soglasje 
na prošnjo o dodel i tv i deviz 
odobrava predviden nakup, 
sredstev pa s,pet n i ! 

Deja l i smo že, da je kom
binat porab i l le 3—4 odstotke 
ustvarjenih deviz za uvoz re
produkci jskega mater iala. Le
ta 1954 so izvoz i l i za mi l i j on 
46G tisoč dolarjev i n presegli 
i zvozni p lan za 3 odstotke. V 
dežele s čvrsto valuto (zahed) 
so izvoz i l i za 1,009.000 dolar., 
v dežele z nečvrsto valuto 
pa za 457.000 dolarjev. Tud i 
o tem smo že pred časom 
pisah, da je I N L E S pričel 
izvažati več končnih izdelkov 
i n manj žaganega lesa. K l j u b 
temu da je b i l l ansk i izvozni 
p lan presežen za 3 odstotke, 
so na bank i zvedeli, da iz
voza sploh niso dosegli, ker 
izvoza v dežele z nečvrsto va
luto ne smatrajo za izvoz! ! 
I n še i lustrac i ja : kombinat 
izdeluje i n izvaža sekano em
balažo, pr imerno za južno 
sadje, k i pa žal raste v deže
l a h z nečvrsto valuto (Iz
rael ) . Po drugi s t ran i pa po 
zagotovi l ih ' i zvoznih posred
n ikov (Slovenijales, Lesnina) 
n i moč celotne količine iz

voznih art ik lov izvozita v za
hodne države, n a področje 
čvrstih valut, ker je tam trg 
preveč nasičen, torej je nu
jen izvoz tud i v druge deže
le! 

K l j u b ve l ikemu izvozu, k i 
ga je I N L E S lan i dosegel, 
sedaj n i m a najosnovnejših 
sredstev za nabavo nujno po
trebnih mater ialov v inozem
stvu, tako da se upravičeno 
vprašujejo, kje so devize, k i 
so j i h z dokajšnjimi težava
m i us tvar i l i Dobavite l jem v 
I ta l i j i je kombina t že od ok
tobra dolžan za specialne la
ke i n kar tonsko embalažo 

okrog štiri i n po l mi l i jone 
l i r . Ves čas j i m naročeno 
blago dobavl jajo na dobro 
besedo zaradi doslej dobr ih 
pos lovnih odnosov, k i pa se 
bodo pričeli k rha t i . Dobava 
raznega mater ia la iz tujine 
(prav tako pa tud i plačilo) 
je vezana na točno postavlje
ne roke, vendar pa se vse 
prepogosto dogaja, da naro
čeno blago tud i po nekaj me
secev čaka — za mejo — na 
plačilo. Medtem ko tu dirja
mo za devizami, iščemo zve
ze i td . , proizvodnja t r p i — 

Inlesov obrat Smreka v Lo
škem potoku je zadnje me
sece preusmer i l proizvodnjo 
v izdelovanje posameznih de
lov za pohištvo, trg zanje pa 
so našli v ZDA. Po želji kup
cev lakira jo izdelke s speci-

Po dolgem času 
spet sejem 

1. februarja je b i l v No
vem mestu po daljšem pre
moru zaradi živinskih kužnih 
bolezni spet sejem za gove
do i n prašiče. K u p c e m je 
bi lo n a vol jo 729 manjših i n 
29 večjih prašičev ter 138 
3h:v- goveje živine. 

Cene so bile tokrat neko
l iko višje od cen n a zadnj ih 
se jmih v novembru lan i , 
predvsem zato, k e r je b i lo 
precej povpraševanja. Manjši 
pu jsk i so vel jal i od 10.500 do 
14.500 dinarjev, večji pa od 
15.000 do 29.000 dinarjev. Vo
le so ceni l i n a 400 do 430 di
narjev za k i l og ram žive teže, 
krave od 305 do 390 dinarjev 
k i l og ram i n junce a l i teličke 
od 420 do 435 dinarjev k i lo
gram žive teže. Razen 19 so 
b i l i v s i prašiči prodani . Go
veje živine je b i lo odkuplje
n ih 69 glav, največ za pleme, 
dve glavi je odkup i l a Mesar i 
ca, za zakol . 

a ln im i l a k i , za katere je kom
binat v I ta l i j i dolžan 4,5 mi 
l i j ona l i r . Ce bo dobavitel j 
ustav i l prodajo lakov, bodo 
mora l i ustavi t i tud i proizvod
njo v S m r e k i , okrog 80 l jud i 
n a obratu bo brez dela, na
zadnje bodo pa še zgubi l i 
ugoden ameriški trg, n a ka
terem so se p las i ra l i s tako 
težavo! Obrat v Loškem po
toku izvoz i v treh mesecih 
za približno 50.000 dolarjev, 
k a r je več, kakor je ves kom
binat vse leto po rab i l za 
uvoz reprodukci jskega mate
r ia la ! 
še konkreten pr imer , p r i ka

terem gre prav za malenkost
na sredstva, posledice p a so 
lahko zelo hude. P r i s t ro ju 
v v ra tarn i je zmanjkalo sve
drov, k i j i h je treba uvoz i t i 
iz matične tovarne v Nemči
j i . Naročili so j i h že 12. ok
tobra l an i , tovarna j i h je pr i 
p rav i l a do 1. novembra, ker 
pa niso b i h plačani, j i h še 
do danes niso dob i l i . Stro j 
dela še z ed in im svedrom i n 
če se ta po lomi , bo ostal brez 
dela del obrata, k i ustvar i 
letno okrog 800 mi l i jonov d i 
narjev . . . 

2e po ldrug i mesec je v po
prav i lu po l tovorni avto, ker 
ne morejo dobi t i nekater ih 
rezervnih delov i z uvoza. 
B a n k a ne more plačati iz nj i 
hovega računa 240 mark , re
zervni del i za avtomobi l pa 
so v skladišču Avtokomerca 
v L j u b l j a n i . . . 

Poslovno združenje sloven
ske lesne industr i je je napra 

v i lo predlog o par t i c ipac i j i 
deviz za posamezne izvožene 
art ik le . Po tem predlogu naj 
b i dobi la izvozna podjetja za 
žagan les (izvožen) 3 odstot
ke ustvar jenih deviz, za fur
n i r 5 odstotkov, za neobde
lane f inalne proizvode 10 od
stotkov, za površinsko obde
lane končne proizvode 15 od
stotkov i t d . Ce že govorimo 
o deviznem samofinancira-
n ju , b i mora l i ta s is tem spre
jet i , zagotoviti ustrezen od
stotek deviz za uvoz nujno 
potrebnega mater ia la , rezerv
n i h delov i td . , s čimer b i se 
izvoz — konkretno lesne in 
dustr i je — še bol j povečal, 
predvsem izvoz končnih iz
delkov, povečala p a b i se tu
d i kval i teta. F . G . 

S O D O B N O 

» L O V C I « I N L O V C I 

— Vidiš, bo l j e k o t n a m sc g o d i l o v c e m 
n a položaje . . . 

Umsko škropljenje sadnega drevja 
škropljenje je neobhodno 

potrebno delo v sadjarstvu. 
Danes brez škropljenja sadne
ga drevja ne moremo več 
pr ide lat i zdravega in dobrega 
sadja. 

Sedaj je čas zimskega 
škropljenja. Začne se sicer 
jeseni i n kenča spomladi , to
da najprimernejši čas je od 
decembra dO marca, škro
p i t i smemo le ob m i l e m vre
menu brez padavin, ko je ne
kaj stopinj nad ničlo. Ce je 
nevarnost, da se ponoči živo 
srebro spust i dosti pod ničlo, 
mora b i t i do takrat poškrop
ljeno sadno drevje že suho. 

Z imsko škropljenje sadne
ga drevja je zelo učinkovito, 
ka j t i med z i m s k i m počitkom 
drevja lahko uporabl jamo 

Nagrada tedna: v Nova 
Sela, v Venišče, na Mino-

mer in ¥ Brezo 
v N o v a S e l a , B r e g e , n a V i n o m e r i n n a B r e 

z o ! M e d 183 n o v i m i naročniki z a d n j e g a t e d n a 
je žreb r a z d e l i l eno d e n a r n o i n 3 knjižne n a 
grade : 

1. M a r i j a M a r o l t i z N o v i h S e l 14 p r i K o 
čevju b o d o b i l a z a p o d p i s a n o naročilnico števi l 
k a 676 p r v o n a g r a d o t ega t e d n a : 2.500 d i n ; 1 

2. M a r i j a Ševnrovič i z Venišča 21, L e s k o v e c 
p r i Krškem, b o d o b i l a dve l e p i p o v e s t i D o l e n j 
s k e založbe; 

3. A n t o n T u r k i z V i n o m e r a p r i M e t l i k i , k i 
j e p o d p i s a l naroči lnico številka 3622, b o d o b i l 
p r a v t a k o dve l ep i k n j i g i D o l e n j s k e založbe; 

4. A l o j z N o v a k i z B r e z e 11, T r e b n j e n a D o 
l e n j s k e m , k i je p o d p i s a l naroči lnico številka 
4379, p a b o p r a v t a k o d o b i l d ve l e p i k n j i g i n a 
še D o l e n j s k e založbe. 

Naročn ikom v p r i h o d n j i h t e d n i h p r i p r a v 
l j a m o spe t n e k a j p r i j e t n i h presenečenj — v s i 
n o v i naročniki p a h k r a t i t u d i t e k m u j e j o z a 
T E L E V I Z I J S K I S P R E J E M N I K , k i čaka n a t i 
s to K R A J E V N O O R G A N I Z A C I J O S Z D L , k i b o 
n a s v o j e m področju do k o n c a f e b r u a r j a p o m a 
g a l a z b r a t i največ n o v i h naročnikov z a naš 
domači p o k r a j i n s k i t e d n i k ! 

močnejša škropiva. Tak ih 
škropiv pa ne moremo upo
rab i t i polet i , k e r b i z n j i m i 
ožgali l istje i n uničili plodo
ve. Drevo moramo temelj ito 
opirati do zadnje veje, od vr
ha do ta l . škropiti moramo 
tako, da ne ostane n i t i naj
manjši delček drevesa nepo-
škropljen! Vsak nepoškrcpljen 
delček drevesa, k i ostane suh, 
je lahko v i r okužbe za ves 
sadovnjak. 

S škropivi, k i vsebujejo 
olja, lahko poškropimo vsako 
vejo samo enkrat, sicer se 
nabere na njej predebela 
plast ol ja, k i lahko osoiodi 
brste. 

M e d najboljša, najučinkovi
tejša sredstva za z imsko 
škropljenje še vedno štejemo 
rumena sredstva na osnovi 
di-ndtro-orto-krezola (DNOC) . 
Od teh lahko dobite: 

1. rumesan (pasta), k i de
luje pro t i ameriškemu kapar-
ju s 100-odstotnim učinkom. 
Uporabl jamo Jo v 12-odstotni 
koncentrac i j i ; 

2- rumesan olje vsebuje 3-
odstotke ali-nitro-orto-krezola 
i n 94 odstotkov visoko aktiv
nega mineralnega olja. Mine
ralno olje, k i vsebuje raztop
l jen D N O C , dobro prod i ra 
med lubje, kjer se zadržuje
jo jajčeca razn ih škodljivcev. 
Minera lno olje j i h zaduši in 
dalj časa tvor i učinkovite 
past, k i vsebuje akt ivno snov 
D N O C . Uporabl jamo ga v 2 
do 3-odstotni koncentrac i j i ; 

3. kreOzan (pasta) deluje 
kot rumesan pasta — uporab
l jamo jo v 1 do 2-odstctni 
koncentraci j i ; 

4. dinozan (olje) deluje kot 
rumesan olje. Koncentrac i ja 
1 .do 15-odstotna; 

5. »žuto ulje« deluje kot 
rumesan olje: 1.5 do 2-odstot-
na koncentraci ja; 

6- parapiin je ol jno z imsko 
škropivo, k i je zelo uspešno 
za zatiranje raznih škodljiv
cev. S tem, da j i h za daljšo 
dobo prekr i je s plastjo ol ja, 
j i h zaduši- K e r je brez bar
ve, je pr imeren za škroplje
nje špalirjev ob hišah. Upo
rabl jamo ga v 3 do 4-odstot-
n i koncentraci j i ; 

7. žveplena apnena brozga 
je v v i sok i koncentrac i j i (15 
do 20-odstotni) odlično z im
sko škropivo, ker izredno do
bro deluje na vel iko večino 
škodljivcev. Preprečuje tud i 
razvoj ra zn im g l iv icam i n 
uničuje mahove i n lišaje; 

8. oleodiazinon je novO 
škropivo, k i vsebuje 10 od
stotkov diazinona, raztoplje
nega v minera lnem o l ju . Z 
n j i m lahko škropimo med b r . 
stenjem, toda najkasneje k o 
so pokažejo p r v i zeleni l i s t i 
či. S tem škropivom uspeš
no nadomest imo z imsko 
škropljenje, ke r uničimo ra 
zno škodljivce, k i so prez imi
l i na sadnem drevju, tud i t i 
ste, k i so se že pojav i l i v 
zgodnji pomlad i . » 

Vsa navedena škropiva upo
rabl jamo za zatiranje škod
ljivcev na sadnem drevju i n 
jagodličevju- V sadovnjakih 
često opazimo, da začne drev
je naglo veneti. Drevo se da 
lahko i z ruvat i i n korenine so 
mu popolnoma obžrte. T o 
povzroča voluhar. Zelo r ad 
obzira korenine pritličnega 
drevga, najraje pa ima podla
go E M I X . Za zatiranje vo lu
harja se uporabl ja E N D R I N -
20, s ka te r im poškropimo vso 
površino. S tem zastrupimo 
travno ruše in druge zel i , k i 
j i h vo luhar posebno v z im
skem času nabi ra kot svojo 
hrano. Uspeh dosežemo le, če 
zemlja ne zrorzuje. Vedet i 
moramo, da poginejo tud i 
vsa dom?,če živali i n div
jad, k i b i prišla v st ik s 
tem sredstvom. Za uničeva
nje voluharja porab imo 2 k g 
endr ina na 1 ha. Pomešamo 
ga s to l iko vode, da z njo 
poškropimo 1 ha sadovnjaika. 

P r i vseh z imsk ih škropivih 
moramo strogo upoštevati na
vodi la, k i so priložena, k a j t i 
vsa škropiva so zelo strupe
na. 
- Najboljši uspeh dosežemo, 
Če vsako leto škropimo z dru
g im sredstvom za z imsko 
škropljenje. S pravočasnim 
in prav i lno izvedenim škrop
ljenjem poz imi bomo uničili 
mnOge najnevarnejše škod
ljivcev i n tudi uspeh le tnih 
šropljenj bo večji. Zimslo 
škropljenje še vedno štejemo 
za osnovni ukrep za zaščito 
sadnega drevja pred napadam 
bolezni i n škodljivcev. 

Inž. O L G A K O P I N C 

DOPISNIKE IN 
SODELAVCE 

naSega tednika p .os imo, 
da čimprej pošljejo svoje 
prispevke, ocene, spomina 
i n drugo gradivo za ,jubi-
le jno številko D O L E N J 
S K E G A L ISTA , k i bo izšla 
17. februarja, ob 15. oblet
n i c i izhajanja našega po
kraj inskega tednika. 

UREDNIŠTVO 



PISMA UREDNIŠTVU 
CIGAN - MOJ 
SOSED? 

Tovariš urednik! 
Zadnje čase stopa v Bršlinu 

in okolici v ospredje pred
vsem problem rešitve vpraša
nja Ciganov. Hudo kri obča
nov je povzročila občinska 
skupščina z ukrepom, da ci
ganske družine razseli po va
seh — v vsako vas eno. Po
sebno razburjenje Cegelniča-
nov je veliko, zato je KO 
SZDL na posebni tribuni ob
čanov, na kateri sta bila pri
sotna tudi ustrezna predstav
nika občinske skupščine, or
ganizirala razpravo o vpraša
nju Ciganov. O tem so največ 
govorili tudi na letni konfe-
renči SZDL Bršlin. 

Objektivnega opazovalca je 
pri obeh shodih občanov lah
ko marsikaj presenetilo in 
zbodlo. Med drugim posebno 
nastop nekaterih posamezni
kov v diskusiji, ki je bil, mi
lo rečeno, prav nekulturen, 
da ne uporabim drugega izra
za, pa tudi način, kako si 
vsak po svoje predstavlja re
šitev tega vprašanja, ki pa 
sploh ne pomeni rešitev, ker 
ga zgolj zavlačuje, če ne celo 
poslabšuje. Nekdo je za to, 
naj bi zgradili )>ciganski 
blok«, drugi za to, naj se jih 
naseli na kmetijska posestva 
kot sezonce, tretji hoče, da se 
za nje uporabijo neke bara
ke ne vem kje, četrti... Vsi 
pa se čudovito ujemajo v 
tem, naj bodo Cigani čimdalj 
od njih, da sploh ne bodo 
imeli nobenih stikov z njimi, 
ker nekatere že sama fizična 
prisotnost Ciganov kot sose
dov moti pri njihovem počit
ku. 

Toda, dragi tovariši, ali mi
slite, da se bodo te stvari 
uredile, če boste Cigana kar 
naprej porivali nekam ob 
stran? želite, da se ta pro
blem uredi, hočete drugačne
ga Cigana, civiliziranega, ki 
bo vsaj tako kulturen kot vi 
(ki pa niti niste najbolj kul
turni, kar ste dokazali s svo
jim nastopom in stališči!), to
da pri tej preobrazbi sami 
nočete nili s prstom migniti, 
češ: to bo že občina uredila 
ali kdorkoli že. Toda občina 
želi, da Cigani žive med ljud
mi z enakimi življenjskimi po
godi kot ostali ljudje, kajti le 
takrat bodo lahko spoznali, 
da se da tudi kako drugače 
živeli, ne le po cigansko, kar 
je številnim vsaj delno že 
uspelo. 

Toda — če Cigan ne bo ži
vel med ljudmi, če ne bo 
imel osebnih dohodkov, enakih 
delovnih pravic kot ostali 
če bo videl, da ga vsi po vr
sti odrivajo, da je povsod 
nezaželen, celo osovražen, bo 
vse to rodilo le šs večji od
por. Ali bomo smeli od njega 
pričakovati in zahtevati, da 
mora postati drugačen? Vsi 
na]x>ri občinske skupščine 
bodo zaman m še vedno pro-. 
blem ne bo rešen, če ne bodo 
tudi občani sodelovali! Vsak
do od vas naj trezno premi
sli: ali je Cigan res sam kriv, 
da je takšen? Ali lahko svoje 
slabe lastnosti odpravi sam, 
brez pomoči drugih? Veliko 
lažje je pasti v blato, kot pa 
zlesti iz njega, človek lahko 
postane res človek samo med 
človeškimi ljudmi, v člove
ških odnosih med ljudmi! 
Prepričan sem. da bi vsak 
naš otrok, če bi ga postavili 
med sedanje Cigane, tudi po
stal Cigan, ravno tako pa se 
da tudi ciganskega otroka 
pravilno vzgojiti. To je pač 
stvar vzgoje in s tem bo po-
trebno tudi začeti. 

Ko je bilo govora o nekih 
privilegijih, ki da jih imajo 
sedaj Cigani, ko so pričeli 
graditi svoja bivališča, se je 
nekdo skliceval celo na usta
vo, ki baje predpisuje, da lah
ko samo tisti nekaj pričaku
je od družbe, ki ji tudi nekaj 
daje. Cigan pa družbi ničesar 
ne daje, zato tudi nima pri 
njej kaj iskati. S takim skli-
cevanjem na našo ustavo ji 

delamo kaj slabo uslugo, ker 
ne smemo pozabiti, da usta
va govori predvsem o člove
ku, ne pa o brezdušnem po
stopanju z ljudmi! Potemta
kem naj Cigan kar ostane v 
gozdu, kjer se tako »najbolje 
počuti«. Mislim, da je potreb
no vsaj nekaj treznega pre
misleka, dobre 'volje in člo-
večanske zavesti, pa se ta 
problem ne bo zdel več tako 
težak. Predvsem se moramo 
zavedati, da bodo ravno na
ša nepravilna in nesocialistič-
na. stališča povzročila, da se 
problem ne bo rešil. Tudi če 
bodo Cigani razseljeni po va
seh, bo Cigan še vedno ostal 
isti, če bomo smatrali, da 
»čim dalj si od njega, tem bo
lje je za tebe.« 

B R A N K O L I P A R — 
, učiteljišče, Novo mesto 

NE TAKO, 
LJUDJE! 

Tovariš urednik! 
16. januarja, ko sem šel mi-

mo Katastrskega urada v Čr
nomlju okrog 9. ure dopol
dne, se mi je zgodilo tole: 
uslužbenec z omenjenega ura
da me je, mogoče nehote, na
vzlic že tako razmočenemu 
snegu, pblil z vodo. Meni nič, 
tebi nič, je prišel skozi vrata 
z lavorjem v roki in pljusnil 
vodo po pločniku, kot da ni 
nikogar blizu. Polil me je po 
hlačah, ne da bi rekel vsaj 
besedico v opravičilo. V bo
doče naj omenjeni tovariš 
ujMšteva, da je pločnik me
sto za pešce in ne za poliva
nje z -/umazano vodo! 

JANO HAVAJ, 
zastavnik J L A, Lpka 53 
— Črnomelj 

Tovariš urednik! 
Vsepovsod so zdaj občni 

zbori, seje, sestanki fn podob-
no. In kaj vidimo tam? Da 
vsak in vse kadi, cigareto za 
cigareto, eno za drugo — kar 
brez prestanka- To je že prava 
tekma kadilcev, kdo bo v svo. 
jem samoljubju in brezobzir
nosti hujši. Dim postaja ved
no 'bolj gost in zapolni ves 
prostor kot megla. Ventilator, 
tudi če je, skoro nič ne kori
sti. Kadilci sami že nekako 
prenašajo tako atmosfero, joj 
pa nekadilcem, ki so tako pri
morani postati pasivni kadil
ci in hitro začutijo neznosne 
dražljaje v pljučih. Posili jih 
kašelj, začne jih boleti glava 
in v prsih začutijo tesnobo-
Kaj šele, če ima nekadilec 
kronično razdražljivost pljuč, 
razširjenje pljuč, naduho, kro
nični katar ali pa vnetje di
halnih organov! Se dolgo ima 
potem po taki seji težave z 
dihanjem -.. Na vse to naj bi 
pomislili tisti, ki prav na se
jah in sestankih najbolj pu
hajo oblake cigaretnega dima. 
Na\j bi se vzdržali ali pa hodi
li kadit na prosto v naprej do
ločenih pavzah! 

Eden izmed prizadetih 
nekadilcev 

POTUJOČA 
KNJIŽNICA 
¥ SEVNIŠKi 
mtmi 

Tovariš urednik, 
pred več leti je občinska 

zveza Svobod in prosvetnih 
društev v Sevnici ukinila vse 
knjižnice prosvetnih društev 
na podeželju. Ta so morala 
vse boljše knjige dati v Sev
nico, kjer naj bi se ustanovi
la centralna knjižnica, ki naj 
bi v določene kraje kot polu. 
ječa knjižnica za določen čas 
posojala knjige, če bi ta po
tek redno tekel, bi bilo vse 
prav. V Loko in drugam pa 

Še malo mesecev i n dn i nas 
loči o d vel ikega praznovanja, 
od proslave 20-letnice osvobo
ditve. K a k o h i t ro so m i n i l a 
leta, po opravl jenem delu in 
doseženem napredku vredna 
desetletij , m o r d a stoletja. 
K a k o r b i b i lo včeraj, se spo
min jamo številnih dogodkov, 
dejanj, l jud i , k i so u ton i l i v 
k r v i i n ognju. Se samo malo 
časa nas loči od vel ikega 
prazn ika vseh nas, predvsem 
pa l jud i , k i so domov in i p r i 
b o r i h svobodo. 

Organizacije Zveze borcev 
se z vel iko vnemo pr iprav l ja
jo na praznovanje. To bo nj i
hov dan, dan spominov i n 
ponosa. To bo dan l jud i , k i 
so b i l i za domovino pr iprav
l jeni žrtvovati vse, ko pa je 
b i l a svobodna, so z enako 
vnemo popr i je l i za delo i n 
odstran i l i ruševine, na njiho
v ih ostankih pa zgradi l i novo 
življenje . . . 

Te dn i se sestajajo i n ob
ravnavajo dosedanje delo i n 
načrte za pr ihodnost . S ta r i 
so že, mars ika j je utoni lo v 
pozabo, spomin na nepresta
no trpljenje pa je ostal. Ta 
ne more in ne bo uton i l . 
Skupaj s spominom je ostala 
stara zavzetost za pravičnost, 
poštenost, ostala je l jubezen 
do rodne zemlje, prepojene 
(tudi z nj ihovo) krv jo . 

V spominu sta m i ostal i 
dve konferenci Zveze borcev. 
N a obeh so spre jemal i nove 
člane. N a p r v i je pred orga
nizacijo stala stara ženica, 
nekdanja akt iv is tka i n ilegal
na sodelavka marsikaterega 
izmed n j ih . Vprašali so jo, 
kje je b i l a vsa ta leta, zakaj 
n i prišla v organizacijo prej , 
takoj po vojni . Deja l i so, da 
je ne morejo sprejeti . 2enska 
je joka la , vsakemu povedala, 
kako sta sodelovala. Res je, 
z mars ika te r im je sodelovala, 
toda zakaj pr iha ja v organi
zacijo šele sedaj?! Nazadnje 
so jo le sprejel i . — Nekje 
drugje so sprejel i več nov ih 
članov. Prosi lcev n i b i lo po
leg, le njihove ( tudi pomanj
kl j ive) prošnje. Prošnje, ka
kršnih še pred nekaj let i 
sp loh ne b i obravnaval i . Brez 
posebne razprave so j i h z 
dviganjem rok sprejel i v or
ganizacijo Zveze borcev, ker 
»so sodelovali« a l i pa »bili z 
vsem srcem za«. 

P r eb i r am p ismo, k i ga je 
kot odmev na to sprejemanje 
napisala nekdanja akt iv is tka 
i n bo rka v tem kra ju M . V i 
de rvo l iz Ljubl jane. Zelo 
ostro je i n ne morem s i kaj , 
da ne b i nekater ih odstavkov 

povzel . P i s m o je b i lo naslov
ljeno na občinski odbor Z B 
v R i b n i c i . 

»Tovariši! Iz vesti, ki priha
jajo iz ribniškega konca o 
delovanju krajevne organiza
cije (v Dolenji vasi?) človeka 
neprijetno preseneča spreje
manje novih članov. Vprašu
jem se, kako morejo kar ta
ko sprejeti v organizacijo lju
di, ki so več ali manj brez 
zaslug? če bi jih namreč ime
li, gotovo ne bi čakali na 
sprejem do sedaj. Torej želja 
po vstopu v ZB iz koristo-
Ijubnosti in zaradi material
nih koristi. Ne trdim, da tudi 
sedaj ni moč sprejeti novih 
članov, toda katere in kako! 
Kdo potrjuje tem ljudem, da 
so sodelovali v NOB? So te 
priče borci, ki so že uvelja
vili svoje pravice za posebno 
delo? Pravila za uveljavlja
nje borčevske dobe, mislim, 
veljajo tudi za sprejemanje 
v organizacijo. Posebno zdaj, 
po dvajsetih letih ... 

Bomo morda res dovolili 
ali celo pomagali, da bo pri
šel v organizacijo borcev 
kdorkoli? Kaj so bili prosilci 
pred vojno, kaj med vojno? 
So bili zaupniki? Marsikdo 
od takih prosilcev verjetno 
ne. Kaj so torej delali, s čim 
so si zaslužili sprejem, izena
čenje s tistimi, ki so toliko 
žrtvovali, se borili in živeli 
v stalnem strahu? Kje so se 
vključili' po vojni, kaj so žr
tvovali prostovoljno,\ kje so 
vključeni zdaj? Večino del 
morajo opravljati tisti, ki so 
delali in se trudili ves čas . . . 

... Kam nas bo to prived
lo? Mislim, da je tam in še 

marsikod potrebna temeljita 
revizija članstva ... 

Toliko zaradi opozorila, da 
bosta tajništvo in ves odbor 
te krajevne organizacije pri 
tem malo bolj preudarjala. 
Pri stvareh namreč, ki ško
dujejo organizaciji Zveze bor
cev.« M . V I D E R V O L 

. . . Poznam l jud i , k i so iz 
organizacije i zs top i l i , l jud i , k i 
b i r ad i prišli vanjo, l jud i , k i 
b i lahko b i l i člani Z B , p a no
čejo, i n l jud i , k i . . . Govo r im 
z n j im i . I zstopi l i so zato, ker 
nočejo b i t i skupaj s komer
ko l i , d rug i pa ne marajo o 
Z B nič slišati prav iz i s t ih 
razlogov. B i pa organizaci j i 
lahko s svojo čisto prete
klostjo i n odločno besedo 
mars ika j pomagal i . Ne, pra
vijo, organizaci ja s podobni
m i »spodrsljaji« zgublja ugled 
in pomen. M o r d a res! 

Leta teko, dogodki tonejo 
v pozabo, čas zamegljuje spo
m i n , l judje postajajo (veči

noma) mehkejši, dostopnejši. 
Organizaci ja je p a tu i n n jen i 
člani imajo precejšnje ugod
nost i . Torej i zkor i s t imo j i h , 
zakaj ne?! Saj smo sodelova
l i , b i l i v b is tvu »za«, se »bo
rili« . . . Vsak košček k r u h a , 
darovan sestradanemu par t i 
zanu, vsaka klobasa, vsako 
prenočevanje priča za nas, 
nam je lahko dvakratno po
vrnjeno. Vzemimo , če lah
k o . . . 

Le ta teko i n l judje pozab
ljajo, česar ne b i smel i . Po
zabljajo namreč prav to, d a z 
let i spomin s lab i i n d a neka
ter i to izkoriščajo . . . 

Pisanje n i naperjeno p ro t i 
n ikomur . Je le razmišljanje 
o organizaci j i Z B , kakšna je 
i n kakšna ne b i smela b i t i . 
Razmišljanje o tem, kako 
čas ce l i rane i n zamegljuje 
spomin, kako vse črno posta
ja belo, vse belo pa . . . 

France Gr ivec 

Skrb za zdravo rast divjadi 
Zarad i osvežitve k r v i so 

lovske družine Loka , Črno
mel j , Semič i n Adlešiči vlo
žile v svoja lovišča večje šte
vi lo p lemenskih div j ih zajcev. 
Nabavo sta posredoval i Lov
ska zveza Slovenije i n Lov
ska zveza Novo mesto. Lov
ske družine so plemenske 
zajce plačale iz svoj ih sred
stev, k i gredo v sto tisoče. 

K a r veselo je b i lo gledati, 
kako so zajci jadrno ubra l i 
pot v prostost, ko so j i h lov
c i spust ih iz zabojev. Lovska 
družina L o k a je zarad i pro
učevanja gibanja zajce ob-

ročkala z a lumin i jas t imi ob
ročki, k i imajo utisnjene šte
v i lke. 

Škoda je le, da n i b i lo 
mogoče dobi t i več zajcev i n 
da so b i l i spuščeni v lovišče 
v težkih snežnih razmerah. 
To pa nalaga lovcem poveča
no kontro lo v loviščih, da 
preganjajo roparice. H k r a t i 
to sporočilo velja tud i kot 
opozori lo vsem las tn ikom 
psov, da j i h privežejo in tu
d i ponoči ne puščajo proste, 
ker bodo lovc i vsakega psa, 
k i se bo prosto sprehajal po 
lovišču, pokončali! J . 2 . 

teče - tuš m ntmm 
V M e t l i k i živi več upokojen

cev. M e d seboj se dobro ra
zumejo i n k o se kdaj pa kdaj 
ob kozarčku metliške črnine 
zbero, da b i se kot možaki 
pogovori l i , čas 1« nanese bese
da na stare i n onemogle l ju
d i , k i žive v metliškem gra
du, kjer je urejen D o m po
čitka. Metliški upokojenci se 
zanje in za nj ihovo življenje 
zelo zanimajo, kar kaže tud i 
zabeleženi pogovor med 
upravn ikom D o m a počifcka 
Antonom Urbasom i n upoko
jencem Jožetcim Ma imom. 

Vprašanje: Tovariš ravna
telj, ko l i ko imate v vašom 
domu oskrbovancev, ko l i ko 
moških, ko l i ko žensk in ko l i -

Zfipis z letne konference mladinskega aktiva v IMV 

M l a d i proizvaja lc i I M V , 
zbrani n a konferenci mlad in
skega akt iva 13. januarja , so 
kritično pregledal i obdobje, 
skoz i katerega je mora lo 
mlado novomeško avtomobi l 
sko podjetje, z last i pa čas, 
ko je javno i zb i la na površje 
interpelaci ja občinski skup
ščini v Novem mestu. Zelo 
živahne so bi le razprave o te
žavah za devizna sredstva i n 
nov ih evropsk ih tržiščih, ka
mor namarava I M V izvažati 
avtomobile. Ob tolikšnih na
logah je (bolj kot kdaj prej) 
potrebna enotnost ko lekt iva , 
posebno pa enako mišljenje 

je pnJiajala zelo redko> zdaj 
pa je ni bilo že več kot leto. 

V Loki je bilo lepo število 
bralcev, ki zdaj močno pogre
šajo knjige. Zato vprašujejo 
PD Primož Trubar, kako je s 
knjigami. PD iz Loke je že 
oktobra sporočila zvezi Svo
bod in PD v Sevnico, naj ji 
vrne njene knjige, ker se ta 
praksa ni obnesla^ Nekaj bo 
treba ukreniti: ali vrniti knji
ge ali pa urediti poslovanje. 
Tako ne gre več naprej! 

Za PD Primož Trubar: 
Stanko Skočir 

i n enaka stališča političnih 
organizacij v podjet ju. Ak t i v 
Z M S se je n a konferenci za
vzel, da b i odprav i l i vsa 
trenja i n se v pr ihodnje enot
no zavzemal i za skupne smo
tre. 

Ra zn i v z rok i so pr ived l i 
do tega, da nameravajo 
ustanovi t i aktive Z M S p r i 
vsaki ekonomski enoti , k e r 
b i tako lahko bol j pr i tegn i l i 
k de lu tud i mlad ino , k i se 
na delo vozi . Boljše b i bi le 
lahko p r edvsem razprave o 
standardu i n sp loh življenj
s k i h pogoj ih m l a d i h proizva
jalcev. 

M l a d i n a I M V bo tud i le
tos sodelovala z m lad inc i 
drug ih s lovenskih avtomobi l 
sk ih podjet j ih i n se z nj i 
m i spoznavala. T a k a ob l i 
ka sodelovanja je pr ireditev 
»Aplavz za tri«, k i so j i h do 
zdaj z uspehom organiz i ra la 
že vsa t r i slovenska podjetja 
za avtomobi lsko industr i jo-
Mar ibor , K o p e r in Novo me
sto. Letos b i rad i tako p r i - ' 
reditev organiz i ra la I M V v 
svojem obratu v Brežicah, 
sklepa o tem pa še n i . 

Novo izvol jenemu vodstvu 
akt iva Z M S v I M V bo pred
sedoval Andrej Du la r . , 

in « i » g i e 
ko je še prosUh postelj? 

Odgovor: Trenutno imamo 
35 moških i n 47 žensk v os
k r b i , s čimer so kapacitete 
čT.nia polno zasedene. Pros
t i l i p-'S'elj n i več. 

V: A l i imate dovolj osebja 
za nego i n strežbo oskrbovan
cev? 

O: Imamo 4 strežnice i n 1 
bolničarko; eno strežnico, k i 
jo še potrebujemo, bomo v 
kra^kem dob i l i ; . 

V : K o l i k o ka lor i j vsebuje 
hrana, k i jo oskrbovalc i za-
užijejo? 

O: Naši oskrbovanci dobe 
vsak dan v hran i 3.200 kalo
rij. 

V : K d o plača oskrbn ino i n 
ko l i ko stane en o s k r b n i dan? 

O: O s k r b n i dan stane 800 
din . Za oskrbovance plačujejo 
n j ihov i svojc i a h nj ihova 
domača občana. 

V : I n če i m a ka te r i svojo 
pokojnino, pa ta ne zadošča 
za kr i t j e vseh stroškov v do
mu? 

O: V tem p r i m e r u doplača
jo svo jc i oskrbovanca a l i ob
čina. 

V : AH v a m oskrbnine redno 
plačujejo? 

O:Navadno plačujejo za dva 
ah t r i mesece skupaj ( tako 

da je na koncu l e ' a k l jub te
m u vse poravnano. 

V : Ima vaš D o m počitka 
kaj svojega zemljišča? 

O: Imamo po l hektara ob
delovalne zemlje, na kate r i 
pridialamo k r omp i r , solato, 
zelje i n drugo zelenjavo. 

V : K a j pa sredstva, vam j i h 
manjka a l i j i h imate dovolj 
za najnujnejše? 

O: Za vse tekoče i n res 
najnujnejše potrebe imamo , 
potreboval i pa bi oko l i 50 
mi l i jonov za poprav i lo gradu, 
v katerem je naš dom, in za 
doaidavo nove stavbe, da b i 
l ahko ' sp r e j e l i še več oskrbo
vancev. Potem b i lahko zdra
ve oskrbovance nastani l i v 
posebni sitavbi i n bolne po
sebej. Zdaj so vs i oskrbovan
c i skupaj , k a r res ne gre. 

V : O d k o d naj b i ta srod
stva prišla? 

O: Predvsem iz republiških 
virov, ke r j i h doma ne mo
remo zbrat i . V naš d o m p r i 
hajajo l judje iz vseh sloven
s k i h občin, zato b i mora l a 
stroške za poprav i lo d o m a 
k r i t i širša družbena skupnost . 

Tovariš M a r n se je zan ima l 
še dalje, k a k o se počuti v do
m u ta i n on i oskrbovanec i n 
ko je izjavo upravn ika , češ 
da je vsem dobro, tud i preve
ril p r i nekater ih starčkih, je 
b i l zadovoljen. 

M. J . 

KRI, KI REŠUJE 
ŽIVLJENJE 

Pretekl i teden so darova J i k r i na novomeški transfuzi jski 
postaj i : Aleksander Zupan, M i l a n Jcnič, Alojz K u m p , Drago 
Bučar, čland ko lekt iva I M V Novo mesto; Jože Čopič, Franc 
Hančič, V inko Dragman, V i k t o r Breznik , Franc Krese, Ivan 
V id i c , Franc Bar to l j , »Franc Ogrinc, Mar jan Filipčič, Jože 
Gorenc, Franc Cečelič, Jožica Ribič, Franc Kostrevc, Mar t in 
Kaste l ic , Sonja Remih , Mar t ina Tavčar, Anica Tomšič, Dani
j e l S t i rn , M a r t i n Pungerčar, Branko Dular , M i l a n Vidlinovič, 
R u d i I l rastar , Edvard Kuk jnan , Polde F ink , Ivan Gorjanc, 
Jože GorSin, Jože Muhič, Lado Marlinčič, Mar jan Pav l in , čla
n i ko lekt iva P ion i r Novo mesto; V ik to r Bar le , Jože Dulc , 
Rafael Pajk, člani ko lekt iva Isfcra Novo mesto; Ivan Hrustck , 
član kolekt iva P L M Črnomelj; Angela Gorše, gospodinja s 
Trske pore; Ivan Rataj , Jože Dragman. člana kolektiva Novo-
teks Novo mesto; Hamlet Bečič, Jože Žura, Janez Vovko , 
člani ko lekt iva K Z Novo mesto; Ivan Zupančič, mizar iz Sev-
na ; A lb in Jerelc, Jože Po/eš, Marjeta Pečnik, člani kolekt iva 
Hote l Grad Otocec; M i h a Jerman, uookojenec iz ZagTada; 
Anton Čopič, član kolekt iva P ION IR Novo mesto. 

1111 TRENJA 10 ŠLO LAŽJE 

SAMOLJUBNA 
TEKMA 
KADILCEV 



Urediti vprašanja bivših borcev 
Komunisti črnomaljske občine opozarjajo na dolžnosti š irše družbene skup
nosti do nerešenih vprašanj b ivš ih borcev NOV — Doklej še nesamostojnost 
v upravljanju podružnic » ISKRE«, ki pa so pravzaprav samostojne tovarne? 
— Delavsko samoupravljanje terja v praksi materialno osnovo, sicer bomo 

ostali spet samo pri besedah 

N a občinski konferenci Z K 
v Črnomlju so v soboto naj
več razprav l ja l i , kako se v lu 
či smernic i n sklepov V I I I . 
kongresa Z K J i n v o k v i r u ob
stoječih možnosti čimprej po
stavi t i na lastne noge. Obči
n a Črnomelj, k i sod i še med 
razmeroma manj razvite v 
Sloveni j i , s i je zadnja leta 
s icer precej okrep i la mater i 
a lno osnovo, vendar p a je le
ta še vedno prešibka, da b i 
lahko zadovoljevala potrebe 
družbenih služb. Zato p r i se
stavi občinskega proračuna 
že vrsto let zadevajo na te
žave, ke r doma ustvarjena 
sredstva po sedanj ih kr i te r i 
j i h delitve dohodka ne zado
stujejo i n so več a l i manj 
odv isn i od dotacij širše druž
beno politične skupnost i . P a 
tud i z dotac i jami vseh pro
blemov n i moč povsem reši
t i , temveč j i h le za si lo krpa
jo . Približno tak položaj je 
tud i letos, ko bo v proraču
n u pr imanjkova lo še oko l i 
200 mi l i jonov dinarjev za 
kr i t j e potreb v družbenih 
službah i n komuna ln i dejav
nost i . P r i tem gre predvsem 
za mater ia ln i položaj šolstva, 
k i pogojuje tud i vrsto ka
drovsk ih problemov i n kva
l i teto pouka. 

L a n i so začeli intenzivneje 
reševati tud i probleme bor
cev N O V , letos pa so predvi
de l i še izdatnejšo pomoč za 
izboljšanje položaja borcev, 
z last i s pr i znava ln inami , ven
dar kaže, da teh spričo težke 
proračunske situacije ne bo 
moč uresničiti. M e d skoraj 
6000 borc i v občini j i h je 
namreč kar 600 še pred 9. 9. 
1943, k i so v s labem gmot-

j i m zavoljo tega že dve let i 
n i ostalo ničesar; osebni do
hodk i se povečujejo v glav
nem le adminis t rat ivno v vseh 
tovarnah, četudi imajo izgu
bo, n iso p a odraz ustvarjene
ga dela i td . V zvezi s tem so 
poudar i l i , da se morajo ko
mun i s t i odločneje bo r i t i za 
zagotovitev materialne osno
ve delavskega samoupravl ja
nja i n za konkretno realiza
cijo stališč i n resolucije 
V I I I . kongresa Z K J v občini 
Črnomelj. 

Razen tega so komun is t i 
na sobotni konferenci sprego
vo r i l i še o m lad in i , n i z k i h 
osebnih dohodk ih i n nagra
jevanju po delu, stroškovnem 
izobraževanju i n idejno pol i 
tični vzgoji , pomanjkanju 
s t rokovn ih kadrov i n o dru
gem. 

Kmetijstvo je bilo zapostavljeno 
Kieir se komunisti znajdejo v nalogah, ne manjka tudi uspehov — Tudi 
komunisti v metliški občini opozarjajo na nerešena vprašanja nekdanjih 
borcev, ki jih občina s svojimi sorazmerno skromnimi sredstvi ne bo mogla 

sama rešiti 

V dvoran i novega kul turne
ga doma n a Suhor ju je b i l a 
v petek občinska konferenca 
Z K metliške občine, n a kate
r i so kritično oceni l i doseda
nje delo komunistov , spreje l i 
smernice za še večjo aktiv
nost v p r ihodn jem obdobju 
i n i z vo i i l i nov 17-članski ob
činski komite Z K , kontro lno 
i n rev iz i jsko komis i j o ter 3 
delegate za V. kongres Z K S . 

V razprav i so komunis t i 
osvet l i l i predvsem stanje 
kmet i jstva v metliški občini 
i n vrsto s labost i , k i zavirajo 
doseganje večjih uspehov v 
kmet i j sk i pro izvodnj i . Dej
stvo je namreč, da kmet i j 
stvo zadnja leta zaostaja za 
drug im gospodarskim i n 
družbenim razvojem komu
ne. T u d i komunis t i so vsa 
prizadevanja usmer i l i pred
vsem v industr i jo i n delno 
še v kmet i jstvo družbenega 

sektorja, k i p a zajema le ne
kaj odstotkov vseh kmeti j 
s k i h površin v občini, med
tem ko kmet i j ska proizvod
nja v zasebnem sektor ju stal
no upada, čedalje več je tu
d i neobdelane zemlje i n za 
delo nesposobnih l jud i . Ob 
tem so še posebej grajal i 
kmet i jsko zadrugo, češ da n i 
zainteresirana za pogodbeno 
proizvodnjo z zasebnimi kme
t i j sk im i proizvaja lc i , ke r se 
zdaj vse preveč ukvar ja le 
z odkupom i n trgovino. Ko -
mundsti-kmetje so men i l i , da 
zadruga n u d i premalo stro
kovne pomoči. »Morali b i po
slat i tehnike m e d kmete, da 
b i n a m svetovali i n pomagala 
doseči višje hektarske dono
se, ne p a d a gledajo samo 
odkup,« je m e d drug im na-
gLasil kmst-komuni&t. Prav 
tako so se zavzeli t ud i za po
gozdovanje testih parce l , k i 

niso več pr imerne z a obdela
vo. T u d i n i prav, so povedal i 
v razpravi , d a i m a m o v na
ših indus t r i j sk ih podjet j ih 
zaposlene kmete-^ospodarje s 
6—8 h a zemlje, ke r od tak ih 
l jud i n imamo ko r i s t i n i t i na 
kmet i j i , n i t i v podjetju. S p r i 
čo takega stanja v kmet i j 
s t vu so se n a konferenci za
vzel i za načrtnejše raavtijanje 
kmet i jske proizvodnje tako v 
družabnem kot v zasebnem 
sekitorju. 

Prav tako so n a konferen
c i spregovor i l i t ud i o težav
nem položaju borcev, ke r j i m 
občina zavoljo pičlih prora
čunskih sredstev ne more 
zagotoviti boljši materialnd 
položaj. Letos s icer predvide
vajo večja sredstva za p r i 
znavalnine lin druge obltike 
pomoči borcem, vendar le-ta 
ob dejstvu, d a je v občini 
oko l i 1800 borcev i n akt i v i 
stov N O B , še vedno ne bodo 
zadostovala z a zadovolj itev 
vseh potreb borcev. 

Nadal je so komunis t i ugo
tavl jal i , da so v obdobju med 
dvema konfarencama doseg
l i določen napredek tud i v 
kadrovsk i po l i t i k i i n vzgoji 
kadrov, vendar p a so p r i t em 
skrbe l i v glavnem le za stro
kovno izobraževanje, prema
lo pa za ideotoško-počrJtično 
izobrazbo komunistov i n ne
posrednih proizvajalcev v 
delovnih organizaci jah. Razen 
tega so komun is t i razprav
l ja l i še o i zpopo ln j e van^ s i
stema nagrajevanja po de lu, 
o akt ivnost i oz i roma neak
t ivnost i žensk v drnuab*nem 
atvijeraju komune, o aafnoslo-
vaaju moških, o ivKaa i n 
opozor i l i n a izredno a u k e in
val idnine, k i b i j i h biLo treba 
čimprej zviišarti. Ob l*oncu so 
poudar i l i , da m o r a biti ta ob
činska konferenca uvod v ži
vahnejšo- deijavnost vs«h ko
munistov v obSirsi v pr ihod
njem obdobju pred V. kon
gresom Z K S . 

V irazpnavi j e sodetlor/al tu
di član C K Z K S N i k o Belo-
paviovič i n mod ctougim po
udar i l , d a se morajo komu-
nisiti v osnovnih organizaci
j ah i n na dolovnih miestih 
dosledno borati za konkret i 
zaci jo i n uresničevanje smer
nic i n sklepov V I I I . komgresa 
Zveze komunis tov Jugoslavi je. 

Zakaj tako malo žena med bodočimi kandidati? 
Žene so prisiljene, da ves prosti čas posvetijo gospodinjstvu, ugotavlja 
predsednica občinskega odbora SZDL v Sevnici, tovarišica Elka Grilčeva 

nem položaju i n so star i že 
nad 50 let. Zato so komuni 
st i na konferenci poudar i l i , 
da je letos, ko s lav imo 20-
letnico osvoboditve, nujno 
treba rešiti čimveč borčev
s k i h zadev, za k a r pa je od
govorna tud i širša družbena 
skupnost. 

K o m u n i s t i i z gospodarstva 
so v razprav i osvet l i l i še te
žave, s ka t e r im i se srečujejo 
delovne organizacije p r i 
vsakdanjem delu. K o v i n s k i , 
lesni i n elektro indust r i j i 
med d rug im močno pr imanj 
kuje reprodukci jskega mate
r ia la , to pa povzroča težave 
tud i v izvozu. Ob tem so gra
j a l i slabost, da mars ikda j iz
važamo razne materiale kot 
surovino (les i n podobno), 
namesto da b i te surovine 
zagotovi l i domači predeloval
n i indust r i j i . Z izvozom konč
nega i zde lka b i namreč lahko 
izboljšali tud i izvozno bi lan
co, domače tovarne pa zara
d i pomanjkanja surov in in re
produkci jskega mater ia la ne 
b i stale neizkoriščene, kot se 
to v zadnjem času že ka r po
gosto dogaja. Omen i l i so tudi 
težavno stanje »Belsada«, k i 

n ima sredstev za odplačeva
nje anuitet, pa tud i sicer tej 
p r v i tovarni v B e l i k ra j in i n i 
so zagotovljene najbolj rožna
te perspektive. Delegat iz to
varne kondenzatorjev »Iskre« 
v Semiču je opozor i l na še 
neurejen položaj posameznih 
tovarn v okv i ru celotne 
»Iskre«. Vse tovarne namreč 
nimajo samostojnih žiro ra
čunov; z ustvar jenimi sred
stv i za sklade morajo k r i t i 
izgube nekater ih tovarn v 
sk lopu celotnega podjetja i n 

»Tovarišica predsednica, 
kako ste zadovoljni z eviden
tiranjem kandidatov za ob
činsko in republiško skupšči
no?« 

»V obeh predstavniških or 
gantti želimo ime t i takšen 

sestav, k i bo ustreaal sestavu 
prebivalstva oz. sestavu za
poslenih v naši občini. Gle 
de na to, da je med zaposle
n i m i 50 odst. žensk, b i mo
rale b i t i žene v občinski in 
republiški skupščina bolje za
stopane. Toda p r i evidenti
ran ju za obč. zbor i n zbor 

delovnih skupnost i p r i občin
s k i skupščini ugotavljamo, da 
so celo v delovnih organiza
ci jah s pretežno žensko de
lovno si lo predvidel i pred
vsem moške kandidate!« 

»Kje so vzroki, da predla
gajo tako malo žensk?« 

»2ensk ne evidentirajo, češ 
da manj uspešno delajo na 
teh področjih, pa tudi zaradi 
tega ne, kor se same brani jo 
tak ih obveznosti . To uteme
ljujejo s pomanjkanjem časa. 
Prepričana sem v pravi lnost 
obeh utemeljitev. Zene se 

Z O B Č I N S K E K O N F E R E N C E Z K V S E V N I C I 

v r h a n a m e r a k r i t i č n o s t i 
Odkrita beseda kmetov — Strokovne službe pri zeilrugah ne delajo — V samoupravljanju so se 
komunisti premalo uveljavili - Delo z mladimi zahtev« novo vsebino in nove ob!ike 

Na sobotni konferenci Zveze komunistov v Sev
nici so udeleženci kritično ocenili izpolnjevanje 
družbenopolitičnili nalog članov Z K v preteklem ob
dobju in se dogovorili, da bodo pr i nadaljnjem delu 
dosledno uresničevali sklepe in stališča osmega kon 
gresa. T a je med drugim nakazal pot k utrditvi sa
moupravljanja in preusmeritev dejavnosti komuni 
stov k uveljavljanju novih, socialističnih odnosov 
med ljudmi. Vse to so poudaril i v razpravi tudi ude
leženci. Kot gost je bil na konferenci navzoč zvezni 
poslanec in član C K Z K J tov. Sergej Kraigher. V 
imenu okrajnega komiteja Z K S Celje sta obiskala 
konferenco tov. Božo Lukman in ing. Jože Bučar, 
v imenu občinskih komitejev Brežice in Trebnje pa 
sekretarja V inko Jurkas in Mi ran Ogrin. 

Za letošnji delovni obračun komunistov v Sev
nici je značilna zvrhana mera kritičnosti. Člani so 
v razpravi nastopali z odločno in odkrito besedo 
o slabostih, k i so se pojavljale na različnih področ
j ih dela komunistov v občini. Posebej je treba ome
niti tudi to, da so bili med delegati tudi kmetje, k i 
so vsi po vrsti posegli v razpravo. 

Sekretar občinskega komiteja Z K v Sevnici to
variš Jože Bogovič je v svojem referatu o nalogah 
komunistov po osmem kongresu Z K J obravnaval 
izredno obsežno problematiko, vsebinsko zelo zani
mivo in podprto z rezultati raznih anket med komu 
nisti, med mladino in delovnimi ljudmi, k i niso 
vključeni v Z K . Tako je na primer občinski komite 
z anketo v delovnih organizacijah zbiral mnenja ko
munistov o razvitosti* samoupravljanja. Odgovori so 
pokazali, da se anketiranci zavedajo, da ga je treoa 
še izpopolnjevati. 

Tov. Bogovič se je še prav posebej ponmdil ob 
izvozil. Ugotovil je, da je bil izvoz lani v sevnišlu 
občini zadovoljiv in je zaradi nenadne vključitve 
L I S C E med izvoznike presegel postavljeni plan. Svo
j ih izvoznih obveznosti nista izpolnila J U G O T A N IN 
in Mizarska produktivna zadruga. Tovarna kopit je 
izvozila več, kot je planirala. Komunist i iz gospo
darstva so imeli pred nedavnim o tem poseben 
posvet. 

Za lesno predelovalno industrijo v Sevnici je 
značilna velika iztrošenost strojne onremc. Sem so
dita K O P I T A R N A in JUGOTAN1N . Zato je razum
ljivo, da organi samoupravljanja že več let zahtevajo 
rekonstrukcijo obeh zastarelih obratov. Delegat iz 

J U G O T A N I N A je v razpravi omenil ,da so se v obči
n i doslej premalo zavzemali za modernizacijo tega 
obrata, k i s sedanjo proizvodnjo izkoristi le 12 odst. 
lesa, porabi ga pa sto ton dnevno. Z novo investicijo 
bi izkoristili vse dragocene lesne odpadke, k i j ih 
zdaj uporabljajo kot kurivo. 

Pomembna gospodarska panoga v občini je tudi 
kmetijstvo. V družbeni sektor kmetijske proizvodnje 
bodo letos investirali 290 milijonov dinarjev. Te na

ložbe so v glavnem namenjene nadaljevanju začetih 
del za razvoj sadjarstva, hmeljarstva in živinoreje v 
okviru sevniške K Z . Za razvojem družbenega sektor
ja pa žal še močno zaostajata zasebno kmetijstvo in 
pogodbena proizvodnja, k i od 1960. leta celo naza
duje. T u b i morale zadruge razviti strokovne službe 
in te naj bi kmetom omogočile večji pridelek ob 
sodobni obdelavi zemlje in sodobni živinoreji. 

Podobne ugotovitve je nakazala tudi razprava, 
v kateri so sodelovali kmetje zasebniki, delegati iz 
kmetijske zadruge, tov. Sergej Kraigher in ing. Jože 
Bučar. Tov. Kraigher je ob kmetijskem vprašanju 
prav posebej omenil, da je z razvijanjem samo
uprave nujno povezan tudi nadaljnji razvoj odnosov, 
na vasi. Obl ika samouprave kmečkih proizvajalcev 
pa je kooperacija, zato je pogodbeno sodelovanje 
ena najpomembnejših nalog kmetijskih zadrug. 

Z veliko pozornostjo je bilo na konferenci ob
ravnavano tudi vprašanje kulture, šolstva in drugih 
družbenih služb. Tud i o delu in problemih mladine 
v naših pogojih je tekla beseda. Pobudo za to je dal 
komunistom osmi kongres, na katerem je tov. Tito 
poudaril, da je celotna skupnost dolžna nameniti več 
pozornosti mladim. Organizacija Z M S je po svojih 
vsebinskih in organizacijskih vidikih zaostala za 
splošnim razvojem v občini. S preživelim aktiviz-
m o m je poskušala prilagoditi mladega človeka orga
nizaciji, namesto/da b i se sama prilagodila pestrosti 
njegovih hotenj. Obširni podatki anketiranja pričajo 
o večji samostojnosti in zahtevnosti mladine, kot 
smo je bil i vajeni desetletje ali dve nazaj. O nalogah 
pr i delu z mladino je razpravljal tudi tov. Kraigher 
in med drugim dejal, da bo treba ves sistem orga
niziranega dela z mladino posebej razmotriti. Zveza 
mladine n i sama sposobna rešiti teh stvari, ker je to 
problem vse družbe in njena dolžnost je, da ga po 
stavi na dnevni red. J . T . 

dandanes ne morejo vključiti 
v širše družbeno delo, ke r so 
preveč zaposlene z gospodinj
stvom, z vzgojo otrok in dru
g imi dolžnostmi. 

»Poskušajte na kratko ob
razložiti, ko l iko je bi lo v vaši 
občini napravljeno za razbre
menitev delovne žene?« 

»Delno imamo urejeno var
stvo predšolskih otrok, n i pa 
poskrbljeno za varstvo do
jenčkov m varstvo šoloobvez
n ih otrok. Kra jevna skupnost 
je ustanovi la obrat družbene 
prehrane, kjer je hrana raz
meroma poceni. Toda k l jub 
temu veljajo trije dnevni 
obrok i za štiričlansko druži
no 60.760 dinarjev mesečno. 
Te cene bodo z 31. marcem 
povečane zaradi višjih daja
tev. Imamo tud i pra ln ico , v 
Kateri b i znašalo pranje za 
4-čiansko družino 8000 dinar
jev na mesec. Servis za po
moč gospodinjstvom je b i l 
ukinjen k l jub temu, da je po
treben. Mesečna pomoč za 
dva dn i po 7 u r v tednu je 
pred dvema letoma veljala 
8400 dinarjev. 

K o l i k o r b i se naša delov
na žena posluževala samo 
zadnj ih treh možnosti za raz
bremenitev p r i gospodinjskih 
del ih, potem b i mora la pla
čati za te usluge vsak mesec 
77.160 dinarjev, če k temu 
prištejemo še izdatke za sta
novanje, kurjavo, varstvo 
otrok, knjige i n časopise ter 
razne obrtne usluge, potem 
bi i zda tk i za osebno potroš
njo precej presegali povpreč
ne osebne dohodke obeh za
koncev.« 

»Vaša razlaga torej pome
n i , da ob ekonomsk ih cenah 
usluge razn ih servisov našim 
ženam niso dostopne. K a k o 
torej rešiti to vprašanje?« 

»Zavzemati se moramo za 
večje osebne dohodke i n več
jo produkt ivnost , če zaposle
na žena ne more plačati t i 
stega, k a r j i družba nud i . Ves 
prost i čas posveti gospodinj
stvu, ker je njeno lastno de
lo cenejše od dela v servis ih. 
K l j u b navedenim ugotovi
tvam p a vseeno t r d i m , da 
imamo v de lovnih organiza
c i jah žene, k i se uspešno 
vključujejo v delavsko samo
upravljanje. Zdaj je tud i pr i 
ložnost, da j i m damo mož
nost za številnejše vključeva
nje v skupščinsko delo.« 

It. 

Ne tarnajte, da iz vaše 
občine ni dovolj č lankov 
v komunskem glasilu! 
Raje se odločite in na
pišite primeren prispe
vek, ki bo koristil vsem 

B Letos je Jugoslavi ja pr ide la la 
5.770 vagonov češenj, kar jo za 1 
odstotek manj kot lan i . V Slove
n i j i so pr ide la l i 32 odstotkov manj 
češenj kot lan i . 

155 V prv ih devetih mesecdh je 
živilska industr i ja v vsej državi 
proizvedla mesečno povprečno 
8.629 ton jedilnega rastlinskega 
o l ja , Jani v tem času pa je zna
šalo povprečje 7.3SG ton. 

B i Vinogradniško živinorejski 
kombinat v L jutomeru bo do leta 
1OT0 nakup i l 700 ha obdelovalnih 
površin. 

DRUŽBENIM SLUŽBAM 
VEČ10 POZORNOST 
Občinska konferenca ZICS 

v Novem mestu, je 2. febru
arja ugotovi la, da so družbe
ne službe najbolj zaostale za 
družban :m 'razvojem. To Soa 
je b i la tud i ugotovitev, da se 
samoupravl janje v de lavn ih 
organizaci jah mi uvel javi lo 
tako, kot b i b i l o želeti i n ko t 
to omogoča materiLailina osno
va, k i se je o d zadnje kon
ference dalje žeto o&nepCfla. 
Do takšnega stanja je prišlo 
zaradi že znanih vzrokov: za
rad i samovol je posameznikov 
na vod i ln ih položajih, za rad i 
slabe obveščenosti proizva j i l -
cev dn podobnega. Posledice 
tega je čutiti še naribočj v s i
stemu delitve dohodkov v de
lovn ih organizaci jah. K o m u 
n is t i so se tmudiOi, ko t je 
ugotovi la konferenca, nepra
v i lnost i odpravl jat i , vendar 
vedno i n povsod n : so uspe
va l i , česar n-'so DapgjU dozdaj, 
bodo m o r a l i v bodoče, upo
rabljajoč p r i tem smernice 
V I I I . kongresa i n občin?ke 
konference Zveze komunis tov . 



„Dajte nam 
vsak teden 

24 strani!" 
Vedno več p isem dobi

vamo v zadnjiih tednih, v 
kater ih naši bra l c i i n na
ročniki sporočajo, da jam 
nova ureditev domačega 
pokraj inskega glasila So
cialistične zveze delovnega 
l judstva ugaja, predvsem 
pa se ponavlja v teh pis
m i h želja i n zahteva: »Naj 
izhaja Dolenjski l ist vse 
leto v takem obsegu kot 
zdaj! N i k a r ga spet ne 
skrčite! Dajte nam več 
branja in novic i/, cloma-
C-i hkrajev, vse nas zelo 
zanima!« - Tud i naši do
pisnik i sporočajo, da so 
'judje z obsegom tednika 
-.daj zadovoljni i n da naj 
nikar ne skrčimo obsega 
na 16 strani . Nekaj pr i 
merov: 

g F R A N C O S T R O V R S -
S i lK , postajni blagajnik v 
Sevnici , k i stanuje sicer 
v Lok ; (tja se je presel i l 
spomladi 1954 iz Novega 
Sada), je naš naročnik od 
lani. Iz javi l je, da je zado
voljen z ureditvi jo Dolenj-
-koga l is ta , k jer najde do
volj etiva in domačih no
vic. Ze l i , da b i tednik iz
hajal vse leto v takem 
obsegu kot je začel letos 
januarja. 

gj§ K A R E L TOMAŽIN, 
delavec p r i obratu K Z v 
L o k i , je že več let naš 
naročnik; pravd, da je ves 
čas zadovoljen z Do l . l i 
stom. Včasih vsega ne 
utegne, prebrat i , ker je 
hudo zaposlen z dolom. 

p j F R A N C PRIMOŽIČ 
je strojevodja, stanuje pa 
v Račići; rad bere domača 
tednik. Zel i več kmet i j sk ih 
člankov, njegova žena Pa
nika pa bi rada včasih tu
di nasvete za zdravljenje 
živine, morda tudi kak ku
harsk i recept. 

gg M A K S O C V I R K , sa
mostojni čevljar v Račici, 
že dolga leta bore Dolenj
sk i l is t i n je zmjim, kot 
nam je povedal, zadovo
ljen. Njegova žena Fan i b i 
rada ime la v tedniku še 
kak podl istek i n razne za
nimivost i v svetovnem 
mer i lu . 

g} T O N E ZUPANČIČ, 
poslovodja trg . poslovalni
ce TP v L o k i , k i stanuje 
v Šentjurju p r i Bregu, be
re Dolenjsk i l is t že nekaj 
let. Najbol j ga zanimajo 
domače novice, i z savndške 
občine. I z raz i l je željo, da 
bi l is t vse leto izhajal na 
24 straneh. 

0 S T A N K O S K O C 1 R , 
upokojeni učitelj iz Loke, 
je že vrsto let naš dopis
nik. Z d i se m u , da je po
leg dobro urejevanih PR I 
M O R S K I H N O V I C tud i 
Dolenjski l is t med najbolj
šimi pokra j insk im i tednik i 
v Sloveni j i . Ugaja m u , da 
so novice i z domačih kra 
jev lepo urejene po obči
nah, želi, da b i naš l ist 
prinašal tud i več strokov
n ih člankov iz kmeti jstva. 
Ponavlja že izraženo m i 
sel, da b i tudi Dolenjsk i 
list vsaj enkrat na mesec 
imel mladinsko pri logo 
(zanjo predlaga ime »KR
KA « ) , kot imajo Pr imor
ske novice »BARCICO«. Za 
kratek čas in razvedri lo 
naj b i bi lo v l i s tu več ob
časnih križank, k i da j ih 
bralc i radi rešujejo L i s tu 
želi mnogo uspehov p r i 
razvoju in vabi dopisnike, 
la j b i za jubi le jno števil
ko pr ispeval i značilne po
sebnosti i n novice i z do-
načih krajev. 

Ugovor imajo v rokah -
občinske mmm 

V uredništvu in upravi našega 
tednika smo sklenili, da perečih, 
nerešenih vprašanj, k i zanimajo 
v s e n a r o č n i k e in vse bralce 
Dolenjskega lista (vedno vidimo 
v njih tudi solastnike Usta, saj p r i 
spevajo z naročnino nekaj manj 
kot polovico vseh stroškov, k i j ih 
terja samo tiskanje Usta!), poslej 
ne bomo več tiščaU doma v naše 
predale. Sproti bomo o njih obve-
ščaU javnost, k i naj preko svojih 
odbornikov v občinskih skupščinah 
in svojih predstavnikov v krajev
nih organizacijah S Z D L ter v ob
činskih odborih Socialistične zveze 
pomaga reševati ta pereča vpraša
nja. Prepričani smo, da bodo na 
ročniki in bralci Dolenjskega lista 
znali in hoteU pomagati p r i ureje
vanju tistih nerešenih zadev, k i se 
dotikajo predvsem njih samih. Ne
kaj takih primerov: 

1. Decembra lani smo obiskali 
vse odgovorne predstavnike občin
skih skupščin in občinskih odborov 
S Z D L zaradi dogovorov o nadalj
nji usodi našega domačega pokra
jinskega glasnika Socialistične zve
ze. Lani nekatere občine niso pod
pisale pogodb o sofinanciranju in 
tako od njih nismo dobili vseh 
predvidenih dotacij. Škodo bo mo 
ral trpeti naš list, k i pa je svoje 
obveznosti glede obveščanja prav 
v teh občinah do kraja izpolnil! Iz
gube bomo imeli nad 1,600.000 d i 
narjev, čeprav morda tu še ni bila 
izgovorjena zadnja beseda. Letos 
se to ne bo smelo več ponoviti. Do
tacij sicer ne bo več, ker jih bo za
menjalo plačevanje p r o g r a m a , 
ali po domače: vsaka občina bo 
poravnala Dolenjskemu listu vse 
dejanske stroške za s vo j o kom un
sko prilogo. V decembru smo se 
na sedežih občinskih vodstev do
menili, da naj list izhaja stalno na 
24 straneh, od tega pa b o 11 stalnih 
strani za redne knmunske priloge. 

2. V januarju — bo danes — ste 
ponovno videli, kakšna naj bi bila 
poslej vnanja in zunanja podoba 
Dolenjskega lista Občinske priloge 
(komunska glasila) so imele vsak 
teden najmanj 11 strani, včasih pa 
tudi več. Ne smemo pozabiti, da t i 
skamo vsak teden že 24.000 izvodov 
lista in da za področje 9 občin n i 
kakor ni več dovolj lanskih ali 
predlanskih 16 aU celo samo 12 
strani! Bra lc i in dopisniki pritiska
jo na nas, naj j im nudimo še več 
informacij o delu, nalogah in na 
črtih občinskih skupščin, organiza
cij, društev in najrazličnejših dru
gih delovnih organizacij. Zadnje 
tedne smo pridobil i vrsto novih 
sodelavcev in dopisnikov; nekateri, 
k i so sodelovali z nami že prej, pa 
so prav spričo povečanega obsega 
Usta spet dobili veselje in se prav 
pridno oglašajo. Kadarkol i gremo 
med ljudi — to pa se zgodi vsak 
teden! — slišimo pohvale, da Ust 
zdaj veliko več nutU kot lani in da 
naj na vsak način tako tudi ostane. 

3. Seveda smo takih ugotovitev 
nadvse veseli, saj nam potrjujejo, 
da bo list le na ta način lahko po
stal dobra in koristna j a v n a 
t r i b u n a Socialistične zveze in 
njenih članov na našem področju. 
Prihodnji mesec bo poteklo že 15 
let, odkar je izšla prva številka Do
lenjskega Usta. Da je prav za ta 
skromni jubUej obseg lista zdaj 
povečan na stalnih 24 strani, je 
uspeh pomoči in razumevanja, k i 
ga imajo za naše potrebe vse ob
činske skupščine, odbori S Z D L in 
vodstva skoraj vseh delovnih orga
nizacij. Odgovor, ali bomo stalno 
izhajali na 24 straneh, pa vendarle 
ni samo v naših rokah: 

občinskim skupščinam smo pred
ložili v podpis pogodbe o sofinan
ciranju v letu 1965, vendar n i še 

nobena take pogodbe podpisala. 
Zadnje tedne čujema glasove, da 
naj b i se obseg Usta znova zmanj
šal, da »ni denarja«, da še ne vemo, 
»koliko bomo imeli letos na voljo 
sredstev« in pod. E n a izmed občin 
želi tudi zmanjšati obseg svoje ko -
munske priloge, čeprav ima že zdaj 
premalo prostora! Torej : varčeva
nje na račun obveščenosti obča
nov. 

4. Zavedamo se, da so potrebe v 
vseh naših komunah izredno veU-
ke, saj potrebujemo prav v družbe
nih službah (šolstvu, zdravstvu, so
cialnem skrbstvu) in v komunal 
nem gospodarstvu mnogo več de
narja, kot ga bo skupnost občinam 
lahko dodelUa. Prav dobro vemo, 
da so odborniki in uprave vseh na
ših skupščin vsako leto v izrednih 
zadregah, ko ne morejo ustreči 
vsem nujnim potrebam — vendar 
pa javnost vprašujemo: občine bo
do imele letos na voljo več sred
stev kot lani — mar naj prispevajo 
za redno izhajanje domačega po
krajinskega tednika manj kot do
slej, hkrati pa od istega lista vsi 
skupaj v e l i k o v e č z a h t e v a 
ni o , kot smo lani in vsa prejšnja 
leta?! 

5. Uprava Dolenjskega lista ni 
kriva, če so tiskarniški stroški so
razmerno visoki in če je papir 
drag. Prejšnji teden nas je tiskarna 
obvestila, da je zaradi raznih po
dražitev prisiljena povišati stroške 
tiskanja za 6,5 odst., podražUa pa 
bo najbrž tudi odpremo lista iz 
Ljubljane. Spet novi stroški! Na 
ročnine, ki smo jo lani že poveča
li, zares ne bi radi še dvignili. T r 
dimo, da je Dolenjski Ust glede 
stroškov še vedno najcenejši lokal
ni tednik v Sloveniji, saj zares pov
sod varčujemo in skrbimo, da je 
režija kar najnižja. Će občine pod
pirajo svoj list, s tem samo pr i 
spevajo svoj delež k življenjski 
ravni občanov. Će hočemo imeti 
dovolj obsežen, pa hkrati dober in 
temeljit domači pokrajinski časnik, 
mu je poleg naročnin, dohodkov iz 
oglasne službe in drugih virov tre
ba zagotoviti tudi ustrezno sofinan
ciranje lastnikov in izdajateljev. 
Pogodbe za to imajo zdaj v rokah 
občinske skupščine 

6. Upamo, da bomo lahko že čez 
14 dni objavili zaključno finančno 
poročilo o našem lanskem poslo
vanju. Vs i boste lahko videli, za 
koUbo smo povečali lastne dohod
ke, koliko stane tiskanje Usta in 
kakšni stroški spremljajo redno 
izdajanje časnika. Lastne dohodke 
nameravamo letos še povečati (Če
prav ne na račun naročnine!), pri 
čemer nam bo pomagalo tudi tiska
nje Uradnega vestnika Dolenjske 6 
naših občin. Razliko, potrebno za 
nemoteno celoletno izhajanje, pa 
bodo vendarle morale prispevati 
občinske skupščine, solastnice in 
izdajatelji domačega tednika. 

Zmanjševanje obsega Dolenjske
ga lista pred bližnjimi voUtvami, 
krčenje števila strani samo zato, da 
bi v eni ali drugi občini prihranil i 
po nekaj stotisočakov, in s tem 
nujno združeno slabše informira
nje občanov b i bilo v tem obdobju 
kaj slaba usluga, za izvrševanje ste
rilnih nalog, k i so zdaj pred vsemi 
občani, skupščinami, političnimi in 
delovnimi organizacijami. 

TOVARIŠ I O D B O R N I K I V O B 
Č I N S K I H S V E T I H IN V V S E H 
O B Č I N S K I H SKUPŠČ INAH : se
znanite se zato javno na sejah sve
tov in skupščin s pogodbami za 
sofinanciranje domačega pokrajin
skega tednika — in odločite tako, 
da boste predvsem zadovoljili vse 
svoje občane! 

S V E T D E L O V N E S K U P N O S T I 
D O L E N J S K E G A L I S T A 

»Pišem vam kot vaš trajni 
naročnik...« 

Prav s temi besedami nam 
je prejšnji teden p isa l naš 
bralec Alo jz Horvat , k i je 
trenutno p r i vo jak ih v B i t o l i 
(Makedoni ja ) . Tako le p rav i 
m e d d rug im v svojem p i smu : 

»Veste, naš Do len jsk i l ist 
berem že 5 let; zdaj ga pre
j emam na drug i konec naše 
republ ike , v oddaljeno Bi to -
lo, k jer služim vojaški rok. 
V l i s tu" m i najbol j ugajajo 
novice. Zdaj , ko sem daleč 
od doma, še posebno cenim 
vsako novico iz domačih kra
jev. Vsak človek l jub i svoj 

domači k ra j i n največja sre
ča zame je, ko pre jmem v 
torek a l i sredo Dolen jsk i l ist . 
Prečitam ga popolnoma vse
ga, toda najprej novice iz 
Sevnice. L i s t m i n u d i zaokro
ženo podobo, kako se razvi ja 
mo j domači k ra j . Spomin jam 
se, kako sem pred let i dob i l 
prvo vašo številko, m o r a m 
pa reči, da se je naš tednik 
medtem v vseh oz i r ih mnogo 
izboljšal. 

Alojz Horvat, 

V . p. 4519/27 B i t o l a 

»Vse rajši ga beremo« 
Iz k ra ja B u n j a n i v Mos la

v in i n a m je p isa l p red dnevi 
naš naročnik tole: 

»Dolenjski l ist dob im v če
trtek, petek a l i v soboto, ka r 
je odvisno od naših poštar
jev. Najprej preberem »V 
tem tednu vas zanima«, sicer 
pa m i v l i s tu najbolj ugajajo 
uspehi naših delovnih organi
zaci j , posebno rudn ika v K a -
nižarici, ke r dobivamo iz nje
ga premog za našo opekarno. 
V l i s tu piše vse, ka r zan ima 
stare i n mlade. Lepo v i d im , 
kako raste i n napreduje naša 

ožja domovina, nam znani 
k ra j i . Do len jsk i l ist berem že 
t r i leta; vsebina i n ob l i ka se 
je dost i izboljšala in vse raj
ši ga beremo. Razen mene ga 
bere tud i družina. — Z a 15. 
obletnico izhajanja vam že
l i m , da b i i zda l i jubi le jno na
klado v nak lad i 25.000 izvo
dov i n tako pros lav i l i vaš do
mači prazn ik . 

Tovariško vas pozdrav l ja 

Jože Lakner, 
Bun jan i , 

p. Križ v Mos lav in i 

»To je mo«e obširno 
nismo od doma...« 

»Za bližnjo 15-letnico izha
janja »DOLENJSKEGA LI
STA«, nam piše ena izmed 
naših dolgoletnih naročnic, 
»vam sporočam, da dobivam 
list po navadi vsak petek po-
poldne. Najprej preberem 
zadnjo stran, potem cene na 
trgu, gibanje prebivalstva, ne
sreče in drugo. Rada berem 
tudi romane, zdaj TESTA
MENT, pa tudi slikanico VI
HARNA POMLAD. Zanimajo 
me zlasti novice iz Adlešič, 
ker sem od tam doma. Naj
bolj pa mi ugaja srednji list: 
ko preberem humor, se raz
vedrim in nasmejim. če bi 
bila jaz urednica lista, bi 
objavljala več takih spisov, 
kot so zdaj SOSESKE ZI
DANICE, saj so naši sloven
ski kraji tako zanimivi. Me
nim, da objavljate premalo 
dogodkov iz osvobodilnega 
boja. Zanimiv je bil sestavek 
o kartuziji Pleterje. Mislim, 
da bi se mnogi naročniki 
razveselili, če bi našli v listu 
več križank — seveda je to 
samo moj predlog, ne vem 

pa, če ga lahko uresničite, 
ker ne poznam dovolj Vaših 
težav in problemov. 

Meni je Dolenjski list kot 
obširno pismo od doma — iz 
njega dobim pregled o razvo
ju domačih krajev, kar mi še 
posebno ugaja. Vsak teden 
zvem skoraj vse in tako se 
ne počutim odtujena od do
mačih krajev. — Dolenjski 
list berem že od leta 1953; 
doma je tata stalni naročnik, 
ko pa sem se poročila in šla 
od doma, tudi jaz nisem ho
tela biti brez njega. Z obliko 
in vsebino sem zadovoljna, 
posebno še, ko se iz leta v 
leto vidi vaš napor, da bi 
list izboljšali. Seveda vsem 
pa ni mogoče ugoditi. 

Razen mene bere Dolenjski 
list še mož, ki- se togoti na 
šentjernejčane, ker se zelo 
malo oglašajo v listu; bere 
ga tudi hčerka, ki se razen 
drugega ob tem uči še slo
venščine.« 

MIMI DRAGAN, 
R. Končara 6 D, 

, Šibenik 

»Težko ga pričakujemo 
vsak teden...« 

»Ne vem, kako berejo naš 
tednik drug i , jaz ga takole: 
najprej preberem gibanje pre
bivalstva, šport, kaj predva
jajo v k i n u v Črnomlju i n v 
Gradcu . 

Prek lista pozdrav
ljamo vse domače 
Tovariš urednik , 
v Do len jskem l i s tu , k i ga 

dobimo vsak petek a l i vča
s ih tud i šele v soboto, prebe
remo vse — od prve do zad
nje s t ran i ! Vaš l ist n a m pr i 
naša vse novice iz naših kra
jev. D o m a smo iz škocjana, 
živimo pa v S r b i j i že 15 let. 
N a Do len jsk i l ist smo naro
čeni že šesto leto. Vse, ka r 
preberemo v njem, n a m je 
zelo drago. Njegova vsebina 
je vse lepša i n obsežnejša; za 
nas, k i smo od doma, je v 
njem zares vse lepo. Zelo 
nam je všeč, ko iz tednika 
v id imo, kako napreduje Do
lenjska. 

Prek vašega l ista pozdrav
l jamo vse domače, pri jatel je 
in vse bralce Dolenjskega l i 
sta! Duška Tucakovič, 

Kragujevac, 
u l i ca J N A , št. 195/a 

pa če so kake igre i n podob
no. Seveda, potem p a izpo-
četka od prve s t rani . P r i pomb 
n i m a m , ne pogrešam tud i nič, 
ker se je Ust zadnja leta po
večal. D a l b i pa v kak kov 
ček kakšno križanko (sem pač 
upokojenec i n časa je dost i ) . 
— Vaš l is t m i n u d i vse, k a r 
želim. Preberem vse novice, 
podrobno i z Črnomlja, Grad 
ca, Semiča, Met l ike i n seve
da iz moje rojstne vasi V r a -
noriči, če j i h je kaj v l i s tu . 
Dolenjsk i l ist berem že de
seto leto- Naročil sem ga n a 
pobudo mojega očeta, k e r 
sem vsako leto p r i n jem na 
dopustu; on je pa eden vaših 
p rv ih naročnileov. L ist m u 
ugaja, ker se je zadnja leta 
precej povečal, vsebina je 
boljša, pa tud i notranj ih i n 
zuTianjepolitičnih novic imate 
zdaj več. Boljše so tud i do
mače novice. Vseb ina m i je 
seveda še bolj všeč, ker sem 
stran od rojstnega kra ja . Ob 
15. le tn ic i vam voščim mnogo 
nov ih uspehov i n Vn-arištva! 

N A C E S E M E N . 

P a je Marganoviča 69 a 
Pančevo, Banat 



f t aša ustava postavl ja 
J \ f j delovnega človeka v 
H V * ! iredišče družbenega 
u ^ * dogajanja; to pome

n i , da še bolj poudar ja p ra 
vice i n dolžnosti de lovnih 
l j ud i . T o p a nalaga družbeno 
političnim skupnos t im — od 
občine do federacije — dolž
nost i , da ustvari jo pogoje za 
mater ia ln i i n splošno ku l tu r 
n i napredek. Če moramo dat i 
skupščinam pr iznanje za 
uspešno dejavnost n a področ
j u zdravstvene, sanitarne, 
skrbstvene i n še druge zašči
te, to žal ne vel ja za njihove 
odnose do pravne zaščite. Ob
čani p a morajo ime t i ravno 
tako možnost pravnega var
stva, sa j i m zagotavlja 
uveljavljanje prav ic . Organi
zaci jsko politični zbor Skup
ščine S R S je ugotovi l , d a ob
stoječe stanje p ravn ih služb 
ne daje učinkovitega varstva 
prav ic občanov i n organizaci j 
i n nalaga skupščinam, da mo
rajo zagotovit i občanom kva
l i tetno pravno pomoč. 

Ugotovitve tega Zbora velja
jo v stopnjevanem obsegu tu
d i za področje Dolenjske i n 
Spodnjega Posavja-

ty- še v znesk ih po 500 d in , a 
nezakonske matere kot zako
nite zastopnice svo j ih otrok 
ne težijo za zvišanjem preživ
nine. N a zahtevo upvraičene 
osebe sme namreč sodišče 
spremeni t i višino preživnine 
i n j o pr i l agod i t i v sakokra tn im 
potrebam nedoletnih o t rok i n 
premoženjskim možnostim 
staršev. 

Nezadovol j ivo je tud i i ska
nje pravne pomoči v delovnih 
spor ih . Pogostokrat slišimo o 
neprav i lnost ih v razn ih pod
jet j ih, o nezakoni t ih odloč
bah, o odpust ih i z šikanozno-
st i , vendar se pr izadet i p r i 
sodiščih sorazmerno redko 
poslužujejo pravne zaščite, k i 
j i m jo daje Zakon o de lovnih 
razmer j ih . 

K o razčlenjujemo pravno 
pomoč p r i sodiščih, se mo
ramo dotakn i t i tudi de la po
ravnaln ih svetov. Splošna 
ugotovitev je, d a so t i organi 
družbenega upravl janja po 
prvotnem poletu nekol iko za
sta l i . Več vzrokov je za to: 
sodišča ne odstopajo več po
ravna ln im svetom predhodno 
tožbe, da t i poskusi jo porav
nat i spore strank, n i t i ne za
htevajo potrd i la , da je b i la 
stvar že obravnavana p r i po
ravnalnem svetu; člani sveta 
se niso menjaval i ; opravl ja
nje te naloge je brezplačno 
i n tako dalje. Vseeno pa t i or
gani pomeni jo še močno sito 
za razčiščevanje d robn ih spo
rov ter j i m je treba pr i znat i 
uspešnost. N a tem področju 
je 72 poravna ln ih svetov. L a n i 
so rešili 1863 zadev, od teh s 
poravnavo 1173 a l i 63 ods t , 
neuspešno pa 690 al i 37 odst. 
Iz podatkov razberemo, da so 

PRAVNA POMOČ NA DOLENJSKEM 
IN V SPODNJEM POSft 

Uspešnost opravl janja teh na
log je odvisna od kval itete in 
kvantitete te javne službe. V 
t em ne moremo b i t i zado
vol jni i n je zato splošna ugo
tovitev, d a odvetništvo ne mo
re oprav l jat i svoje službe na 
spre jeml j iv i ravn i ; to velja 
še tem bol j za tukajšnji oko
liš, k i i m a zelo pomanjk l j i vo 
mrežo odvetnikov. T a vrzel 
je tembolj znatna, če pr imer 
jamo današnje število odvet
nikov v bivšem novomeškem 
okrožju s številom odvetnikov 
i n notarjev, k i so delovab 
p r ed osvobodi lno vojno na 
enakem območju. Danes delu
je na Dolen jskem to v Posav 
j u 8 odvetnikov (Brežice 2, 
Črnomelj 1, Kočevje 1, Krško 
1, Novo mesto 3). N a enakem 
območju pa je bi lo p red voj
no 44 oseb, k i so se pok l i cno 
bavile z dajanjem pravne po
moči in to 33 odvetnikov i n 
11 notarjev (Brežice 5, Črno
melj 4, Kočevje 5, Krško 5. 
Met l ika 2, Novo mesto 11, 
R i b n i c a 3, Sevnica 3, Mokro 
nog 3, Trebnje 3). PTed vojno 
je prišel torej 1 odvetnik oz 
notar na 4.230 prebivalce. ' , 
danes pa na 23\308 prebival
cev. Tako razmerje je najnižje 
ne samo v Sloveni j i , verjetno 
rudi v Jugoslavi j i . To pov
prečje je za celotno Sloveni
jo 10.620 prebivalcev, zvezno 
povprečje p a je 7900 prebival
cev, v S rb i j i 5020 prebivalcev, 
v Vo j vod in i pa celo 2.470 pre
bivalcev- Zato tukajšnji odvet 

kot n a klasičnem pravnem 
področju, npr . delovno pravo, 
socialno zavarovanje, socialno 
varstvo i n drugo- Zarad i pre
širokega kroga pravn ih vpra
šanj namreč ne more več en 
sam odvetnik obvladat i vseh 
pravn ih področij. V zavod:h, 
bod is i da so v o b l i k i odvet
niških p i sa rn kot samostojnih 
de lovnih organizaci j bod is i 
v ob l i k i samostojnih ind iv idu
a ln ih odvetniških pisarn, 
združenih v delovnih skupno
st ih , p a je možna specializa
ci ja, t j . podrobneje obvlado
vanje p ravn ih predpisov za 
posamezno pravno področje. 
Take organizacije morajo 
namreč zaposl i t i več pravn i 
kov — odvetnikov i n tako "Iz
vesti delitev dela. P a tud i 
druge občine bodo morale re
šiti to vprašanje. Dvomimo, 
da bodo posamezne občine že 
k m a l u tako finančno in kad
rovsko sposobne organiz i rat i 
lastno pravno pomoč; zato 
menimo, da b i b i l a ob l ika 
medobčinskega sodelovanja 
najprimernejša tudi za utrje
vanje i n zagotavljanje pravne 
pomoči. 

menitev zavodovih uslužben
cev z dajanjem pravne pomo
či je tud i zaradi tega, ker gre 
za special iz irano pravno pod
ročje, k i je še zapleteno s 
številnimi temel jn imi i n do
po ln i l n im i predpis i . 

Sodišča so prevzela po 
osvoboditv i vrsto na
log, k i so j i h prej 
oprav.'jali odvetnik i 

i n notarj i . T a nova obremeni
tev mars ikda j zavre tekoče 
izpolnjevanje temel jnih nalog 
sodišča. V s a sodišča tukajš
n j i h predelov imajo letno 446 
uradn ih dn i . Občinsko sodi
šče v Črnomlju i m a še uradn i 
dan v M e t l i k i , občinsko sodi
šče v Novem mestu p a v 
Šentjerneju in Žužemberku. 
Sedaj na terenu n i moč
nejših teženj, da b i se uvajal i 
u radn i dnevi izven sedeža so
dišča v drug ih večjih k r a j i h 
(npr. Mokronog , Kostanjev i 
ca, R ibn ica ) , k jer so b i la pred 
vojno tud i sodišča. 

K r o g oseb, k i išče p r i so
diščih pravno pomoč, je pe
ster; deležen je je družbeni 
i n pr i va tn i sektor. M e d pr i 
v a tn ik i se poslužujejo te ob
l ike največ kmetje, manj de
lavc i i n še manj uslužbenci. 
N a to vplivajo soc ia ln i sestav 
prebivalstva, različna stopnja 
splošne in pravne izobrazbe, 
občutljivost do pr ivatne last
nine i n tudi drobec nagnjeno
s t i k pravdanju. 

Piše Štefan Simcnčič, predsednik 
okrožnega sodišča v Novem mestu 

poravnalni sveti v območju 
kočevskega, krškega in novo
meškega občinskega sodišča 
še k a r akt ivni , medtem k o so 
močno popust i l i poravnaln i 
sveti n a območju občine Bre
žice i n Trebnje. Iz sodne 
prakse povzemamo, da so po
ravnaln i sveti uspešnejši v 
kazenskih zadevah, manj pa 
v c iv i ln ih . Pohvalno p a je, da 

n i k i res tud i i z objekt ivnih 
vzrokov ne morejo vselej nu
di t i s t rankam in organiz.ici 
j am tako kvalitetne p i a v n z 
pomoči kot b i jo sicer, če he 
bi b i l i tako obremenjeni. Na 
drugi strani pa odvetnik, 
upravičeno opozarjajo tudi na 
druge težave, npr- na nesti
mulativne davčne predpise, 
nepr imerno socialno zavaro 

Ob K r k i sneži . . . (Foto: Polde Grahek) 

se stranke v pretežni večini 
drže poravnave, k i je b i l a 
sklenjena p r i poravna ln ih sve
t i h i n da so zelo r edk i pr i 
mer i , k o stranke izpodbijajo 
veljavnost take poravnave. 

vanje, zastarelost odvetniške 
tarife (ta je še i z le ta 1959), 
pomanjkanje odvetniških p r i 
pravnikov i td . 

Skupščina občine Novo me
sto je ustanovi la posebno 
službo za pravno pomoč ob
čanov; to je Zavod za pravno 
pomoč v N o v e m mestu, v K a 
terem sta sedaj 2 odvetnika. 
Obseg dela se stalno poveču
je, npr . v le tu 1052 je zav d 
rešil 1000 zadev, leta 1963 že 

,1300, l an i p a je presegel števi
lo 1500. Prednost i takega za
voda so vidne. Naša družba je 
zainteresirana za pravno po
moč tud i na področju, k i se 
ga posamezni odvetn ik i ne 
lotevajo s t ak im interesom 

bčani so v sta ln ih st i 
k i h z up ravn im i or
gani i n t i s p ravn im i 
nasveti i n številnimi 

odločbami zadevajo v njihove 
pravice in dolžnosti. Seveda 
pa tu'di zasedba upravn ih or
ganov s p ravn im k a d r o m n i 
v sk ladu s potrebami, k i j i h 
občinam prinaša vedno širše 
prenašanje pr isto jnost i . Ob
činski upravni organi so sicer 
s is temiz i ra l i delovna mesta, a 
realizaci ja še n i ' tako b l i zu 
To prikažejo ti-le podatki : 

Občina Brežice ;ma sistemi-
z i ran ih 6 tak ih delovnih mest, 
zasedena so 3; občina Črno
melj ima s is temiz i rana 3 de
lovna mesta, zasedeno pa no
beno; občina Kočevje i m a si-
stemiz i ranih 12, zasedena 4; 
občina Me t l i ka i m a sistermzi-
rano 1, zasedeno nobeno; No
vo mesto .si>tc:n:ziranih 11, 
zasedenih 9; občina R ibn i ca 
:ma s istemiz irana 3, zasedeno 
nobeno; občina Sevnica i m a 
sestemizi ranih 5, zasedeno 
nobeno, občina Trebnje pa 
i m a s istemiz irana 3, zasedeno 
nobeno. Večina občin se 
premalo zaveda, da b i morale 
same poskrbet i s štipendira
njem za nov pravniški kader; 
vse te občine štipendirajo 
namreč le 8 pravnikov (Breži
ce 2, Krško 1, M e t l i k a 1, No
vo mesto 3, Trebnje 1)< Veči
na občinskih uprav tud i ne 
daje pravne pomoči v ob l i k i 
organizirane posebne lastne 
pravne službe i n daje pravno 
pomoč v ustreznem reso
r u - T a k i p ravn i službi ima
ta občini Kočevje i n R ibn i ca . 

Pomembno pravne pomoč 
nud i tud i javno pravobrani l 
stvo. Temel jna naloga tega 
organa je sicer zastopanje 
družbeno-političnih skupnost i 
i n n j ihov ih zavodov v premo
ženjskih razmerj ih, vendar 
zastopa tud i druge pravne 
osebe bod is i na podlag i zako
nitega pooblast i la bod i s i po
godbeno. K t emu je prišteti 
še številna pravna mnenja, k i 
j i h daje ta organ državnim 
organom, zavodom, družbam 
i n d rag im. 

e b i smelo b i t i dvo
ma, da je dobra 
pravna služba v go
spodarsk ih organiza

c i jah izredno kor i s tna , tako 
za gospodarstvo samo ko t za 
delavce, k i so v njej zapo
s len i . Toda podatk i , k i smo 
j i h zbra l i s posebno anketo 
p r i 50 večjih gospodarskih 
organizacijah, osvetljujejo, da 
temu n i vselej tako. V vseh 
gospodarskih podjet j ih na 
Dolenjskem i n v Posav ju je 
zaposlenih samo 10 d ip lomira
n ih pravnikov, pa še t i ne 
opravl jajo vs i pravne službe. 
Od teh pravnikov i m a samo 
eden več kot eno leto sodne 
prakse, pravosodnega izp i ta 
nobeden, samo eden p a ima 
izpit za upravnega referenta. 
V s i ostal i p r a vn ik i imajo sa
mo do 3 mesece sodne prakse 
ah pa so celo brez nje. Zato 
t i p r a vn ik i z redko izjemo ne 
predstavljajo v podjetju moč
ne opore; Taiko ne zastopajo 
podjetja v spor ih p r i redn ih 
a l i gospodarskih sodiščih, n i 
ti ne p r i d rugh občutljivejših 
pravnih prob lemih podjetja 
Žal p a podjetja ne kažejo do
volj interesa, da b i sama po
skrbe la za vzgojo pravnega 
kadra — mis l imo , da b i tud i 
sama štipendirala slušatelje 
pravne fakultete; teh štipen
dirajo le 5. To daje vt is, da 
nekatera podjetja podcenju
jejo pravno službo, draga pa 
se spat zavedajo svo j ih eko
nomsk ih prednost i (npr- višji 
dohodki , stanovanja) i n z n j i 
m i vabijo pravnike, da se za
posli jo p r i n j ih . število tožb, 
k i so j i h imela podjetja p r i 
redn ih i n gospodarskih sodi
ščih, pa> mora s i l i t i podjetja 
da bodo v bodoče posveti la 
temu več pozornost i , seveda 
ne samo z iskanjem že uspo
sobl jenih pravnikov , ampak 
tud i z izdajanjem lastnih 
sredstev za izšolanje pravnega 
kadra. Anket i rana podjetja so 
imela V lanskem letu 1475 
tožb, večina pr- gospodarskih 
sodiščih; plačala so 21,374.000 
sodnih taks. Seveda so pod
jetja dobi la del teh sodnih 
taks nazaj, če so v pravdah 
uspela, vendar to kaže, da je 
dobra pravna služba podjetju 
zelo potrebna. 

m a zapisane prave volje 
strank. 

Sodišča i n upravn i organi 
izdajajo ve l iko odločb, ven
dar je število pritožb v uprav
nem i n upravno-kazenskem 
postopku (sodnik za prekr 
ške) sorazmerno majhno, saj 
ne presega 1 2 % . T u d i v po
stopku p r i soc ia lnem zavaro
vanju je število pritožb nizko, 
največ v poko jn insk ih i n i n 
va l idsk ih zadevah, a tudi tu 
ne presega 6 odst. Znatno več 
pa se občani pritožujejo zo
per sodne odločbe. Te pač po
segajo v občutljivejša po
dročja i n povzročajo več p r i 
zadetosti. Tako je npr . zoper 
sodbe okrož. sodišča v kazen, 
zadevah 40. odst. pritožb, zo
per sodbe občinskega sodišča 
pa le do 20 odst. T a ugotovi
tev vel ja tudri za civi lne spo
re, saj je pritožb v t e h zade
vah p r i okrožnem sodišču 20 
ods t , p r i občinskih sodiščih 
pa do 10 odst. 

Iz tega moramo zaključiti, 
da je število pritožb soraz
merno majhno. Zmo t i l i p a b i 
se, če b i to pr ip isova l i samo 
kval i te tnemu de lu organov, k i 
izdajajo odločbe; prav gotovo 
je pomemben vzrok ravno v 
tem, ker stranke zaradi slabo 
razvidih p ravn ih služb ne do
be strokovnega svetovalca : n 
pomočnika, k i b i j i m pomagal 
v postopkih. 

P 

Pravna služba n a področju 
družbenih služb n i urejena. 
E d i n o k o m u n a l n i zavod za so
cialno zavarovanje v Novem 
mestu zaposluje 2 d ip lomira
na pravn ika , i m a p a tud i več 
delovnih mest z višjo pravno 
i n upravno izobrazbo. Razv i 
tejšo pravno službo ter ja že 
zrna' i j de'a, k-; je zfasti n a m -
va l idskopoko jn inskem oddel
k u pravne narave; večja obre-

ravno življenje je n a 
tem območju kaj pe
stro . Prepleteno je z 
drobnolastniško m i 

selnostjo i n s sodobn im soci
alističnim pravom- Občani 
imajo tako dovolj priložnosti, 
da urejajo svoja, medsebojna 
i n družbena pravna razmer ja 
i n m o r a se reči, da se p r i d 
no poslužujejo vseh ob l ik 
pravne pomoči. K e r p a prav
na služba n i dobro organiz ira
na, je vse več zakotn ih pisa-
čev, k i p a narede dost ikrat 
s t r ankam občutno škodo. 
Stranke se namreč zanesejo 
na nj ihovo dozdevno pravno 
usposobljenost, a so pozneje 
hudo razočarane, k o zvedo, 
d a ima to delo nepopravl j ive 
pravne hibe. T o se dogaja 
z last i večkrat p r i sestavljanju 
pogodb. T a k i pisači pnđpoono-
čajo s t rankam, d a navedejo 
v pogodbah nižjo kupno ceno, 
češ da bo tako nižji promet
n i davek, p r i t em p a ne vedo, 
da so teke pogodbe neveljav
ne. T a k a pogodba namreč nd-

C\ fi poročilu predsedni-
\V// k" a ok r c inega sodi
va/ šča K r a n j i n Novo 

mesto je razprav l ja l 
o prob lemat ik i službe pravne 
pomoči dne 23. X I I . 1904 svet 
za notranje zadeve in občo 
upravo skup3čina okraja 
Ljubl jena. Ta je v sikladu s 
stališči organizaci jsko pol i 
tičnega zbora skupščine S R S 
o prob lemih službe pravne 
pomoči v SR Sloveni j i u i ' i >-
vi l , da so službe pravne po
moči družbene službe, za ka
tere mora skrbet i družbena 
politična skupnost ne glede 
na" to, a l i so organiziraju- v 
delovni skupnost i a l ; odvetni
ški p i s a l n i kot delovni orga
nizaci j i a l i pa v ind iv idua ln i 
odvetniški p isarn i . Svet c 
priporočil obensk i rn svetom 
za notranje zadeve, nr.j sprem. 
Uajo problemat iko službe 
pravne pomoči v svoji občini 
in predlagajo potrebni* ukre-
pe, med temi zagotovitev ma-
ter 'a ln ih pogojev, skrb za nov 
strokovni kader, posebno s 
štipendiranjem in omogoča
njem strokovne prakse prav
n i k o m p r i sodiščih, kadrov
sko okrepitev že obstoječih 
zavodov za pravno pomoč; 
večjim delovnim organizaci
j a m pa je priporočil, da or
ganizirajo lastno pravno služ
bo, manjšini pa organiziranje 
skupne pravne službe. 

ROĐAJALNA 

» Ž E L E Z N I M A « 
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K I H LAŠČAH ŠTEV. 17. 
N a zalogi so kompletne 
spalnice vseh vrst, kuhin j 
ske opreme, štedilniki, 
razne sveti lke, radio apa
rat i i n televiz i jski aparat i 
ter drug i aparat i za go
spodinjstvo. — Trgov ina 
prodaja n a potro'n-'ški 
kredit. — Prepričajte se 

o ugodnem nakupu ! 

III. 

IV. 

vi; 

Obseg oprav i l je ve l ik. V 
m i n u l e m l e tu je b i lo danih 
občanom i n de lovn im organi
zac i jam 21.150 nasvetov, zapi
san ih 5370 tožb i n predlogov 
i n 1959 pogodb. Največ na
svetov i n pisanj je i z stvar
nega, (nepremičnine, služno
st i ) i n obveznostnega prava 
(pogodbe). Pogostne so tudi 
zasebne tožbe zaradi obreko
vanja to žalitve ter l ahk ih 
te lesnih poškodb. Zanimivo , 
a vendar nič kaj pohvalno pa 
je, da nezakonske matero ne 
iščejo take pomoči v pričako
vanem obsegu. Znano je, da 
obstajajo še številni p r i m e r i , 
k o je določ'lo sodišče višino 
fifrežrvnine že pred več let i , 

C S ^ a k o n o odvetn ik ih do-
£f loča, da je odvetništ-

f*-n v o javna služba, ka 
zagotavlja pravno po

moč državljanom, zavodom 
i n organizaci jam, da laže 
uveljavljajo i n varujejo svoje 
zakonite pravice i n ko r i s t i . 

V . 



T a m v bloku življenje še vedno 
postavlja ljudi v vrsto. T u pa, on
stran zbornega mesta, tiho počiva 
smrt. Prav kmalu bodo tisti, k i zdaj 
ropotajo po baraki, ležali tako tiho 
kakor ti, k i ležijo zunaj z glavo ob 
glavi — tihi, zelo tihi. 

A l i niso prav ti, k i ležijo zdaj na 
tleh, še davi razgrajali in tekli po 
kruh — prav tako kakor tisti tam 
v baraki? 

Zborno mesto je prazno. Harrv ju 
srce nemirno bije. Bo j i se prekora
čiti dvorišče. Malo dlje želi zadržati 
iluzijo, da je Tedek mogoče le v ba
raki. Mogoče ga je zgrešil, ko je te
kel -v barako. Njegov razum se po
polnoma jasno zaveda resnice, ven
dar jo Har ry zavrača. Zborno me
sto je prazno kakor nebo nad nj im. 
Har ry napenja oči in ogleduje tru

se, da bi rad zakričal. Spačena usta 
se ne zganejo, a podoba je, da se 
bo krik iztrgal skozi rane na njego
vem telesu. Oči so žive, kričijo. Pro
sijo Harrv ja pomoči. 

Tedek! Tedek! . . . v 
Iz barak prihajajo dežurni. On i 

so že dobili juho. Zdaj morajo zno
siti trupla v »mrhovišče«. Začenjajo 
j ih vlačiti. 

»Vrag naj vzame te smrdljive mr-
he! človek ne more niti juhe pojesti 
v miru!« sika eden izmed dežurnih. 
Nato jezno pograbi neko truplo in 
ga začne vleči za noge. 

»Dohtar! V baraki delijo juho,« 
pravi drugi priliznjeno, medtem ko 
prime Tedka za nogo. 

Ha r ry se skloni nad njim. »Pusti, 
bom jaz,« pravi i n vzame Tedka v 
naročje. Mrlič je lahak kot izsušen 
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pla ob steni. V baraki se jetniki pre
rivajo proti kotlom, medtem ko 
mrtvi še vedno ležijo na dvorišču 
— otrpli, nepremični, kot da se ne 
zavedajo, da je zbora konec; kakor 
da so med zborom okameneli in j ih 
bo treba zdaj zbuditi: Zakaj ne vsta-
nete? Dobi l i boste juho! 

Na drugi strani bodeče žice priha
ja iz nemške kasarne neki SS-ovec 
brez črnega suknjiča, brez kape, sa
mo v beli majici. Namenjen je proti 
umivalnici. V rokah nese belo bri
sačo in milo. Cokle na nogah štork-
ljajo po kamniti stezi, kar daje člo
veku občutek idile: Lej, delavec se 
vrača z dela in se gre osvežit z mr
zlo vodo. Spotoma žvižga napev: 
»Obožujem deklice . . . « T a melodija 
se čudno sliši iz ust SS-ovca, kot da 
>i bila pesem del jetnikov, neki ne
deljiv element njihovih življenj. Ka 
kor da b i besede o »visokih prsih 
Gretel« zvenele pravilno samo tedaj, 
če j ih zapojo jetniki; kakor da b i 
samo oni smeli zapeti to pesem. 

Zborno mesto je prazno." Harry 
gre preko na drugo stran. Nit i ne 
čuti, da ga noge same neso proti 
steni; ne čudi se, zakaj gre zdaj tja. 
Razlog je preprost. Zdravnik je in 
njegovo delo je iti k steni in pregle
dati mrliče. 

Prvi je — Tedek. Njegov jopič je 
j neredu in razkriva izmaličeno te
lo. Hlače so raztrgane, kot da je 
blago razpadlo pod udarci, k i j ih je 
dobil; njegova usta so spačena, kot 
da bi bi l hotel nekoga ugrizniti. Na
ravnost v Harryjeve oči gleda. Saj 
je še živ! Utr ip ni več zaznaven, ven
dar je še živ! Lahko ga slišiš. Zdi 

okostnjak. Har ry ga v naročju od
nese v »mrhovišče«. K o t bela rjuha 
pregrinja mrliča nebo. SS-ovec se 
vrača iz umivalnice. Brisača m u visi 
preko roke, medtem ko si češe mo
kre lase in brezbrižno žvižga ter co
kla" v r i tmu pesmi »Obožujem de
klice . . . « 

»Videti je, da ima zdravnik dosti 
časa,« zašepeta dežurni tovarišu. 
Drugo za drugim mečejo trupla v 
»mrhovišče« ter hitijo nazaj k ba
raki po ostanke juhe na dnu kotla; 
to po tradiciji pripada dežurnim. 

. Ha r ry je nežno položil Tedka na 
tla. Mrlič ga je pogledal z živimi 
očmi. Tukaj v taborišču ni Har ry 
nikoli videl tako živahnega Tedko-
vega pogleda. Meja med življenjem 
in smrtjo je bila nenadoma popol
noma izbrisana. 

Na lepem je hotel reči: »Tedek, 
tr i krompirje sem ti dal na tvoj po
grad. Pojej j ih jutri zjutraj, preden 
greš na delo. K r u h pa vzemi s seboj 
na Baustelle.« 

Želel m u je reči: »častna beseda, 
Tedek, danes si mnogo boljši, kot 
kdajkoli prej.« 

Zdaj je bila v Tedkovih očeh neka 
neukrotljiva volja — pogum, moža
tost, odločnost. Razločno si videl, 
da »Ta fant ve, kaj hoče, in bo to 
tudi dosegel.« To je bi l stari Tedek! 
Tist i Tedek, k i ga je Ha r ry zaman 
iskal ves čas, kol ikor sta ga skupaj 
prebila v taborišču. Vse Tedkove 
dobre lastnosti, k i so bile izginile, 
so sedaj spet žarele v njegovih očeh 
s silno in nemo krutostjo, k i je pri 
merna za »mrhovišče« v Niederwal-
denu. 

Iz kotov lope so pokukale podga
nje glave. Njihove okrogle črne oči 
so se začudeno svetile. Gledale so 
naravnost v Harry ja in skušale do
gnati: A l i je zdravnik živ ali kaj? 
če je živ — kaj za vraga neki dela 
tu? Kaj neki namerava? Mar se one 
vmešavajo v njegov posel na bolni
škem oddelku? Nak, dovolj imajo 
svojega dela. Vedo, da imajo vse, 
kar potrebujejo, tukaj. Zanima j ih 
samo »mrhovišče« in trupla v njem. 
Razen tega j im tu ne gre preveč do
bro. Hrane na ubogih ostankih, k i 
j im j ih pusti nemška svinja na Bau
stelle, res ne bo preveč. 

Tedkovo telo je bilo zbito in po
škodovano. Skozi cunje so bile vid
ne rane. Razmesarjena koža na te
lesu je bila podobna sparani pre
vleki gugalnega konjiča, k i ne krva
vi. Sklonil se je nad Tedkovo glavo 
in m u zatisnil oči šele zdaj je b i l 
Tedek zares mrtev. Njegova spače
na usta so bila zdaj podobna udu-
šenemu kriku, - poslednjemu kr iku 
izmučenega muselmona, čigar trp
ljenje je strašnejše od najstrašnejše 
smrti . 

Tedka ni več. N iko l i več ga ne bo 
pripeljal v bolniški oddelek. Tedek 
ne bo nikol i zapustil taborišča. E n o 
izmed Harryjevih zadnjih upanj le
ži zdaj na tleh »mrhovišča«. šele 
zdaj Har ry resnično občuti grozo 
zaradi Tedkove smrti, šele zdaj jo 
zares dojame. Njegove roke so skle
njene. »Dvignimo se kot en mož 
proti Nemcem,« j ih je nekoč zakli-
njal Farber. Sanja ga n i hotela po
slušati. Ne zato, ker bi bila straho
petna, temveč zaradi svoje trdne 
vere, da bo Har ry preživel vojno. 
In tudi on sam si n i mogel misliti, 
da bi bi l i Sanja in Danijela po to
likšnem trpljenju v getu ubiti od 
nemških krogel. Zdaj je tu, v »mrho-
višču« Niedervvaldena. Ka j se bo 
zgodilo z njim, ko si bodo vsi drugi 
sledili skozi to lopo? Kakšno smrt 
si bodo izmislili Nemci zanj? Sanja 
dela v dobri delavnici, -Danijela pa 
v čevljarni Kornisariata za delo. 
Občutek, da sta Danijela in Sanja 
zunaj, ga napolnjuje z radostjo. 
Njegovo trpljenje je kot prečiščeno 
od mučeništva. Počuti se kot človek, 
čigar vrat je v zanki in ki ve, da bo 
zdaj zdaj umr l zato, da bodo drugi 
lahko živeli. Al i si je imel Tedek kaj 
)čitati? Mar se n i žrtvoval za dru
ge? »Odhajam iz geta, da bom pri
nesel življenje drugim.« »Moj od-
lod bo tlakoval pot vam vsem.« Ali 

n i ta izmučeni muselmon naredil 
vse, kar je mogel, in še celo več? 
•Moj odhod bo tlakoval pot vam 
vsem . . . « K d o ve, Tedek, kakšno 
pot nam tlakuješ zdaj? 

Skozi lesena zbita vrata »mrhovi
šča« kukajo glave jetnikov. Nemir
no čakajo, da bo zdravnik zapustil 
lopo. Takrat bodo sneli s trupel čev
lje in cunje. Ne razumejo, zakaj se 
danes zdravnik potika po lopi za 
mrhovino. Podgane še vedno priha
jajo iz kotov. Mirno stoje, gledajo 

"-dr-

i n čakajo: A l i res namerava brskati 
naokrog, dokler se ne bo prikazal 
tovornjak, da odpelje mrhovino? Ze 
prav, že prav, spoštuj mrtve — toda 
do neke mere! 

Zunaj je dan zapuščal zborno me
sto. Har ry se je odpravil k baraki. 
V daljavi so stali jetniki s široko 
razprtimi očmi. Pogledal j ih je. B i l i 
so razkropljeni po zbornem mestu, 
čakali so njegov pogled. 

Prav take podganje oči! Isti po
gledi. Popadel ga je bes in gnus. 

»Hijene! Ostudne hijene!« je raz
jarjeno zavpil. »Kar poskusite sto
piti v lopo!« Jetniki so se v zadregi 
prestopali. B i l i so osupli: Kaj je da
nes tako posebnega? Zakaj se vtika 
v te zadeve? Nekdo izmed njih se 
je nelo zazrl v cunje na svojih no
gah. Plašno se je približal Harryju, 
vzdignil proseči pogled in s težavo 
izjecljal: »Ali je to kaj hudega, dok
tor? Ves dan delam bos na ostrih 
skalah, če ne bom pobral njihovih 
stvari jaz, j ih bcr odpeljal tovorni 
avtomobil. Kaj pa je to hudega dok
tor?« 

Har ry se je molče odvrnil od njih 
in nadaljeval pot proti baraki, še 
vedno je videl spačeni, proseči ob
raz jetnika. Zazdelo se m u je, da 
ima Tedek na nogah trdne čevlje. 
T o so bi l i čevlji, k i bi moral i preko
račiti beskidske gozdove in gore na 
poti proti češki meji. Vevke j ih je 
moral narediti z največjo ljubezni
jo; tako dolgo so držali. 

»Ali je to kaj hudega, doktor? če 
ne bom vzel njihovih stvari jaz, j ih 
bo odpeljal tovorni avtomobi l . . . « 

S sklonjeno glavo je odšel proti 
baraki. 

Poleg vhoda v barako je bi la Spit-
zova klop; na njej je kaznoval ljudi. 
Poleg klopi je stal »rdeči« Iče-Me-
yer, za nj im njegov sin. Spitz se je 
naslanjal z eno nogo na klop. V eni 
roki je imel šibo, v drugi Mačkov 
zapisek. Ogledoval je svojo žrtev — 
petdesetletnega rdečelasca Iče-Me-
yerja — in se poigraval s Šibo kot 
človek, k i uživa v svoji obrti. Tako 
je čakal na drugega jetnika na spi
sku, še enkrat je pogledal na listek 
in zakričal v barako: 

»Zanvil iz Lublina! Pridi, da jih 
dobiš!« »Pohiti! Dvajset po riti!« 

Spitz je bi l čokat dečko dvajsetih 
Nlet, rojen v Nemčiji. Njegova sestra 
je delala pr i Komisar iatu za delo v 
Metropoliju, zaradi česar se je Spitz 
štel za človeka na visokem položa
ju. K o so ga poslali v delovno tabo
rišče, je sestra bržkone uporabila 
ves svoj vpliv, da je postal židovski 
starešina. Pravzaprav ni nihče ve
del, ali je bi l rojen v Nemčiji ali je 
prišel iz Galicije. Sam se je bahal, 
da so ga pripeljali v taborišče iz sta
rega Reicha. Govori l je v čisti SS-
ovščini. Imel je velikanski nos v 
obliki srpa, kar je dajalo njegove
m u obrazu jastrebji videz. 

k 

K o je petelin zapel na skednju, nista bila še go
tova, kaj j ima je storiti. 

III 

Treba je poseči za celih petindvajset let nazaj. 
Splošne razmere v dolini, kjer se vrše ravno po

vedani dogodki, bile so tedaj slične sedaj omenje
nim; samo drugi ljudje so gospodarili tam. Topol-
ščakovo domačijo je oskrboval Miklavžev oče, 
osorni Ožbolt, in tudi po drugih kmetijah so orali, 
sejali in se potil i predniki sedanjim ratarjem. Po 
veliki cesti pa so ravno tako venomer drdrali poštni 
vozovi in se pomikal i težki parizarji s tržaškim 
blagom; promet se ne meni za nikogar; naj biva ob 
cesti ta ali oni, vsak mora ž nj im ali za nj im; on ne 
hodi za ljudmi. 

Pa še nekaj se v teku petindvajsetih let ni bilo 
znatno izpremenilo. Tomaža Omahneta koča doli 
pod klancem je bila skoro vedno enaka. Streha je 
kazala svoja rebra in trte, k i so še za silo držale 
gabrove prekle ob strešnicah, molele so s svojimi 
konci prav tako v zrak kakor danes; bog, da je pre-
rastel mah trohnelo slamo in da je na severni 
strani natrst širila sočnato perje po golen. Tud i go
spodar Tomaž — tedaj morda štiridesetleten — ni 
kazal drugega lica nego danes, akoprav je b i l čvrst 
in krepak, J.e takrat je bi l vdovec. 

In vendar njegova koča ni bila povsem taka ka
kor sedaj, ko zamazana, tu in tam pobita ali pa 
s starim papirjem zalepljena okna tako čudno pri
čajo o svojem gospodarju. Tedaj so bi la — zlasti 
v gorenjem koncu, snažna in svetla in spredaj so v 
čednih lončkih rastli košati žeravec (roženkravt) in 
temnordeči nageljni; v tesnem vrtcu na južnem 
koncu koče je bilo vse polno pisanega cvetja, in to, 
!: kor belo posuta stozica, k i je vodila z bližnje ceste 
do kočinih vrat, svedočilo je, da Cmahnetov Tomaž 

ne prebiva sam pod to streho. Imel je pr i sebi šest
najstletno hčerko Jerico — edinega otroka, k i m u je 
bil ostal iz kratkega zakona. 

Ka j b i jo opisovali? 
Kadar ob praznikih in nedeljah stoje fantje v go

stih gručah nekoliko korakov pred velikimi cerkve
nimi vrati in mimo njih hite s povešenimi očmi de
kleta iz vse fare, pade marsikaka ostra, dovtipna 
beseda, k i se pa skoro nikdar ne tiče lepote tega ali 
onega lica, izvzemši da to samo ob sebi terja zlobno 
oceno; saj je vendar osebna lepota popolnoma rela
tivna z ozirom na okus opazovalcev. Dvoje zrcal ne 
kaže istega lica in dvoje očes ne vidi enako. Kadar 
je šla Jerica mimo, n i bilo čuti opazk, k i bi kaj po
sebnega nameravale. Vedeli so vsi, da je »kajžar-
jeva,« pa četudi Omahneta niso imeli v posebnih 
čislih, vendar o hčeri n i zinil nihče zlobne besede. 
Dekle je bilo lepo. 

»Kako gre!« šepnil je zdaj eden iz tolpe. »To je 
še otrok!« zavrnil je osorno Piškurjev Janika, k i je 
b i l še tedaj glavni vodja vseh fantov iz Grabna, ka
terega besedi in pesti se je klanjal sleherni. 

Bi lo je jeseni, ko so v Grabnu praznovali cer
kveno žegnanje. Gor i p r i Topolščaku se je gnetlo vse 
polno pivcev pod košatima lipama, itak so bi l i zase
deni vsi spodnji prostori v hiši. Na bližnjem podu 
pa je plesala mladež po čudnih glasovih, katere sta 
dajala dva štajerska godca od svojih skromnih in

štrumentov. E d e n je tolkel z lesenimi kladivci po 
strunah, napetih preko široke deske — igral je na 
pentek, kakor so to imenovali —, drugi pa je piskal 
na kratko piščal, kateri n i bilo moči izvabiti več 
zvenkov, nego j ih šteje ena oktava. A zato je tem
bolj brlizgal in mladi in stari svet je b i l zadovoljen, 
če je bilo moči prav rezko udariti s peto ob gladki, 
zvočeči pod. 

Letos je celo stari, resni Ožbolt gledal svoje 
goste malo prijazneje, nego je bila sicer njegova na
vada, in vsak je vedel zakaj: pred malo dnevi se je 
bi l sin Miklavž vrni l z gornjega štajerja, kamor ga 
je b i l stari pred leti poslal služit samo zato, da se 
priuči nemščini. V rn i l se je zdrav in krepak in šta
jersko nemščino je tudi znal, več pa stari Topolščak 
ni zahteval; in ker m u je bi l sin tako pogodil, zato 
se tudi ni zmenil, da Miklavžu danes — izpolnil je 
komaj štiriindvajset let — n i bilo mnogo do tega, da 
bi pomagal v hiši in v kleti ter da se je mudi l več 
na podu med plesalci; tam se je ponašal plešoč po 
štajersko, ali pa med fanti pod lipo, kjer je dajal za 
vino. 

»Dobrega sina imaš, Ožbolt«, klicali so kmetje 
staremu, če se je prikazal ob kateri mizi , »vesel si 
ga lahko!« 

»Piti zna, piti in pete brusiti,« godrnjal je stari, 
a videlo se je, da m u je hvala po volji. 

Miklavž je hotel ravno iz goste družbe pod lipo 
stopiti tja na plesišče, ko zadene ob Omahnetovega 
Tomaža. 

»Hoj , Tomaž — glej ga no! K o d pa hodiš, da e 
še nisem ujel?« 

»Povsod, povsod! Pa, da me še poznaš!« 
» I , kaj b i te ne! Pit pojdi semkaj! Ka j pa ta — 

kaj, si M ti Jerica? Kako si —! « 
Končal ni vzklika, nego cudečVIn z veseljem ozi

rajoč se v deklico, obstal pred njo. 



Dr. Luc Menaše: BOŽIDAR J A K A C 
Kulturni , prosvetni in zgodovinski zavod »BO 

R E C « v Ljubljani je pričel izdajati Likovno knjiž
nico, k i naj naši javnosti predstavi posamezne so
dobne slovenske umetnike. P rv i zvezek te knjižnice 
je posvečen našemu novomeškemu rojaku Božidarju 
Jakcu. Umetnostni zgodovinar, profesor ljubljanske 
univerze, dr. Luc Menaše takole predstavlja dolenj
skega umetnika: 

Kdo med našimi umetniki 
je bolj primeren, da z njim 
začnemo zbirko, ki naj si 
utre pot med ljudmi? Zdi se 
nam, da je že davno tega, 
kar sta nam življenje in de
lo Božidarja Jakca dokazala, 
da je svet čudovit, da se mu 
Za njegovo pisano bogastvo 
oddolžiš samo, če se neneh
no navdušuješ nad njim, ga 
neumorno slaviš in upodab
ljaš, če na vse načine posku
šaš ujeti bežeči trenutek, če 
brez prestanka loviš, vse, kar 
je videti lepo, veliko in iz
redno. To na tihem verjame
jo vsi, to so ljudske želje, in 
kdor jim zna ustreči, je ljud
ski umetnik. 

Življenje nas nenehoma 
preseneča. Ali je čudno, če 
je kdaj pa kdaj tudi pravič
no ter se radodarno nasmeh
ne vsaj nekaterim izmed ti
stih, ki ga tako neomajno 
ljubijo? V tej naši dobi, ki 
več ve in veliko več pozna 
kot vsa neznanska pretek
lost, smo v sebi zbrali tudi 
več dvomov kot vsi naši 
Predniki skupaj. Zbrali smo 
dvome in jih gojimo, toda 
medtem ko mnogi med na
mi že ne vidijo več iz njih, 
ko se jim kažejo samo še gr-
dobije in prikazujejo samo še 
strahovi, ko se večina umet
nikov in njih spremljevalcev 
muči z na videz nerešljivim 
vprašanjem, kako spet pove
zati umetnost in življenje, 
kako zbližati umetnika in 
druge ljudi, ko jih je veli
ko, ki se sprašujejo, ali 
umetnost sploh še potrebu
jemo — je Jakac eden izmed 
tistih redkih srečnikov, ki 
ne dvomijo, ampak veruje
jo, ki se ne mučijo in ne 
sprašujejo, ampak smehlja
je se odgovarjajo. Jakac 

nam odgovarja z najbolj 
prepričljivimi dokazi, z de
lom, s sto in sto slikami, sto 
in sto grafikami, tisoč in ti
soč risbami, z novimi in no
vimi osnutki, ki se pri priči 
spreminjajo v podobe, ilu
stracije in znamke, z neneh
nim pritrjevanjem sedanjosti, 
ki se v njegovem čarovnem 
zrcalu spreminja v zgodo
vino. 

Umetnikom, ki so se tako 
povezali z bližnjim in dalj
nim svetom okrog sebe, 
hkrati s častitljivo davnino 
in nemirnim zdajšnjim ča
som, storimo hudo silo, če 
ločeno obravnavamo njih 
življenje in umetnost. Celo 
pri kabinetnih učenjakih in 
onih, ki so samo posploševa
li resnice, nam ceste, po ka
terih so hodili, in kamre, v 
katerih so zdeli, v nečem 
pojasnjujejo njihove misli 
in vzore; kaj šele pomenijo 
pota tistih, ki so v življenju 
vselej na stežaj odpirali du
ri! če pripovedujemo o Jak
cu, ki je nenehno potoval, 
od Sahare • do Skandinavije, 
od kanjonov do puste, že 
obenem govorimo o njego
vih pastelih in jedkanicah in 
fotografijah in filmih. In če 
vemo, da se je srečal s sto 
in sto znanimi in neznanimi 
ljudmi, se hkrati zavedamo, 
da nam jih je večino že tudi 
ohranil v portretih, v ski
cah, v risbi ali suhi igli in 
morda tudi »se kako druga
če. Če je z užitkom prebiral 
nekega pesnika, smo lahko 
prepričani, da je skušal nje
gove stihe preliti tudi v vid
ne oblike, in če je ta iskre
ni ljubitelj glasbe poslušal 
koncert, smo uverjeni, da se 
je celo godba pr etapi jala v 
podobe. 

VISOKO IN NEPRIČAKOVANO 
PRIZNANJE UMETNIKOMA 
V mar ibo r skem VEČERU smo 28. januar ja letos 

prebra l i razveseljivo novico: Umetnostna akademija 
i z Florence je obvesti la akademska s l ikar ja Boži
darja J a k c a i n Franceta M i h e 1 i č a , da sta 
b i l a izvol jena za častna člana akademije v sekci j i 
za graf iko. Zan imivo je, da sta Jakac i n Mihelič po
stala častna člana akademije že 15. marca 1903. leta, 
ob 400-letnici ustanovitve, vendar j u nihče vse doslej 
o t em n i obvesti l . — Prav gotovo je izvol itev Boži
dar ja Jakca i n Franceta Miheliča za častna člana 
akademije za grafiko ne samo izredno laskavo pr i 
znanje umetn ikoma, temveč tud i priznanje v i sok i 
stopnj i umetniške ustvarjalnost i slovenskega naroda. 

Tovariš Božidar Jakac je ob tej priložnosti v iz
jav i za VEČER dejal l jub l janskemu dop isn iku ma
r iborskega dnevnika : 

»Skoraj ne vem, da b i me katera stvar v dolgem 
življenju tako preseneti la. Že res, da sva z Mihe l i -
čem vel iko razstavl jala v tu j in i ( tudi v F lorenc i ) , 
toda je že tako, da smo Slovenci tako majhen na
rod , da nas E v r o p a komajda opazi, častni naziv m i 
je zato to l iko bo l j drag. Skora j nemogoče se m i zd i , 
da so se spomni l i na nas!« 

Obema umetn ikoma iskreno čestitamo tud i m i v 
imenu vseh n jun ih prijateljev, znancev i n občudo
valcev na Dolen jskem! 

Še enkrat: »ZAVEDAJMO SE 
DOLŽNOSTI DO MLAJŠIH!« 

»Zdi se m l prav, da občane, star
ce naših otrok i n upravljavce in 
formiramo o potrebah gradnje no
ve šole v Ribnici« — tako je p r i 
čela svoj sestavek v 3. številki 
Dolenjskega l ista ravnatelj ica r ib
niške osnovne šole tov. M i l ena Bo-
rovac. V članku so lepo prikazane 
potrebe po novem poslopju. S t r i -
n j i m se z vsem, vendar pr ikaz po
treb po mojem mišljenju n i po
po ln . 

1'redvidena je posebna učibiiia 
ZH, pouk zgodovine, posebna učil
n ica za pouk zemljepisa i td . , n i 
kjer pa n i t i besede o tem, k;d:o 
nameravajo zajamčiti nemoten po
tek šolske obvezne vadbe t e l e 
s n e v z g o j e . A l i je to vpraša
nje v R ibn i c i res tako dobro re
šeno, da t e l o v a d n i c e v idej
nem popisu nove šole sploh n i 
treba omenjati? 

Razmere v telesni vzgoji so m i 
T R ibn i c i dobro znane i n vem, 

da so vse prej kot urejene. Oba 
prostora za telesno vzgojo (to je 
v šolski k le t i i n v Domu Part iza
na) sta zastarela, premajhna in 
nehigicnična, hkrat i pa vezana na 
sožitje vseh mogočih dejavnosti, 
Id so često ka j malo v" skladu s 
telesno ku l turo . Ce tako razglab
l jamo, tedaj bo nastalo vprašanje, 
kako se približati mlajšim tudi 
s telovadnico i n ne samo s po
močjo specialnih učilnic za pouk 
zgodovine, zemljepisa i tel. 

N i m i do časopisne polemike, 
saj nova šolska poslopja brez telo
vadnic ne dopuščajo uredbe, ven
dar b i rad opozor i l , da ne b i de
la l i gradbenih programov in zniže
va l i potreb sredstev na račun telo
vadnice. Nujno je torej, da p r i 
novi šoli upoštevamo potrebe 
po specialnih učilnicah In telovad
n i c i , ker bo le tako upravičen po
ziv ravnateljice šole: »Zavedajmo 
so dolžnosti do najmlajših!« 

Ali naj se čudimo, da je 
umetnik, ki je prepotoval 
toliko dežel, spoznal toliko 
usod, tudi kot človek ostal 
mlad, in da je naposled — 
čeravno nikdar ni bil ne mi
slec ne politični bojevnik — 
odigral tudi še drugače po
membno vlogo, ko se je kot 
eden izmed najbolj uglednih 
slovenskih umetnikov zavest
no pridružil borcem s pu
ško in skupaj z njimi tve
gal življenje? Takrat šele sta 
se umetnost in življenje za
res strnila v eno, se je v tem 
čudovitem umetniškem življe
nju tudi življenje samo spre
menilo v bleščečo umetnino: 
ta, ki je ovekovečil toliko 
različnih obrazov, med dru
gim tudi pravcato galerijo 
našega ancien regime, si je 
s tveganjem za veliko stvar 
pribojeval pravico, da je 
smel upodobiti tudi najpo-
gumnejše in najvrednejše. 

Jakčevo pričevanje o slo
venskem in jugoslovanskem 
narodnoosvobodilnem boju 
je samo majhen del njego
vega ogromnega opusa, a 
ravno ta del, ki ga v priču
jočem zvežčiču predstavljamo 
z izborom dvajsetih posnet
kov, v jedru osvetljuje celo
to z njenega najbolj občutlji
vega moralnega vidika in jo 
pomembno dviga. Nekaj ti
stega življenja, ki je jugoslo
vansko zgodovino obogatilo 
za njeno najbolj veličastno 

poglavje, je ohranjenega v 
teli risbah in grafičnih odti
sih: vrstijo se od obraza do 
obraza, ki je postal, ki po
meni razjasnjeno znamenje 
boja za svobodo, od podob 
naših znanih in neznanih ju
nakov do naglo zabeleženih 
vtisov, ki so se kazali parti
zanskemu umetniku. Tu so 
slikarjevi zapiski iz znameni
tega roškega bunkerja, v ka
terem podnevi brle luči, da 
se lahko vsaj takrat — sre
di grozljivega neprostovoljne
ga premora, kot v neznani 
predstavi hudožestvenikov — 
pojavljajo pred nami čudno 
oblečene postave, ki razmiš
ljajo, bero in se razgovarja-
jo, tu so pričevanja o zgo
dovinskih dogodkih, kot je 
Kočevski zbor, pa spet ro
mantični zaznamki s poho
dov, skice s potovanja v Jaj
ce — tja do lastne podobe 
umetnika, ki je doživel usod
ni čas in pomagal ohraniti 
spomin nanj. 

Do živih sodobnikov smo 
običajno še krivičnejši kot 
do mrtvih. Bojimo se, da bi 
nam za življenja, ki ga ima
jo še pred seboj, postavili na 
laž našo oceno; bojimo se 
vseh poznejših sodb, ki bi 
jo razveljavile. A če vendar 
moramo sodobniki soditi o 
sodobnikih, se vsaj pri Jak
cu tudi najbolj previdnim ni 
treba bati, da bi jih prihod
nost popravila: že to, kar je 
storil doslej, zadošča, da bo 

Božidar Jakac: A V T O P O R T R E T 

v zgodovini naših narodov 
ostal kot ena izmed najbolj 
dragocenih prič. Ze njegovo 
delo v najslavnejših letih na
še preteklosti zadošča, da 
bo obstalo njegovo ime. A 
ta veliki likovni kronist in 
neumorni portretist naše 
družbe je zaslužen tudi kot 
pionir na številnih čisto li
kovnih in likovni umetnosti 
bližnjih področjih in ne na
zadnje kot izreden likovni 
pedagog. 

Nekaterim likopnikom se 
lahko oddolžimo s pesmijo, 
drugi so si zaslužili biograf
ski roman, tretji zaznamek 
v leksikonu in četrti samo 
sindikalno izkaznico ali pa 
še te ne. Jakca, slikarja in 
grafika, lirika in dokumen-
tarista, ljubitelja in zbiralca, 
ki je že do danes ustvaril 
in zbral spominov za več 
muzejev, pa bi lahko pravič
no predstavili samo z obsež
no ilustrirano enciklopedijo. 

PREŠEREN: poezije, pisma, življenje 
Mlad inska knj iga bo ta me

sec počastila Prešernov spo
m i n s posebno lepo oprem
ljeno dar i lno izdajo v 2 knj i 
gah velikega formata: F R A N 
C E PREŠEREN: P O E Z I J E 
I N P I S M A in z de lom Anto
na S lodnjaka: PREŠERNOVO 
ŽIVLJENJE. S tema knjiga
m a bo nud i l a M l a d i n s k a knj i 
ga s lovenskim bra lcem dolgo 
pogrešano reprezentativno iz
dajo Prešerna v elegantni 
opremi , n a i zbranem pap i r ju 
i n v skrbnem t i sku . Obe knj i 
g i bosta vezani v celo platno, 
vloženi v varovalni kar ton i n 
bosta tako prav pr imerno 
dar i lo za vsakogar. 

P o znani Kidričevi izdaj i 
Prešerna v dveh knj igah iz 
let 1936 i n 1938, k i p a je 
ostala nedokončana (mono
grafi ja obsega tu pesnikovo 
življenje le do leta 1038), bo 
to p r va ve l ika reprezentativ
n a i n z monografi jo dopolnje
na izdaja Prešerna na našem 
knjižnem trgu. P r va knj iga 

G A Z E L A 

(2 ) 

Oči sem večkrat vprašal, ali smem 
ljubiti te; odgovora ne zvem. 
Od daleč gledaš, draga, me prijazno, 
prevzetno vihaš nos, ko mimo grem. 
Ak v tebe so obrnjeni pogledi, 
odtegneš precej svoj obraz očem; 
al ak dekleta druga ogledujem, 

zakriti jeze ni ti moč ljudem. 
Tako, al ljubiš me, al me sovražiš, 
kak bi ti ustregel, siromak ne vem. 

»Poezije i n pisma« vsebuje p isem so natisnjena v origi-
celotno Prešernovo delo, k i ga na lu i n s lovenskem prevodu, 
je ured i l dr . Anton Slodnjak. Tako bo bra lcu v eni knj ig i 
Nemška besedila pesmi in dostopno v slovenščini vse, 

Lep! načrti črnomaljske gtastee MG 
V prostorih stare osnovne 

šole v Črnomlju je pred me
seci začela delovati glasbena 
šola- Tako se je uresničila 
dolgoletna želja črnomaljča-
nov, ki bi radi svoje otroke 
glasbeno izobrazili- Prve uspe
he in težave novoustanovljene 
šole je njen ravnatelj SILVO 
MIHELČlč opisal tako: 

— Pred letom dni so v Čr
nomlju izvedli anketo, da bi 
dobili pregled interesentov za 
pouk na glasbeni šoli. Anketa 
je imela velik uspeh, saj se 
je tedaj prijavilo okrog 170 
kandidatov. Ko so dobili še 
strokovne učitelje; je občin
ska skupščina v letu 1901 
sprejela odlok o ustanovitvi 
glasbene šole v Črnomlju. 

Pouk se je začel konec ok
tobra lani in od tedaj nemo
teno teče. Trenutno ima šola 
40 učencev. Ni jih sicer ve
liko, vedno pa prihajajo nove 
in nove prijave. Zaradi te-ja, 
ker nimamo dovolj strokov
nih moči, jih več ne moremo 
sprejeti. Poučujeva le dva in 
imava zelo natrpan urnik. 

Katere instrumente potnu 
jemo? Klavir, harmoniko i7i 

kitaro. V klavirskem oddeku 
je 12 učencev> v oddelku za 
harmoniko 18 in v oddelku za 
kitaro 10 učencev. V drugem 
polletju, ko bomo dobili no
vo učno moč, bomo ustano
vili še tamburaški zbor. in
strumente zanj smo že kupi
li- Prepričani smo, da bo no
vi tamburaški zbor lahko na 
stopil že na letošnjem jurje-
vanju. 

Dejavnost v obliki zborov 
nameravamo še razširitit ker 
na ta način lahko vključimo 
največ mladine. Obnovili bo
mo tudi mladinsko godbo na 
pihala, ukvarjamo se z načrti 
za ustanovitev oddelka za pi
hala pri naši glasbeni šoli in 
razmišljamo o oddelkih za 
posamezne instrumente tudi v 
drugih večjih krajih. Glasbe
na šola bo poleg vsega tega 
mentor zabavnim anr.amblom. 
Instrumentalni trio glasbene 
šole že imamo. 

Ker smo z delom komaj 
začeli, težav ne manjka, pred
vsem pa nimamo dovolj stro-
kovnih moči, da bi lahko na
čete takoj uresničili. Ma'erh 
alna sredstva so zagotovljena 

in se lahko občinski skupšči
ni samo zahvalim za pomoč 
in razumevanje. 

Učenci so zelo nadarjeni ~ji 
glasbo in je prav, da se lah
ko šolajo, saj je belokranjska 
glasbena tradicija zelo boga
ta; zares je bilo škoda, da 
so bili toliko let prikrajšani 
za glasbeno izobraževanje. 

•jd 

Kregarjevrs razstava 
v Velenju 

K o t eno najboljših letošnjih 
s l i ka rsk ih razstav so obisko
valc i ocen i l i razstavo olj in 
akvarelov akademskega slikar
ja Staneta Kregar ja v Vele
n ju . Razstavo je pr iprav i l a 
tardkajšnija sefkcij« Svv.v ,.!. 
v delavskem k lubu . 

Dvoncijsta številka 
»BORCA« 

Zadnja letošnja številk:'. 
»Bcrca«, s katero zaključuje 
ta naš slovenski mesečnik 
petnajsto leto svojega izhaja
nja , prinaša na prv ih straneh 
prispevek Vo jka Novaka 

ka r je naš največji pesnik 
napisa l . 

Najboljše dopolni lo p rv i 
knj ig i je, monograf i ja »Pre
šernovo življenje«; dopolnje
na je z najnovejšimi dogna
nj i prešernoslovja, napisana 
pa v jasnem, vsakomur ra
zuml j i vem jez iku. Dr . S lod
njak opisuje v knj ig i pesni
kovo življenjsko pot in podo
bo: njegovo osebnost in zna
čaj, življenjske boje, upe i n 
br idke izkušnje, njegovo ne
srečno l jubezen i n pri jatel j
stva, čas in l jud i v n jem. V 
knj ig i bo 70 fotografij i n 4 
barvne pri loge — portre t i 
Prešerna, Primčeve Jul i j e , 
Mati je čopa in Andre ja Smo
leta. 

K l j u b ve l ikemu t rudu in 
delu, k i sta ga avtor i n za
ložba vložila v pr ipravo te 
izdaje, bo cena za obe kn j i g i 
samo 5800 d in . Naročite j u 
p r i M l a d i n s k i kn j i g i , L jubl ja
na, T i tova 3, a l i p a v na^bŠžr 
j i knjigarn^. 

»Dvajsetletnica«. V n jem se 
pisec spominja časov revo
lucije i zpred dvajsetih let. 
Revi ja prinaša še vrsto zani
m iv ih sestavkov, obdelanih 
po večini v l i t e rarn i ob l i k i . 
M e d d rug im so tako obdelani 
pr ispevk i Git ice Jakop in i n 
drug ih avtorjev, k i s svojo te
mat iko posegajo v čas N O B . 
Omembe vredni so prevodi 
Lojzeta K r a k a r j a iz pol jske 
književnosti, k i tokrat pred
stavlja enega najvidnejših so
dobnih po l j sk ih pesnikov Ta-
deusza Rozevvicza. A leksander 
Marodič in . Ivan Ribič sta p r i 
spevala krajši scenari j »Pes
n ik i n borci«, v katarem je 
popisana usoda slovenskega 
partizanskega pesnika Ka ju -
ha. 

Sovjetski umetniki 
v Jugoslaviji 

Tr i jo ugledni sovjetski 
umetn ik i (čelisti) bodo po 
sporazumu gostovali letos v 
Jugoslavi j i . Naše občinstvo 
bo imelo priložnost slišati 
Mst is lava Rostropoviča, Da
n i l a šafrana i n Natali je QuB> 
man- Tro j i ca sovjetskih umet
n ikov bo gostovala tud i n a 
Japonskem in Nizozemskem. 



Za večjo kmetijsko blagovno proizvodnjo 
N a prodaadri j i se j i občinske 

skupščine Črnomelj so odbor
n i k i obeh zborov na osnovi 
referata predsednika skupšči
ne razprav l ja l i o kmet i j s tvu 
i n možnostih, da b i to po
slej hitreje napredovalo. N a 
zadnj i občinski sej i , 18. ja
nuar ja , pa so odborn ik i potr
d i l i naslednje sklepe s pod
ročja kmet i js tva: 

1- Zmanjševanje zasebne i n 
kooperaci jske kmet i jske pro
izvodnje zahteva izboljšanje 
ekonomskega položaja kme
ta. K izboljšanju tega polo
žaja bodo delno pr ipomogle 
davčne olajšave, h k r a t i pa 
naj b; vplivale n a povečanje 
b.agovne proizvodnje. K m e 
tovalce v II I . davčnem oko
lišu je treba podredi t i ko-
operac i jsk i pro izvodnj i , kme
tovalc i v IV . davčnem oko
lišu p a so davka oproščeni. 

2. Dosedanj i način obdav
čenja Po domic i lu ne ustre
za. Vsak davkoplačevalec je 
b i l doslej obdavčen n a osno
v i izračunanega katastrskega 
donosa od zemljišča, k i ga je 
posedoval, ne glede na to, 
kje je b i l a njegova zemlja. 
V bodoče bo treba poprav i t i 
evidenco parcel i n kartoteko 
davkoplačevalcev tako, d a bo 
za vsako parcelo posebej 
označen tudi pro i zvodni oko
liš. Improv iz i rane meje oko
lišev b i mora l i u t rd i t i na 
osnovi j asn ih i n enotnih k r i 
terijev ter j i h vpisat i v ka
tastrske mape. To delo je 
treba opravi t i hk ra t i z izra
čunom novega K D še v le
tošnjem letu, da b i lahko v 
letu 1966 kmetovalc i plačali 
davščine že po najnovejših 
mer i l ih . 

3. v pr ihodnje je treba po
spešiti revizi jo katastra i n za
gotovit i v ta namen ustrez
na sredstva. 

•1. če želimo s t imu l i r a t i v 
zasebnem kmet i j s tvu večjo 
blagovno proizvodnjo, mora
mo opust i t i progresivno ob
davčitev. K o l i k o r b i bdi pre
hod i z progresivne v l inear
no obdavčitev preveč težaven, 
b i ga kazalo uvesti postopo
m a v dveh le t ih . 

5. Najemanje opuščenih 
zemljišč je treba kooperan-

Ribe so, rib ni 
V Črnomlju se potrošni

ki vse pogosteje sprašu
jejo, kdaj bodo spet lah
ko kupovali ribe. Po izja
vi gospodarja ribiške dru
žine je v Lalunji in Dobli-
čici rib dovolj, saj so la
ni vložili v te vode okoli 
300 kg podmladka, letos 
pa nameravajo vložiti nov 
podmladek v vrednosti 
okoli pol milijona dinar
jev. 

čemu torej ne bi vrgli 
mrežo v te vode, če vemo, 
da je v njih dovolj rib in 
da je po njih veliko po
vpraševanje? Kljub temu 
bo športnim ribičem še 
vedno ostajalo dovolj rib 
za ribiške torbe. 

J . S. 

tom omogočiti pod ugodn imi 
pogoj i . Zadruga naj nastopa 
ko t delojemalec za več let, 
p r i čemer lahko najemoda
ja lca davka v celot i oprost i . 
Najeto zemljo obdela zadru
ga v o k v i r u lastne proizvod
nje, kjer so za to dan i po
goji, a l i p a v kooperac i j i z 
zasebnim interesentom. 

6. K e r bo trgovanje n a sej
m i h v letu 1965 po vsej ver
jetnosti ukinjeno, bo treba 
precej izboljšati organizaci jo 
zadružnih dogonov. Z a me
njavo živine med kmetovac i 
bo potrebno organiz i rat i se
j em v Črnomlju, n a katerem 
bodo lahko kupova l i i n me
njaval i živino le re jc i med 
seboj. Kooperac i j ska pogodba 
z zadrugo naj omogoča k o m i 
si jsko prodajo klavne živine, 
da bo pro izvaja lcu ob dolo
čeni kva l i te t i blaga zagotov
ljen maks ima ln i iztržek. Mož
nosti odkupa b i b i lo treba 
vsaj začasno razširiti na vse 
tiste proizvode, k i izhajajo 
iz zasebne proizvodnje kot 
tržni viški. 

7. Glede n a proizvodno us
meritev kmet i j s tva v občini 
je treba pospeševati i n sti
mu l i r a t i govedorejo, predvsem 

rejo krav , hk ra t i p a naj za
druga razširi odkup mleka 
na vsem področju. Tako j je 
treba proučiti odkupne proge: 
a) Radenc i—Star i t rg—Pred-
grad za mlekarno Kočevje; b) 
Vukovc i — Kovači grad—TJča-
kovc i — V i n i c a za mlekarno 
Zagreb; c) Tribuče—Bedenj— 
Dragoši — Gr ib l j e—Gradac za 
mlekarno L jubl jana; č ) Adle-
šiči—Zuniči za mlekarno Za
greb; d) razširiti odkup mle-
ka n a semiškem področju. 

8. Razprava je r a zk r i l a po
trebe po kred i t i ran ju koope
raci jske proizvodnje tako za 
nabavo reprodukci jskega ma
teriala ko t za investici je. K e r 
dosedanji bančni mehanizem 
n i dopuščal takega kred i t i ra
nja, so odborn ik i mnenja, da 
je vse prizadevanje za večjo 
blagovno proizvodnjo zaman, 
če se t i predp is i ne bodo 
spremeni l i . 

9. V B e l i k ra j in i b i nujno 
potreboval i drobno mehani
zacijo v kmet i js tvu, ke r mla
d i m l judem ob p r im i t i vn ih 
orod j ih i n napravah, k i se 
j i h poslužujejo, spCahni vsa 
voljta do dela i n odhajajo 
drugam, v druge pokl ice 
Odborn ik i črnomaljske skup

ščine smatrajo sedanje ca
r inske predpise, k i zadevajo 
uvoz kmet i j sk ih strojev s p r i 
ključki, za neustrezne i n od
ločno zahtevajo spremembo 
teh predpisov, predvsem v 
kor i s t kosilmice, enoosnih 
traktorjev i n druge opreme, 
katere n a domačem trgu n i 
i n jo moramo uvažati. 

10. V s a strokovna vpraša
nja s področja kmet i js tva 
bodo proučili n a s impoz i ju 
o govedoreji, organizaci jo te
ga s impoz i ja p a naj prevza
meta D I T i n Veter inarsko 
društvo. S impoz i j naj obrav
nava prob lemat iko obeh belo
k ran j sk ih občin. 

11. K m e t i j s k i s t rokovn jak i 
črnomaljske zadruge potro
šijo premalo časa za stro
kovne razprave i n pogovore 
s kmetova lc i . Potrebno bo 
uvesti posvetovanja s pro iz 
vajalci ko t redne tečaje z 
mladino na vasi . Organizator 
izobraževanja naj b i b i lo D I T 
skupaj z veter inarj i . K o l i 
kor D I T te naloge ne bo pre
vzelo, bo tečaj z mlad ino 
organiz ira la delavska univer
za, p rog ram p a bo f inanc i ra l 
občinski proračun. 

Težko čakajo novo invalidsko zakonodajo 
Na četrtkovi občinski konferenci ZVVI v Črnomlju - Na programu predvsem 
nova invalidska zakonodaja in stanovanjska problematika članov 

V sejni sobi občinske skup
ščine Črnomelj se je v četr
tek dopoldne zbralo od 44 
izvol jenih delegatov 38 pred
stavnikov kra jevnih organiza
c i j . Konferenc i sta razen do
mačih družbeno - političnih 
funkcionarjev pr isostvovala 
tudi sekretar republiškega 
odbora Z Z B Stane B i z jak in 
predstavnik republiške komi
sije za inva l idska vprašanja 
Avgust Er javec. 

N a konferenci so največ 
govor i l i o pereči problemat i 
k i članov, k i se pora ja kot 
posledica zastarele inval idske 
zakonodaje. Beseda je tekla 
v živahni razprav i , nekatere 
nejasnosti i n novost i , k i j i h 
predvideva nov i inva l i dsk i za
kon , sta pojasnjevala gosta 
iz Ljubl jane. 

V zadnj ih l e t ih je republ i 
ška komis i j a za inva l idska 

vprašanja dobi la mnogo pred
logov in resoluci j za zaščito 
članov Z V V I , v n j ih pa je 
pretežno govora o družinskih 
inva l idninah, k i čedalje bol j 
predstavljajo kamen spotike. 
Računajo, da bo mars ika j 
urejenega z nov im inval id
s k i m zakonom i n da se bodo 
inval idnine nasploh povečale 
že v prvem tromesečju letoš
njega l e ta ; Razen tega pred
videvajo, da bo dokončno re
šeno vprašanje zdravstvenega 
zavarovanja za vse inval ide. 

Glede družinske inval idni
ne 1200 d in se pojavljajo 
mnenja, da b i tudi s petkrat
n i m povečanjem tega zneska 
ne dosegli zaželenega učinka 
p r i vseh uživalcih inval idni
ne, družbenih sredstev pa bi 
ogromno porab i l i . M o r d a b i 
bi lo smotrneje l judem, k i 
j i m ta znesek predstavl ja 
osnovo za preživljanje, dvig

n i t i inval idnino za tol iko, da 
bodo z njo lahko dostojno 
živeli, osta l im, k i se preživ
ljajo iz drug ih virov, pa naj 
b i to ob l iko družbene pomo
či u k i n i l i . 

Nadal je so obširneje obrav
navali še druge predloge v 
novi inva l idsk i zakonodaj i , 
kakor tudi stanovanjsko pro
blematiko članov Z V V I , k i še 
daleč n i zadovolj ivo rešena. 

Ob koncu konference so 
govori l i o vlogi članov Z V V I 
p r i predlaganju i n i zb i r i kan
didatov za spomladanske vo
litve ter o letošnjem prazno
vanju 20-letnice osvoboditve. 
S tar i odbor je - dob i l razreš-
nico, namesto njega pa so 
delegati i zvo l i l i nov upravn i 
in nadzorni odbor organizaci
je v občinskem m e r i l u ter 
delegata za okrajno konfe
renco inval idske organizacije. 

Občutno zvišani dohodki zaposlenih v zadrugi 
23. i n 25. januar ja so b i l i 

v Dragatušu, n a K r a s i n c u , v 
Črnomlju, v S ta rem trgu, Se
miču, črmošnjicah i n n a Lo
kvah zbor i delovne skupnost i 
Kmet i j ske zadruge Črnomelj. 
K e r so b i l i dohodki v druž
benem sektor ju kmet i js tva 
doslej izredno n i z k i (povpreč
je je znašalo oko l i 28.000 d in , 
u rna postavka nekval i f ic i ra
nega delavca 95 d in , najvišji 
dohodek v zadrug i 80 tisoč 
d in ) , so v ko lek t i v ih posa
mezn ih pro i zvodnih enot raz
prav l ja l i o zvišanju O D in 
dopoln i tv i p rav i ln ika o na
grajevanju. 

Vsako nedeljo šoJa za življenje 

Spremenjeni prav i ln ik o 
de l i tv i osebnega dohodka 
predvideva za oko l i 40 od
stotkov višje dohodke nekva
l i f i c i ran ih delavcev (urna po
stavka se zviša od 95 na 140 
din ) , dohodk i vod i ln ih usluž
bencev p a bodo poras l i le za 
oko l i 25 odstotkov. V s i ostal i 
zaposleni bodo v razponu po
višanja uvrščeni med 25 in 
40 odstotki . 

T u d i n a nov i osnutek pra
v i ln ika so ime l i delavci več 
pr ipomb. Vse te predloge in 
želje je zbra l i n o n j ih raz
prav l ja l centra lni delavski 
svet zadruge, prav tako pa 
so j i h obravnaval i de lavski 
sveti posameznih ekonomskih 
enot. Končno besedo o tem, 
kater i predlog i bodo upošte

vani i n ka te r i ne, bo izreke l 
zadružni svet, k i bo o tem 
odločal z glasovanjem. 

K e r je b i l a v pre tek l ih le
t ih v zadrugi precejšnja fluk
tuacija delovne, sile prav za
rad i tako n i z k i h osebnih do
hodkov, so v novem prav i ln i 
k u še bol j kot doslej s t imul i 
ra l i stalnost zaposlenih. Vse
kakor bodo spremenjeni do
hodk i zaposlenih v družbe
nem sektorju kmet i js tva po
slej vsaj delno usklađeni z 
dohodk i v d rug ih gospodar
sk ih organizaci jah v občini 
in na Dolenjskem. 

Zaslužek, obračunan po no
v ih postavkah, bodo delavci 
i n uslužbenci črnomaljske za
druge pre je l i prve d n i marca . 

Sred i januar ja je občinski 
komite Z M S skupno z delav
sko univerzo Črnomelj p r i 
p rav i l program šole za življe
nje, k i bo pričela s predava
n j i 31. januar ja . Predavanja 
bodo vsako nedeljo dopoldne 
ob 9. uTi. P r v i del programa 
snovi obsega naslednje teme: 
M l a d človek sredi življenja i n 
dela, značaj i n vzgoja znača
ja , lepo "edenje, zakon i n 
družina ,v naši družbi, prost i 
čas i n zdrava rekreaci ja, kaj 

morata vedeti o sebi fant in 
dekle, odnosi med fant i i n 
deklet i , zrelost za zakon i n 
i zb i ra zakonskega tovariša, 
naš pogled n a svet, vrednote 
in načela socialistične mora
le, k o m u n a i n družbeni p lan . 

D rug i del p rog rama šole za 
življenje, ki bo obsegal 12 
tem, bodo pričeli uresničeva-
ti j esen i . K e r v Črnomlju n i 
dovolj usposobl jenih predava
teljev za tovrstno tematiko, 
bodo predava l i t ud i strokov
njaki od drugod. -jd 

Kaj je novega v Butoraju 

NOVICE dft : 

dinomaljsfo komam 

Vaščani Butora ja , Ve l ike 
Lahinje i n Zorenc so na se
stankih precej razprav l ja l i o 
s lab i napetosti električnega 
toka, saj ob večerih niso mo
gl i uporabl jat i n i t i gospodinj--
s k i h pripomočkov, n i t i poslu
šati rad ia . Podjetje E l ek t r o 
pa je pred k r a t k i m napeljalo 
močnejši tok, tako da so va
ščani vseh vasi od transfor
mator ja v Dragatušu do B u 
toraja dob i l i boljšo elektri
ko. Hvaležni so tako vodstvu 
S Z D L kot podjet ju E l ek t r o , 
da sta tako h i t ro uresničila 
njihovo željo. 

N a zadnjem sestanku gasil
skega društva so se zmeni l i , 

da bodo na zboru občanov 
predlagal i uvedbo krajevnega 
samopr ispevka za dokončno 
ureditev družbenega prosto
ra . Doslej so vaščani s pro
stovo l jn im de lom in s p r i 
spevki v denarju a l i materia
l u vložili v gradnjo že več 
kot 2 mi l i j ona dinarjev. Od 
družbenega prostora s i vašča
n i ve l iko obetajo, z last i pa 
mlad ina in gasi lsko društvo. 
S kra jevn im samopr ispevkom 
računajo dobi t i oko l i po l mi 
l i jona dinarjev, k a r b i zado
stovalo za dokončno ureditev 
družbenega prostora . 

L O J Z E ŠTERK 
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da boš težja!" 
Zadružni dogoni klavne živine so se kar 

dobro uveljavili. Eden takih je bil tudi 25. ja
nuarja v Adlešičih. Bi lo je dovolj prodajalcev 
iz bližnje in daljnje okolice, pa tudi izven ob
močja domače zadruge. Cena se je sukala med 
300 in 420 dinarji za kilogram žive teže. Kakor 
še nobeden tudi ta sejem n i mini l brez meše-
tarjev in prekupčevalcev. Manjkal i so samo 
še stari jugoslovanski žandarji s karabinkami 
in svetlimi bajoneti, pa bi imel človek občutek, 
da se vse to dogaja pred 30 in več leti. 

Najprej so sklepali pogodbe. K u p c i so izda
jah" prodajalcem potrdi la o dogovorjeni ceni, 
temu pa je sledilo tehtanje živine. K o je kmet 
prodal kravo, je naročil ženi: »Idi, Mare, i na 
poji kravu!«, sam pa je šel pomagat drugim, 
k i kupčije še niso sklenili. 

Mare jo je mahnila kar počez do bližnje 
hiše in kravi dala piti z besedami: »Pij, Liska, 
bit češ teža!« Liska pa je pila, dokler je mogla, 
potem je pomigala z glavo in se uprla. Mare 
je gnala kravo okoli ovinka in še ravno pravi 
čas prišla z njo do tehtnice! 

K d o r zna, temu dva!! -ac 

Evidentirani kandidati 
za poslance in odbornike 

Evident i ranje kandidatov za 
spomladanske skupščinske 
volitve je v zadnjem času ze
lo napredovalo. Vo l i l na ko
mis i ja p r i ObO S Z D L prej
me vsak dan po več pred
logov od organizaci j , društev 
in samoupravnih organov. Vo
l i lna komis i j a je doslej pre
je la 68 predlogov za zvezne 
i n republiške poslance ter 
odbornike občinske skupšči 
ne. , 

@ Za zvezne poslance so 
predlagani: inž. M a r k o Bule , 
predsednik okrajne skupšči 
ne; inž. C i r i l Mravlja, di
rektor skupnost i železniških 
podjeti j ; Bor i s Mikuš, di
rektor R T V Ljubl jana; Ma
ra Rupena-Osolnik, sekretar
ka zveznega odbora R K ; 
dr. Bogdan Brece l j , zdrav 
nik iz Ljubl jane; dr. Mari
j an Brece l j , podpredsed 
n ik skupščine S R S , in Bog 
dan Osolnik, d i rektor i n glav 
n i urednik Komun i s t a . 

© Za republiške poslance 
so b i l i doslej predlagam: 
Franc Pavlinič, predsednik ob 
činskega sodišča v Črnom
l ju ; Franc Stajdohar, pred
sednik ObO S Z D L ; Lado Mi
šica, of ic ir J L A iz L jubl jane; 
inž. Danica Honzak, agro-
nomka iz Ljubl jane; Milan 
Malešič, sekretar O K Z K S 
Črnomelj; Vladka Vano-
vič, učiteljica iz Črnomlja; 
Franc Košir, d i rektor J s k r e 
v Semiču; Vladimir čop, ko 
mercia l is t iz Be l ta ; Tone Sti-
panič, pravn ik iz L jubl jane; 
Bojan Fabjan, uslužbenec ob
činske skupščine iz Črnom
lja, Francka Dolenc, socialna 
delavka iz L jubl jane; Janko 
štrukelj, uslužbenec iz Čr
noml ja ; dr. Branko Uršič, 
zdravnik iz Črnomlja. 

9 Za odbornike občinske 
skupščine so b i h predlagani 
i n ev ident i rani : Anton Dvoj-
moč i z Kanižarice; inž. Ra
do Dvoršak iz Črnomlja; 
V l a d k a Vanovič, učiteljica i z 
Črnomlja; Jože Šprajcer i z 
Lokev; Anton Kapš iz Rožan-
ca; Stanko Grahek iz Lokev; 
Jože P lu t iz Petrove vasi ; 
Zan Sk r in j a r iz Črešnjevca; 
V l a d i m i r žepič z Obrha ; 
Alojz Juršak iz Zapudja ; Le
opold Bečaj s Pustega grad
ca; Jože Rogina, iz Bre zn ika , 
Ivan Zunič, Stanico Muhič, 
Drago Kobe in Ivan Be lko , 
vsi i z Kanžarice; Alo jz Staj
dohar iz Ve l . Nerajca; V lad i 
m i r Ivanič iz Šipka; Jože B a 
bic iz Dragatuša; Alojz Pan-
jan iz Malega Nera jca; Alo jz 
Hude l j a i z Knežine; Adol f 
Tkalčič i n Franc F la jn ik z 
Belčjega vrha; Danie l Šimec, 
Anton K r a l j i n Janez Štrucelj 
iz Gr ibe l j ; Jože Šuštaršič iz 
Cerkvišč, Jože Kočevar iz Se-
miča, Anton Lukcžič iz Vavpč-
je vasi . 

® Za zbor delovne skup
nosti občinske skupščine so 
evident irani : Anton Fabjan, 
G G obrat Črnomelj; Jože K o -
lenc, predsednik ObSS ; F ranc 
Stajdohar, predsednik ObO 
S Z D L ; V i n k o Bab i c , rudn ik 
Kanižarica; Vanda M i l ek , Iv i
ca Rajgel j , M a r a Jurajevčič, 
Malica Bande l j , Z i n k a Vrščaj 
i n M a r i j a Pičulin iz obrata 
B e t i v Črnomlju; Lojze 
Šterk, ObO S Z D L ; pro f .Ana 
Jankovič, osnovna šola Črno
mel j ; Katjuša Gregorič, ob
činski komi te Z M S ; Lo jze 
Planine, LIČ; Janko Star iha , 
K o m u n a l n a banka ; N i k o Se-
lakovič, Gost insko podjetje 
Črnomelj: F r auc K o s , S T P 
Potrošnik Črnomelj; Drago 
Rožič, B E L S A D . L. S . 

Vrednotimo telesno kulturo 
kot druge družbene dejavnosti 
Po splošni ugotovitvi je telesna 

ku l tura v črnomaljski občina lani 
napredovala i n dosegla širok raz
mah. Nc moremo sicer t rd i t i , da 
je zajela panoge, k i Se niso razvi
te. T rd imo pa lahko, da so se raz
mahnile tiste panoge, kjer smo 
želeli: rokomet, nogomet, de
lavske igre, kegljanje, streljanje, 
šah i tn . Ne moremo tudi m i m o 
uspehov v posameznih panogah te
lesne vzgoje, vendar pa so b i l i t i 
uspehi slučajni i n plod prizade
vanj posameznikov, ne pa rezultat 
množičnosti. 

Zgradi l i smo več športnih objek
tov i n usposobi l i na tečajih več 
strokovnjakov - amaterjev. Tud i 
sredstev, namenjenih telesni vzgo
j i , je b i l o letos več kot pretekla 
leta. Vse to pa še zdaleč ne za
došča, da b i v telesni ku l tu r i do
segli take uspehe, kot b i j i h glede 
na njon pomen mora l i . 

V zadnjem času je zelo akt ivna 
O b Z T K , k i vzdržuje vse telesno-
vzgojne organizacije v občini i n 
se vse bolj uveljavlja kot enoten 
organ za usmerjanje telesnokultur
ne dejavnosti v občini. Njene bo
doče naloge niso majhne: zgradi t i 
bo mora la nova igrišča i n sedanja 
uredit i i n j i h vzdrževati. Rešiti bo 
morala problem prostorov v z im
skem času, predvsem v Črnomlju, 
pr idobi t i bo mora la nove strokov
njake i n rešiti problem nezado
stne zdravstvene preventive šport
nikov. 

- Vse te ugotovitve, o kater ih je 
razpravl jal pr isto jni svet OS Črno
mel j , so razveseljive. Predvsem je 
razveseljivo dejstvo, da o telesni 
ku l tu r i razpravljajo pr isto jn i orga
ni ter da postaja telesna k u l t u r a 
vse bol j nepogrešljiv del v življe
nju občanov. 

JOŽE S T R M E C 



S številom članstva v SZDL niso zadovoljni 
Srea i januarja so bile za

ključene konference krajev
n i h organizacij Socialistične 
zveze v metliški občini. Ude
ležba članstva je b i l a povsod 
dobra , celo boljša kot na 
zbo r ih volivcev, razprava pa 
je b i l a ponekod zadovolj iva, 
drugje preveč usmerjena v 
reševanje komunalne proble
mat ike . To je b i lo očitno 
predvsem na Jugor ju, v Dra-
šičih i n na Božakovem. 

N a teh sestankih so obča
n i mnogo govor ih o kmet i j 
s k i po l i t i k i i n de lu zadruge. 
L judje so k r i t i z i r a l i doseda
nje sodelovanje zadruge z in
d i v idua ln im i kmetovalc i , ime
l i pa so tud i več p r i pomb 
n a račun odkupne pol i t ike . 
Obravnava l i so davčn^ olaj
šave i n določitev proizvod
n i h okolišev. Kmet je so v v i 
šinskih prede l ih zelo zado
vol jn i , medtem ko kmetoval
c i v nižini ugovarjajo, češ da 
so v pr imer jav i z n j i m i v ne
enakem položaju zavoljo te
ga, ker so n j ihov i p r i d e l k i 
izpostavl jeni pop lavam i n 
k e r svoj ih proizvodov zaradi 

oddaljenosti od indust r i j sk ih 
središč ne morejo prodat i . 

T u d i reševanju borčevskih 
zadev so K O S Z D L posvetile 
dokaj pozornost i . K l j u b te
m u , da v občini že 123 bor
cev prejema pr iznavalnine, 
so na sestankih S Z D L ljudje 
zahtevali , da b i rešili še vse 
druge kritične življenjske 
razmere nekater ih borcev. 
Za l občina n ima dovolj sred
stev, da b i lahko zadosti la 
vsem potrebam, zato bomo 
morah to vprašanje rešiti 
s pomočjo širše družbene 
skupnost i . 

K l j u b temu, da je bi lo la
n i v S Z D L na novo sprejet ih 
242 članov, s številom Član
stva ne moremo b i t i zado
vol jn i . Podatk i povedo, da je 
v S Z D L na področju občine 
vključenih le oko l i 50 
odstotkov volivcev. Iz jema 
je metliška organizaci ja, k i 
šteje 1028 članov a l i 89 od
stotkov vo l i ln ih upravičencev. 
Vključevanju članstva bodo 
mora la novoizvoljena vodstva 
S Z D L posvečati mnogo več 
sk rb i kot doslej, razen tega 

pa na željo svoj ih članov po
gosteje skl icevat i sestanke in 
javne tr ibune, da bodo obča
n i čutili pomoč svoje mno
žične organizacije. 

Vse predloge i n sklepe, 
sprejete na posameznih kra
jevnih konferencah, je občin
s k i odbor S Z D L že zbra l . V 
k ra tkem namerava sk l icat i 

posvetovanje s predstavnik i 
družbeno političnih organiza
c i j , občinske skupščine, za
druge, trgovskega podjetja 
i n drug ih , na katerem bo
do vse krajevne probleme 
natanko proučili i n skušali 
s s k u p n i m i močmi po iskat i 
najustreznejšo rešitev. 

JOŽE D O S E N i 

Iviloifirani kandidati 
v metliški občini 

Naknadno so b i l i predlaga
n i i n ev ident irani v splošni 
zbor občinske skupščine na
slednj i kandidat i : Jože Mav-
retič, kmet iz Božakovega; 
Marko štublar, kmet iz Ju-
gorja; Peter Badovinac, gostil
ničar iz Jugorja; Franc škof, 
kmet s Sel ; Janko Popovič, 
kmet iz Skemljevca; S i lva 
Dular, uslužbenka iz Met l ike 

V zbor delovnih skupnost i 
občinske skupščine so b i l i 
predlagani še: Jože Judnič, 
delavec iz Met l ike ; Anica Ce
sar, tekst i ln i tehnik iz Met l i 
ke; Ivan Malcšič, tehnik iz 
Met l ike ; Franc Barbič, elek
tričar iz Met l ike ; Martina 
Badovinac, delavka iz Met l i 
ke; Silva Dular, uslužbenka 
iz Met l ike ; Nada Zabčič, usluž
benka iz Met l ike ; Vilma Slo-
bodnik, .delavka iz Met l ike ; 

Alojz Janžekovič, kmet i z 
Radovice; Anton Ba juk , kmet 
iz Drašičev; Jože Simonič, 
kmet iz Drašičev; Janez Sta-
rešinič, kmet iz K r a s i n c a ; 
Anton Kralj, kmet iz Boršta: 

Prihodnjič bomo poročali o 
evident iranih kandidat ih za 
poslance v zvezno skupščino. 

Belouške in gadje so zboro
vali v Metliki 

Popoldne, 22. januarja, je stari gad z bob
nom v rokah in z bodrilno besedo vabil Metl i -
čane, gade in belouške, na zbor gadje zalege, 
da bi razpravljali o praznovanju pusta. In res 
so zvečer zlezle metliške belouške in gadje iz 
svojih brlogov ter se zbrali v dvorani kina. Ob 
vhodu je dobii vsakdo kozarček kačje sline in 
gosje pero, katerega si je moral zatakniti v lase 
ali za klobuk. K o je prenehala glasba in ko si 
je gadja zalega ogledala risani film, je prevzel 
besedo predsednik gadjega Jštaba tov. Popašič. 
Vsem navzočim je razodel program: napad 
Turkov na Metliko, razvoj obrti, razvoj dru
žine in podobno. Gadja zalega je bila navdu
šena! »Delu in pripravam se ne sme nihče izmi 
kati,« je poudaril predsednik, nakar so se 
gadje in belouške kar sami javljali, kdo bo 
opravil kako delo ali dolžnost. 

Metličani se zavedajo, da je treba prire
ditev v redu izpeljati, zato so se z vso res
nostjo lotili dela. Pravijo, da zima nič ne vpli
va na kačjo kr i in da če je več kač skupaj, 
se segrejejo in premagajo tudi najhujšega 
sovražnika. Gadje in belouške upajo, da si bo 
njihovo prireditev ogledalo kar največ turistov 
in gostov, Metličani pa bodo tako in tako vsi 
praznovali. Vsebina programa pa je tajnost, 
ki jo bo mogoče izvedeti na pustni dan, ko 
bo gadja zalega spregovorila. 

-n i 

J o ž e D u l a r : 

Ta naj bo v četrtem* oni pa v tretjem 
Že na zadnji seji občinske 

skupščine in še kasneje na 
seji sveta za kmetijstvo so 
pretresali p o g o j e posameznih 
vasi in jih določevali v ta ali 
oni proizvodni okoliš. V os
nutku odloka je bilo navede
no, da sodi KO Bušinja vas 
v IV. proizvodni okoliš, • 

katerega bi potemtakem 
spadale tudi Bereča vas in 
Dragomlja vas. V razpravi na 
občinski seji pa so odbor 
niki predlagati, naj bi bil €le! 
Bušinje in Dragomlje vasi v 
III. proizvodnem okolišu, Be
reča vas pa bi ostala v IV. 
okolišu, ki je davščin prost. 

Partizansko pot m Smuk bode zaeeSs urejati 
Kra j evna organizaci ja Z B 

N O V Semič je na občnem 
zboru preteklo nedeljo pola
gala obračun svojega dela i n 
tud i sprejela delovni načrt 
za letošnje leto. Beseda je 
tek la o k l ima t sk ih zdravlje
n j ih , kater ih je deležnih vse 
premalo bo ln ih članov orga
nizaci je; o c i v i ln ih pogrebih, 
za katere n i fmančnih sred
stev; o pros lav i krajevnega 
prazn ika , za ka r tud i v pro
računu n i predvidenih nobe
n i h sredstev; o ured i tv i za
nemar jenih par t i zansk ih gro
bišč i n spomenikov i td . 

Največ pa je b i l o govora 
o pr iznavaln inah, k i so do
kaj razburkale sicer m i r n i 

¥ leti 1111 uspešna gasilska dejavnost 
V s e h 32 gas i lsk ih društev, 

vključenih v občinsko gasil
sko zvezo Črnomelj, je l an i 
dokaj uspešno delovalo, še 
posebno pa so svojo dejav
nost poživila gasi lska društ
va v Žuničih, v Tribučah, v 
S t ransk i vasi , v Semiču i n 
v Dobličah, k i so v letu 
1964 pr ip rav i l a večje slavno-
st i bod is i ob otvor i tv i gasil
skega doma, ob nabavi mo
to rn ih br izga ln a l i pa ob 
razv i t ju prapora in prazno
vanju jubi le ja . 

M e d vsemi gas i l sk imi dru
štvi v občini je p r i svojem 
de lu doseglo najlepše uspe
he gasilsko društvo v Zuni -
čih. Člani tega P G D so nam
reč v s i lno k ra tkem času 
zgradi l i gas i lsk i d o m i n ku
p i l i motorno brizgalno, p r i 
čemer sta udeležba lastnih 
sredstev i n prostovol jno de
lo predstavl jala večino vlože
nega denarja. 

Pre tek l i mesec so se zače
l i občni zbor i gas i lsk ih dru
štev, k i bodo t ra ja l i do kon
ca januar ja . N a teh sestan
k i h sprejemajo gasi lc i de
lovne programe za leto 1965, 
pogovarjajo se o nabavi no
ve opreme, o novogradnjah 
in gasi lskih pr i red i tvah. P r i 
vsem tem ne smejo pozabi
t i na določitev višine sred
stev, ko l i ko r j i h bodo za 
nove brizgalne a l i p r i grad
n j i gas i lsk ih domov prispe
va l i sami , ker bo občinska 
gasi lska zveza s svo j imi 
sredstvi pomagala predvsem 
on im društvom, k i bodo sa
ma največ prispevala. 

Občinska gasi lska zveza bo 
imela redni le tni občni zbor 
februarja v Črnomlju. Tedaj 
se bodo o vseh prob lemih 
posameznih društev temeljito 
pogovori l i , sestavil i bodo de
lovn i načrt v občinskem me
r i l u i n razde l i l i razpoložljiva 

sredstva. K o t kaže, tud i le
tos ne bo kaj dosti več de
nar ja na razpolago ko t lan i , 
ko je b i lo v občinskem ga
s i l skem skladu le nekaj več 
kot 2 mi l i j ona dinarjev za 
vseh 32 gasi lskih društev. 

Zanimivo predavanje 
v Črnomlju 

V četrtek, 28. januar ja , je 
bi lo v Črnomlju zanimivo 
predavanje, k i sta ga organi
z i ra la društvo Črnomelj in 
Dolenjska turistična zveza. 
Predavatel j M a k s K a l a n iz 
Novega mesta je zelo nazor
no i n zanimivo govori l o 
Kompasovem potovanju po 
Sredozemskem mor ju . Preda
vanje je spreml ja l z diapozi
t i v i . Za l je b i l obisk s lab. 
V s i , k i so se predavanja ude
ležili, p a so b i l i predavatel ju 
zelo hvaležni i n so iz jav i l i , 
da s i tak ih potopisnih preda
vanj še želijo. -jš 

Semič. S ta r i odbor je nam
reč predlagal 13 članov Z B 
za dodelitev pr iznavalnine, 
občni zbor pa je b i l mne
nja, da b i b i lo treba pr izna
valnino dodel i t i še nekate
r i m drug im članom organiza
cije, k i so b i l i med N O B 
akt ivn i . Te tovariše so skle
n i l i naknadno predlagati . 

Izvoljen je b i l nov i 14-član-
s k i odbor. Obeta se m u 
mnogo dela, saj bo poleg 
pomoči p r i organizaci j i pro
slav v letu 1965 začel ureja
t i tud i part izansko pot na 
Smuk. Za to pot so b i l i že 
pred let i i zdelani načrti l n 
naj b i šla od Dajčbirta po 
pobočju do S m u k a . Pot b i 

bi la velikega pomena za raz
vijajoči se tur izem, ke r so 
na S m u k u razvaline starega 
gradu, cerkv ica ' i n zelo lep 
razgled, člani organizacije Z B 
so sk len i l i p r i uresničitvi te
ga načrta pomagati s prosto
vo l jn im delom, pr i tegnit i pa 
b i m o r a h tud i turistično 
društvo. Gozdno gospodarstvo 
in vse krajevne množične 
organizacije. Sesniški lovc i na
meravajo letos postavit i na 
S m u k u kočo, p r i urejanju 
pot i pa bodo tudi oni po
magal i . 

Načrti so obsežni, toda če 
bomo enotni, j i h bomo lah
ko uresničili. 

F R A N C D E R G A N C 

T a predlog je ' obravnaval 
tud i svet za kmeti jstvo in ga 
sprejel . Nihče izmed odbor
nikov in članov sveta pa n i 
obrazložile, zakaj tako in n i 
utemel j i l tega predloga s 
s t rokovn imi mnenj i . K d o r 
pozna te vasi , dobro ve, da 
nimaja občani Dragomlje vasi 
boljše zemlje od Berečanov. 
Nasprotno! Zemljišča vašča-
novBereče in Bušinje vasi 
so bliže cesti Metlika—Črno
mel j , torej je zemlja več 
vredna že po nagibu terena, 
s t ruk tur i ta l in lokac i j i , če
m u torej taka raz l ika? 

Ka t e r i del Bušinje vasi naj 
b i sod i l v četrti i n ka te r i del 
v tret j i davčni okoliš? Morda 
bo šel Janez v III. i n bo pla
čal davke, France l j pa bo v 
IV. okolišu i n ne bo nič pla
čal? 

T u d i n i logično, da sodita 
Gradac in Dragoml ja vas v 
i s t i pro izvodni okoliš! O tem 
naj povedo svoje mnenje še 
strokovnjaki , predno bo skup
ščina odločala o tem. Paz i t i 
pa je treba, da se k o m u ne 
bo zgodila prehuda k r i v i ca ! 

JOŽE ŠKOF 

Kaj če bi 
na Suhorju gorelo? 
Gasi lsko • društvo Suhor, k i 

vključuje tud i Berečo vas, 
Bušinjo vas i n Hras t , je brez 
brizgalne. Mo to rka , kupl jena 

I še v s tar i Jugoslavi j i , ne slu
ži več, druge pa nimajo. K a j 
če nastane požar? 

M o r d a b i se dalo tej s tvar i 
odpomoči z večjo prizadev
nostjo občanov. Po t rka t i b i 
b i lo treba n a prava mesta. 
Nekaj b i pr ispeval i občani, 
nekaj gasi lska zveza, morda 
b i kaj p r imakn i l a tudi občin
ska skupščina. Nekaj pa je 
treba ukren i t i i n ne čakati, 
da bo to nared i l kdo drug a l i 
pa da bo prej i zb ruhn i l po
žar i n oprav i l svoje uničeval
no delo. J . Š. 

Ne jezite se, če ga v 
trafiki zmanjka: DO
LENJSKI LIST si na 
'•očite na svoj naslov! 

SOSESKE ZfiANSCE 
V VZHODNI BELI KRAJINI 

Člani soseske so s i izposo
j a l i v ino zlasti ob košnji, že
tv i i n mlatv i , p i l i pa so ga 
tudi v z idanic i z last i ko so 
se ob nedel jskih popoldnevih 
zb i ra l i na razgovor. T u d i ta
krat so ga p i l i »na rovaš«. 

Rovaši 
O rovaših je b i lo p r i nas 

že nekajkrat pisano. V Istr i 
in na P r imor skem so pozna
l i glasovani (p r i županskih 
pravdal i ) i n vo l i ln i rovaš 
(pr i vol i tvah župana). V na 
šem pr imeru pa pridejo v p o 
štev samo obračunski rovaši 

V be lokran jsk ih soseskih 
z idanicah sta poznana dvodel 
n i ( razklan) i n enojni (ne-
razklan) rovaš. O prvem pi
še Lokar : »Posojajo na ro
vaš, to se prav i : Cerkvena 
ši imajo v z idanic i pr ipravl je
n ih vedno nekol iko pal ic. Ako 
pride kdo prvič po vino na 
posodo, razkolje cerkvenaš 
paličico na dva dela. Polovi
co obdrži sam v z idanic i , po
lovico da dolžniku na dom 
N a obe polov ic i naredi to l i 
ko zarez, ko l i ko r ferkljev si 
iz- - ;di kdo. N a svojo po
lovico zapiše ime dolžnikovo 
a l i si ga zapomni s kak im 
znamenjem. V z idanic i osta 
le polovice zveze i n j i h obe 
si na steno, če ima kdo iz 
posojeno vino i n s i hoče iz
posodit i iznova, mora pr ine 
st i s seboj svojo polovico 
palice, da napravi cerkvenaš 
nove zareze. K a d a r je dola 
poravnan, uničijo obe polovi
c i palice, oz i roma dasta cer 
kvenaša svojo dolžniku.« 

V vzhodni Be l i k ra j in i te 
vrste rovašev, k i so sestavlje
ni iz matice i n i zko ika . ne 
poznajo. Pač pa so uporab 
l j a l i enojne rovaše. To so bi
l i leskovi, pa tud« kostanje
vi al i hrastovi , navadno pol 
drug pedenj " dolgi količki 
ploščati, urezani na štiri ogle. 
Nareka! j i h je šekutor (Dra . 
šiči, S lamna vas), 1 v nekate
r i h soseskah pa s i j i h je na
redi l vsak član sam (Lokv i 
ca), to pa zato, da je že od 
daleč spozna] svoj rovaš. Na 
gornjem koncu je b i la Iz 
sekana a l i zvrtana luknja, 
skoz i katero je šekutor vse 
rovaše nabral na močan sro-
bot, tudi vrvico a l i žico, tei 
oba „ konca te vezi pr i trdi ] 
na leskov lok, locenj, da se 
m u rovaši niso razgubi l i , in 
j i h obesil na steno. Nad luk
njo je vsak količek imel svo 
je znamenje, običajno hišno 
številko, izrezano v r i m s k i h 
številkah, katere je bilo la 
že izrezati kot arabske, k i 
pa so tud i zastopane na ro
vaših. P r i tem j'e m a r s i k a t e 
ri gospodar r imske številke 
zamešal, vendar je seštevek 
vseh znamenj dal pravo h i 
šno številko (npr. I I I I V X = 19, 
I V X X = 2 6 ) . če pa n a rovaših 
n i bi lo številk, so b ih ko
lički zgoraj razilično pr i -
rezani a l i zaobljeni, da sta 
j i h šekutor i n lastnik hi tro 
razpoznala. s 

V Be lokran jskem muzeju v 
Me t l i k i so ohranjeni rovaši 
iz Dragomlje vasi, Lokvice, 
S lamne vasi i n Drašič. Rova
ši iz p r v ih treh z idanic po 
p r v i svetovni vo jn i niso b i l i 
več v rab i , pač pa so j i h upo 
rahl ja l i v Drašičih vse do 
leta 1913, ko je med vojno 
poslovanje v z idanic i prene
halo. Drašički rovaši so iz 
leskovega lesa, dolgi 16 do 
20 cm, široki približno 1 cm . 
N a zgornjem koncu imajo iz
žgane okrogle luknje, nad 
njimi; pa so z m o k r i m 
t in tn im svinčnikom napi
sane arabske številke po
sameznih hiš. Vsak deseti ro
vaš je neko l iko dvignjen in 
drugače pr irezan, da je še

kutor laže i n hitreje našel 
hišno številko.. 

N a splošno so terjal i t i 
enojni rovaši večje zaupanje 
do šekutorjev oz i roma cek-
meštrov kot dvojni rovaši. 
Dolžnik namreč n i ime l v ro
k i nobenega dokaza, ko l iko 
vina s i je b i l i zposodi l a l i iz-
p i l v z idanic i . M o r a l je za
upat i šekutorju, da je ta 
zarezal dolg n a p rav i rovaš, 
da je zarezal pravo količino 
in da n i morda kdaj drugič 
kak drug rovaš zamenjal z 
njegovim i n m u tako zarezal 
na rovaš pijačo, k i s i je 
sp loh n i b i l izposodi l . Ven
dar k a k i h večjih prepirov a l i 
nesporazumov zavoljo tega v 
soseskah n i b i lo . 

Posojanje vina 
V i n s k i dolg so šekutor j i za-

rezovali na rovaš z hri tvo 
(nožem) a l i p ipcem. 

Če je kdo pop i l v draščički 
soseski z idanic i polič v ina, 
je šekutor naprav i l na rob 
rovaša z br i tvo kra tko zare
zo čez celo širino rovaša, za 
f i rke l pa še eno zarezo z na
sprotne strani , da sta obe 
zarezi naprav i l i jarčiček. Z a 
pet f i rk lov je zarezal šekutor 
jarčiček postrani , za deset 
f i rk lov pa je p rv i jarčiček 
prekrižal z d rug im jarčič-
kom, tako da je naprav i l An
drejev križ. E n a k o so zazna
moval i v insk i dolg tudi v V i -
došičih. 

N a Grabrovcu je cegmešter 
za maseljc zavrtal a l i zap ika l 
luknjo, za po l f i rk l a je napra
vi l vodoravno zarezo do po l 
širine rovaša, za f i rke l pa 
vodoravno zarezo (jarčiček 
čez celo širino rovaža. V Dra-
gomlj i vasi so dolg na rovaše 
pisal i z r i m s k i m i številkami 
(1 f i rke l = I, 5 f i rk lov = V , 
10 f i rk lov s X ) . Za 50 f irk
lov je čežmešter rimsko de
set prekrižal še z vodoravno 
črto, da je nastala nekaka 
zvezda 

Posojanje žita 
Tud i žitne dolgove so p i 

sal i na rovaše. V Dragovnnj i 
vasi so baje na eno stran ro
vaša p isa l i dolg za vino, na 
drugo za žito K j e in k a k o 
so v drag ih z idanicah zazna
moval i dolg za žito, n i ugo
tovljeno. Najbol j verjetno je, 
da so za žitni dolg uporab
l ja l i sicer enake, toda druge 
rovaše, da se v insk i i n žitni 
dolg nista mešala med sabo. 

Z zb iranjem in posojanjem 
žita se niso ukvarjale vse zi
danice. Danes niso v nobeni 
z idanic i več ohranjeni preda
l i za žito, vendar je ugotov
ljeno, da so žito posojal i na 
Dobrav icah, v Bereči vas i , 
Bušinji vasi , Bo jan j i vasi i n 
Vidošičih. Mogoče so žito zbi
ra l i še kje drugje, pa se tega 
ljudje danes ne spominjajo 
več. V Bušinji vasi so na 
pr imer nekako do leta 1880 v 
svojem kevdru posojal i žito. 
Ko ruzo so izdajal i o Jurje-
vem (24. apr i la ) , proso ju l i j a 
i n avgusta, pšenico pa v jese
n i , pač takrat , ko je b i l čas 
setve. Vaščani so s i izposo
j a l i žito z last i tedaj, če j i m 
je letino poto lk la toča. M e r i l i 
so s f i r k l i i n kup l j en ik i (mer
n ik i ) , vračali p a so vse na 
pudrgo. K o je po letu 1880 
pričela t r tna uš uničevati vi
nograde, so po opuščenih trt-
j i h sejali več žita. Tega je b i 
lo k m a l u dovolj i h je tako 
posojanje žita v soseskem 
ke ld ru počasi prenehalo. — 
Nasprotno pa so v Vidošičih 
prav v tem času pričeli zbi
ra t i i n posojat i koruzo, k i so 
jo l judje posoja l i po uniče
n i h v inogradih. 
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TOPUŠKA BOSTA ŠLA SPET NA POT 
Na pobudo mladinskega aktiva v Brežicah je 

Janko Toplišek pripovedoval v nabito polnem mla
dinskem klubu v petek, 22. januarja, o lanskoletnem, 
potovanju s splavom. Predavanje je ilustriral z zani
miv imi posnetki iz Bolgarije in Turčije. Vprašal sem 
tovariša Topliška za mnenje, zakaj naša mladina 
tako malo potuje. Dejal je: » V primerjavi z državami 
s turistično tradicijo srečamo na mediiarodnih poteh 
razmeroma malo Jugoslovanov. Vzrok so devizni 
predpisi, k i onemogočajo daljša potovanja izven na
ših meja, marsikoga pa je strah tudi organizacijskih 
problemov, čeprav je ta plat potovanja mnogo lažja, 
kot je videti na prvi pogled.« Povedal je še: »Z bra
tom imava v načrtu trimesečno potovanje po srednji 
in zahodni Ev rop i z zložljivim čolnom po Donavi, 
Renu in drugih vodah. Toda načrt je načrt in do 
poletja je še daleč.« Na sliki: brata Maks in Janko 
Toplišek na splavu pod beograjskim mostom. 

O S K A R GERJEVIČ 

ZAKAJ KRUH NE VZHAJA ? 
Že dalj časa se gospodinje pritožujejo, da 

iz moke, k i jo kupujejo po trgovinah, nikakor 
n i mogoče narediti dobrega kruha, zavitka ali 
pa potice. »Fižol al i pa riž mešajo med pše
nico!« se pogovarjajo med seboj. Najbrž niti 
eno niti drugo, pač pa pšenica, k i jo pr i nas 
pridelujemo že nekaj let — znana italijanka 
— počasi izgublja svoje odlične lastnosti, k i 
j ih ima, če raste na domačih tleh: predvsem 
vzliajalno in lepilno sposobnost. Zaradi viso
kega hektarskega donosa so se tudi kmetje 
oprijeli italijanke, tako da je danes že prav 
težko dobiti ki logram domače pšenice, ki je 
bila pred vojno med najboljšimi na svetu. Nit i 
poklicni pek, še manj pa gospodinja ne mo 
reta iz te moke napraviti lepega izdelka. Inže
nir Jože Teršar iz Živilskega laboratorija v 
Novem mestu svetuje mešanje dveh enakih de
lov naše moke in »ostre« (hard) moke iz pše
nice, ld jo uvažamo iz Združenih držav Ame
rike, m. 

Se za±nje naloge, še zad
nje izpraševanje i n napočil 
je to l iko pričakovani 21. ja
nuar, ko so učenci dn d i j ak i 
ncivomeškrh šol (eni žalost
n i , mnog i veseli) s spročeivali 
v žepa zapust i l i učilnice, se 
pos lov i l i od kolegov i n kole
gic ter h i t e l i petnajst im pro
s t im dnem naprot i . I zkor ist i 
t i k a r se da pametno te dn i , 
nasrnučaibi se, nasankafci i n 
nadrsaiti, prebrat i čim več 
zan imiv ih knj ig , sk ra tka , na
doknadi t i vse zamujeno, k 
čemur spada (obvezno) tud i 
učenje i n sklep, d a bo mora
lo i t i v drugem pol let ju b o 
Ije — to je samo nekaj napa-
berkovanin m i s l i , s kater imi 
so začeli živetii z imske 'počit
nice novomeški osnovnošolci 
i n srednješolci. 

Šolske stavbe so bale te dn i 
prazne. Petaajjst dn i se niso 
oglasi l i zvonca. B i l o je, kot 
da n i več življenja v n j ih . Pa 
ga res n i bi lo? čeprav učen
cev i n di jakov n i b i lo v učil
nicah, pa za vodstva, tajni
štva i n drugo osebje šol n i 
bi lo počitnic. Vsak dan, ne
pretrgoma vseh petnajst dn i , 
je b i lo treiba presedeti! v p i 
sarnah i n sestavljati poroči
l a o pol le tnem delu šol, šol
skim uspehih i n še marsičem. 
Zasedali so organi šolske 
uprave i n razpravl ja l i o teko
čih zadevah. Več razprav je 
bi lo posvečenih načrtom i n 
delu v drugem pollet ju, dalu 
šole kot zavodu, njegcivega 
učnega osebja in učencev. 
Drugo polici je mora b i t i 
uspešnejše od pnvega, v po
slovanju i n učenju. Vsekakor 
uspešnejše! 

Minus 13 ur angleščine 
in še kaj 

Ka j so o posameznih šolah" 
povedali predstavnik i v času, 
ko so molčali šolski zvonci? 

HŠJ M A J D A J E R E B , pomoč
nica upraviteljic<' osnovne 
šole Kat ja Rupena: 

»V prvem pol let ju je ime
la osnovna šola Ka t j a Rupe
n a kot matična šola 1452 
učencev,'od ka i e r ' h j ih n i iz
delalo 3-62, 9 pa je b i lo ne-
ocenjenih. Povprečen uspeh 
je 74,5 odstotka. V podružni
cah je bi lo takole: v Karte-
Ijevem je obiskovalo pouk 
63 učencev, izdelalo p a j i h je 
s labih 51 odstotkov. N a Ma
l em Slatn jku je m e d 91 učen
c i izdelalo 63 otrok. V Prečni 
je b ! uspeh najboljši, tako 
da je med 97 učenci ka r 76 
takih, k i v pol letnem spriče
valu nimajo negativnih ocen. 

Povprečni uspeh matične 
šole s podražnicami je takle: 
med 1703 učrnci j i h je v pol
let ju izdelalo 1242, 436 j ih 

i m a slabe ocene, 15 p a je ne-
ocenjenih. 

Tud i v tem šolskem letu smo 
spoznali , da gre1 neuspeh na ra
čun t is t ih učencev, k i so šli v 
višji razred z negativnimi ocena
m i . So pa še drugi razlogi, k i 
niso dovoljevali , da b i delo šole 
teklo povsem normalno. Pouk je 
še vedno v dveh izmenah. Med 
izmenama je le 10 minut proste
ga časa, tako da še razredov n i 
mogoče dobro prezračiti. Izven-
šolska dejavnost je tako omogo
čena šele po 18.20 u r i , ko se kon
ča popoldanski pouk, torej zvečer. 

Prezaposlenost učiteljev i n pre
zasedenost prostorov sta očitni. 
Šola je pol letni program obdela
la , toda precej okrnjeno. Teden
sko je odpadlo 13 ur pouka an
gleščine, ker n imamo predavate
l ja . Tud i učiteljev za telesno vzgo
jo je premalo. Za normalno delo 
b i osnovna šola Ka t j a Rupena po
trebovala še najmanj 7 sodelav
cev. Zaradi pomanjkanja stano
vanj nanje še ne računamo. V 
polletno poročilo smo navedli po
trebo po še eni šolski zgradbi, 
ker bo možno le tedaj nudi t i 
učencem dodatno pomoč in po
speševati vrsto dejavnosti v šoli. 

V drugem pol let ju b i staršem, 
kater ih otroci so imel i v spričeva
l u slabe ocene, položili na srce 
naslednje: pomagajte otrokom in 
se večkrat zanimajte, kako j i m 
gre v šoli. Nekateri starši so za 
to, žal, precej gluhi.« 

Najboljši vlakarski 
razredi 

£g P A L M A K A S E S T N I K , 
r a v n a t e l j i c a g i m n a z i j e : 

»V zavodu smo ime l i v 
p m pol let ju 357 di jakov; 
33 odstotkov j i h n i izdelalo. 
Najboljša razreda sta I I I .c 
i n r v . b , k jer so pretežno 
vlakairjii, ko lesar j i i n d r u g i 
vozači. Uspeh je zadovolj iv, 
čeprav niso zadovol j i l i po la 
r n i m ' k i . Se vedno je preveč 
izostankov. Z last i je nera
zumlj ivo, d a mestni d i jak i to -
L :kokirat manjkaijo. T u so vo
zači -veliko bol j redni . Di ja
ki : r i , kd se vsak dan pripelje
ta z v lakom iz Mokronoga, 
še uit-,9 n ista zamudi l i . Da l i 
sta tep pr imer , kako se d a 
tudi v težkrh pogojih bit i ve-
ssten.; 

V drugem pol io" ju si bo
mo vsi pr izadeval i , da b i b i l 
n ;u - ; i ; -h čim manjši. Profe
sorsk i zboir bo najbrž dobi l 
h v; ga matemat ika, tako da 
bo zasedba zadovolj iva. 

"To^-ur-antski razredi se bo
do pr iprav l ja l i na zaključne 
:-• k i bodo l e to ; aahtev-
.K! ; s i kot prejšnja leta. Zato 
bodo m o r a l i toaniltldata krep-
ksre p o p r i j e t i . N a ' t o bd mo-
rafii m is l i t i vsi žo z d a j , kajti 
pire/pozno b o takrat, k o bo 
tekla voda v g r l o . « 

h?3&ursnti pred vsemi 
Najlepši uspel i j e imelo 

b r e z dvoma uč i t e l j i š č e, 
k i je letos brez poTvegB letni
ka . 213 d i jak in j dn di jakov je 
ob k o n c u prvega polletja iz

delalo s približno 76-odstot-
n i m uspehom i n s povprečno 
sol idno dobro oceno. Najbolj
ša s ta b i l a maturantska raz
reda V . a i n V .b , od kater ih 
i m a p r v i samo eno negativno 
oceno. Spričo tega, d a se tn 
d i j ak i z vso resnostjo pr i 
pravil j ajo na pok l i c (saj bodo 
že prvo jesen s top i l i v osnov
nošolske razrede ko t preda
vatel j i i n vzgojitel j i ) , je tak
šen uspeh popo lnoma razum
lj iv. T u d i zamujanje pouka 
je na učiteljišču v zadovolji
v i h mejah 

P r a k s a z m e n t o r j e m 

• E D O G R O G L , ravnatelj 
ekonomske srednje šole: 

»Uspeh letošnjega prvega pol
letja je 55 odstotkov pozi t ivnih, 
kar je nekol iko slabše kot lan i . 
Srednja ocena je dobro. Prvo 
polletje je na naši šoli navadno 
precej strožje kot drugo, zato pa 
so uspehi boljši ob koncu leta. 
O izrazito s labih d i j ak ih b i mo
gli govoriti le v posameznih pr i 
mer ih, ko nekateri mlad inc i mi
sl i jo, da je študij na ekonom
sk i srednji šoli lahak. Obreme
nitev .dijakov je pač tolikšna, da 
lahko izdeluje le t i s t i , k i ima so
l idno znanje in veselje do pred
metov. Močno vse nas mot i to, 
da imamo pouk v dveh izmenah 
V pomanjkanju prostorov si dru
gače ne znamo pomagati. Za 9 
rednih oddelkov ESŠ, dva oddel
ka dopisne ESŠ, t r i oddelke ad
ministrativne šole i n še za večer
no ESŠ je na razpolago s a m o 
p e t učilnic. To je dovolj pre
pričljivo dejstvo o težavah, k i j ih 
ima šola. 

Za drugo polletje n imamo po
sebnih načrtov, razen tega, da si 
bomo vsi prizadevali za čim bolj
ši uspeh. Razmišljamo pa, kako 
b i uresničili zamisel o počitniški 
praksi di jakov. V sodelovanju z 
društvom ekonomistov bomo po
skušali za dijake II. in III. letni
k a v poletnih mesecih (morda 
avgusta in prve dni septembral 
organizirati za naše dijake tako 
prakso v podjetj ih, kjer b i lah
ko vsak praktikant delal na t i 
st ih delovnih mest ih, kjer b i se 
čim bo l i izpopolni l v znanju. 
Vsak prakt ikant b i delal pod nad
zorstvom mentorjev.« 

Dva koncerta 
cb £C0-Seinic1 

H E R . N E S T J A Z B E C , rav
natelj glasbene šole: 

»Glasben! pouk ob: skuje 
164 uJšeieov. V prvem pollet
j u so p.T-JLli aa znantje i z teo
retičnih predmetov povpreč
no oceno dobro, praktično 
dalo p a je bi lo ocenjeno s 
povprečno oceno prav dobro, 
kar je v pr imer jav i s prejš
nj imi leta ko rak naprej . Po
leg tega sodeluje vsaik redni 
učenec v pevskem zboru al i 
orkestru, tu pa imajo največ 
odličnih ocen. 

Letos je najbolj natrpan razred, 
v katerem se uče k lav i r ja . T u je 
05 otrok. K pouku harmonike ho
d i 15 harmonikašev, poleg tega 
obiskuje 15 harmonikašev samo 
teoretični pouk. Manj so zasede
ni oddelki , kjer poučujejo druge 
instrumente. P r i pouku viol ine je 
le 10 učencev, čeprav je prostih 

še 10 mest. K lar ine t i s t i so trije. 
Precej manj učencev je p r i pouku 
t rob i l i n p iha l , saj obiskuje pouk 
p iha l le 8 učencev. Premalo učen
cev je predvsem iz vrst vajenske 
mladine. Pomanjkanje instrumen
tov je p r i pouku glasbene vzgoje 
na šoli največja težava i n je ne 
moremo odprav i t i . 

V drugem pollet ju s i bomo 
predvsem prizadeval i izboljšati 
učni uspeh. Razen tega b i rad i 
uresničili tudi druge želje. Tako 
b i odpr l i oddelek glasbene šole v 
Šentjerneju, kjer b i pouk obisko
valo oko l i 50 otrok, podobna od
delka pa še v Straži i n Žužember
k u . V sami šoli bomo vsaj en
krat na mesec organiz iral i stro
kovne sestanke, razen tega pa po
skušali dat i na tečajih dopolni lno 
znanje učiteljem, k i v osnovnih 
šolah poučujejo glasbo, šoli se 
obeta pomoč zavoda za napredek 
šolstva S R S , tako da b i dobi l i ob
časne svetovalce za glasbeno vzgo
jo . 

Glasbena šola pr iprav l ja v poča
stitev v 600-letnice Novega mesta 
dva samostojna koncerta i n H lad-
nikov večer.« 

In spet so se odprla 
vrata učilnic . . . 

T a k a je pol letna b i lanca 
uspehov, neuspehov, želja i n 
načrtov nekater ih novome
ških šol, kakor so to eviden
t i ra la n j ihova vodstva. Seve
d a b i biSo zmi imivo slišati, 
kakšni so načrti d i jakov i n 
učencev, kako so se t i p r i 
p rav i l i z a drugo polletje, od 
mctuirantov pa, k a k o bodo 
ob k o n c u šolskega leta po
t r d i l i srednjo izobrazbo, k i 
j i m bo pr i znana z d ip lomo. 
No, na to bodo lahko odgo
vorili že sami pri pouku, ki 
so ga po petnajstih dneh za
tišja danes spet naznanili 
šolski zvonci. 

IVAN ZORAN 
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850 novih naročnikov 
Pretekli teden se je naročilo na D O L E N J 

SKI L I S T 183 novih naročnikov: iz pošte R i b 
i c a smo prejeli 27 naročilnic, iz pošte Trebnje 
25» iz pošte M i rna peč 6, iz pošte Kopr ivnica 

iz pošte Leskovec 9, iz pošte Nova sela 6 
itd. Tedenski »prirastek« po občinah pa je 
t-alcšen: B R E Ž I C E — 15 novih naročnikov, ČR
NOMELJ — 2 nova naročnika, KOČEVJE — 
J k K R S K O — 32, M E T L I K A — 4, N O V O M E -
JJO — 22, R I B N I C A — 34, S E V N I C A — 4, 
H t E B N J E — 30, razne pošte 27 in tujina — 2. 
" ° 32 dneh akcije je stanje po občinah takole: 

B R E Ž I C E 68 
ČRNOMELJ 26 
KOČEVJE 23 
K R Š K O 120 
M E T L I K A 26 
N O V O M E S T O . . . . 133 
R I B N I C A 96 
S E V N I C A 34 
T R E B N J E 80 
razne pošte 219 
tujina , 25 

Težko je reči, katera organizacija S Z D L tre-
kutno vodi glede števila novo pridobljenih na-
1 0čnikov, saj se stanje vsak dan spreminja, 
j^arsikje pa so sredi najbolj živahnega pr ido-
, u vanja novih naročnikov. Najlepše uspehe do 
imaj o zadnje dni v ribniški občini, pa tudi v 
! :rški in trebanjski so uslužbenci P T T sila p r i -
j^devni. — T u d i vse stare naročnike našega 

6 ^hika prosimo, da skušajo pridobiti med 
n anci , prijatelji in sorodniki kakega novega 

kočn ika . Pomagajte nam uresničiti geslo: 
V V S A K O H I Š O — D O L E N J S K I L IST ! 

U R E D N I Š T V O IN U P R A V A L I S T A 

Za konec tečaja - tekmovanje 
27. januarja se je na Mestn ih n J ^ končal smučarski tečaj novomeške osemletke Za ^ J g j * • *j 

sodstvo organiziralo pregledno t e k m o - * na katerem so. tečajniki pokaza l ! p i d o b l ^ i o znanje. Tekmoval i 
so v smuku i n slalomu. Rezultat i - *«ttje I. skupina: 1.-2. Ve.rbic m Skobe 3/ 0 3 Turk Mfl, 
II. skupina: Sannan 34,5; Manoj lovic Zupančič 38,7; III . skupina: Javonuk 4o,4; Jeran c 45 Pod 
križnik 49,0; dekleta I. skupina : Puria" » . 1 ; Zagore 412; Bruder 45,5; II. skupina: Per ic 28,1, Rajer 28,6, 

A d a n l S!a l [ o rn fantje I skupina: Va*&f& ^ 40,0;' Verbič I I . 72,1; II. skupina : Sarman 12,5;; W j * M 
13,0; SKFlSS H I v J S S R o S ^ i ^ i K o s 15,5; Jerančič WJ^-&&g&1%&. ^ 
sako 16,1; Fur lan 17,0; dekleta I I . s l o g * * ^ . PoSevni sniuk: Per ic 39,0; Rajer 40,0; Adanvč4 .5 

Pro^e niso b i l e težke zato n i „ ^ i k o padcev. L s v s la lomu so b i h nekateri du l . vah f . c i . an . K U 

prihodnje leto. 

17. — Na pol poti med Črnilcem in Gornj im gradom 
je Rudi srečal skupino mož, k i so vodili bika s seboj. 
V Gornj i grad so bili šli s harmoniko na čelu in rekli, 
da j im bo goveje pleme popolnoma propadlo, če j im 
župan za nekaj dni ne posodi svojega bika. župan je 
okleval, toda možje so ga nazadnje le prepričali in so 
dobi l i bika, ne da b i kdo posumil, da je bik namenjem 
partizanskim želodcem. 

18. — Nenadoma je stala pred njimi nemška patrola, 
k i je čakala v zasedi ob cesti. Vodja patrole ni verjel, 
da je bik last gornjegrajskega nemškega župana, zato 
je stopil bliže k njemu, da si ga podrobno ogleda. 
Morda je siromak misli l , da je žival nagačena in da se 
v njenem trebuhu skriva orožje za partizane. — Sklonil 
se je k b iku pod trebuh in ga začel pretipavati z vseh 
strani. 

19. — Al i je bika bolelo nezaupanje, ali pa ga je samo 
žgečkalo, ko ga je Nemec otipaval — na vsak način, 
vsa stvar m u ni bila všeč. Izprožil je zadnji nogi in 
Nemec je v sijajnem loku odletel v jarek za cesto. Še 
preden se je utegnil pobrati, je v gozdu tik nad cesto 
počil strel, takoj za nj im še eden in več. Nemci niso 
počakali, da bi zvedeli kdo strelja. Naglo so pobegnili. 

^ irk ~^a m v s a njegova četa se je vrgla na tla. Bik 
J c , e ^ a - n ? t u Priložnost in oddivjal za Nemci, očitno se 
Z f t V m-i S v o J e g a državljanstva. Tedaj je Jaka opazil, 
d* . s j ^ n j K a terenec Lovro, k i je bi l edini oborožen v 
v S ^d i i P Posvetilo se m u je, pa je zaklical: »Lovro, 
P f J u Uo*> ušli so.« Lovro se je prismejal iz hoste. Toda 
S0C §a j e mini l , ko je videl, da bika ni več. 

S a š a D o b r i l a : A R G O N A V T I 

i s u s m i i i u H i 

SMEH STOLETIJ 
V r a z d o b j u angleškega a b s o l u t i z m a je ze io z a n i m i v a 

o s e b n o s t k r a l j H e n r i k V I I I . , z n a n z a r a d i ločitve angleške 
c e r k v e o d r i m s k e , z a r a d i p l e n j e n j a s a m o s t a n s k i h premoženj 
i n mnogoženstva. 

K o j e p o t o v a l s k o z i manjše mes tece , j e o p a z i l , d a j e 
b i l o n j e m u n a čast n e n a v a d n o svečano okrašeno i n razsvet 
l j eno . K r a l j , k i j e p o z n a l težavne finančne r a z m e r e t ega 
m e s t e c a , se j e začudil vel ičastnemu s p r e j e m u . 

P r e d o d h o d o m se j e H e n r i k V I I I . še e n k r a t z a h v a l i l 
občinskim o d b o r n i k o m z a l j u b e z n i v o s t . 

»Vel ičanstvo, « j e o d g o v o r i l m e s t n i g l a va r , »mi s m o sto
r i l i s a m o to , k a r s m o b i l i dolžni.« 

»Zdaj p a ste dolžni z a r a d i tega, k a r ste s t o r i l i , kajne?« 
se je n a s m e h n i l k r a l j . 

Z n a m e n i t e g a angleškega f i l o z o f a i n državnika F r a n c i s a 
B a c o n a j e o b i s k a l a k r a l j i c a E l i z a b e t a v' n j e g o v i m a j h n i h i 
šici n a deželi, k i j o je z g r a d i l še p r e d s v o j i m n a g l i m p o l i 
t ičnim v z p o n o m . 

» K a k o to,« ga j e vprašala k r a l j i c a , »da s te s i z g r a d i l i 
t a k o m a j h n o hišo?« 

»N i sem j a z kriv,« d a j e m o j a hiša z a m e p r e m a j h n a , 
k r i v o j e vaše vel ičanstvo, k i m e j e n a p r a v i l o p r e v e l i k e g a 
z a to hišo.« > 

F r a n c o z i so p o s l a l i n a d v o r angleškega k r a l j a J a c o b a I. 
s i l n o n e r o d n e g a p o s l a n i k a , v e l i k a n a , k i n i p o z n a l n o b e n e g a 
t a k t a . K r a l j j e n e j e v o l j e n vprašal F r a n c i s a B a c o n a , k a j m i 
s l i o n o v e m p o s l a n i k u . 

»Ze lo v e l i k je i n l e p o rejen,« se j e m o d r i j a n i z o g n i l od 
g o v o r u . 

»Ne , ne ; ne m i s l i m t a k o ! Vprašal s e m vas , k a j m i s l i t e 
o n j e g o v i h duševnih zmožnost ih?« 

»Vel ičanstvo, n e k a t e r i l j u d j e so k o t večnadstropne hiše, 
p r i k a t e r i h j e najvišje n a d s t r o p j e najslabše opreml jeno. « 

• 

-— Mora l je biti dolgoprogaš, ker je tako hitro 
teeinil! . . . 
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P r v o je i z o b r a ž e v a l e * 
Konferenca Zveze komunistov v kočevsk i občini je sprožila vrsto zdravih 
pobud — Nove stavbe, delavnice in goli stroji še ne pomenijo večje pro
izvodnje, če ne bomo v enaki meri upoštevali potreb in želja l j u d i , ki 
upravljajo s stroji in proizvodnjo! — Obsežno področje za uresničitev sklepov 

VIII. kongresa ZKJ se ponuja na vsakem ketraku 

Skupščinski 

tednik 

Osnovna mise l razprave na 
občinski konferenci Z K v 
Kočevju minu lo soboto je b i 
l a nadal jnja krepitev samo
uprave, produkt ivnost i n na
grajevanje, investicije, vzgo
j a i n družbeno ter ekonom
sko izobraževanje. Izhodišča 
za vsakršno akci jo Zveze ko
munistov morajo b i t i smer
nice V I I I . kongresa. Takoj v 
začetku je treba odkr i va t i 
pomanjk l j i vost i i n napake i n 
pogumno obvladat i vse ovire, 
vse tisto, ka r bo preprečeva
lo hitrejše uresničevanje teh 
sklepov. Premalo pa bo stor
jenega, če bomo načela kon
gresa le dobro poznal i , j i h 
dek lar i ra l i in podpi ra l i v 
praks i , p r i reševanju kon
kre tn ih nalog pa bomo delal i 
drugače, m o r d a celo po sta
rem. 

Nadal jn jo krepitev delav
skega samoupravl janja bo 
pospešila le nadal jnja rast 
proizvodnje, mater ia ln ih do
b r i n i n standarda delovnih 
l jud i . To velja z last i za t ista 
področja gospodarstva, kjer 
še veljajo nekatere norme 
preživelega administrat ivnega 
uprav l janja i n gospodarjenja 

V zadnjem času se je v 
občini močno razv i la kov in 
s k a industr i ja ; prav zaradi 
tega bo treba dat i I tasu vso 
mater ia lno i n mora lno pomoč 
za dokončno dograditev i n 
prehod v sodobno industr i j 
sko proizvodnjo. To nareku 
jejo ugodne razmere na trgu 
kon junktura , ve l ika konku
renčnost i n vel ike možnosti 
za izvoz, če pa hočemo od 
tovarn doseči čim več, ne 
smemo gradi t i objektov celo 
vrsto let, kakor nas že prak
sa uči. Izrazit p r imer slabe 
Investicijske po l i t ike v pre
teklost i je prav gotovo ke
mična t o va rm , k i je bi la 
zgrajena s 44 razhčnimi, ve-
Sinoma kratkoročnimi k red i 
ti, ka r zdaj povzroča nemalo 
preglavic in težav. 

Vprašanje razširjene re 
produkci je zahteva od proiz
vajalcev v pr ihodnje več 
družbene razgledanosti, če 
hočemo sprejeta načela v ce
lo t i uresničiti. Proizvajalec 
bo m o r a l preudarno i n eko
nomično odločati o razpore
d i tv i sredstev i n se vedno za
vedati, da n i le član kolekt i 
va, v katerem z de lom ustvar
j a mater ia lne dobrine, tem 
več tud i član družbene skup 
nost i , v kater i išče vedno viš
je ob l ike družbenega stan
darda. V vseh ko lek t i v ih so 
precejšnja prizadevanja za 
dvig osebnih dohodkov, kar 
je deloma tud i posledica po
rasta življenjskih stroškov. 
Dv ig osebnih dohodkov i n 
produkt ivnost pa sta neloč
l j ivo povezani dejstvi, čeprav 
je mars ikdo prepričan, da se 
v produkt i vnos t i ne da dose 
či ničesar več. O tem so pre
pričani z last i t i s t i , k i so se 
dvigni l i v industr ia l izac i jo iz 
obrtniške proizvodnje; reši
tev v idi jo le v rekonstrukci 
jah, novih invest ic i jah in 
manjših družbenih dajatvah, 
ne uvidi jo pa, da so postal i 
ov i ra hitrejšemu napredku 
zdajšnjih družbenih odnosov. 

Nekaj podobnega se je do
gajalo v Tekst i lani , kjer pa 
so komun i s t i v samoupravnih 
organih odločno zahtevali ure
ditev notranje d isc ip l ine i n 
odpravo mojs t rske mentali
tete, k i je b i la z last i v teks
t i l n i indus t r i j i i zraz i ta . Po 
temel j i t i reorganizaci j i proiz
vodnega procesa se je znatno 

dvigni la produkt ivnost i n 
osebni dohodk i , mo js t rska 
delovna mesta so zasedli mla
d i tehnik i , k i so začeli ostro 
l omi t i dolgoletno tradic i jo 
teksti lne mentalitete. Produk
tivnost dela je pač odločilen 
faktor tako materialnega na
predka kakor tud i nadaljnje
ga razvoja socialističnih druž-
beno-ekonomskih odnosov, če 
hočemo ustvar i t i pogoje na
šemu delovnemu človeku, da 
se bo b o r i l za večjo produk
tivnost, je treba ustvar i t i šir
šo mater ialno osnovo i n sti-
mulativnejše ter popolnejše 
obl ike nagrajevanja, k i je 
mnogo bolj izpopolnjeno za 
fizične delavce kot pa za osta
le službe. Hitrejši i n kval i 
tetnejši razvoj delavske sa
mouprave pa je nujno pove
zan z izobraževanjem i n stro
kovn im izpopolnjevanjem 
proizvajalcev. D o b r i h gospo
darsk ih uspehov ne moremo 
doseči brez dobrega družbe
nega i n delavskega samo
upravl janja, le-to pa je odvis
no od družbene i n strokovne 
razgledanosti l jud i . Prav 
družbeno-ekonomskemu izo
braževanju bodo mora l i ko
munis t i v pr ihodnjem obdob 
ju posvetit i precej večjo po
zornost. 

Intenzivnost proizvodnje in 
intenzivnost gospodarjenja 
sta neločljivo povezani z vlo
go s t rokovnih delavcev. K o 
je inž. M i l enko Honzak v raz
prav i govor i l o tem, je po
udar i l , da samo nov i delovni 
prostor i , r t ro j i i t d . še niso 
zagotovilo uspeha, boljšega 
gospodarjenja, pač pa ljudje, 
k i bodo z vsem tem uprav
l ja l i . Preurejen Seskov dom 
npr. n i pogoj za bogatejše, 
intenzivnejše ku l turno delo
vanje v mestu, samo nova 
šola tudi ne bo pogoj za bolj
še učne uspehe, novi delovni 
prostor i p r i I tasu ne bodo 
sami od sebe dvigni l i produk
t ivnost i i n pogojevali boljšt 
gospodarjenje, če nc bomo ob 
tem m i s l i l i predvsem na l j u 
d i , k i bodo skupaj z nov imi 
kapaci tetami ustvarjal i v 

Matični urad Kočevje 
V Ottsu od 8. do 29. januarja so 

rodile v L jub l jan i : H i l da Ješelnik 
iz Stare cerkve — Edvarda , Ana 
Leveč iz Salke vasi — Franca, 
M a r i j a Marinč iz Kočevja — Vas
jo, And ca B la tn ik iz Kočevja — 
Dužico, Dar inka Sutej iz Kočevja 
— Božico, Ana Nose iz Kolenče 
vasi — Marto , Mar i j a Vard jan iz 
Kočevja — Mar i j o , Mar i j a Petrov-
čič Iz Dolge vasi — Renato i n Te
rezija Tomšič iz Kočevja — L id i 
jo. 

Poročili so se: Dušan Lavrič, 
gozdarski tehnik i z Grčaric, i n M a 
r i ja Mohar , vzgojitelj ica iz K a m 
n ika ; Meho Burnič, delavec ia 
Demiš*ycev, i n L jerka Marftč, 

predica iz Kočevja; Jožef Kapš, 
priučeni mizar i z Salke vasi , in 
Danica Makovec, delavka iz Pred
građa. 

boljših delovnih pogoj ih lep
še rezultate. 

V razpravi na konferenci 
k i je dala vrsto pomembnih 
nov ih pobud za nadaljnje de
lo, so govor i l i predsednik 
skupščine Drago Benc ina o 
f inanc iranju družbeno-politič-
n i h skupnost i i n proračun
s k i h težavah občine, Stane 
Lavrič o vol i tvah, Janez He-
ring o delavskem samouprav
l janju i n vlogi de lavskih sve
tov p r i gospodarjenju. Tone 
štimec o prob lemih Zveze 
borcev i n vlogi članov orga
nizacije v našem družbenem 
sistemu, Lojze Levst ik o pro
dukt ivnost i , nagrajevanju i n 
invest ic i jah ter o prob lemih 
kemične, inž. M i l enko Hon
zak o intenzivnost i proizvod
nje i n intenzivnost i gospodar 
jenja ter pomenu družbeno
ekonomskega izobraževanja, 
Mat i j a Cet insk i o izobraževa
nju v delovnih organizaci jah 
in o k u l t u r n i ' p rob lemat ik i v 
občini, M i h a Petrovič o raz 
voju i n prob lemih zdravstva, 
France Boje o invest iranju 
ter Veno Avpič o prob lemih 
mladine. V razprav i je sode
loval tud i član C K Z K S Jaka 
Zen. -vec 

S t a n e J a r m : D R V A R S K I PAR. Vse dosedanje 
delo je Jarm posvetil preprostim delovnim ljudem, 
ljudem z žuljevimi rokami, razbrazdanimi obrazi in 
od sonca in vetra ožgano, razpokano kožo. V njego
vih plastikah ni veliko veselega, prej tragičnega; 
pogledi njegovih skulptur zamišljeno zro predse, iz 
njih veje svojstvena žalost in strah pred neznanim, 

še nedoživetim 

Mimogrede na obisku v delavnici kiparju Staneta Jerma v Kočevju 

Skice i n sl ike na grobo do
delanih, nepobeljenih stenah, 
dve nedodelani glavi v g l in i , 
p r ek r i t i z m o k r i m i k r p a m i , 
manjši in večj k i p i na tleh, 
na po l icah, na delovni m i z i , 
veselo prasketanje v peči i n 
iver i i n ostružki po tleh — 
vse je dajalo videz velike de
lovne vneme. Zven sekire pre
neha. Zagledam načeto, nedo
delano hrastovo poleno, k i 
kaže obrise nečesa novega, 
morda ženskega obraza, otro
ške glavice, k i jo objema l ju
beča mater ina roka, druga pa 
je proseče, m o r d a tud i prete
če stegnjena na stran. B o to 
nova v ser i j i p last ik, posve
čenih mater i , ženi, vdovi , na
ši upognjeni, delavni obkolp-
s i ženi? 

— Začenjam delati , pr ipo
veduje S t a n e J a r m , v 
novem ateljeju, k i sem s i ga 
zadnje mesece ure ja l . P red 
let i je b i l a t u kopaln ica , pa 
praln ica in ne vem kaj ' še 
vse. Prostor m i je prav p r i 
šel, malo sem podr l , malo 
na novo pozidal , dodal pre
cej novega, pa bo za si lo . . . 
Zdaj. med počitnicami, po
časi pričenjam. 

Spet se sk l on i nad nastaja
jočo p last iko , pograbi sekiro, 
rahlo, podrobno premišljeno 
zamahne in vsak vrez ostre-

vičenih izostankov, izpadlo pa 
je tud i 1837 delovnih dn i za
rad i bolezni . S ind ika lna po
družnica naj b i na svoj ih se
stank ih pogosteje razpravl ja
l a o teh stvareh. 

O doseženih nalogah je za
tem poročal šef obrata tova
riš Pantar, p r i tem pa opozo
r i l na pogostna obolenja rok 
sekačev. O tem b i mora l i ob
vestit i zdravstveno službo, da 
b i lahko ukrepa la , h k r a t i pa 
so sprejel i sklep, da bosta 
poslej z eno motorno žago 
delala največ dva delavca, i n 
še ta v izmeni . 

Obravnaval i so še osnutek 
novega p rav i ln ika o nagraje
vanju, ob koncu pa je b i l iz
voljen nov upravn i i n nad
zorn i odbor. 

N O R B E R T ČERNE 

ga rez i la daje dotlej mrtve
m u lesu novo podobo. Popu
st i sekiro i n obdeluje les z 
zakr iv l j en im dletom, po kate
r em tolče z lesenim batom. 
Gle j , to t i je pesem, veselo 
zakliče. In res so udarc i lese
nega bata lepo zveneča pe
sem, znana, pa vendarle ved
no nova. 

Pokaže na les posebne ob
l ike , ga dvigne s tal i n po
drži nad mizo . Orehova ko
renina, prav i dragocen les. 
Samo poglej to ob l iko ! še 
dotakn i l se je nisem, pa že 
vem, kje bo obraz, glava, že 
vem, kakšna bo plast ika iz 
tega . . V i d i m kos lesa, p r i 
poveduje, i n kar pograbi me. 
K o t nalašč zame, za moje 
načrte. Razmišljam o njem, 
kosu lesa, i n rojeva se njego
va bodoča ob l ika , rojeva se 
tisto, ka r je v njem skr i to in 
je treba z dletom le odkr i t i . 

R a d b i šel domov, v Osi ln i -
co, nadaljuje zamišljeno, šel 
b i k očetu i n mater i , stara 
sta, sedeminsedemdeset let. 
Nato pa b i šel po vasi , m i 
mo po l j , v h r ib nad vasjo, 
pa k šumeči K o l p i , lesketajo
či se v z imskem soncu, šel 
b i med naše l jud i , se pogovo
r i l z n j im i , preprosto, enak 
med enak imi . G leda l b i K o l 
po i n skalovje nad njo in 
načrti b i se rojeval i k a r sa
m i , globoko v meni . Oboga
ten z njimt b i potem lahko 
delal, d e l a l . . . 

Besedujeva. O tem i n onem, 
preskakujeva m i s l i , pojme, z 
umetnost i na po l i t iko , gospo
darstvo, pa spet na umetnost. 
K a j misliš o nov i »umetni
ški« s t ru j i popar i? 

Popart , popularna, l judska 
umetnost? Umetnost, k i z 
umetnostjo i n l judskostjo n i 
m a skoro nobene zveze. Iz
življanje nekater ih vsega si
t ih umetnikov, umetnost da
našnjega časa oz i roma odraz 
današnjega časa, današnjega 
človeka. Fopar t ima sicer 
s imptome umetnost i , toda . . . 
Potem pokaže na sedalo po
lomljenega stola, obešeno na 
z idu nad pečjo. Gle j , nekaj 
dodatkov, dodanih po dolo
čenem smise lnem a l i nesmi
selnem zaporedju, pa b i b i l a 
popartska sku lp tura , de iro
nično, spet pograbi dleto, bat 

i n zveneča, stalno spreminja
joča se pesem spet zazveni 
po nepobeljenem, domačnosti 
po lnem prostoru . . . 

F . G R I V E C 

De lo skupščine je v z a d n j e m 
času vse bo l j p r o g r a m s k o i n 
načrtno, v e n d a r p a bo t r e b a n a 
p o d l a g i d o s e d a n j i h izkušenj i z 
p o p o l n i t i me todo l o g i j o p r o g r a 
m i r a n j a i n načriovanja. K ! ; u b 
precejšnjim u s p e h o m še a k t i v 
nejše de lo skupščine o v i r a več 
p o m a n j k l j i v o s t i : n e z a d o s t n a 
i n i c i a t i v a o d b o r n i k o v , n e z a d o s t . 
n a i n i c i a t i v a d e l o v n i h o r g a n i z a 
ci j i n občanov p r i d a j a n j u 
p r e d l o g o v za o b r a v n a v a n j e a k 
tualnih družbenoekonomskih pro
blemov občine premajhna de
litev dela med skupščino i n 
n j e n i m i o r g a n i t e r p o m a n j k l j i 
vo programiranje in usklajeva
nje dela na relaci j i občina — 
o k r a j — r e p u b l i k a . 

H Skupščina je v p r e t e k l i 
m a n d a t n i d o b i o b r a v n a v a l a 45 
o d l o k o v s področja f i n a n c , k o 
m u n a l n e d e j a vnos t i , o b r t i , o r 
gan i zac i j e obč. u p r a v e i p d . N a j 
več j e o b r a v n a v a l a g o s p o d a r 
s k a vprašanja, v p r i h o d n j e p a 
se bo m o r a l a bol j p o s v e t i t i t u 
d i p r o b l e m o m družbenih služb. 
P o s e b n o s k r b posveča skupšči
n a v z a d n j e m času s i s t e m u i n 
m e t o d a m de la , od česar j e o d . 
v i s n a a k t i v n o s t o d b o r n i k o v i n 
s a m e skupščine. G r a d i v o za se
je je dobro pripravl jeno, odbor
n i k i ga dob i j o pravočasno, v e n 
d a r p a bo t r e b a v p r i h o d n j e 
p r i p r i p r a v i g r a d i v a še bol j p a 
z i t i , z l a s t i p r i analitično v s e 
b i n s k i p r i p r a v i i n j a s n o s t i 

IB A k t i v n o s t skupščine i n n j e 
n i h o r g a n o v n i o d v i s n a s a m o 
od vseb ine i n m e t o d de l a , p a č 
p a p r e d v s e m od s t r u k t u r e . K o 
m i s i j a za v o l i t v e i n i m e n o v a 
n j a m e n i , d a ' j e s t r u k t u r a se
d a n j e skupščine d o b r a , v e n d a r 
ne v ce l o t i , k a r bo t r e b a po 
p r a v i t i p r i s e d a n j i h v o l i t v a h . 
Povprečna s taros t o d b o r n i k o v 
s edan j e skupičine j e 37 let , 
s k o r o p o l o v i c a p a j e s t a r i h o d 
36 do 45 let . P o i z o b r a z b i j i h 
je največ (41,6 odst.) s srednjo 
šolo, 23,3 odst . z o s n o v n o : 16.6 
odst. z o s e m l e t k o , 10 odst . z v i . 
sokošolsko i z o b r a z b o i t d D o 
2 i let s ta ros t i j e le eden. k a r 
bo t r e b a p r i t eh v o l i t v a h t u d i 
p o p r a v i t i . V A n a l i z i j e p o d r o b 
no o b d e l a n o t u d i de lo o d b o r n i 
k o v v skupSčlni, dek> sve tov i n 
k o m i s i j i t d . V p o s o b n e m po ro 
čilu j e z b o r o b r a v n a v a l u r e s 
ničenje s k l e p o v , k i j i h j e s k u p 
ščina sp r e j e l a v m i n u l i m a n d a t 
n i d o b i . V^čtaia s k l e p o v j e u r e s 
ničenih, n e k a t e r i p « z a r a d i t a 
k i h a l i drufiačnih v z r o k o v , p r e 
cej t u d i z a r a d i pomanjkanja 
sreds tev , n i so b i l i i z p e l j a n i . 

zjutraj mmm l i t i m iekk 
V r u b r i k i L J U D J E M E D S E B O J ste v Dolenjskem l is tu pred tedni 

objavi l i članek »Ob šestih zjutraj mara b i t i na delu«, k i zahteva 
odgovor, le-ta bo stvar pr ikaza l drugače kot je b i l a objavljena: 

2e prve vrstice p isca niso točne, ker prizadeta delavka po po
rodniškem dopustu n i prišla na delo ob šestih ajutraj; temveč popol
dan ! Prav i loma b i mora la delati od 14. do 18. ure; prav zato, ker 
je bi lo od naše strani vsestransko raeumevanje za socialno stanje 
njene družine, smo j i izrecno odobr i l i delo v popoldanskem času 
kl jub temu, da v obratu ivd delamo v drugi l anen i , razen ozkih g r l , 
kadar nastanejo. 

Dejstvo pa je, da je prizadeta delavka pr ihaja la na delo, kadar 
sb j i je z l jubl lo , včasah pa je tudi več kot eno uro zamudi la . N a 
naša večkratna opozori la se stanje nd izboljšalo. Tako Je prišla zade
va pred obratni delavski svet, k i Jo sk len i l , da se zaradi takega od
nosa do dola prekine vsako delo v popoldanskem času. Prizadeti de
lavki smo spet omogočili, da b i lahko delala od šeste do 10. ure a l i 
od 10. do 14. ure. Pr ipomni it moram, da n i samo ona t ista, k i b i j i 
b i lo treba nudi t i delo popoldne; imamo še bolj ogrožone družine, 
toda nobenih problemov a n j im i 

S tako razporeditvi jo dela se delavka n i sfcrinjala in je brez vsa
kega opravičila a l i dovoljenj ostala doma od 10. decembra 1964 dalje. 
Že 18. decembra 1064 b i j i mora l i zaradi toh neopravičenih izostan
kov izdati odločbo o samovol jni zapustitvi dela, pa smo spet upo
števali njeno socialno stanje, da Je mat i treh otrok i td . Upoštevali 
smo njeno pritožbo in jo rešili v njen p r id tako, da b i morala 21. 
decembra 1964 pr i t i na delo točno ob 14. u r i brez zamujanja. N a 
sindikalnem občnem zbora pa je b i l o sklenjeno: če novo ugodnosti 
ne bo upoštevala, naj so Ji takoj izda odločba o prek in i tv i delov
nega razmerja zaradi samovoljne zapustitve dola, saj je delo medtem 
zarea prek in i la v 9 zaporednih delovnih dneh. 

Navzl ic takemu sklepu s indikata delavke 21. In 22. decembra 1964 
sploh n i b i lo na delo. 

M a r naj po vsem tem govorimo v našem podjetju o b i rokrac i j i 
i n »po njej dišeči praksi«? — Vodstvo obrata tudi močno tangira 
zapisani stavek: »Prosila je, a so j i modro odgovori l i , d a tud i sanjo 
velja delovni čas od šestih zjutraj«, ko pa vs i vedo, da je stalno de
la la popoldne, a nd upoštevala nikakega reda. N ik jer v zakonsk ih 
predpis ih pa ne piše, da lahko mat i z otrokom pr ihaja ne delo kadar 
to njej ugaja. Ce b i hotol i govorit i o tem, kakašno voljo do dela ja 
pokazala ta delavka, b i b i lo najbolje vprašati slehernega delavca na
šega kolekt iva . Tako. kot piše v članku, pa le n i ! — D a je moj 
odgovor pravi len, naj med drug im potrd i tudi dejstvo, da sta med
tem oba prizadeta delavca nrd nas že prek in i l a delovno razmerle na 
podlagi samovoljne zapustit 'e dola i n sporazumne prekinitve delov
nega razmerja. 

Ne morem dobesedno kr i t i z i r a t i pisca članka, ker vem. da z 
zadevo n i na jasnem. N i prav i lno od njega, da je nasedel besedam, 
no da b i se prej prepričal, kje tiči resnica. Povsem pa sem prenr i -
čan, da za naS kolekt iv la t insk i pregovor »Homo homrfni lupu?« (Člo
vek človeku vo lk ) zaenkrat še ne pride v poštev. 

M I L A N P A J N I C , 
§ef obrata INLF.S . P o d n e s k a 

O P O M B A UREDNIŠTVA: pisec članka, naš novinar Franca G r i -
vec, pr ipomin ja h gornjemu pojasni lu tov. M i l ana Pajnlča sletVč^-

V svojem razmlšlianju o odnosih med lU idm l nisem Imenoval 
n ikosar . n i t i osebe n i t i ko lekt iva, ker m l nI šlo za to, pač m — k a 
kor 5e naslov rubr ike pove — z a o d n o s e m e d l j u d m i , 
* a pristne, tovariškp. socialistične odnose, k i na so čestokra*. žal. 
še daleč od socialisličnih. Do teea razmlšljanla me n i nrivedel tfoU 
»konflikti« med kolekt ivom TNLESA v PortriresUi In njihovo delavko, 
pač pa v r s t a več aH manj nodohni!« konf l iktov še m.arsikte 
dnitrje. Vaš konf l ikt je b i l le širok okv i r U tako rartniSl ianjc. k i 
pa ga nisem hoiel konkret iz i ra* ! z noKeno točnejšo navedbo, ker spora 
pač nisem nomnl 7 obeh strani . Gledano 17 tega zornega kota torej 
tu zares n i šlo za blatenie določenega kolekt iva . 

Tnd l moja pr ipomba o vo lku i n človeku vel ja nredvsem v s e m 
nezdravim medsehoin 'm odnosom. nr?sl gre do delavk a l i delavcev, 
sc prav i pro t i vsemu t is temu, čemnr M se mora l i vsi s lo inai r. vsemi 
močmi nn i ra t i . knr b i mora l i odpravl jat i . F R A N C K GTMVFC 

GRČARICE: več skrbi izboljšanju 
delovne discipline! 

S ind ika lna podružnica Goz
dnega obrata Grčarice je ime
la 26. januar ja redni letni 
občni zbor. Predsednik je v 
poročilu o de lu podružnice v 
pretek lem obdobju naglasi l , 
da je b i lo delo uspešno, 
k l j ub , t emu pa nekater i po
datk i kažejo, da b i na posa
mezn ih področjih lahko nare
d i l i še več. Tako so podatk i 
o delovni d i sc ip l in i i n o iz
ostankih od dela dokaj za
skrbljujoči, saj je bi lo v pre
teklem letu 352 dn i neupra-



Z O B Č I N S K E K O N F E R E N C E Z K V OBČANI R I B N I C A 

Osnova so kongresne smernice 
RIBNICA: 67 evidentiranih 
kandidatov za odbornike 

in poslance 

V razpravi na občinski konferenci Z K v Ribnici , 
k i je bila prejšnji petek in j i je dajala osnovni po
udarek problematika mladine, so poleg člana C K 
Z K S Jake žena sodelovali še Vinko Kersnič, Lojze 
Košir, Gradimir Božinovič, France Košorok, Dušan 
Lavrič, Jože Selšek, Lojze Petek, Ivan l ic , Rade L a -
kic, Milena Borovac, Metka Železnik, inž. Vlado M i -
helič, France l ic , Bogomir Fegic in Dušan Čihal. 

Referat sekretarja občin
skega komite ja Z K R ibn i ca 
Lojzeta Pe tka n a občinski 
konferenci je odpr l vrsto po
membn ih vprašanj i n proble
mov, s ka t e r im i so se komu
n is t i že doslej večkrat spopa
da l i a l i p a se bodo v bližnji 
pr ihodnost i še pojavl ja l i . Re
ševanje vseh teh nalog, o ka
ter ih je odločno spregovor i l 
že m i n u l i kongres, m o r a b i t i 
postopno, saj b i b i lo i luzorno 
m i s l i t i , da je" s s a m i m kon
gresom že vse rešeno. K o n 
gres je le nakaza l probleme 
i n način, kako j i h najbolje 
rešiti, stvar nas vseh p a je, 
da bomo kongresna načela tu
d i dejansko u r e s n i č e v a 
l i v našem vsakdanjem delu. 

Nova delitev narodnega do
hodka, je poudar i l tovariš se
kre tar , nujno zahteva zmanj
šanje invest ic i jske" potrošnje, 
povečanja deleža osebne po

trošnje p r i de l i tv i narodnega 
dohodka p a zahteva tud i b i 
stveno večje mater ia lne re
zerve, če nočemo, da b i to še 
povečalo inf laci jske težnje, k i 
zmanjšujejo vrednost doseže
n ih uspehov. To pa narekuje 
našemu gospodarstvu odpra
vo vseh neskladnost i tako na 
področju industr i je k a k o r tu
di v kme t i j sk i pro izvodnj i . 

Povečanje produkt ivnost i 
smo doslej vse prepogosto 
i ska l i v fizičnem naprezanju 
proizvajalcev, danes pa ugo
tavljamo, da je modernizaci
ja, tehnični i n tehnološki na
predek šele v začetni fazi . 
Prav gotovo so v z rok i n izke 
produkt ivnost i prav t u i n 
prav tu moramo tud i i skat i 
i zhod iz tega. K o smo v zad
n j ih le t ih močno povečali 
proizvodne zmogl j ivost i , smo 
preveč pozabl ja l i na odgovar
jajoče strokovne delavce, k i 

S TAKO POSTREŽBO SMO RES 
ZADOVOLJNI > 

Tovariš urednik! 
Decembra smo gospodinje 

iz Dolenje vasi hodile v Rib
nico k zobozdravniku. Zju
traj smo šle z avtobusom 
na pot, opoldan pa smo se 
vračale domov. Dokler še ni 
bilo hude zime, smo lahko 
na avtobus čakale na pro
stem, ob Tiastopu mraza pa 
smo iskale toplote po ribni
ških prodajalnah. Večina 
prodajalcev nas je prav po
strani gledala, češ, kaj se tu 
drenjate? 

Nekega dne pa sem sto
pila v najbližjo prodajalno 
pri avtobusni postaji, v trgo
vino IZBIRA v Ribnici. Po
stregla me je prodajalka, 
vedno nasmejana in dobre 
volje, ANICA MATE. Pokaza-

E n a poglavi tnih tem Jarmo-
ve ustvar ja lnost i so matere, 
vdove, delovne žene, žene, po
kr i t e s črnimi ru tami . Tiste 
žene, k i j i h vedno v id i , ko 
pr ide domov h K o l p i , ob ka
te r ih i n iz kater ih je zrasel, 
živel z n j im i . Te žene, vdove 
pad l ih part izanov i n talcev, 
vedno znova navdihujejo nje
govo globoko človeško čuteče 
srce. N a s l i k i : 

la mi je blago, razložila upo
rabo, kupljeno blago zavila 
najprej v papir in ker je 
padal dež, še v posebno vreč
ko. Nad njeno lepo postrež
bo sem bila res presenečena 
in bi bilo prav, če bi - po 
vseh trgovinah tako stregli 
svojim strankam. Ko sem 
kasneje še večkrat prišla v 
Ribnico, mi je ponudila ce
lo stol, da sem počakala av
tobus na toplem. Tako pa 
ne streže samo meni, tem
več tudi drugim strankam. 

Prodajalka Anica je uspeš
no končala trgovsko šolo, 
zdaj pa obiskuje še večerno 
poslovodsko šolo v Kočevju. 
Želimo ji veliko uspeha in 
upamo, da bo tudi vnaprej 
ostala tako prijazna s stran
kami. 

ANGELA LOVŠIN 
FRANCKA PUEL 

RENATA GRIL 
vse iz Dolenje vasi 

Servisi so dobro 
gospodarili 

Serv is i stanovanjske skup. 
nost i R ibn i ca , predvsem pa 
z idarsk i i n mehanični servis, 
so l an i dobro gospodari l i . Ta
ko so serv is i p ro i zvodn i p lan , 
k i je predvideval 32 mi l i jonov 
dinarjev prometa, presegl i za 
9 mi l i jonov , četudi ko lekt iv 
dela v nepr imern ih prostor ih . 

Stanovanjska skupnost bo 
31. marca prenehala delovati, 
namesto nje p a bosta p r i kra
jevni skupnost i ustanovljena 
mehanični i n z ida rsk i servis. 
V okv i ru stanovanjske skup
nost i bodo pos lova l i še vrtec, 
krpa ln iea i n servis za pomoč 
v gospodinjstvu. 

- r 

V ribniški Komunali 
izvoljeni organi 
samoupravljanja 

23. januar ja ' Je 29-članski kolek
tiv podjetja K O M U N A L A v R ibn i 
c i prvič i zvo l i l organe upravl ja
nja — svet delovne skupnost i . Vo
litve so potekale v svečanem 
vzdušju, k čemur je mnogo pripo
moglo lepo okrašeno volišče. N a 
kandidatni l i s t i je b i l o predlaga
n ih 13 kandidatov, izvoljenih pa 
le b i l o 9. 

Podjetje K O M U N A L A je b i lo 
ustanovljeno leta 1965 in od tedaj 
dalje uspešno posluje. Z lastn imi 
sredstvi so zgradi l i upravno po
slopje v Podstenah p r i zlebiču, 
ker imajo kamnolom, zgradi l i pa 
so tudi bencinski servis i n l«po 
ured i l i bližnjo okol ico. Podjetje se 
ukvar ja nredvsem z urejevnnjem 
komunaln ih potreb na področju 
vse občine. Najvažnejša naloga 
podjetja pa je skrb za občinske 
ceste, k i se na območju domače 
občine raztezajo v . dolžini 115 k i 
lometrov. — r 

bodo zna l i uprav l ja t i v novi
m i p ro i z vodn im i kapaciteta
m i . 

2e v referatu je sekretar ob
širno govor i l o odnosih med 
občino i n de lovn imi organi
zac i jami , v razprav i pa je inž. 
V lado Mihelič n a p r i m e r u In-
lesa vprašanje obojestranske
ga sodelovanja še podrobneje 
razčlenil. Sodelovanje lesne
ga komb ina ta I N L E S , kolek
t iva na področju dveh občin, 
je z občanskima skupščinama . 
oz. n j u n i m i upravami prešib
ko , saj pr ide do i zraza mor
da le enkrat, dvakrat n a leto 
ob spre jemanju planov i n za-
Mjučnih računov. Kon tak t i 
ranje obeh občin s kombina
t om b i mora lo b i t i v pr ihod
nje izdatnejše, stalno, pred
vsem p r i vprašanjih nadalj
njega razvoja kombinata . Inž. 
Mihelič je med d rug im govo
ril t ud i o precejšnjih težavah 
kombinata , k i izhajajo v več
j i m e r i prav iz premalo pre
mišljene združitve šestih sa
mosto jn ih lesnih podjetij 
p red t r e m i let i . K l j u b temu, 
k l jub večkrat nasprotujočimi 
stališči znotraj kombinata , 
k l jub s lab i kad rovsk i zasedbi 
i n d rug im težavam je k o m b i - ^ 
nat dosegel lepe uspehe. Naj
večja težava je p r i nadal jn j i 
specia l izaci j i proizvodnje m 
sestavi podrobnega perspek
tivnega plana, k i bo že sam 
po sebi preprečeval različne 
lokalistične tendence. Inž. M i 
helič je opozor i l tud i na pre 
skrbo s surov inami , saj so 
zaradi nezadostnih količin le
sa kapacitete zasedene le 80-
odstotno, čeprav prodajajo 
les z našega področja celo v 
druge republ ike . Nemalo te
žav povzroča kombina tu tudi 
preživelo, b i rokra tsko dode
ljevanje deviz za uvoz nujno 
potrebnega proizvodnega ma
ter iala. 

N a konferenci so vel iko go
vor i l i tudi o prob lemih mla
dine, ka r dokazuje, da bodo 
mora l i komun is t i v prihod
nje m l a d i m posvetit i več po
zornost i . Vprašanje, kaj smo 
doslej nud i l i m lad in i , k i je 
b i lo postavljeno n a konferen
ca, da m is l i t i . Navadno m lad i 
r od le k r i t i z i r amo , ne poišče
mo pa vzrokov, zakaj je tak, 
zakaj se aktivneje ne vkl ju
čuje v družbeno politično živ
ljenje. Vse premalo so komu
nist i s tor i l i za sprejemanje 
rnladine v Z K , saj v nekater ih 
osnovnih organizaci jah že po 
deset i n več let niso spreje l i 
nobenega novega, mladega 
člana! če govor imo (kr i t i z i 
ramo) o s labem delu mlad ih 
v različnih samoupravnih or
ganih, moramo nujno govo
r i t i tud i o odnosu starejših 
do m lad i l i upravl jalcev. Več
krat slišimo, da m lad i niso 
sposobni za akt ivno družbeno 
politično delo, da so neresni 
v samoupravnih organih i td . , 
pozabl jamo pa, da j i m s svo
j i m s ta ln im nezaupanjem one
mogočamo uveljavitev. M lade 
bomo lahko vključili v delo 
le z dajanjem konkre tn ih na
log, p r i tem' p a j i m bomo mo
r a l i pomagati starejši, a ne s 
k r i t i z i r an j em i n omalovaže
vanjem, pač pa z nasveti i n 
razumevanjem! Mladega člo
veka f o rm i ra pač le akt ivno 
družbeno delo; tečaji i n se
minar j i m u dajo le znanje, 
ne p a prakse. 

Ob vlogi i n de lu mlad ine 
je treba govor i t i tud i o v logi 

in delu žena, kater ih družbe
na akt ivnost vedno bol j po
pušča. V z r ok za to je vseka
kor v tem, da je družba pre
malo s to r i l a za razbremeni
tev žene, k i poleg svo j ih po
k l i cn ih dolžnosti i n dela z 
družino ne more še akt ivno 
posegati v družbeno življenje. 
Vedno več žena je vključenih 
v proizvodnjo, kaj je pa stor
jenega, da b i j i h razbremeni l i 
doma? Se vedno je premalo 
razvito šolstvo, da o otroškem 
varstvu sp loh ne govorimo. 
Prav v tem' pa se odraža ved
no pomembnejša vloga kra 
j evn ih skupnost i . 

P. G R I V E C 

Do ponedeljka, ko se je vo
l i lna komis i j a sestala na re
den tedenski sestanek, je b i lo 
v ribniški občini evidentira
n i h 47 možnih kandidatov za 
občinsko skupščino i n 20 za 
republiško Oz. zvezno skup
ščino. Z a kandidata za repu
bliški zbor republiške skup
ščine je b i l na novo eviden-
t i ran France D E B E L J A K , 
bivši sekretar občinskega ko
miteja R ibn i ca . 

Upravn i odbor gasilskega 
društva v Dolenj i vas i je na 
svoj i seji razprav l ja l med 
drug im tud i o pr ipravah na 
vol i tve i n ev ident ira l osem 
možnih kandidatov za občin
sko skupščino. To so — za 
občinski zbor : Jože B O J C , z i 
dar p r i Gradben iku , Stane 

ČEŠAREK, kovač, Jože H E -
N I G M A N m l . , mehanik . F r a n 
ce I L C , delavec, Ivan L E V 
S T I K , urar , France T R D A N , 
delavec. Za zbor de lovnih 
skupnost i so evident ira l i J a 
neza M E R H A R J A , kmeta iz 
Dolenje vasi , i n K a r l a M E R 
H A R J A , kmeta iz K o t a pri 
Rak i tn i c i -

V ribniški občini je v 25 vo
l i l n i h enotah ev ident i ranih 47 
možnih kandidatov za občin
ske odbornike, 14 predlogov 
za republiško skupščino i n 
6 za zvezno skupščino. Po 20. 
februarju se bodo v občini 
pričeli kand idac i j sk i zbo r i vo
livcev, na kate r ih bodo voliv
c i i zmed ev ident iranih mož
n i h kandidatov i zb i ra l i naj-
resnejše kandidate za vol itve. 

Novi občinski komite ZK Ribnisa 
N a konferenci Zveze komu

nistov v R i b n i c i so m i n u l i 
petek delegati i zvo l i l i tudi 

Veno čihal, novi sekretar 
občinskega komite ja Zveze 
komunistov R ibn i ca . Rojen 
je b i l leta 1937 in je čaln Z K 
od leta 1958. Po pok l i cu je 
obratni gozdar p r i gozdnem 
obratu K G P v R ibn i c i . 

nov 19-članski komite , 3-član-
sko reviz i jsko i n 5-člansko 
kontro lno komis i jo i n 3 dele
gate za V . kongres Z K S . Čla
n i novega občinskega komi 
teja so: M i l ena Borovac , uči
telj ica, Veno čihal, obratni 
gozdar, An ton Dejak, gradbe
n i tehnik, France Gr ivec , no
vinar, France l i c , lesni teh
n ik , Ma jda Ivane, učiteljica, 
Stane Kersnič, delavec, M i l 
k a Kličko, uslužbenka, Alojz 
Košir, upravn ik podružnice 
zavoda za soc. zavarovanje, 
Franc Lavrič, obratovodja, 
S tanka Mejač, t rgovska po-
slovodkinja, V lado Mihelič, 
lesni inženir, Jože Mohar , tr
govski poslovodja, Alojz Pan-
tar, gozdarski tehnik, A l b in 
Ponikvar , delavec, Jo rdan R i -
stič, kmet i j sk i tehnik, Stane 
Vesel, lesni tehnik, An ica Ze-
ković, računovodkinja, in Ma

ti ja Zobec, kmet i j sk i tehnik. 
Rev iz i j ska komis i j a : Bogo

m i r Fegic, dentist, Ivan F ran -
ceflj, knj igovodja, ZOra No
san, upravn ica pošte. K o n 
tro lna komis i ja : Me tod An-
doljšek, delavec, Dušan čaval, 
delavec, V i n k o Kersnič, usluž
benec, I vanka Lavrič, inva l . 
upokojenka, i n V i n k o Sparo-
vec, lesni tehnik. 

Ribniške komuniste bodo 
zastopal i na V . kongresu Z K 
Slovenije tr i je delegati: Veno 
čihal, inž. V lado Mihelič i n 
Meta Zeleznik, učiteljica. 

Dosedanj i sekretar Alo jz 
Petek je odšel na novo služ
beno mesto v L jubl jano, za 
novega sekretarja pa je ko
mite na p r v i seji po konfe
renc i i z vo l i l Vena čihala, 
obratnega gozdarja p r i gozd
nem obratu R ibn i ca . 

Premalo evidentiranih kandidatov 
v ribniški občini 

N a vprašanje, kako je s 
p r ip ravami na volitve i n ka
ko poteka evidentiranje mož
n i h kandidatov za občinsko 
i n druge skupščine, nam je 
predsednik občinske vol i lne 
komis i je v R i b n i c i Dušan 
Lavrič povedal naslednje: 

— S p r ip ravami na volitve 
smo p r i nas pričeli dovolj 
zgodaj in delno uporab i l i za 
evidentiranje že konference 
kra jevnih organizaci j Socia l i 
stične zveze. Prve evidentira
ne predloge smo dob i l i i z 
Dolenje vasi , kasneje p a še 
iz več drug ih vo l i ln ih enot. 
I zmed tr inajst vo l i l n ih enot 
za občinski zbor n i evidenti
ran ih kandidatov samo še v 
štirih. 

K l jUb temu da imamo 
zbranih že precej predlogov 
za občinsko skupščino, z do
sedanj im delom ne moremo 
b i t i zadovol jni , saj so v neka
ter ih enotah ev ident i ra l i le 
po dva, t r i , čeprav b i bi lo 
bolje, da b i j i h pet, pa tud i 
deset. Vo l i l na komis i j a p r i 
občinskem odboru S Z D L , k i 
se redno sestaja vsak pone 
deljek, je pismeno povabi la 
k sodelovanju vse krajevne 
odbore S Z D L , s indikalne po
družnice ter druge organiza
cije i n društva. I zko r i s t i l i bo
mo prav vsako možnost za 
javno zbiranje predlogov, ta
ko da bomo do zborov voliv
cev, k jer se bodo občani od
ločali za naj resnejše kandida-

SUŠJE: delavni gasilci 
V nedeljo so ime l i gasi lc i 

P G D Sušje letni občni zbor. 
Gas i l sko društvo Sušje, k i je 
med najaktivnejšimi društvi 

Tudi letos pustni 
karneval 

Kot v.sako leto se tudi le
tos Ribničani pripravljajo 
na pustni karneval. Pri turi
stičnem društvu Ribnica že 
deluje poseben karnevalski 
odbor, ld bo organiziral In 
pripravil vse potrebno. 

-R 

Evidentiranje kandidatov 
N a p r v i seji novoizvoljene

ga krajevnega odbora S Z D L 
Sušje, b i l a je te dn i , so izvo
l i l i funkcionarje odbora. N a 
seji so razprav l ja l i tud i o 
bližnjih vol i tvah v občinsko 
skupščino. Ev iden t i r a l i so tu
d i kandidate za odbornike 
občinske skupščine v 14. vo
l i lno I enoto, k i obsega vasi 
S latn ik , Sušje, Zlebič i n Gore
nje L a z i i n sicer: Lojzeta 
Lovšina iz Sušja, Janeza Lov
šina iz S la tn ika , Jožeta K l u -

na iz Zlebiča in Jožeta Rig-
ler ja i z Goren j ih Lazov. Z a 
odbornike v kmet i j sko sku
pino, k i obsega vol i lne enote 
Sušje i n Ve l ike Pol jane, sta 
evident irana Nande l i c iz 
S la tn ika i n For tunat K o z i n a 
iz Sušja, za kmet i j sko skupi 
no v vo l i ln i enoti Sodražica, 
Zamostec, Z imar ice ter V in i ce 
i n Zapotok sta ev ident irana 
F ranc Pr i jate l j i z V i n i c i n 
F ranc Lovšin iz Zapotoka. 

•r 

v ribniški občini, i m a 140 
članov, od tega 70 podporn ih , 
20 pa operat ivnih. Odbor je 
b i l delaven i n je ime l 12 sej. 
Z las tn imi sredstvi so s i la
n i nabav i l i 202 m gas i lsk ih 
cevi, reševalne pasove, roč-
nike i n sanitetni mater ia l v 
skupn i vrednost i 234.000 d in . 

P a tud i drugače so b i l i ga
s i l c i delavni . Ime l i so 8 su
h i h i n 6 m o k r i h vaj ter po 
štiri suhe i n nočne vaje po
noči. T u d i v letu 1965 imajo 
v p rog ramu nadaljnjo stro
kovno izpopolnitev. V gasil
ske vrste bodo vključili tud i 
večje število pionir jev. 

N a občnem zboru so izro
čili republiško gasi lsko odl i
kovanje zaslužnemu gasilske
m u delavcu i n funkc ionar ju 
tov. Jožetu l i c u iz S la tn ika . 

N a k ra ju so i zvo l i l i nov 9-
članski upravn i odbor i n 3 
člane v nadzorn i odbor dru
štva. 

te za odbornike, ime l i čim 
več evident iranih. 

Ponekod evidentirani pred
logi tudi kažejo, da so občani 
vzeli zadevo manj resno i n 
bo prav tu treba delo še na
daljevati. V kra j ih , kjer me
nimo, da b i lahko evidenti
ra l i več kandidatov, i n pa 

tam, kjer n a m n i uspelo do
b i t i še nobenega *" predloga, 
bomo izvedl i anonimno anke
to, k i brez dvoma ne bo brez 
uspeha. T u d i z evidentira
njem žensk še ne moremo 
b i t i popo lnoma zadovol jni , če
prav je odstotek žensk v do
sedanji skupščini ugoden. 

V zadnjem času je b i lo n a 
Inlesu, v V E 2 — vezana vra
ta i n galanteri ja, evidentira
n i h pet žensk — delavk: M a 
r i j a Čaval, K a r o l i n a Kersnič, 
M a r i j a M a r n , Pepca Pucel j i n 
Ivana Tekavc. Za republiško 
skupščino so na novo eviden
t i ran i (poleg t is t ih , k i smo 
j i h že objavi l i ) še: za repub
liški zbor Stane Košir, inž. 
V lado Mihelič i n Dušan Lav
rič iz R ibnice , za republiški 
gospodarski zbor Janez R ig-
ler i z L jubl jane, za ku l turno 
prosvetni zbor p a France G r i 
vec iz Dolenje vasi in V a n d a 
Škodnik iz Ljubl jane. 

Za zvezno skupščino so v 
R i b n i c i ev ident irani nasled
n j i : za zvezni zbor inž. 
M a r k o Bu l e i n Mat i j a Male-
žič, za gospodarski zbor D r a 
go Benc ina iz Kočevja ter 
Alojz Kersnič iz Ljubl jane, 
za ku l turnoprosve tn i zbor 
B o r i s Mikoš, za socialno 
zdravstveni zbor dr. P ran ja 
Bojc-Bidovec iz Beograda 
i n V i n k o Kas t c l i c iz Grosup
ljega, za organizaci jsko po l i 
tični zbor pa Jože Ančik i z 
Ljubl jane. 

fe R E Š E T O 



»Bali s® mi besedo v skupščini, iato jim dolgujem 
e t ! p w i r k 

K d o ga ne pozna, Franca 
Vinetiča iz Ve l ike Dol ine, k i 
prav i o sebi, d a je kot od
born ik v občinski skupščini 
že nekajkrat ostal »bela vra
na med črnimi«. Mož je 
kmečki gospodar i n se zelo 
r ad pogovarja v j e z iku l jud
s k i h pregovorov. V vsakem 
tret jem stavku, v četrtem pa 
zagotovo, uporab i kak ljud
s k i rek, slovenski , hrvaški 
a l i tud i s rbsk i . Posebnež je, 
včasih hudomušen, čeprav z 
zadnjo ugotovitvi jo ne so
glaša. N 

»Pa menda zaradi tega ne
soglasja ne boste odk lon i l i 
nekaj odgovorov za Dolenj
s k i list?« 

»Kar vprašajte, b o m že po
vedal, kako mislim.« 

»Doba, za katero ste b i l i 
izvol jeni , bo k m a l u potekla. 
N a V e l i k i D o l i n i ste ime l i 
p red k r a t k i m zbor volivcev. 
A l i ste na njem pretresal i tu
d i delo občinske skupščine?« 

»Nismo. V februarju se 
bodo vo l i vc i ponovno sestali 
i n do takrat bo treba globje 
zajeti sapo. T u d i odborn ik i 

se moramo pr ip rav i t i na 
obračun. N a zadnjem zbo
r u smo ustanovi l i krajevno 
skupnost i n določili gradbe
n i odbor za ureditev vodo
voda v Koritnem.« 

»Se kot odbornik z vo l ivc i 
večkrat pomenite?« 

»Kar dobre stike sem ime l 
z n j i m i ves čas, vendar ne z 
vsemi. Takole enkrat n a me
sec smo se ob nedeljah se
stajal i . D a l i so m i glas, be
sedo v skupščini i n sem j i m 
b i l dolžan povedati to i n 
ono. V tem času smo največ 
govor i l i o gradnj i prosvetne
ga doma, o šoli, o davk ih i n 
uvedbi avtobusnih zvez z 
Brežicami.« 

»Z davki ne boste ime l i 
več s i tnost i , saj spadate pod 
četrti okoliš, kajne?« 

»Večina j i h je v četrtem, 
nekaj pa tudi v tretjem. Za 
dokončno odločitev o oprosti
tv i bodo gotovo še uporab i l i 
razna cedila. Oprost i tev dav

kov za naš hr ibovsk i predel 
mnogo pomeni . Kmetova l c i 
želimo, da b i se davčna po
l i t i ka čimbolj približala na
šim zmogljivostim.« 

»Imate kale predlog?« 

»Razen tega k a r sem ome
n i l samo še to, da b i kmetje 
ime l i več možnosti za naba
vo m a l i h strojev i n pa, da 
b i perspekt ivni p lan kmet i j 
stva za našo občino točno 
opredel i l področja za po-
družbljanje i n področja, k i 
bodo ostala v zasebnih ro
kah.. To želim vedeti kot 
kmet i n kot odbornik. Goto
vo veste, da mlad ina naše 
kraje množično zapušča i n 
marsik je b i jo laže zadrže
va l i , če b i j i pokaza l i per
spektivo na domačiji svoj ih 
staršev.« 

»Pri vas imate tud i mož
nost i za pogodbeno sodelova
nje. Ste se vključili v koope
raci jo s kmet i jsko zadrugo?« 

»Seveda smo se, predvsem 
na področju sadjarstva. Ven
dar m o r a m pr ipomni t i , da 
škropljenje n i dobro organi
z irano, ka r se pozna p r i le
t in i . Zadruga i m a premalo 
škropilnic i n ker tud i ugod
nega vremena n i na pretek, 
ta kooperaci ja n i uspešna. 
Prvovrstnega sadja pridela
mo zelo malo . T u d i z odkup
n i m i cenami n ismo preveč 
zadovol jni . Raz l ike med ce-. 
no proizvajalca i n prodajno 
ceno so prevelike.« 

»Tovariš Vinetič, za zakl ju
ček še vaše mnenje o odbor
n i k i h i n n j ihovem delu.« 

» če m o r a m tud i o n j i h ne
kaj reči, naj bo. Ne t rd im , 
da niso b i l i delavni, vendar 
i m a m včasih vt is, da zlast i 
odborn ik i — kmetje mars i 
kaj premalo proučijo i n gla
sujejo nepr ipravl jeni , sledeč 
geslu: »kamor vsi , tja še 
jaz.« Sam n isem take vrste, 
zato sem na začetku pove
dal t isto o bel ih i n črnih 
vranah.« 

J . Teppey 

Lanski cenik bo veljal tudi l i t e 

AGROSERVIS bo imel letos že 90-članski kolektiv — Skok osebnih 
dohodkov od 37.000 na 46.000 dinarjev 

V Agroserv isu v Brežicah 
so se odločili, da letos ne 
bodo spremin ja l i cen za svo
je usluge. Sedanj i cenik so 
sprejel i v decembru 1963 in 
ga bodo ka r obdržali. 

Z gospodarjenjem v letu 
1964 so zadovol jni , saj so že 
14. novembra dosegli letni 
p lan v vrednosti 175,000.000 
dinarjev. Po približni oceni 
so p lanska predvidevanja pre 

POSNEMANJA 
VREDNO! 

V sredo, 27. januarja , je 
Sapov avtobus odpel jal ob 
13.30 iz Brežic pro t i Bize l j -
skemu. Vse do dobovskega 
k lanca je vožnja potekala v 
redu, tam pa je zaradi pole
denele ceste avtobus zdrsn i l 
v jarek. Za avtobusom je pr i 
pel ja l tovornjak, last Jožeta 
Ferenčaka iz T rn ja . Po tn ik i 
i z avtobusa, šofer, sprevod
n ik i n lastn ik tovornjaka so 
nato s skupn im i močmi po
tegni l i avtobus na cesto, da 
je lahko nadaljeval pot, toda 
p r i Podv in jah je naletel na 
novo zapreko. Preko ceste je 
stal k a m i o n podjetja Ko lo -
niale iz Mar i bo ra . T u d i temu 
je lastnik tovornjaka poma
gal, tako da je lahko nadalje
va l pot, pa tud i avtobus svojo 
redno vožnjo. Za vso pomoč, 
k i jo je tedaj tov. Ferenčak 
nud i l , zasluži vsekakor javno 
zahvalo. D. V . 

D P r e b i v a l c i m e s t a Brežic so 
p o k a z a l i prece j z a n i m a n j a za 
o b i s k d u n a j s k e d r s a l n e r ev i j e 
»Svet p leše« v C e l o v c u . O g l e d 
t e p r i r e d i t v e o r g a n i z i r a podje t 
j e S A P tz L j u b l j a n e . V breži
ški p o s l o v a l n i c i so p r e j e l i do 
sedaj n e k a j več k o t 80 p r i j a v . 
Računajo, da bodo o b i s k o v a l c e 
r e v i j e o d p e l j a l i v C e l o v e c t r i j e 
a v t o b u s i . N e k a j p r i j a v b i b i l o 
Se dobrodošlih. P r v i o b i s k te 
z n a n e r e v i j e n a l e d u bo ver j e t 
n o 29. f e b r u a r j a . Iz let bo t r a j a l 
en dan. Podjetje SAP bo dalo 
za to priložnost n a r a z p o l a g o 
u d o b n e av t obuse . 

• V soboto je bi lo slovesno 
zaključeno z i m o v a n j e p i o n i r j e v . 
Najboljši smučarji so p r e j e l i 
d i p l o m e . V r e m e za smučanje 
s i c e r n i b i l o na jbo l j ugodno , z a 
to pa so b i l i p i o n i r j i t embo l j 
z a d o v o l j n i z o s t a l i m p r o g r a m o m 
z i m s k i h počitnic v Brežicah. 
Nauži l i so se športa na s n e g u 
l n z v e d e l i m a r s i k a j k o r i s t n e g a 
o t a b o r n i k i h , o d e l u p i o n i r s k i h 
o d r e d o v ln načrtih Zve z e p r i j a -

segli za 33,000.000. 
V Agroservisu so med le

tom povečali število zaposle 
nih od 63 na 74, letos pa r a 
čunajo, da bo kolekt iv štel 
že 90 članov. K e r delajo v za
s i ln ih prostor ih , poz imi celo 
v najhujšem mrazu na pro
stem, b i s i rad i ured i l i sodob 
nejši obrat. Za zemljišče so 
vložili prošnjo na občinske 
skupščino že v apr i lu . V ju
ni ju so dob i l i obvestilo, naj 
pošljejo še dodatne podatke, 
potem pa niso več prejel i no
benega odgovora. Svojo de 
lavnico nameravajo ured i t i v 
bližini bencinske črpalke, 
kjer b i p ra l i tud i avtomobile. 
Matično podjetje Agrotehni
ka iz Ljubl jane je pripravl je
no pr ispevat i 250,000.000 za 
nabavo rezervnih delov, k i b i 

j ih prodajal i v njeni trgovini 
Trgovino b i Agrotehnika po
stavi la sama. V kra ju , kjer je 
sedanja delavnica, m o d e m i 
zacija obrat; ne b i b i la smo
trna, ker je preveč oddaljen 
od avtomobi lske ceste. 

Podjetje dela zelo solidno 
in n ima nobenih reklamaci j . 
Vrednost uslug na posame
znega delavca znaša 3,000.000 
dinarjev, ka r je resnično /e-
l ik uspeh. Osebni dohodki 
delavcev se povečujejo vsako 
leto. V letu 1963 so zaslužili 
člani ko lekt iva povprečno 
37.000 dinarjev, v letu 1964 
46.000 d in , letos pa predvide
vajo, da bo to povprečje do 
seglo 51.000 dinarjev. Redno 
delo najbolj ov i ra pomanjka 
nje rezervnih delov, k a r velja 
za vse sorodne dejavnosti. 

Lepi načrti mladine 
v Kapelah 

Po zadnj i letni konferenci 
je m lad ina v Kape lah spet za
živela. Ured i l i so s i k lubsko 
sobo in jo opremi l i , vsako 
drugo soboto bodo pr i re ja l i 
in lad inske plese v gasi lskem 
domu, prav tako pa bodo 
skušali pomagati p r i javni 
•razsvetljavi v Kape lah . Izde
la l i bodo kov inska ogrodja 
za sveti lke. S Z D L pa bo na
bavi la žarnice in ured i la p r i 
ključke. Prav tako bodo ure
d i l i igrišče, k i ga uporabl ja 
tudi osnovna šola in ga ogra
d i l i , da ne bo ob se jmih po 
njem hodi la živina. P r i tem 
b i j i m lahko pomagala še 
K Z . Nameravajo ured i t i in 
izpopolni t i knjižnico i n sode
lovat i v vseh drug ih organi
zaci jah. Zadnjega sestanka so 
i udeležili tud i zastopniki 
občinskega komite ja mladine 
i n počitniške zveze. Prepr i 
čani smo, da bodo vse druge 
OTganizaciije prav tako po
magale m lad in i p r i uresničit
v i n jenih načrtov. D . V . 

Mladinci na seminarju v Brežica 
V tem tednu prirejajo v 

Brežicah dva seminarja. V 
torek se je pričel seminar 
za predsednike delavskih 
svetov in upravnih odbo
rov, danes pa so se v pro
svetnem domu zbrali mla
dinci. Prijavilo se j ih je 
okoli 60. V programu ima
jo predavanje in razpravo 
o gospodarskem razvoju 
brežiške občine in ob tem 
se bodo še prav posebej 
ustavili p r i perspektivnih 

te l jev m l a d i n e . C a s j e k a r p r e 
h i t r o m i n U i n t u d i počitnice 
gredo h k r a j u . P i o n i r j i so se 
z a d o v o l j n i v r n i l i n a svo je do 
move . , 

(B V o l i v c i v Brežicah so u s t a . 
n o v i l i k r a j e v n o s k u p n o s t i n i z 
v o l i l i s vo j e p r e d s t a v n i k e v sve t 
te s k u p n o s t i . T a bo p r i p r a v i l 
načrt za de lo v t e m l e t u i n se 
o p r e d e l i l za rešitev t i s t i h zadev , 
k i j i h v o l i v c i pos tav l j a j o m e d 
najnujnejše. S e m sod i j o p r e d 
v s e m n e k a t e r a k o m u n a l n a 
vprašanja, p a t u d i vprašanja 
otroškega v a r s t v a i p d . 

E9 Z a občinski z b o r d r u g e v o 
l i l n e enote so n a z b o r u v o l i v 
cev v Brežicah e v i d e n t i r a l i k a r 
šest k a n d i d a t o v , v g l a v n e m 
ženske. T o s o : E r n a Orlić, K a t i 
ca K o l a r , M a r i j a H r o v a t , d o k 
tor M a r i j a Jež, M i r k o G r u b e -
šie i n F r a n c K e b e . Z a r e p u b l i . 
ško skupščino so b i l i zabeleže
n i k a n d i d a t i : M i l a n Sepe tavc , 
M i r k o Kombič , F r a n c K i m o v e c 
-Ž i ga , F r a n c Šetinc i n S t a n k o 
Verbič. 

načrtih. Sledilo bo poglav
je o samoupravljanju v 
občini in obrazložitev me
tod i n oblik dela v Zvezi 
mladine. Predavali bodo: 
M imica Avsec, šef odseka 
za družbeni plan i n finan
ce p r i obč. skupščini, Ivan 
Zivič, p r e d s 3 d n i k obč. sin
dikalnega sveta, in Franc 

Skinder, predsednik obč. 
komiteja ZMS . 

Seminar bo trajal ves 
dan. V popoldanskem delu 
bodo udeleženci delali po 
skupinah. Seminar bodo 
obiskali predsedniki in se
kretarji mladinskih akti 
vov ter predsedniki komi
sij za idejno vzgojno delo. 

V Globokem pridno 
vadi moški oktet 

V G l o b o k e m spet v a d i 
moški o k t e t tamkajšnjega 
p r o s v e t n e g a društva. G l o -
boški p e v c i se p r i p r a v l j a j o 
p r e d v s e m z a n a s t o p e v 
domačem k r a j u . Sode lu j e 
j o n a v s e h p r o s l a vab . i n 
d r u g i h p r i r e d i t v a h . Z b o r 
v o d i tovarišica A n i c a Kež-
m a n o v a . k i j e z n a n a k o t 
p r i z a d e v n a p r o s v e t n a de
l a v k a . 

P e v c i b i t u d i v m a r s i k a 
t e r e m d r u g e m k r a j u r a d i 
naštudirali vsa j krajši p r o 
g r a m , v e n d a r z e l o p r i 
m a n j k u j e p e v o v o d i j . B r e z 
s t r o k o v n e g a v o d s t v a p a 
žal ne gre , k a j t i s a m o do
b r a v o l j a z a t o de l o še n i 
d o v o l j . 

V Koritnem so izko-
pali 14 m globok 

vodnjak 
N a pomlad se bodo vaščani 

iz K o n t n e g a p r i V e l i k i Do l in i 
spet l o t i l i dela p r i vodovodu. 
Vodnjak so i zkopa l i že lansko 
leto. Globok je 14 metrov 
T u d i zabetoniral i so vse, kar 
je bi lo treba. Letos morajo 
zgradit i še rezervoar in polo
žiti cevi vodnjaka do rezervo
arja. Izračunali so, da bodo 
za vse to potreboval i m i l i j on 
dinarjev. Sam i bodo skušali 
zbrat i polovico, polovico pa 
pričakujejo od občinske skup 
ščine. Pr iprave za izgradnjo 
vodovoda v K o r i t n e m poteka
jo načrtno i n prebiva lc i ka
žejo za ureditev tega komu
nalnega vprašanja veliko 
zavzetosti. Upajo, da bo že to 
leto pr i t ek la voda v njihove 
domove. 

Na brežiškem sejmu 
30. januarja je b i l v Breži

cah sejem za prašiče k i je b i l 
precej dobro obiskan. Živino
rejci so pr ipel ja l i naprodaj 
620 pujskov, s tar ih do t r i me
sece i n 60 večjih. Povprečna 
prodajna cena je znašala 510 
din za manjše prašičke, ka
ter ih je bilo prodanih 210, i n 
oko l i 400 d i n za k g žive teže 
večjega pujska-

Premalo žensk 
evidentiranih 

Pred dnevi je imelo sesta
nek predsedstvo za družbe
no akt ivnost žena v Brežicah, 
na katerem so govor i l i o evi
dent i ranju žensk v predstav
niške organe, predvsem v ob
činsko skupščino. Doslej je 
bi lo namreč predlaganih zelo 
malo tovarišic. Zatem so raz
prav l ja l i še o zaposlovanju 
ženske mladine, če b i v Do-
bovi lahko i zprazn i l i eno sa
mo stanovanje, b i obrat 
B E T I p r idob i l dovolj prosto
ra , d a b i lahko na novo za
pos l i l oko l i 60 žensk. Razen 
tega so obravnaval i varstvo 
otrok v povem brežiškem na
selju. S pomočjo Delavske 
univerze nameravajo organi
z i ra t i po vaseh predavanja, 
k i žene najbolj zanimajo. 

Ob koncu so se dogovor i l i 
še za širši sestanek žena v 
februarju. Konferenca žena 
naj b i dala tudi predloge z a 
vse akt iv is tke, k i akt ivno de
lajo tud i po vojni , da b i bi le 
ob 20-letnici osvoboditve de
ležne zasluženih pr i znanj . 

Otroci z duševnimi in teles
nimi motnjami lii potreboval? 

svojo šolo 
V osnovnih šolah brežiške občine je pre

cej otrok, k i niso sposobni za šolanje v redni 
šoli. Prosvetni delavci menijo, da b i morali 
obiskovati posebno šolo. T e v Brežicah za se
daj še ni in trenutno se šola 6 takih otrok 
v Celju in Novem mestu. 

Strokovnjak psiholog je lani pregledal 34 
predlaganih otrok in ugotovil, da j ih je 19 
duševno prizadetih. Na oceno psihologa čaka 
še 30 otrok. V Brežicah ne računajo na usta
novitev samostojne posebne šole za občino, 
pač pa sodijo, da bi se za takšno šolo lahko 
odločili v okviru treh posavskih občin. K a n 
didatov zanjo b i bilo s tega področja dovolj. 
Takšna šola bi morala imeti lastno zgradbo 
s potrebnimi delavnicami in - specializiranim 
kadrom. To so osnovni pogoji za uspešno de
lo. Otrokom z duševnimi in telesnimi mot 
njami b i le na ta način zagotovili primerne 
oblike vzgoje in izobraževanja. 

Kaj pričakujem® v Brežicah cd ramja turizma 
M N O G E K O M U N E V S A K D A N 

B O L J SPOZNAVAJO , DA Z RAZ 
V O J E M T U R I Z M A L A H K O PRI 
D O B E ZA S V O J E P O T R E B E M A R -
S I K A K DINAR, K I B I S I C E R OD 
T E K E L MIMO. P R A V Z A T O T U D I 
V B R E Ž I Š K I OBČ IN I ŽE D A L J 
ČASA G O V O R I J O O T U R I Z M U 
K O T E N I I Z M E D P R I M E R N I H 
O B L I K ZA D O P O L N I T E V O S T A 
L I H P A N O G G O S P O D A R S K E D E 
J A V N O S T I . D A BI I Z V E D E L I VEČ 
O T E M , K A J B R E Ž I Č A N I PRIČA
K U J E J O O D T E P A N O G E , S M O 
ZAPROSIL I ZA R A Z G O V O R T O 
VARIŠA S T R U N J A K A , R E F E R E N 
T A ZA T U R I Z E M IN G O S T I N 
S T V O PRI S K U P Š Č I N I O B Č I N E 
BREŽICE . 

TOVARIŠ S T R U N J A K , K A T E 
RI SO G L A V N I POGOJI ZA 
R A Z V O J T U R I Z M A V NAŠ I 
OBČINI , M O R D A TOČNEJE: 
K A T E R E N A R A V N E L E P O T E 
IN Z A N I M I V O S T I BI L A H K O 
V T A N A M E N N A J B O L J I Z K O 
RISTILI? 

— Brežice in brežiško Posavje ni 
s svojimi izrednimi izletniškimi 

kraji privlačno samo za turiste, 
izletnike in goste iz Zagreba, am
pak ga v vse večji meri obiskujejo 
tudi številni inozemski turisti. 
Zdrava in blaga subalpska kl ima, 
bujno zelenje, termalni izviri, 
uspešno izkoriščeni v zdravstvene 
in rekreakcijske namene (termal
no zdravilišče in odprt bazen),gor
ski turizem, ribolov in kopanje v 
lepi K r k i , lovski rezervati, campi, 
izletniške točke — kot Bizeljsko, 
čateške Toplice, Pišece, mokriški 
in oreški grad — pa dajejo našemu 
zares privlačnemu turističnemu 
predelu poseben čar. Razen tega 
so v samem mestu in v njegovi 
neposredni bližini še drugi po
membni kulturni objekti, spomeni
ki davne ali bližnje preteklosti, iz
redno očuvani gradovi, med njimi 
zlasti grad v Brežicah. T u je Po
savski muzej z bogatimi arheolo
škimi in etnografskimi zbirkami, v 
gradu pa je tudi prekrasna viteška 
dvorana z baročnimi freskami. Vse 
te in druge zanimivosti v Brežicah 
in okolici so pomembne za planira
nje turistične propagande. 

K A J PO V A Š E M M N E N J U 
R A Z E N G O R N J E G A T U R I S T 
ŠE PRIČAKUJE? 

— Najprej želi videti to, kar še 
ni videl ali pa le redkeje srečuje; 
želi udobno prenočišče, rad prijet
no potuje, dobro je, zanimajo ga 
domače jedi in pijače, želi prijetno 
zabavo, počitek, nova poznanstva, 
iskrenost, prisrčnost, gostoljubnost 
in dobrodošlico. Rad ima čistočo 
in urejenost, o vsem tem pa želi 
biti dobro seznanjen. 

ALI NAŠ I G O S T I N S K I O B 
J E K T I IN T U R I S T I Č N E TOČ
K E T E R L J U D J E L A H K O 
U G O D E V S E M T E M Z A H T E 
VAM? 

— To je pravzaprav glavno 
vprašanje in temelj planiranja pro 
pagandnega materiala in sredstev. 
Misl it i moramo na povečano števi
lo prenočišč za goste iz Hrvatske 
in goste iz inozemstva — predvsem 
iz Avstrije, Zahodne Nemčije, Ita
lije, skandinavskih dežel in od dru
god. Ob vsem tem pa moramo naj
večjo pozornost posvetiti izletni
škemu turizmu. Le-ta bo namreč 
rasel z razvojem motorizaeije in 

NOVO V BREŽICAH 



»le poznamo še vseli p@tr©i po izobraževanju« 
Delavska univerza v Sevnici pričakuje več pomoči — Prvi so zdaj 

na vrsti upravljavci 

Po skoraj enoletnem 
premoru je delavska uni
verza v Sevnici spet zaži
vela. Ves ta čas je bil njen 
obstoj samo formalen, ker 
delovno mesto upravnika 
ni bilo zasedeno. Za izpol
njevanje izobraževalnih 
nalog je imela ta ustanova 
v preteklih letih le skrom
na sredstva. Posledica nje
nega negotovega material

nega in pravnega položaja 
so bile verjetno tudi ka
drovske težave. Podobno 
kot v drugih krajih se de
lavska univerza tudi tu ni 
mogla postaviti v enako
praven položaj z ostalimi 
izobraževalnimi ustanova
mi v občini. Ob vsem tem 
pa je zanimiva ugotovitev, 
da so bile prav delovne or
ganizacije tiste, ki so ob

čutile pomanjkanje izo
braževalne ustanove za 
odrasle in predlagale, naj 
bi spet začela delati. 

Tako je pred dobrim 
mesecem prevzel mesto 
upravnika tov. Miha Tom
šič, do tedaj učitelj na os
novni šoli v Krmelju. 
Predstavil mi ga je pred
sednik obč. sindikalnega 
sveta, ki je tudi prvi dal 

P R E D S T A V L J A M O V A M K A N D I D A T E : 

Besedo ima magister Albin Žumer iz Sevnice 
Za gradnjo zdravstvenega doma se mudi - Gasilci so odpovedali gosto
ljubje dispanzerju 

M e d kandidate za republ i 
ško .skupščino so v Sevnic i 
vp isa l i tud i tov. A lb ina 2um-
r a , magis tra farmaci je. Vo
l i v c i so ga predlagal i za po
s lanca socialno zdravstvenega 
zbora. M e d l j udmi je dobro 
znan, saj že vrsto let vodi 
lekarno v Sevnic i . 

»Tovariš magister, gotovo 
ste že zvedeli , da so vas ob
čani predv ide l i za poslanca. 
B i b i l i pr iprav l j en i delat i v 
skupščini?« 

»Predlog za kandidata spre
j emam kot priznanje naši 
službi. K o t farmacevt sem 
sicer vezan na delovno me
sto, ko l i ko r pa b i rhi pre
ostalo še časa, b i se seveda 
po t rud i l tud i p r i izpolnjeva
n ju pos lansk ih dolžnosti.« 

»Kaj mis l i te o nalogah te
ga skupščinskega zbora v 
bližnji prihodnosti?« 

»O t em n isem še razmišljal 
i n takole na h i t ro b i morda 
p r i pomn i l le to, da b i b i lo 
treba čimprej uzakoni t i sploš
no kmečko zavarovanje.« 

»Ko sva že p r i zdravstvu, 
pa se še nekol iko ustaviva 

Komunalno 

obrtno podjetje 

S e v n i c a 

P R O D A 

rabljen 

moped 

49 ccm - COLIBRI 

L ic i tac i j a bo v petek, dne 
12. februar ja 1964, od 8. 
do 9. ure za družbeni sek
tor i n od 9. ure dalje za 
zasebni sektor. 

Magister Albin Žumer pra
vi, da v Sevnici ne sme
jo več odlašati gradnje 
zdravstvenega doma. V 
njem bo tudi nova lekar
na z bromatološkim in 

analitskim laboratorijem 

ob tej p rob lemat ik i . So po
goji za zdravstveno službo v 
vaši občini zadovolj ivo ure
jeni? 

»Ni še vse tako, kot s i že
l imo. Nu jno b i potreboval i 
nov zdravstveni dom. Grad
njo smo predvide l i v treh 
etapah. Najprej b i sezidal i 
dispanzer i n zobno ambulan
to, potem pa še ostalo. Dis
panzer gostuje zdaj v gasil
skem domu, a so m u gasi lc i 
odpovedal i gostoljubje pod 
svojo streho. Zagroz i l i so ce
lo že s sodno odpovedjo.« 

»Če je tako, potem se z 
gradnjo res m u d i . Boste 
k m a l u začeli?« 

»Verjetno še letos, če se 
bo nabra lo dovolj denarja. 
P r i občinski skupščini se v 
sk ladu za zdravstvene inve
stici je že zbirajo sredstva, 
k i j i h od lanskega leta dalje 
odvajajo t ja vse delovne or
ganizacije.« 

»Kako pa lekarniška služ
ba i n oskrba z zdrav i l i p r i 
vas?« 

»Naše delo je precej laže, 
odkar za cene zdrav i l n i po
trebno soglasje zavoda za 
socialno zavarovanje, ampak 
urejamo to samo z zavodom 
za cene. Prej se zlepa n i 
smo mogl i sporazumeti , ker 
zavod za socialno zavarova
nje naših ka lku lac i j n i pr i 
znaval. Oskrba z zdrav i l i je 
v redu i n l judem skušamo 
vedno ustreči. T rud i mo se, 
da imamo stalno n a zalogi 
tudi tiste vrste zdrav i l , k i 
j i h sicer pr imanjkuje . Zara
d i tega smo zelo razširili 
mrežo naših dobaviteljev. 

V zadnj ih pet ih le t ih smo 
ustanovi l i dve lekarniški po
staji : na Senovem in Krme
l ju . V tem času smo štipen 
d i ra l i 3 študente na v isoki 
šoli i n 3 na srednj i šoli. Ta 
ko smo s i zagotovi l i kader 
za vse poslovne enote. Tre
nutno štipendiramo samo še 
enega tehnika. T u d i za sta
novanja smo poskrbe l i . Le
karna i m a v Sevnic i dvoje 
stanovanj, v K r m e l j u in na 
Senovem pa po eno. 

»Ustvarite vel iko prometa?« 
»Lani je znašal skupno 96 

mi l i jonov; od tega so 32 m i 
l i jonov ustvar i l i na Senovem, 
12 mi l i jonov pa v K r m e l j u . 
Upoštevali smo tud i oba de-
poja senovške lekarniške po
staje, k i j u imamo v Bre
stanic i i n v Koprivnici.« 

Jt 

pobudo za nekaj skupnih 
akcij sindikata in delav
ske univerze. Tisti dan je 
bil v gasilskem domu se
minar za predsednike de
lavskih svetov, upravnih 
odborov in ekonomskih 
enot. Seminar je trajal dva 
dni in ga je obiskalo 22 
slušateljev. 

»Ali že pripravljate pro
gram za naslednje leto?« 
sem se pozanimala. 

Tovariš Tomšič je pojas
nil: »Takoj v januarju na
meravamo skupno z ob
činskim sindikalnim sve
tom začeti z večerno šolo 
za upravljalce. Zanimanje 
zanjo je veliko, obiskovali 
pa jo bodo člani delovnih 
kolektivov, v glavnem čla
ni samoupravnih organov. 
Za mladino bomo pro
gram še posebej prilago
dili in organizirali pose
ben mladinski oddelek, če 
bo le dovolj prijavljencev. 
Predvidevamo tudi vrsto 
drugih izobraževalnih ob
lik, vendar nam pri pro
gramiranju za sedaj še 
manjka analiz o izobraže
valnih potrebah v občini. 
Dokler tega ne bomo ime
li, programi najbrž ne bo
do najbolj ustrezni. Po
trebe po izobraževanju pa 
bomo lahko ugotovili le 
ob skupnem sodelovanju 
vseh odgovornih činiteljev 
v občini. Trenutno je de
lavska univerza še preveč 
prepuščena sama sebi. Pri 
občinskem sindikalnem 
svetu in obč. komiteju 
ZKS uživa vso podporo, 
premalo pa je pomoči s 
strani obč. skupščine. Tu 
ne mislim samo na mate
rialno pomoč, ampak tudi 
na pomoč v obliki analiz 
o potrebah in problemih 
izobraževanja v občini.« 

»Imate za uresničitev 
vaših načrtov dovolj ka
dra?« 

»Pomagamo si s preda
vatelji, ki so sodelavci 
delavske univerze v Kr
škem. Približno polovico 
jih pride od tam. Nekaj 
časa ne bo šlo drugače. 
Tuje predavatelje bomo 
povabili tudi za razna po
topisna in druga predava
nja. Začeli bomo s šolo za 
starše v Sevnici in verjet
no še v Krmelju. Ponovno 
bomo uvedli redne pred
stave potujočega kina na 
Blanci, v Boštanju, v Lo
ki, Šentjanžu in Tržišču. 
Področje dela je ogromno 
in kos mu bomo le, če 
bomo pri naših naporih 
deležni potrebne pomoči.« 

s skrajšanjem delovnega časa. Brez 
števila je načinov, s katerimi s i lju
dje ob razvoju turizma direktno ali 
indirektno pridobe dohodite. Eden 
izmed teh je oddajanje privatnih 
sob. Za to predvidevajo tudi poseb
ne kredite, s čimer ne bodo mnogo 
pridobi l i le turisti, ampak tudi 
lastniki stanovanj. 

Nov i športni termalni bazen v Ča-
teških toplicah (Foto: Baškovič, 

Brežice) 

ALI S T E V B R E Ž I C A H ŽE 
K A J K O N K R E T N E J E G O V O R I 
L I O V S E H T E H P R O B L E M I H 
IN NAČRT IH ZA N J I H O V O 
U R E D I T E V ? 

— Da, prav te dni je bil v Breži
cah sestavljen pripravljalni odbor 
za ustanovitev občinske turistične 
zveze. S tem bomo prav gotovo 
mnorrn pridobili za koor^maciio 

dela med posameznimi turističnimi 
društvi. Doslej j ih imamo že pet: 
v Brežicah, na Bizeljskcm, v Piše-
cah, Krški vasi in na Čatežu. Glav
na naloga občinske turistične zveze 
bo ustanovitev turističnega biroja v 
Brežicah. Turist biro — takšen bo 
njegov naziv — bo deloval kot po
tovalna agencija: posredoval bo pr i 
nabavi potnih listov in viz, ukvar
jal se bo z organizacijo izletov pr i 
nas in za inozemstvo, izdajal bo 
privatne sobe, dajal informacije o 
prometnih zvezah, imel bo menjal
nico denarja in podobno. 

K A K Š N E P O G O J E IMA PRI 
NAS T R A N Z I T N I T U R I Z E M IN 
K A J B I M O R A L I STORIT I , DA 
BI S E V VEČJI M E R I R A Z V I 
JAL? 

— Prav z raznhni kvalitetnimi 
uslugami in zanimivostmi bomo 
vsaj za krajši čas zadržali prehod
ne goste in ti bodo pr i nas seveda 
pustili več denarja. Zato moramo 
ustvariti vse pogoje za večjo po
trošnjo. Z organizacijo atraktivnih 
prireditev — karnevalov, trgatev, 
sejmov sadja, noči na K r k i z ognje
metom in podobnim — bomo prav 
tako podaljšali turistično sezono 
in s tem spremenili ustaljene obi
čaje, ko ljudje potujejo ^amo v 
glavni — letni sezoni« 

T u bi omenil še velik pomen r i 
bolova in lova, k i zavzemata vedno 
bolj vidno mesto. Pogoji so tu. P r i 
rodne lepote, bogata K r k a in po
dobno zahtevajo le ustrezno propa
gando! Organiziranje dnevov r i b i 
čev bi z množičnimi tekmovanji 
predstavljah posebno zanimivost, 
k i se je ne bi udeležili le ribiči, 
ampak tudi turisti. Podobno je z 
lovskim turizmom. 

Da bomo v čermerkoli uspeh, pa 
bomo prisiljeni povečati kapacite
te, ne morda samo z izgradnjo ve
likih in dragih objektov, marveč 
predvsem s postavitvijo vikend 
naselij, camping prostorov in z iz 
dajanjem privatnih ležišč, če k te
m u dodamo še, da bodo poleg do
mačih predvsem tuji gostje pr i nas 
kupovah nekatere proizvode — spo
minčice, moramo razvijati tudi do
mačo obrt. T u mis l im predvsem 
na lončarstvo, saj sezona n i tako 
daleč. V turizmu — tudi to dobro 
pomnimo! — lahko za devize pro 
damo naše domače proizvode, k i bi 
sicer Ntežje prišli na vrsto kot red
ni izvozni artikli. P r i tem je pred
nost še v tem, da potrošnik — tu 
rist pride sam na mesto potrošnje 
in s tem odpadejo stroški odpreme, 
zavarovanja blaga in podobnega. 

P. 

VE. NATEČAJ STANOVANJSKE
GA KREDITNEGA SKLADA 

OBČINE SEVNICA ZA L. 1965 
I. 

N a podlagi sklepa upravnega odbora stanovanjskega kre
ditnega sklada občine Sevnica, sprejetega 18. januarja 1965 

R A Z P I S U J E M O 
V I . natečaj za dodelitev posoj i l iz stanovanjskega kreditnega 
sklada v letu 1965. 

i - n . 
Natečaja-se lahno udeležijo: 
1. Pravne osebe, k i gradijo stanovanjske zgradbe n a 

območju občine Sevnica; 
2. pravne 06C-be za popravi lo stanovanjskih zgradb, k i so 

n a ter i tor i ju občine Sevnica; 
3. delavci, uslužbenci i n upokojenci (v nadaljnjem bese

d i l u delavci) , k i gradijo oz i roma popravljajo svoje 
stanovanjske hiše na ter i tor i ju občine Sevnica. 

I I I . 
Prednost p r i dodel itvi posoji la imajo t is t i , k i nudi jo : 
— višjo obrestno mero, — višjo lastno udeležbo,— več 
•stanovanjskih prostorov za družbene potrebe i n — k r a j a 
rok odplačevanja posoj i ia — člani organizacije Z B N O V 
i n t is t i , k i gradijo stanovanjske hiše v gradbenem okolišu. 

IV 
Skupn i znesek sredstev za odobravanje posoj i l : 
1. pravne osebe za novogradnje — 100 mil i jonov d in , 
2. pravne osebe za poprav i la — 3 mi l i jone d i n , 
3. delavci za novogradnje — 20 mi l i jonov d in , 
4. delavci za popravi la — 3 mi l i jone d i n . 

V . 
Pogoji za udeležbo na natečaju: 
1. pravne osebe za novogradnje: 
—̂ — najmanjša obrestna mera je 3 %, rok vračila največ 

20 let; 
2. pravne osebt za poprav i la stanovanjskih hiš: 

— najmanjša obrestna mera je 1 %, najdaljši rok vra
čila 10 let; • 

3. delavci , k: gradijo nove stanovanjske hiše: 
— lastna udeležba p r i gradnji najmanj 50 % oz i roma 

zgrajena hiša do IV. gradbene faze (to je pod streho); 
— najnižja obrestna mera je 1 °,'u, najdaljši rok vračila 
20 let; 
— nud i t i mora najmanj eno sobo za družbene potrebe; 
— najvišji znesek posoji la jo 2 i n po l mi l i j ona ; 

4. delavci za popravi la stanovanjskih hiš: 
— najmanjša obrestna mera je 1 %, najdaljši rok vra
čila 10 let; 

.— lastna udeležba najmanj 50 %; 
— najvišji znesek posoj i la pol mi l i j ona d in . 

V I . 
Ponudnik i so dolžni nakazati v-arščino v višini 0,5 % od 

zaprošenega zneska posoji la. Varščina se plača na račun p r i 
Službi družbenega knjigovokstva Sevnica št. 606-131-637-01-7. 

V I I . 
Ponudbe za posoji lo po tem natečaju morajo pros i l cd 

predložiti z vso dokumentaci jo, k i jo zahteva komunalna 
banka, v zapečateni kuvert i z vidno oznako »VI . natečaj za 
posojilo p r i stanovanjskem skladu občine Sevnica.« 

Ponudbe ? nepopolno dokumentaci jo se bodo smatrale, 
kot da niso vložene. — Natečaj traja do 31. marca 1965. — 
Za potrebne obrasce in informacije se obračajte na komunalno 
banko. 

Upravni odbor stanovanjskega sklada občine Sevnica 

Obe konfekc i j sk i podjetj i 
v Sevnic i zaposlujeta delovno 
si lo tud i na domu. Z las t i 
L I S C A ima vel iko z u n a n j i h 
delavk. To so v glavnem go
spodinje, k i s i rednega dela 
v podjetju ne b i mogle pr i 
voščiti. Vezane so na gospo
dinjstvo in varstvo otrok in 
svoj de lovni čas rade pr i la
godijo domačim razmeram. 

Dobra stran dela na domu 
je tud i ta, da oddaljenost od 
podjetja n i pomembna. Te 
delavke so raztresene po ce
lotnem zasavskem področju, 
od Zagorja do Brežic. Mars i 
kdaj v domači občini take 
vrste zaposlitve ne b i mogle 
dob i t i . S takšnim načinom 
dela se torej odpirajo mož
nost i za zaposlitev vsem t i
s t im ženam, k i bile sicer 
prisi l jene ostati samo gospo-

' dinje. 
Te žene res delajo i n za

služijo z izdelovanjem kon
fekcije na domu, vendar pa 
nimajo t i s t ih prav ic , k i j i h 
uživajo ostale delavke. N j i 
hova delovna doba n i pr izna
t u i n tud i za ugodnosti so
cialnega zavarovanja so p r i 
krajšane. De lavke v L I S C I 

so o tem že razpravl jale in 
menijo, da takšen odnos do 
teh žena n i prav i len. 

J . T E P P E Y 

Krvodajalska 
akcija v Loki 

Cel jska bolnišnica potrebu
je po razširitvi v zadnj ih le
t ih za kirurški in porodniški 
oddelek vedno več krvne 
plazme. Zato je komis i j a za 
krvodajalstvo p r i občinskem 
odboru Rdečega križa v Sev
n i c i sk len i la , da bo prvič 
odvzem k r v i tud i v L o k i — 
na območju krajevnega urada 
Loka , kamor sta všteta tud i 
Razbor i n Okrog l i ca ; priča
kujejo najmanj 40 krvodajal
cev. K r i bo odvzemala celj
ska transfuzi jska postaja 17. 
februarja najprej v Sevnic i , 
okrog dvanajste ure pa še v 
L o k i . P r i krvoda ja lsk i akc i j i 
bodo sodelovale vse organiza
cije, Rdeči križ, Socialistična 
zveza in krajevni urad , k i bo
do tud i zbirale pri jave. Pre
pričani smo, da bo akc i ja 
uspela. 

S. Sk. 

Drevesni nasad v čanjah 
N a površini 70 ha se že v id i 

uspešno delo: tam, kjer je 
b i l p red dvema letoma gozd, 
nastaja zdaj drevesnica. P red 
dvema letoma so dobesedno 
začeli o ra t i ledino. Zdaj so že 
urejene drevesne terase v 
dveh smereh. N a 20 ha so že 
ured i l i drevesca, zasadit i pa 
nameravajo še 35 ha . K Z je 
invest i ra la precej sredstev, 
saj m e r i krožna ograja ka r 
6 k m . 

V las tn i režiji je K Z napra
v i l a tud i odcep ceste do na

sada. Cesto so ured i l i tako, 
da je mogoč dostop z motor
n i m i voz i l i . Nasad je dobro 
urejen i n s e " bodo sredstva, 
k i so b i l a vanj vložena, čez 
nekaj let dobro obrestovala. 
Bo je se le, da ne b i zajci na
red i l i preveč škode. Zato že 
zdaj priporočajo lovcem, naj 
budno pazi jo, da ne b i začeli 
zajci kopat i zemlje pod ogra
jo. Če bodo zajc i našli do
stop do m l a d i h dreves, bo 
vse dosedanje delo uničeno. 

S . S K . 

ĐEL0 NA DOMU JE TUDI DELO 

SijiVNISECI V E S T M I K 



S K O N F E R E N C E Z K V K R Š K I O B Č I N I 

Krški teiiinisti imajo Imm pot 
V torek, 26. I. 1965, je b i la 

v Krškem občinska konferen
ca . Zveze komunistov . Konfe
renc i je prisostvovalo 81 de
legatov i n 28 gostov. C K Z K S 
je zastopal Adol f Ar inger, 
okra jn i komite Celje pa pred
sednik kadrovske komisi je 
p r i C K Z K Zvone Dragan. 
Podpo lkovn ik Franc Jordan 
je zastopal J L A . 

Osnova dela konference 
krških komunistov n i b i lo le 
preteklo delo, temveč tudi 
pomembno dejstvo, da je b i 
la konferenca neposredno po 
V I I I . kongresu Z K J in pred 
V . kongresom Z K S . že refe
rat, k i ga je prebra l sekretar 
občinskega komite ja M i l a n 
Ravbar , je da l s lut i t i , da bo 
konferenca zares temeljit pre
gled preteklega dela in odlo
čilen moment p r i programi
ranju nadaljnjega dela članov 
Z K . To je potrd i la tud i kon
kretna, kritična i n objektiv
na razprava delegatov. 

D i skutan t i so v svoj ih m i 
s l ih zajeli vsa poprišča druž
beno ekonomskega i n pol i 
tičnega življenja v krški ob
čini. Člani Z K so, sodeč po 
razpravi , dokazal i , da ne jem
ljejo sklepov in vsebine V I I I . 
kongresa Z K J formalno, n i t i 
da j i h želijo golo i n suhopar
no ponavl jat i , temveč da so 
predvsem odločno pripravl je
n i delat i na tem, da bo ure
sničenje smernic i n sklepov 
V I I I . kongresa v odnosu na 
komuniste krške občine čim-
večje. Krški komun is t i se za
vedajo, da pomeni V I I I . kon
gres Z K J javno dogovarjanje 
najvišjih organov Z K z naro-
r o m naše domovine in tudi , z 
narodi vsega sveta. K e r se 
tega zavedajo, j i m je jasno, 
da se je s tem povečala tudi 
mora lno politična odgovor
nost slehernega našega ko
munis ta za to, da v p raks i 

uresničuje in nadaljuje ust
varjalno zastavljeno akci jo 
V I I I kongresa Z K J . 

D iskutant i so govor i l i od
kr i to o delu i n pomanjkl j ivo
st ih komunistov v gospodar
sk ih organizaci jah. Ugotov i l i 
so, da posamezna vodstva os
novnih organizaci j niso b i la 
vselej dovolj vztrajna p r i 
usmer janju svojega članstva. 
K l j u b opravičilu, da so se bo
r i le nekatere gospodarske or
ganizacije (Rudnik Senovo, 
Celuloza) z v e l i k im i ekonom
s k i m i težavami, b i lahko ko
mun is t i p r i reševanju le-teh 
s tor i l i več. 

K o so govor i l i o samo
uprav l janju, so ugotovi l i , da 
tud i tu komun is t i še zdaleč 
niso naprav i l i vsega. O d vseh 
5000 zaposlenih delavcev je 
vključenih v krški občini 
organe samoupravl janja 15 
odstotkov, od tega 11 odst. 
iz neposredne proizvodnje. V 
organih samoupravl janja je 
od skupnega članstva Z K 
vključenih 33 odst. Če'bi zna
l i i zkor is t i t i vsa ta dejstva, 
b i b i l i naši skupn i uspehi še 
vel iko večji Jasno je, da de
legati niso govor i l i samo o 
slabost ih, vendar so v ve l ik i 
me r i poudar i l i prav te, da b i 
j i h b i lo v bodoče čimmanj. 

K o so govor i l i o proble
m i h kmet i js tva v krški ob
čini, so poudar ja l i predvsem 
bodoče naloge kmeti jske pro
izvodnje. Od 26.600 prebival
cev občine je 10.942 kmečkih 
prebivalcev a l i ka r 41 odst. 
Ta s t ruktura se iz leta v leto 
spreminja, saj je bi lo še leta 
1960 skoro 12.000 kmečkih 
prebivalcev. Za rad i sodobne
ga izkoriščanja obdelovalnih 
površin se tudi notranja 
s t ruk tura kmečkih prebival
cev bistveno spreminja , saj 
je b i lo v pre tek lem letu ak
t ivn ih zasebnih kmetovalcev 

Strokovno izobraževanje 
šele na jesen 

K o t vse kaže, bo lahko de
lavska univerza v Krškem 
pr ip rav i l a tečaje za strokov
no izobraževanje delavcev 
šele v jeseni, ke r se delov
ne organizacije niso pravo
časno odzvale n jen im vabi
l om . Z a stroke, v ka te r ih Do
premalo delavcev za en te
čaj, bodo skušali takšne te
čaje p r i r ed i t i za več občin 
skupa j . Tečaji strokovnega 
izobraževanja bodo prilagoje
n i praktičnim potrebam i n 
pogojem v posameznih de
lovn ih organizaci jah. V ne
kater ih delovnih organizaci
jah bodo m o r a l i v ta namen 
p r i p rav i t i p r imerno opremlje
ne učilnice. K e r že govorimo 
o s t rokovnem izobraževanju, 
vel ja posebej poudar i t i , d a 
delavci, k i bodo uspešno 
končali takšne tečaje, ne bo
do dob i l i ver i f i c i ranih i zpr i -

Priprave na proslavo 
v Krškem 

čeval, k l jub temu pa j i m bo 
znanje, k i ga bodo pr idobi 
l i , lahko vel iko pr ipomoglo 
p r i n j ihovem de lu na delov
nem mestu. S staro misel
nostjo, k i je p r i delavcih še 
precej zakoreninjena, češ da 
naj bo papirnato spričevalo 
podlaga za uveljavitev posa
mezn ika n a delovnem mestu, 
je treba prenehati ! 

le 6887, ostal i pa so b i l i v 
kakršnemkoli odnosu (koope
rant i , preužitkarji) z družbe
n i m i kme t i j sk im i organizaci
j ami . Ta odnos se bo v pr i 
hodnost i še bol j spremeni l , 
saj bo prešlo po načrtih 7-
letnega p lana od dosedanjih 
15 odst. vse obdelovalne zem
lje v družbeni sektor 20 do 
25 odst. P r ed kme t i j sk im i or
ganizaci jami stoje konkretne , 
i n odgovorne naloge, k i j i h 
bodo mora l i v nemajhni me
r i reševati prav komunis t i . 

Nadal je so razprav l ja l i o 
prob l emih šolstva i n otro
škega varstva. Poudar ja l i so 
predvsem probleme v zvezi z 
idejnostjo vzgoje. K o m u n i s t i 
se bodo mora l i odvadit i sa
mo ugotavl jat i probleme, pač 
pa bodo mora l i skrbet i za to, 
da bodo le-ti rešeni! V zvezi 
z varstvom otrok bo potreb
no vel iko več delati , da bo
sta posta l i domača in šolska 
vzgoja bol j povezani. Varstve
no vzgojne ustanove so tiste, 
k i naj b i vzgajale otroke, ne 
pa cesta in slaba družba. 
Za to bo treba v čimkraj-
šem času v krški občini reši
t i tud i ta prob lem, ka j t i se
danje varstvene _ ustanove 
imajo premajhno kapaciteto, 
da b i zajele vse otroke. 

Delegati so nadalje raz
prav l ja l i o prob lemih borcev, 
o osebnih odnosih članov Z K , 
o idejno političnih proble
m i h članstva Z K v naši ob
čini, o izobraževanju odras l ih 
in o delu kulturno-prosvetnih 
i n družbeno-političnih organi
zaci j . 

K o so spre jemal i sklepe, so 
predvsem upoštevali način in 
sodobne pogoje dela članov 
Z K . Pr j reševanju skupnih 
problemov j i m bo bogata 
vsebina V I I I . kongresa Zveze 
komunistov Jugoslavije naj
večja pomoč. 

N a koncu so člani Zveze 
komunistov krške občine iz
vo l i l i nov občinski komite , 
katerega sekretar je postal 
S lavko šribar. L e t a se je v 
imenu vseh komunis tov k r 
ške občine prisrčno zahval i l 
dosedanjemu sekretar ju M i 
lanu Ravbar ju za vso požrt
vovalnost in nesebičnost, k i 
jo je pokazal p r i dolgolet
nem političnem in družbe
nem delu v občini. 

V enakem smis lu se je v 
imenu O K Z K S Celje M i l a n u 
Ravbar ju zahval i l tudi Zvo
ne Dragan. 

A. S. 

Posredujmo spomine 
na M0¥ iz Spod. Posovja ! 

Razprava na konferenci krajevne organizacije 
Zveze borcev iz N O V na V i d m u je pr ispevala dve 
zan imiv i ugotovitv i . P r i so tn i so meni l i , da se o 
znanih akc i jah part izanov i n ilegalcev v Spod . Po-
savju zelo malo piše i n da je o nj ih dandanes 
tud i zelo malo slišati. Povedal i so, da pogrešajo 
spomine borcev iz Spod . Posavja v g las i lu TV-15, 
v oddajah R T V Ljubl jana »še pomnite tovariši« in 
v drug ih časnikih, k i so doslej objav i l i že mars ikak 
spomin borcev. Tud i v Spod . Posavju je vel iko 
l jud i , nekdanj ih borcev in ilegalcev, k i b i lahko 
mars ika j povedal i i n obud i l i mars ikak spomin, 
čeprav ga morda ne znajo napisati . 

In še druga ugotovitev: upravi te l j osnovne šole 
na V i d m u je sprožil mise l , naj b i bivši bo rc i obi
skoval i šole in tam šolski m lad in i pr ipovedoval i 
svoje spomine. Posamezne šole b i v program šol
s k i h u r dale tud i takšne razgovore, najmlajši pa 
b i s tem iz neposredne pr ipovedi borcev vel iko laže 
dob i l i predstavo o težkih dneh narodnoosvobodilne
ga gibanja i n revolucije. V s i p r i so tn i so s i b i l i edini 
v tem, da bo živo s l iko o N O V laže posredoval bo
rec, kako r pa drug i učni pripomočki in največkrat 
suha pr ipoved učiteljev. 

S sodobnimi ponazo
rili bodo odbornikom 

predočili zadevo 
Pismena poročila, kj j ih 

dobe odborniki, največkrat 
ne posredujejo dovolj jas
ne predstave o zadevi, ker 
je beseda prešibko izrazno 
sredstvo. V Krškem pri 
pravljajo nekaj novega in 
veliko boljšega. K o bo 
skupščina razpravljala o 
kakšnih 70 kulturnih in 
zgodovinskih spomenikih, 
ki so potrebni manjših po
pravil in bi nato veliko 
predstavljali za turizem, 
bedo odbornikom postreg
li z barvnimi diapozitivi in 
drugimi sodobnimi pona
zorili. Vse potrebno za 
takšno sodobno ponazori
tev, k i bo gotovo zalegla 
več kot vsako pismeno po
ročilo in vsaka še tako 
prepričljiva beseda, p r i 
pravlja že dlje časa Delav
ska univerza v Krškem. 

Vsako uro četrt milijona izgube 
Brestaniška termoelektrar

na obratuje že od 15. septem
b ra lan i samo z enim genera
torjem. E n generator je v po
prav i lu p r i zagrebški tovarni 
Rade Končar. Treba m u je 
prepaket i rat i stator, znova 
i zo l i ra t i vso pločevino, delo
ma pa pre i zo l i ra t i navitje. 
Vse to b i lahko v Zagrebu že 
oprav i l i , če b i imeh* lak za 
izol iranje pločevine. Tak lak 
Jugoslavi ja uvaža, največ iz 
Avstr i je . Tovarna Rade K o n 
čar ga je naročila že 20. apr i 
la lan i , veljal pa b i 13868 ši
lingov oz i roma 400.000 dinar
jev. Zarad i pomanjkanja de
viz — tudi Jugobauka v Ljub
ljani j i h n ima — lak še n i 
pr ispel i n generator Se n i po
pravl jen. Popravi lo je predvi
deno za konec marca , vendar 
se lahko zavleče v nedoločen 
čas. 

pa potrebujemo le 400.000 d i 
narjev. Tore j je tu dovol j 
očitna izguba. 

Pričakujemo, da se v p r i 
hodnje stanje v elektro ener-
get iki ne bo vel iko izboljšalo, 
kar velja z last i za poletne 
mesece, ko b i mora l generator 
— ta, k i je v Zagrebu — spet 
začeti obratovati. 

Dnevna maks ima lna proiz
vodnja omenjenega generator
j a b i znašala oko l i 300.000 k i -
lovatn ih u r . Po podatk ih 
energetske službe E L E S uvo
z imo vsako uro i z Avstri je 
oko l i 50.000 kWh . če je uvo
žena kVVh le 5 dinarjev, kar 
je najmanj, znaša to na uro 
250.000 dinarjev. Za uvoz laka 

Delavska univerza v K r 
škem je od 18. do 21. janu
arja p r i r ed i l a v tovarni pa
pir ja i n celuloze 4-dnevni se
minar za člane D S i n uprav
nega odbora. 38 udeležencev 
je imelo vsak dan po 7 u r 
predavanj. P red seminarjem 
i n po njem so udeleženci iz
po ln i l i enak test s 25 vpra-

Tudi mladi se pripravljajo 
na volitve 

Pre tek l i teden so predstav
n i k i občinskega komite ja 
Z M S iz Krškega obiskal i 
vodstva m lad insk ih aktivov 
na R a k i , v Podbočju in v 
obratu tovarne per i la LA
B O D v Kostanjev ic i . Pogo
var ja l i so se o nalogah, k i 
čakajo mlad insko organizaci
jo v času p r e d vo l i t vami i n 
o tem, kako mlade volivce 

11-mesečni izkaz volje m uspehov delavk 
sevniške »LISCE«, v Brestanici 

Delavke v brestaniškem obratu »Lisce« so v 11 me
secih sešile 160.000 ženskih pasov in 9.000 nedrčkov. 
Če upoštevamo, da je bi l od 1. januarja do začetka 
decembra za mnoge čas privajanja popolnoma novi 
dejavnosti, je to kaj hrabrilen uspeh! 

»Najprej nas je b i lo 24. 
K m a l u , ko je b i l obrat usta
novljen, so nove pr i jave k a r 
deževale. Zdaj šteje ko lekt iv 
66 zaposlenih, k a r je spričo 
interesa ženske delovne s i le v 
brestaniškem okolišu, k i se 
želj zaposl i t i , premato,« n a m 
je navajal obratovodja Hajko 
Kavčič, ed in i moški v obra
tu. Našel s em ga v p i sa rn i , 
kjer je pregledoval za pošilj
ko pr ipravl jene izdelke. 

»Dejavnost, k i v Bres tan i c i 
n i ime la tradici je v takem 
obsegu, je mora l a premago
vati znatne težave, šivilje, k i 
so do zdaj same napravi le iz
delek o d začetka do konca , 
so se skora j *>eže privajale 
faznem delu kot delavke, k i 
so prvič sedle za šivalni 
stro j . Toda p r i tolikšnem 
številu zaposlenih je tekoči 
trak neizbežen. Z a tud i več
je uspehe da.« 

»Kako ste uvaja l i v delto 
nekval i f ic irane delavke?« 

»Vsaka novo zaposlena de

lavka je oprav i la poseben 
pr iprav l ja ln i tečaj. V r o k u 
šestih mesecev je mora l a 
spoznaU stroj , svojo delovno 
fazo, znat i izračunati normo 
in osebni dohodek. Spotoma 
sto b i l a razna predavanja s 
področja splošnega izobraže
vanja, higiemskotehničnega 

•varstva, eko iomike poslova
nja i n še o s t ruk tu r i podjet
ja ter pomenu i n namenu 
delavskega .samouprav l jan ja . 
Po prestani preizkušnji, k i je 
lahko tra ja la tudi manj kot 
6 mesecev, je delavka postala 
priučena kanfekc ionarka. še
le tedaj je začela delat i po 
ntorrni. B l i z u 6 mesecev tra
jajo tečaji za special izaci jo v 
konfekci j siki pro izvodnj i . P r i 
učena konfekc ionarka , k i po 
tečaju oprav i poseben izpit 
iz prakse i n teorije, postane 
special iz irana kanfekcionar
ka.« 

Medtem ko se v obratu de
lavke privajajo n a čim več
jo natančnost i n hi trost p r i 
faznem de lu, s i okrog 30 ši
v i l j brestaniško-senovškoga o-
koliša služi k r u h ka r doma. 
»To so predvsem gospodinje, 
k i zarad i posebnih razlogov 
ne morejo vsak dan zapust i t i 
doma,« Je pripomnil Kavčič. 

pr iprav i t i na volitve. Teh 
razgovorov so še ponekod 
razen vodstev aktivov udele
žili tud i drug i m lad inc i . Po
men i l i so se p evidentiranju 
kandidatov za občinsko, re
publiško i n zvezno skupšči
no ter načeli pogovor o tem, 
kako pr ip rav i t i t r ibune mla
d ih . Povsod so mlad inc i ugo
tavl jal i , da so b i l i v doseda
n j i občinski skupščini pre
malo zastopani i n da bo tre
ba to zdaj poprav i t i . N a tr i 
bunah mlad ih bodo predava
telj i delavske univerze iz K r 
škega mlade volivce seznanil i 
z zgodov inskim pomenom 
volitev p r i nas, s sestavo 
skupščine i n njenih organov, 
kako skupščina deluje, s s i 
stemom samoupravl janja ob
čanov i n s postopkom vol i 
tev, h k r a t i pa bodo m l a d i m 
vo l ivcem v zgoščeni ob l i k i 
posredoval i najpomembnej
še značilnosti vol ivnega za
kona. V pr ip ravah na t r ibu
ne m l a d i h i n n a volitve p r i 
haja v Krški občini do izra
za tesno sodelovanje med 
občinskim komite jem Z M S , 
delavsko univerzo i n občin
s k i m odborom S Z D L . 

sanji . Iz drugega testa je že 
po površnem pregledu raz
vidno, da so v seminar ju 
precej p r idob i l i . Test je b i l 
anonimen. V s i , k i so semi
nar posečali, so se o n jem 
zelo pohvalno i z raz i l i i n ob
žalovali, da se predavanj n i 
so udeleževali l judje iz vod
stva podjetja, ke r b i mnoge 
težave reševali vel iko laže, 
če b i j i h vs i poznal i . Z last i 
so b i l i navdušeni nad pre
davanjem o medsebojnih od
nosih. V razgovoru o tem so 
poudar i l i , da b i mora l i med
sebojnim odnosom p r i nas 
posvečati vel iko več pažnje. 

V p rv i po lov ic i februarja 
bo enak seminar za člane 
obratn ih delavskih svetov i n 
za člane centralnega delav
skega sveta i n upravnega od
bora iz tovarne papir ja, k i se 
seuinarja tokrat niso udele
žili. K o l i k o r bodo podjet
ja soglasna, bo delavska un i 
verza p r ip rav i l a enake semi
narje še v Splošnem obrt
nem podjetju, v r u d n i k u na 
Senovem, v Kov ina r sk i , v 
T E Brestanica, v Splošnem 
mizars tvu Krško, v Gradbe
nem podjetju S A V A , na grad
bišču S G P P I O N I R v K r 
škem i n v E L E K T R O Krško. 

SLOVO 
0Đ TiNCE 

STANIČEVE 

Po vseh večjih krajih okrog 
Krškega že živahno razprav
ljajo o programu praznovanja 
20- letnice osvoboditve. Pri
pravljajo ponovitve odrskih 
del, ki so jih igrali pred dvaj
setimi leti, ali pa bodo orga
nizirali cikluse filmskih pred
stav .pod naslovom »Zakaj 
smo se borili«. V Krškem bo
do odprli razstavo akadem
skih slikarjev Vladkc in Via. 
dimira Stovička. Na osrednje 
akademije bodo povabili ne
katere naše najbolj znane an
samble. Ponuja se jim tudi 
izredno doživetje: v njihovem 
mestu naj bi gostoval veliki 
mešani pevski zbor jugoslo
vanskih izseljencev iz Ameri
ke. 

BRESTANICA: zaklju
čeno evidentiranje 
Odbor krajevne organizaci

je S Z D L je na zadnj i seji raz
prav l ja l o pr ip ravah n a vol i t
ve. Vo l i t ve bodo samo v vo
l i l n i enoti spodnj i de l Bre 
stanice—Dol . Leskovec. Nove
ga poslanca v gospodarski 
zbor republiške skupščine bo
do izvoli le delovne organiza
cije. 

Za odborniške kandidate 
občinskega zbora so b i l i evi
dent i rani : Anton Zvar m l . , 
delavec iz Do l . Leskovca, V i k i 
Kostevc , sifcrugar iz t e rmo
elektrarne, Ivan Zupančič, 
upravn ik brestaniške pošte, 
i n Franc Kinčič, av tomehank , 
vodja avtoparka v termoelek
t rarn ! . Za poslanskega kand i -
dafo jo b i l v te rmoc0etkrr.?..mi 
predlagan inž- Edgar Peter-
nel j . O. R. 

20. j a n u a r j a s m o se n a p o k o 
pališču v Podbočju z a v e d n o 
p o s l o v i l i o d T i n c e Stanlčeve. 
D o p o l n i l a j e k o m a j 46 le t i n 
o m a h n i l a v s m r t . N j e n a ž iv

l j e n j s k a po t j e b i l a p o l n a t egob 
i n p r e m a g o v a n j . I z h a j a l a j e i z 
številno H r i b a r j e v e družine. 
M e d o k u p a c i j o se j e poročila, 
k m a l u p a se j e m o r a l a zateči 
v h r i b e v v a r s t v o moža i n d r u 
g i h b o r c e v , n a k a r j e z n j i m i 
d e l i l a v se s t r aho t e t i s t i h časov. 

Ko so je v rn i l a domov, jo b i l 
n o v i Staničcv d o m že drugič 
požgan. V s e to j e n a n j e n e m 
z d r a v j u p u s t i l o pos l ed i c e i n ga 
z r a h l ' a l o t a k o , d a n i b i l o v eč 
pomoči . - Številni v e n c i l n 
s p r e m s t v o n a n j e n i z a d n j i p o t i 
«>o b i l i d o k a z nične p r U j u b l i e . 
nos t i m e d p r e b i v a l s t v o m bl iž
nje i n Slrfie okolice-

4-dnevni seminar za 
samoupravljavce 

Do konca novembra so za 
Ldsco sesile 66.000 pasov i n 
4.400 nedrčkov, k i se raz l iku
jejo o d t is t ih , katere izdelu
je brestaniški obrat. 

Ob poskusnem 45-umem 
delovnem tedn iku imajo de
lavke brestaniškega obrata 
vsako tretjo soboto prosto. 
Delovnega časa niso zmanj
šali zato, ker b i b i l o tb v 
mod i , ampak zato, k e r so se 
prepričali, da z večjo mar l j i 
vostjo lahko napravi jo v 45 
urah prav bolilko i n še več ter 
boljše kot v 48 urah . M e d 
drug im o tem prepričljivo 
govorijo tud i osebni dohodki , 
k i so se v povprečju povečali 
od 18.000 dinarjev v januar ju 
na 38.000 dinarjev v novem
bru , p r i čemer je v novem
bru le 8 delavk zaslužilo od 
24.500 do 30.000 dinarjev. Iz 
tega tud i govor i dejstvo, da 
so se proizvajalke že znašle 
i n da bo pr ihodnje gospodar
sko leto še bolj uspešno, 

K o še n i m i n i l najhujši pr
vi nava l žensk, k i iščejo za
poslitev, pa v Bres tan ic i ugo
tavljajo, da so pros to r i tam
kajšnjega obrata že skoraj 
premajhni . Predv ideni obrat 
na Senovem naj b i rešili na
dal jnj i razvoj L b c i n e dejav
nost i v bro^ani.ško-sen-av.^ld 
oko l ic i . V Bres tan i c i b i po-
sle i osta l i le ?e n r o s + o r i (ši
valnica) za piriuratev n a no
vo zaposlenih žensk. 

Z-an. 



Deset ali devetnajst krajevnih skupnosti? 
Obravnava tez o krajevnih skupnostih na seji občinske skupščine - 29. januarja se je v trebanjski 

občini začela javna razprava o območjih in namenu krajevnih skupnosti 

Z A P I S K I S S E J E O B Č I N S K E S K U P Š Č I N E 
V T R E B N J E M 29. J A N U A R J A 

Na vrsti je leto 
proračunskih težav 

P r i obravnavi tez o usta
navl janju kra jevn ih skupno
s t i v trebanjski občini se od
b o r n i k i na sej i občinske 
skupščine 29. januar ja tud i 
po daljši razprav i niso mogl i 
odločiti, a l i b i glasoval i za 
10 a l i 19 kra jevn ih skupno
s t i . Obe var iant i , k i j u je 
p r i p rav i l a komis i j a za formi
ranje kra jevn ih skupnost i , 
s ta ime l i približno enako šte
v i lo zagovornikov. T i s t i , k i 
so se ogreval i za 10 krajev
n i h skupnost i , so r ek l i , da b i 
občanom bolj ustrezale večje 
krajevne skupnost i , - ker so 
že zdaj navajeni na obseg, 
kakršnega zajemajo krajevni 
u rad i , razen tega da b i težko 
našli dovolj sposobnega kad
r a za vodenje kra jevnih skup
nost i . Skup ina , k i je meni la , 
da je boljša druga varianta, 
je ugotavljala, da b i b i la pr
va var ianta preveč admini-

Ljudska tehnika 
v temnici 

V Trebnjem ima L judska 
tehnika oko l i 30 članov, de
javnost pa se vendarle ne 
more tako razmahni t i , da b i 
b i l i vsi zadovol jni . Največje 
težave so zato, ker pr imanj 
kuje pripomočkov in sred
stev. Za normalno delo L jud
ske tehnike v trebanjski ob
čini b i potreboval i 2 mi l i j ona 
dinarjev, sredstva, k i j i h ta 
dob i zdaj, pa b i zadostovala 
komaj eni osnovni organiza
c i j i . P red kakšnima dvema 
mesecema se je v Trebnjem 
posrečilo ustanovit i foto-kino 
k lub , katerega gospodar in 
duša je Stane Rad in . Foto-
amaterstvo je trenutno najvaž
nejša zvrst l j u d s k e tehnike 
v tem kra ju. 

strat ivno gospodarska, ker da 
b i p r i tem prišla premalo do 
izraza vo l ja p r i samoupravl ja
nju občanov, če b i ime l i 19 
kra jevnih skupnost i , k a r da 
je bol j demokratično, b i ne 
ime l i s k rb i s kadrom, razen 
tega, ka r je najvažnejše, pa 
b i lahko pr i tegni l i v uprav
ljanje čim več . občanov. To 
pa je p r i razprav i pomeni lo 
neodločen i z id in sta do na
daljnjega obe var iant i ostal i 
enakovredni. K o m i s i j a za 
formiranje kra jevnih skupno
sti bo upoštevala vse predlo
ge odbornikov i n pr ip rav i l a 
gradivo, k i ga bodo obravna
va l i zbor i vol ivcev v febru
ar ju. 

Do zdaj so o krajevnih 
skupnost ih razpravl ja l i zbo
r i občanov, organizacije 
S Z D L i n drug i organi že te
daj, ko so tek l i pogovori o 
osnutku občinskega statuta. 
Da zadeva n i b i l a že prej 
urejena, je verjetno glavni 
razlog v tem, da niso b i l a 
določena območja kra jevnih 
skupnost i , nj ihova vloga in 
naloge, z last i p a odprto vpra
šanje f inanciranja, je ugotov
ljeno v tezah. 

Po 26. členu statuta občine 
Trebnje določi območja kra 
jevnih skupnost i občinska 
skupščina s posebnim odlo
kom. To pa bo možno, ko bo 
po končanih razpravah potr
jena ena izmed obeh variant, 
o kater ih je bi lo govora na 
seji občinske skupščine. 

V 27. členu statuta občine 
je rečeno, da organizirajo 
občani v krajevnih skupno
s t ih komunalne, gospodarske, 
stanovanjske, socialne, otro
ško varstvene, zdravstvene, 
kul turne , prosvetne, vzgojne 
in druge dejavnosti i n službe 
za zadovoljevanje svoj ih po

treb. Za to pa je potrebno 
imet i sredstva, o kater ih do
toku govori 31. člen občin
skega statuta, ko prav i , da 
daje sredstva za pospeševa
nje komunalnega i n gospo
darskega razvoja občina, de
lovne organizacije pa za po
speševanje posameznih de
javnosti , za katere je največ 
zanimanja. Nadal je navaja 
člen, kako krajevna skupnost 
še dobi sredstva, da je tu va
žen prispevek občanov i n po
dobno, če predpostavimo, da 
b i b i lo ustanovl jenih 19 k ra -
krajevnih skupnost i , b i b i 
lo sredstev precej manj kot 
za 10, ka r b i pomeni lo , da b i 
bile prenekatere potrebne de-

Delegati za 
V. kongres ZMS 

N a konferenci komunistov 
trebanjske občine so b i l i iz
voljeni naslednj i delegati za 
V. kongres Zveze komuni 
stov Slovenije: Ivan Gole, 
R o m a n Ogr in , Ivanka Pav
l i n in Štefan Potočnik. 

»DANA« dobila 
aktiv ZMS 

29. januarja je mlad ina , 
k i je zaposlena v podjetju 
Dana na M i r n i , ustano
vi la aktiv Z M S . Akt i v šteje 
šest mladincev in osem mla
dink. Za predsednika je b i l 
izvoljen delavec V lado Gre
gorčič, sekretarka je usluž
benka Be tka Škarja, blagaj
no pa vodi delavka Majda 
Miklič. Ustanovnemu sestan
k u sta prisostvovala tudi se
kretar OO Z K Franc Sladic 
in d irektor Lojze K r h i n . Ak
tiv je imel po sestanku za
kusko 

javnost i precej bol j okrnjene 
ko t s icer . Vendar pa nobena 
skupnost ne bo zaprta sama 
vase i n bo lahko prišlo do 
vsestranskega medsebojnega 
sodelovanja i n pomoči, o če
mer pa govori 32. člen sta
tuta, ko prav i , da lahko kra 
jevne skupnost i ustanovijo 
svojo stalno konferenco. 

Lstos 120,000.000 
za borce 

Z a stanovanja, pr iznavalni 
ne, zdravljenje i n podobne 
obl ike pomoči borcem bodo 
letos v trebanjski občini po
treboval i oko l i 20 mi l i jonov 
dinarjev, k a r je precej več, 
kot je b i lo porabljeno lan i . 

120,000.000 dinarjev 
za komunalo 

Z a komunalno dejavnost so 
v zadnj ih dveh let ih v tre
banjsk i občini porab i l i 120 
mi l i jonov dinarjev. Precej teh 
sredstev so porab i l i za ure
ditev krajev, k jer tur i zem v 
zadnjem času zlagoma na
preduje. 

Uspel mladinski semincir 
v Trebnjem 

Občinski komite Z M S v Treb
njem jo v nedeljo, 24. januarja, 
p r i r ed i l seminar za vsa vodstva 
mlad insk ih aktivov v občini. V 
prvem delu seminarja so mlad in
sk i akt iv ist i poslušali t r i predava
nja. Predsednik občinskega sindi
kalnega sveta Darko Krištof j i m 
je govori l o delavskem samouprav
l janju, predsednik občinskega od
bora S Z D L o vlogi Socialistične 
zveze i n še posebej o vlogi mladi
ne v njej ter o vol i tvah, k i so 
pred durmi . O gospodarstvu v ob
čini je mlad im akt iv istom preda
val načelnik oddelka za gospodar
stvo P iane Zidar. V razpravi so 
mlad inc i kritično ugotovi l i , da so 
b i l i mlad insk i akt iv i med eviden
t i ranjem kandidatov premalo de
lavni , saj n i prav noben aktiv 
predlagal kandidata v evidentira
nje. V rhu vsega je med vsemi do
slej evidentiranimi kandidat i v 
občini le eden, k i je mlajši od 27 
let. 

V drugem delu seminarja so se 
mlad inc i pogovori l i o raznih teža
vah, k i ovira io delo v posameznih 

akt iv ih . Z last i so govori l i o tem, 
kako pritegnit i k delu v mladin
sk ih akt iv ih tiste mlade l jud i , k i 
se i z nekaterih krajev vozijo na 
delo drugam. V posameznih kra
j i h v trebanjski občini žive skupi
no mlad ih l jud i , k i se vsak dan 
vozijo na delo v Ljubl jano, v No
vo mesto i n drugam, prav te mla
dince pa pogrešajo na sestankih. 
Občinskemu komite ju Z M S so na
ložili, naj takoj ustanovi študij
sko skupino, k i bo s prizade
t imi akt iv i ta problem razčle
ni la in skušala najti pr imerno 
obl iko mladinskega dela, k i b i b i 
la sprejemlj iva tudi za takšne 
mladince. Popoldne so si udele
ženci seminarja ogledali smučar
ske skoke na M i r n i . 

Pozdravite svojce v tuji
ni z Dolenjskim Ustom! 
Hvaležni vam bodo za 

pozornos*! 

RADS0 V VSAK! DRUŽIN! 
V trebanjski občini ima radi j 

sk i sprejemnik že skoraj vsak \>e-
p i občan oziroma vsaka družina. 
Lani so našteli 4.492 sprejemni
kov. V zadnjih dveh letih so si 
občani nabavi l i tudi 276 televi
zorjev, k i j i h je v občini žc 313, 
oziroma pride en televizor na 56 
občanov. Nov ih motornih vozi l so 
lani reg istr i ra l i več kot 200. 

V dvorani zadružnega doma v Trebnjem sta 29. 
• januarja oba zbora občinske skupščine razpravljala 
J o krajevnih skupnostih in o dodatnem ter osnovnem 
S prispevku za zdravstveno zavarovanje. V k lubu 
S odbornikov so se pogovorili o tezah in težavah letoš-
5 nje proračunske potrošnje v občini kakor tudi o po-
S l it iki prispevkov in davkov. 

P o i z r e d n o r a z g i b a n i r a z p r a v i , v k a t e r i je sode 
l o v a l o d o zda j v s e k a k o r največ g o v o r n i k o v , je s k u p 
ščina pr iporoči la k o m i s i j i z a pomoč k r a j e v n i m s k u p 
n o s t i m , na j upošteva d o s e d a n j e p r e d l o g e o t e m , k o 
l i k o k r a j e v n i h s k u p n o s t i b i u s t a n o v i l i , i n p r i p r a v i 
g r a d i v o z a z b o r e v o l i v c e v v f e b r u a r j u , k i se b o d o 
odločil i , k j e želi jo i m e t i k r a j e v n o s k u p n o s t . K a r z a 
d e v a o s n o v n o s t o p n j o p r i s p e v k a z a z d r a v s t v e n o z a 
v a r o v a n j e , k i j e l e t os zvišana z a 0,5 o d s t o t k a , so 
o d b o r n i k i g l a s o v a l i z a to , d a v e l j a n o v a s t o p n j a 8,5 
o d s t o t k a s a m o z a p r v o p o l o v i c o l e t a . P r e d l o g z a 
d o d a t n i p r i s p e v e k , k i se plačuje g lede n a stroške 
z d r a v s t v e n e g a z a v a r o v a n j a , j e b i l sp re j e t b r e z b i s t v e 
n i h p r i p o m b . Skupščina j e v z v e z i s težavami, k i so 
j i h povzroč i le d o d a t n e o b r e m e n i t v e , s k l e n i l a o r g a n i 
z i r a t i o b r a v n a v o de l i t v e s r eds t e v , k a t e r e na j b i se 
udeležili p r e d s t a v n i k i v skupščini k o m u n a l n e s k u p 
n o s t i z a s o c i a l n o z a v a r o v a n j e , člani u s t r e z n e g a s v e 
t a p r i občinski skupščini t e r republiški p o s l a n e c 
B r a n k o G r a h e k . 

V k l u b u o d b o r n i k o v s o p o t e k a l i p e s t r i r a z g o v o r i 
o p r i s p e v k i h i n d a v k i h občanov, p r i čemer so p o u 
d a r j a l i , d a j e n u j n o rešiti vprašanje p r o i z v o d n i h 
okolišev. Zaskrbl jujoče p a s o u g o t a v l j a l i , d a ne b o d o 
m o g l i s p r e j e t i proračuna, k i b i z a g o t a v l j a l i z p o l n j e 
van j e najosnovnejših n a l o g občine i n k r i t j e t i s t i h 
p o t r e b občanov, k i j i h j e dolžna f i n a n c i r a t i občina. 
K t a k i u g o t o v i t v i j i h je n a v e d l a a n a l i z a proračunske 
potrošnje z a l e t o 1965. 

N e d v o m n o so b i l a v s a o b r a v n a v a n a vprašanja 
t a k e n a r a v e , d a so ne le p r i v a b i l a n a se jo d o zda j 
m e n d a največ o d b o r n i k o v , a m p a k t u d i sprožila p e 
s t r o r a z p r a v o i z v s e h v r s t odborniških s k u p i n . S e j i 
so p r i s o s t v o v a l i i n s o d e l o v a l i v r a z p r a v i t u d i r e p u b 
liški p o s l a n c i L u d v i k G o l o b , B r a n k o G r a h e k i n Uroš 
R u p r e h t . 

Ali je primerjava že obsodba? 

Mirna je v nedeljo, 24. januarja, živela za smučanje. Ob vznožju skakalnice 
se je zbralo čez 2 tisoč gledalcev, k i so hoteli biti priče temu enkratnemu dogodku 

Premalo štipendistov 
L a n i so gospodarske orga

nizacije v trebanjski občini 
štipendirale 19, javne službe 
in šole pa 23 di jakov i n štu
dentov. V istem šolskem le
tu je bi lQ 38 izrednih sluša
teljev, k i so j i m p r i študi
j u pomagale delovne organi
zacije. S tolikšnim številom 
štipendistov bo občina do
bi la precej kadrov, vendar 
b i j i h samo delovne organi
zacije potrebovale še enkrat 
to l iko. 

NEDOGRAJENIH 
71 STANOVANJ 

V zadnjih dveh letih so v u*e-
banjski občini zgradi l i 146 stano
vanj, k i veljajo 834 mil i jonov di
narjev. 71 stanovanj je nedogra
jenih. Lani so izdali manj grad-
benih dovoljenj kot v prejšnjih 
let ih, ker še n i b i lo urbanističnih 
načrtov za trebanjski, mirenski in 
mokronoški eradbeni okoliš 

Malokdaj se zgodi, zgodi pa 
se le, da pr ide tud i novinar 
v zapisnik seje občinske 
skupščine.- K a k o se m i je 

zgodilo v Trebnjem? 
V sk ladu z načelom javno

st i dela občinske skupščine 
i n njenih organov sem n a 
19. strani letošnje 3. številke 
Dolenjskega l ista priobčil se
stavek z naslovom »Zakaj ta
ko tihe, skoraj mrtve seje?« 
V sestavku sem poskušal na 
najbolj pr istopen način raz
členiti nekatere podatke an
kete, v kater i so odborn ik i 
sami spregovori l i o svojem 
sodelovanju v občinski skup
ščini ter s predlogi nakazal i 
smer v še aktivnejše delo ob 

Med kandidati 
nobenega mladinca 
Do preteklega tedna so v 

trebanjski občini evidentiral i 
68 kandidatov za odbornike. 
M e d temi je 32 kmetov, dru
gi pa so pretežno delavci i n 
uslužbenci. Do zdaj sta b i l i 
ev ident irani tud i dve ženski, 
medtem ko v sp i sku kandi
datov še n i nobenega mla
d inca. 

Od 1 :17.000 na 1 :5800! 
Land je b i lo za zdravstvo tre

banjske občine zelo uspešno leto. 
V zdravstvenem domu in ambu
lantah so imel i t r i splošne zdrav
nike, specialista, t r i specialiste v 
dopolni lnem delovnem razmerju, 
dva stomatologa, dva zobotehnika, 
dva zobna asistenta, t r i medicin
ske sestre, štiri babice i n t r i bol
ničarke. Do leta 1963 je b i l za 
17.000 prebivalcev le en splošen 
zdravnik, zdaj na pride tak zdrav
nik že na 5.800 prebivalcev 

0D SEPTEMBRA 
DO SEPTEMBRA 
VEČJI DOHODKI 

Osebna dohodkii zaposlenih v 
gospodarstvu trebanjske občine so 
b i l i v lanskem sept/mbru za 47,5 
odstotka večji kot leto dn i prej , 
v negospodarskih dejavnostih pa 
so se v istem času povečali za 
13.1 odst Občutno se je zmanjša
lo število t is t ih , k i so prejemali 
do 25.000 dinarjev mesečnih oreb-
nih dohodkov, kajt i že oktobra 
lani je 82,5 odst. zaoostenih d o 
bi lo več kot po 30.000 dinarjev. 
Osebni d o h o l k i v posnodarstvu 
so b i l i tega JTieseca že po 41.748 
dinarje?, v nesosriodarskili dejav
nostih pa VK> Sfl R41 dinari;-v. 

činske skupščine kot celote. 
Upoštevajoč 15. člen statuta 
občine Trebnje, k i prav i , da 
je »delo občinskih organov 
i n organov družbenega samo
upravl janja v občini javno«, 
tako seveda tudi delo občin 
ske skupščine, sem sestavek • 
napisal predvsem s tem na 
menom, da b i občani tre
banjske občine videl i občin 
sko skupščino v kar najbolj 
objekt ivni luči. N i k a k o r n i 

sem ime l namena pr ikazat i 
skupščine i n odbornikov pori 
stransko, še manj pa kogar 
ko l i b la t i t i . Odborn ik i , k i so 
tako razumel i namen sestav 
ka , so pač »obsedeli« n a t i
st ih besedah, k i so v zapisu 
služile zgolj za pr imerjavo. 

A l i pa je pr imer java, da 
so seje občinske skupščine 
»včasih tako nerazgibane, 
tihe, kot b i b i l i odborn ik i ob
toženci pred sodn im tr ibu-
na lom, ne pa člani najvišjega 
občinskega predstavniškega 
organa«, res že obsodba? 
N a j b r ž n e ! če b i b i lo ta
ko mišljeno, b i mora lo name
sto »kot b i b i l i odborn ik i ob
toženci« stati »so odborni
k i . . . « i n b i šele tedaj lahko 
govor i l i o obsodbi , blatenju 
i td . 

Odborn iku , k i je n a seji 
opozar ja l n a to, da m o r a 
znati nov inar prav p isat i , b i 
odgovori l , da je včasih do
bro, če človek kaj bol j pozna 
materinščino i n slovnico, ke r 
bo znal to, k a r je napisano, 
tud i prav i lno prebrat i . Čudim 
pa se, da na seji n i nihče 
spregovori l o ugotovitvah, k i 
so navedene v članku, ampak 
je nekatere odbornike le 
bolj zanimalo, kje je novinar 
dobi l podatke. To je seveda 
vpl ivalo, da je obvel jala po
zornost nebistvenemu delu 

sestavka, njegovemu prvemu 

odstavku, kjer naj b i b i l i 
mkr imi r r i ran i i z raz i . To pa 
seveda n i objektivna presoja. 
Predpostavl jam, da pro t i toč
nost i v članku navedenih 
ugotovitev n i ( in ni bi lo ) 
ugovorov i n dodajam: zah
tevi po objektivnem pisanju 
naj bo popolnoma enako
vredna zahteva po objektiv
ni presoji tistega, ka r je na
pisano. 

Upam, da sem s tem zado
vo l j i l odbornike, k i so hote
l i , naj po jasnim, kaj je b i l o 
pravzaprav mišljeno s prej 
omenjeno pr imerjavo oziro
m a pr ispodobo. 

I V A N Z O R A N 

DOKLEJ GOZDOVI 
DVEH GOSPODARJEV? 

9 Ivan Gole na občinski 
konferenci Z K S v Mokrono
gu: 

»Gozdovi v t rebanjski ob
čini, ki se razprost irajo na 
16.000 ha, imajo še vedno 
dva gospodarja. To sta G G 
Novo mesto i n G P Brežice, 
torej iz različnih občin. 
Prav tako sta za te površi
ne še vedno dva gozdna skla
da. 2e večkrat smo ugotav
l ja l i , da bi m o r a l z gozdovi 
gospodarit i le eden. B o m o 
razvozla l i vprašanje? če ho
čemo uspeti , se bomo mora
l i pač Čim prej zavzeti za 
ustrezen red.« 

El Kmet i j ska zadruga Šmarje 
p r i Jelšah upravl ja več kot 700 ha 
kmeti jske zemlje, od tega je naj
več travnikov i n pašnikov. Man j 
še površine imajo pod sadovnja
k i , v inogradi , hmeljišči in ribezo-
v im i nasadi. Zadruga je poljedel
sko proizvodnjo usmeri la v p r i 
delovanje krme. Lan i je prodala 
okol i 600 ton sena, razen tega pa 
so kup i l i več plemenskih telic za 
vzrejo simentalskega goveda. Za
druga je l an i pr idobi la 250.000 l i 
trov mleka. 

TREBANJSKE NOVICE 



ŠESTSTO L E T 
N O V E G A MESTA 

Začetki Novega mesta 
Zgodovinar dr. Mi lko Kos , redni profesor l jub

ljanske univerze in generalni sekretar Slovenske aka
demije znanosti i n umetnosti v Ljubljani, je tik pred 
zadnjo vojno na občnem zboru Muzejskega društvo 
v Novem mestu predaval o začetkih Novega mesta. 
Predavanje b i moralo biti natisnjeno v predvojni 
K ron ik i slovenskih mest, kar pa so vojni dogodki 
preprečili. To predavanje je prof. dr. M . Kos v izpo
polnjeni obliki objavil v Kron ik i , časopisu za k ra 
jevno zgodovino, II, 1954, štev. 3, stran 171 do 177. 
Z avtorjevim dovoljenjem ponatiskujemo to raz
pravo v celoti, izpustih smo samo opombe, k i j ih 
zainteresirani bralec lahko najde v omenjenem ča
sopisu. 

Med slovenskimi pokra
j inami je bila Dolenjska 
pred pr ihodom naših pred
nikov ena najbolj gosto 
naseljenih. V prvi vrsti ve
lja to za tisti del Dolenj
ske, k i se širi med Gorjan
ci , K r k o in Savo. Arheolo
ški zemljevid te pokrajine 
nam v starem veku kaže 
izredno gosto mrežo se-
lišč, potov in najdb. Preko 
nje vodi v r imski dobi ve
l ika cesta E m o n a (Ljub
ljana) — Praetorium Lato-
b icorum (Trebnje) — Ne-
viodunum (Drnovo pr i K r 
škem) in dalje v Siscijo 
(Sisak), k i je nedvomno 
služila ob koncu VI . in v 
VII. stoletju prihajajočim 
Slovencem kot dober kaži
pot pr i njihovem prodira
nju proti zahodu. Del Slo-
rencev se je v njenem ob
močju ustalil in naselil ši
rok pas ob obeh straneh 
relikega * rimskega pota 
skoraj povsod sledeč s 
svojimi naselji območjem 
selišč in prazgodovinskega 
in rimskega časa. 

Tako so mogli prit i in 
so prišli naši predniki tu
di v okoliš današnjega No
vega mesta. Vse kaže, da 
se je dotok usmerjal od 
vzhodne in severne strani, 
ne pa od južne. Ka j t i med 
novomeško kotlino in Be
lo krajino se je že v pred-
slovenski dobi pa v časih 
slovenskega naseljevanja 
širil gozdni pas, k i je bi l 
mnogo širši in večji od da
našnjega in je v prvih sto ; 

letjih bivanja v novi do-

PIŠE PROF. dR. 
MILKO KOS 

movini ločil v selitvenem, 
pa tudi političnem oziru 
naseljence ob K r k i od 
onih v današnji Be l i kra
j ini . Bela krajina od Ko l 
pe pa do roba Gorjancev 
in kočevskih gora, »dežela 
onstran gore« (ultra mon-
tem), kakor so se izražali 
v srednjem veku na Kranj 
skem, je za časa slovenske
ga naseljevanja dobivala 
dotoke svojega prebival
stva od prekokolpske stra
ni. V novomeškem okolišu 
pa se je prvotna slovenska 
naselitev, sprva v eksten
zivni meri, razprostrla do 
roba Gorjancev in velikih 
gozdov, k i na jugu ločuje
jo novomeško kotlino od 
Bele krajine. Skrajna juž
na točka naselitve je tukaj 
Mehovo z bližnjo okolico. 

Nekoliko močnejši tok, 
še izza prve dobe sloven
skega naseljevanja, se je 
usmeri l ob K r k i navzgor; 
proti jugu pa tudi tukaj 
n i prodr l mnogo preko ve
likega kolena K rke v oko
lišu današnjih Dolenjskih 
Topl ic . V smeri prot i Su
hi krajini je ekspanziji no
vomeškega naselitvenega 
toka zaprl pot gorski in 
gozdnati rob, k i se med 
Sotesko in Prečno spušča 
v dolino Krke . V živem in 
tesnem naselitvenem stiku 

je pa novomeški okoliš po
vezan s -everom, severo
vzhodom in severozaho
dom; od teh strani n i do
bival le svojih kolonizacij
skih tokov, marveč tudi 
oblike političnega obliko
vanja v dobi, k i jo imenu
jemo srednji vek. 

Kot marsikje drugod na 
slovenskih tleh je Slove

nec tudi v novomeškem 
okolišu naselil najprej 
zemljo, k i jo je že pred 
nj im pridobi l kulturni pre
bivalec rimske in predrim-
ske dobe. Vabi la ga je k 
obdelavi, k i je bila lažja 
kot tam, kjer je bilo treba 
gozdove šele krčiti. Temu 
je lahko slediti, če primer
jamo arheološki zemljevid 
novomeškega okoliša iz 
starega veka s selišči, k i 
j ih moremo glede nastan
ka staviti v starejše slo
venske čase. Skoraj po
vsod v bližini prometnih 
potov, najdišč, grobišč in 
gradišč iz predslovenskih 
časov naletimo na sloven
ska selišča, k i s svojimi 
imeni, poljsko razdelitvijo, 
oblikami vasi in še dru
gim pričajo, da j ih je šteti 
med kraje sorazmerno 
stare slovenske naselitve. 

Krajevno ime je navad
no najstarejši vir za zgo 

D O L E N J S K A V S R E D N J E M V E K U 

do vino vsakega po človeku 
naseljenega kraja. Ko t 
drugod tudi v novome
škem okolišu. M imo kra
jev, k i s svojim imenom 
govore o utrdbah ali ostan
kih predslovenskih in pr
vih slovenskih časov (na 
primer Gradec, Groblje), 
je šteti k starejšim sloven
skim krajevnim imenom 

tudi v novomeškem okra 
ju taka, k i nakazujejo 
obliko ali kakovost tal, na 
primer Grič, Kamnje, Ka l , 
Mokro polje. Dalje spada
jo med krajevna imena 
starejših plasti tudi taka, 
ki so v zvezi z drevjem in 
rastlinstvom (npr. ' Brezje, 
Cerovec, Cešnjice, Gaberje, 
Hmel j r ik , Hrastje, Ore-

hek). Stara so tudi neka
tera, vendar ne vsa krajev
na imena po svetnikih 
(šentjurje, šmihel) , pa na 
splošno imena krajev po 
vodah (Kamnica, Sušica, 
Težka voda, Toplica) , ozi
roma po položaju in pre
hodu preko voda (Brod, 
Struga). 

(Nadaljevanje sledi) 

Štipendisti p o z v e zah i n p o z n a n s t v i h 
, VlogaH smo v objekte in moderno strojno »premo, na ksđre pa sme »pozabili« - Ali so kolektivi 

res zadovoljni s svojirai ke^ri? - Javnost naj izve za rmana Stipendistovi - © prispevkih in «J«v?tHi 
borna razpravljati na zbarih volivcev - Samo trije proizvajalni okoliši v naš! občini - Prispevki od 
posekanega lesu. 

V četrtek, 28. januarja, sta 
se sestala na 9. skupno sejo 
oba zbora občinske skupšči
ne Novo mesto. P r i spreje
manju dnevnega reda so 
predstavnik i K R E M E N A in 
S T E K L A R N E nastopi l i z že
ljo, da se ločitev obeh pod
jetij tud i obravnava na tej 
seji, čeprav n i b i la predvi
dena v dnevnem redu. K R E 
M E N se namreč odreka 
ustanovite l jskih prav ic p r i 
S T E K L A R N I , ta pa kot ne
popolna pravna oseba ne 
more n i t i plačevati računov, 
n i t i ne dovo l i Gospodarska 
banka prenos kredi tov na
njo, ker nastopa kot podjet
je v izgradnj i . K R E M E N b i 
se r a d čimprej osamosvoj i l , 
saj je res čudno slišati, da 
je podjetje z manj kot 700 
mi l i j on i letnega pro izvoda in
vestitor objekta, vrednega več 
kot 3 mi l i jarde dinarjev! 
H k r a t i pa n i m a skoraj nobe-* 
n i h sredstev na sk lad ih , n i t i 
sredstev za reprodukci jo , če
prav je večina naprav n a 
pra ln icah dotrajala i n bodo 
mora l i nekatere zapreti . Od
bo rn ik i so sk len i l i razprav
l jat i o K R E M E N U in S T E 
K L A R N I n a eni i zmed pr i 
hodnj ih sej, ko bodo ime l i 
na razpolago izčrpnejše po
datke o obeh podjet j ih. 

Skrajno neodgovoren 
odnos do vzgoje kadrov 

Odborn ik i so zatem več 
kot osemdeset m inut raz
prav l ja l i o prob lemat ik i stro
kovn ih kadrov v občini. Po

ročilo, k i ga je pr iprav i l a 
komis i j a za volitve i n ime
novanja ugotavlja, da večina 
delovnih organizaci j n i m a ka
drovsko soc ia ln ih služb z 
ustrezno usposobl jenim ka
drom, da v zadnj ih le t ih šte
vi lo Štipendistov pada k l jub 
n i zkemu odstotku zaposlenih 
z visoko i n višjo izobrazbo 
in da so zaradi take polit i--
ke ekonomski učinki gospo-' 
da rsk ih organizacij navzl ic 
sta lnemu večanju števila za
poslenih še vedno nezadovo
l j i v i ! 

P r i s luhn imo nekater im od
bo rn ikom v razprav i po po
ročilu: 

© E m a Musar : »Izgubili 
smo dobre matematike i n f i 
zike, čeprav s i je g imnazi ja 
prizadevala p r i podjet j ih, da 
b i te sposobne dijake štipen
d i ra la na univerz i . V pojet-
j i h pa so štipendirali otroke 
vod i ln ih funkcionarjev i n dru
ge, manj sposobne prosi lce 
po vseh mogočih zvezah in 
poznanstvih. Zadnj i čas je, 
da se naredi anal iza social
nega položaja prosi lcev, ana
l i za kadrovsk ih potreb po 
podjet j ih in ocena sposobno
st i prosi lcev — samo po teh 
kr i t e r i j i h lahko kor is tno šti
pendiramo . . . « 

© Jože Plaveč: »V večini 
naših podjeti j sp loh nimajo 
nobenih analiz kadrovsk ih po
treb. Saj je tud i na morejo 
imet i , če na pr imer vodi per
sonalno po l i t iko v delovni 
organizaci j i s 1000 l j u d m i 
punčka sedemnajst ih let! 
častna iz jema je tovarna K R 

K A , k i res s k r b i za kadre, 
če pa na pr imer nekje drug
je vprašamo: ,Ko l i ko potre
bujete kmet i j sk ih tehnikov ? 
i n po k ra tkem obotavl janju 
dobimo odgovor: .Ko l i k o r j i h 
štipendiramo — menda se
dem a l i osem . . . ? ' , potem n i 
o kadrovsk i po l i t i k i več kaj 
govor i t i . I n vendar po vsa
kem šolskem/letu 900 star
šev v občini vpraša: , K a m 
z otrokom?'.« 

© M i l a n Smerdu : »Učenca 
je treba spreml jat i ves čas 
šolanja, ne pa da se spomni
mo študenta šele, ko je t ik 
pred d ip lomo. Tak tud i nik
dar, ne bo ime l pravega od
nosa do podjetja i n kolekt i 
va, če se že med šolanjem 
ne zaveda, da je član delov
ne organizacije, k i m u je m i 
mo finančnega dela štipendi
je nud i l a tudi ideološko 
vzgo jo . . . « 

© Janez Korošec: »Pri šti
pendiranju b i m o r a h bol j 
upoštevati predloge študent
skega k luba , k i bolje pozna 
študente po sposobnost ih i n 
tud i po udejstvovanju v druž
benem življenju. Razp i s i za 
štipendije naj bodo objavlje
n i takoj po končanem šola
nju, odgovori na prošnje za 
štipendije pa pos lani še pred 
nov im šolskim letom, da bo
do pros i l c i vedeli p r i čem' 
so, ne pa da morajo i skat i 
zaradi pozn ih razpisov i n po
časnega reševanja prošenj šti
pendije po drug ih občinah, 
kjer j i h seveda sprejemajo z 
odpr t im i rokami.« 

© Podpredsednik Andre j 

Grča, k i je tokrat zaradi 
predsednikove odsotnosti vo
d i l sejo, je predlagal sklepe 
i n priporočila, k i sta j i h 
oba zbora soglasno sprejela. 
Zavod za zaposlovanje delav
cev bo zbra l sredstava za 
izdelavo posebne študije o 
kadrovskem prob lemu. Zani
m iv je tud i sklep, naj b i se 
poslej imena vseh štipendi
stov objavl jala, da b i b i lo la
že ugotovit i , katere štipendi
je so neupravičeno dodelje
ne po vezah in poznanstvih. 

Kuda kri bo med III. in 
IV. okol išem - Vsi najbrž 
ne nikoli zcsđovaSjni 

Po odmoru so se odborni
k i oglašali s p r i pombami na 
osnutek od loka o pr i spevk ih 
i n davk ih občanov. O pred
nost ih i n bistvenih novost ih 
v novem od loku je govor i l 
Jože Petrič, d ip l . inž. goz
darstva; iz njegovega izvaja
n ja povzemamo: 

»Z nov im od lokom bomo 
ime l i v naši občini samo t r i 
proizvajalne okoliše — prve
ga sp loh n i več, četrti je 
prost vseh dajatev razen taks, 
v tret jem pa je tud i cela vr
sta olajšav. Odborn ik i , k i 
bodo s svo j imi vo l i vc i raz
prav l ja l i o od loku na zbor ih 
volivcev, naj se na razgovo
re pr iprav i jo , da bodo mo
gl i prav i lno pr ikaza t i pred
nost i i n olajšave, k i j i h nov i 
predpis prinaša. Razuml j i vo 
je, da se bodo pr izadet i še 
vedno potegovali za to, da 
b i b i l i razporejeni v nižji 

okoliš, vedeti pa moramo, 
da je osnovna enota za raz
poreditev vas i n da ocena 
vsake nj iv ice m o r d a ne bo 
na las zadela njene dejanske 
proizvodne sposobnosti . Tako 
natančna razporeditev je tu
d i iz tehničnih razlogov ne
mogoča. 

E n a izmed bistvenih novo
st i je plačevanje pr ispevka 
od posekanega lesa. Tako bo 
na pr imer kmetovalec plačal 
gozdno takso (3900 dinarjev 
po bruto k u b i k u od smreko-
vine5 i n občinski davek 
(1000 dinarjev) . Proporc ional 
na lestvica (namesto progre
sivne) bo sicer bol j prizade
la kmete, vseeno pa je na
predna, ker s t imu l i r a tistega, 
k i se bo za svoj gozd bol j 
pr izadeval ter več i n bolje 
proizvajal . Pr ispevek bo pla
čal samo t is t i , k i les dejan
sko poseka, ne pa tak, k i je 
do sedaj plačeval od gozda, 
tud i če iz njega n i ničesar 
dobil.« 

N a zbo r ih volivcev, k i j i h 
bo občinska skupščina sk l i 
cala med 8. i n 18. februar
jem, bodo k osnutku od loka 
o pr i spevk ih i n davk ih ob
čanov da l i svoje pr ipombe še 
občani, potem p a bo prišel 
od lok pred skupščino, da ga 
ta dokončno sprejme. 

V nadaljevanju seje je 
skupščina sprejela še odlok 
o ured i tv i prometa i n odlok 
o redu i n m i r u za področje 
občine Novo mesto, potem 
pa obravnavala nekatere prav
ne i n finančne zadeve. P red 
koncem seje so navzoči pre
j e l i tudi in formaci jo o zasno
vah družbenega p lana ter o 
proračunskih dohodk ih i n po
trebah občine za leto 1965. 

m . 



i®¥@meski borci protestiralo... 
še vedno preskromna skrb za borce — Število bolnih in umrlih 
se veča iz leta v leto — Priznavalnina naj bo priznanje, ne soci
alna podpora! — Program za letošnje proslave — Protestna brzo

javka proti sklepu Zahodne Nemčije 
Člani Zveze borcev krajev

nega odbora Novo mesto — 
levi breg so 26. januarja zve
čer napolnili dvorano Sindi
kalnega doma. Drugi občni 
zbor je razpravljal po poro
čilu predsednika Jožeta Mali
ca o delu in uspehih organi
zacije v preteklem letu- Raz
prava in sprejeti program sta 
pokazala veliko dobre volje 
med člani, da bi delo letos 
še bolje steklo. Odbor pa po
trebuje vsaj sltromen poslov
ni prostor, ker sedaj gostuje 
pri občinskem združenju. 

Občni zbor je ugotovil, da 
je skrb za borce navzlic ne
katerim ukrepom še vedno 
preskromna. Borci zahtevajo 
prednost pri pomoči njim, 
njihovim otrokom in druži
nam, še vedno se dogaja, da 
v nekaterih novomeških pod
jetjih zavračajo štipendira
nje otrok borcev. 

Tudi zdravstveno vprašanje 
še ni rešeno. Iz leta v leto 
se viša odstotek bolnih: lani 
je bilo v novomeški bolnišni
ci 107 bivših borcev, predlani 
70 in leto prej 40 . . . Raste 

tudi število umrlih. Samo le
tovanja ne pomagajo, potreb
na je redna skrb za sleherne
ga borca in obvezni zdravni
ški pregledi z ustrezno nego. 

Bolj uspešno je bilo rešeno 
stanovanjsko vprašanje, saj 
je 10 borcev dobilo stanova
nja,, pa tudi letos je zagotov
ljenih več stanovanj. 

Velike so še razlike v oseb
nih dohodkih in pomoči, zla
sti v reševanju priznavalni
ne, kjer je vzrok premajhna 
finančna moč novomeške ob
čine. Priznavalnine ne smejo 

N0V0MESČAN0M V RAZPRAVO: 

Šest ali dve — kaj je boljše? 
Gre za manjši zazidalni 

prostor ob zdravstvenem 
domu pod Kapitl jem. 

) V svojem načrtu o zazi-
davi novomeškega Brega 
je arhitekt prof. Mari jan 
Mušič predvidel izpopolni
tev praznine med zdrav
stvenim domom in Ropa-
sovo hišo v strnjeni zazi-
davi. Prostor dopušča 
zgraditev 6 vrstnih hiš. 
Tako bi bi l ta del Brega 
zazidan, omiljena pa bi bi
la tudi neenotnost silhue
te, k i jo kvari stavba 
zdravstvenega doma. Ves 
Breg s strnjenimi hiši
cami ima podobo vlaka — 
očitno je projektant hotel 
s svojim predlogom o str
njeni zazidavi še tega dela 
Brega dokončati zazidavo 
v istem stilu. To je hkrati 
tudi najbolj smotrna po
raba tega prostora za 
stanovanja. 

Tako kot je projektant 
zavisal, bi tudi bilo, če se 
to ne bi bilo zgodilo v 
Novem mestu, kjer se 
problemi, žal, še vedno ne 
rešujejoj s splošno druž
benega stališča, ampak po 
interesih posameznikov in 
stališčih posameznih ljudi. 

^3vet za komunalne za
deve, urbanizem in grad
beništvo pr i občinski 
skupščini je na predzadnji 
seji odklonil predlagano 

sugestijo, naj bi se name
sto šestih vrstnih hiš do
volila gradnja dveh samo
stojnih zasebnih stano
vanjskih hiš, ter sklenil, da 
se ta del zazida po izdela
nem načrtu profesorja 
Mušiča. Sklep je bi l spre
jet s pripombo, da bo svet 
ponovno razpravljal o 
njem samo v primeru, če 
bi imel projektant proti 
temu sklepu bistvene po
misleke . . . 

Tak ih pomislekov n i bi
lo, ker j ih tudi biti ne mo
re! To pa ni motilo oddel
ka za gospodarstvo, da ne 
bi dal zadeve ponovno na 
sejo sveta za komunalne 
zadeve, urbanizem in grad
beništvo. Čemu? Zato, ker 
na prejšnji seji ni prodrl 
s svojo željo za dve hiši 
namesto šestih! Profesor
ja Mušiča o zadevi niti 
vprašali niso, ker ga tre
nutno n i v Sloveniji, pač 
na je na seji sveta pred
stavnik zavoda za zaščito 
kulturnih^-spomenikov me
nil, da se lahko dovoli za
zidava dveh namesto še
stih hiš ter to utemeljil 
med drugim tudi s: »Saj 
smo ga že večkrat polomi
li , pa ga dajmo še s en
krat . . . « Svet je ponovno 
glasoval: dva za šest stavb, 
trije za dve stavbi. Na tej 
seji so bi l i člani sveta, k i 
jih na prešnji seji ni bilo, 

manjkalo pa je nekaj čla
nov, k i so bi l i na prejšnji: 
posiljeni predlog naj se 
torej toliko časa vrača 
pred svet, dokler ne bodo 
prisotni taki člani, k i ga 
bodo sprejeli!? 

Gre za gradnjo na zelo 
privlačnem zemljišču z 
ozirom na lego in komu
nalne naprave. Že več pro
silcev za gradnjo na tej 
lokaciji je bilo zavrnjenih. 
Nekdo pa je lokacijo le 
dobil, čeprav je zaprosil 
pozneje kot drugi! Ostal 
je šc nezazidan pas od 
zdravstvenega doma dalje 
proti kapiteljskemu vrtu. 
Kako je najbolj smotrno 
zazidati ta prostor, je v 
svojem načrtu nakazal ar
hitekt prof. Mari jan Mu 
šič. To pa na žalost n i v 
skladu z željami in stali
šči novomeških posamez
nikov. Zadeva je morala 
pač dvakrat na sejo, da je 
zasebnim težnjam končno 
le zadoščeno . . . 

To ni prv i pr imer take
ga reševanja urbanistične 
problematike. Javnost če
sto kr iv i za razne urbani
stične spodrsljaje urbani
ste, k i pa niso vedno kri 
vi. P r i takih odnosih se 
ne smemo čuditi, če obča
ni niso zainteresirani za 
sodelovanje v organih sa
moupravljanja. 

Iako poživiti športno dejavnost 
m Dolenjskem? 

Zadnje čase navzlic nekaterim 
uspehom n i težko opazit i , da je 
športna dejavnost na področju 
Dolenjske — vsaj v nekatr ih pano
gah — v zastoju. D a b i sedanji 
položaj ko l ikor to l iko Izboljšali, 
se je O Z T K Ljubl jana skupaj z 
nekater imi republiškimi strokovni
m i zvezami pred dnevi odločila 
sk l i ca t i v Novem mestu sestanek 
predsednikov O b Z T K iz Črnomlja, 
Met l ike , Trebnjega i n Novega me
sta i n predsednikov posameznih 
športnih komisi j i n odborov, k i 
delujejo a l i naj b i deloval i v med
občinskem mer i lu na dolenjskem 
področju. 

Za l so se sestanka razen vodil
n i h funkcionarjev O b Z T K Novo 
mesto ' udeležili le še podpredsed 
n ik O Z T K Rajko šugman i n sekre
tarja Part izana Slovenije in AZS 
Slovenije M i l e Ogrdn i n Prane M i -
kee. O predsednikih O b Z T K Treb
nje, Črnomelj in Met l ike a l i o nj i 
hov ih predstavnikih n i bi lo ne du
ha ne s luha! 

Že odnos občinskih zvez do se
stanka, k i .ie imel namen najt i na
čin za poživitev dela medobčin
sk ih strokovnih teles i n seznaniti 
predstavnike O b Z T K z nov imi 
možnostmi za razvoj ŠDorta (govo
r i l i so tudi o vprašanju finančne 
pomoči O Z T K j>osaineznim šport
n im komis i jam in odborom, o po
moči p r i vzgoji, trenerjev, sodni
kov itd.) dokazuje, da delo neka
ter ih občinskih zvez n i najboljša 
da je preveč kampanjsko in da 
i i m skrb za narr-eđck in nizvo j 
• špnrta na Dolenjskem n i osnovni 
namen Takrga odnosa vsekakor 
ne moramo poz-.iraviti. To je v 
uvodni besedi noudnri l tudi pod-
prećsedrđk O Z T K štumion. 

V nadal jevanju ' ssstanikn so pr i -
sotnd predstavniki medobčinskih 
kcmr's.'i in odborov poročali o de
l u v lanskem letu i n o načrtih 
za letofinie leto. P r i O b Z T K N O T O 
mesto fi^in «•«!•-> sedaj komisi je ozi

roma medobčinske tekmovalne 
skupnosti (prav bd b i lo , d a se 
imena, k i so precej različna, 
uskladi jo) za kegljanje, balinanje, 
zlmslke športe, atletiko, košarko, 
odbojko, gimnastiko, streljanje, 
rokomet, nogomet l n šah. Nekate
re — zlasti rokometna i n keglja-
ška komis i ja — so dobro delale 
tudi v medobčinskem mer i lu i n 
imajo zasluge za razvoj svoj ih pa
nog na področju Dolenjske, drugi 
pa sp loh še niso uspeli vzpostaviti 
s t ika z organizaci jami i n O b Z T K 
Izven novomeške občine. Podpred 
sednik O Z T K Ljubl jana je v raz
prav i poudar i l , d a bodo medob
činski strokovni odbori oz iroma 
tekmovalno skupnost i Dolenjske 

dobile vedno večje pristojnosti (že 
letos pričakujejo razformiranje 
O Z T K ) in j ih je zato treba čim-
lx/lj u t rd i t i , da bedo sposobni sa
m i delat i . 

Predstavniki posameznih špo-t-
n ih panog so izraz i l i pripravlje
nost, da razširijo obseg delovanja 
ln sistem tekmovanj na celotno 
področje Dolenjske l n da bodo 
skušali pr i tegnit i tudi ekipe iz 
Kočevja, Ribnice, V e l . Lašč, Bre
žic i td . , kjer bodo za to izraz i l i 
iol jo. Odbojkar j i bodo skušali se
daj že močno občinsko ligo razši
r i t i v medobčinsko, atleti namera
vajo povečaU število tekmovanj 
na Dolenjskem, podobne načrte pa 
imajo tudi v malem no-Piom^u, ba
l inanju in z imsk ih sne-rtih. Ve
l iko pomoč bo tako občinskim zve-
n m kot posain^-nim organizaci
jam nudi l okrajni kadrovski cen
ter, k i imn v načrtu v Novem me-
Rta T>r'rodiii vrsto tečajev in se
minarjev za trenerje i n sodnike 
različnih r>?.rtor;. Fazen tnra bo or-
rsnlz^ral tudi občasne strokovne 
nosvete. k i so zelo potrebni . 

Ob koncu sestanka je podpred
sednik O Z T K L jubl jana Rajko 
Sugmon predal predsedniku 
O b Z T K Novo mesto A lo j zu Ser i-
n i ju plaketo i n lično priznanje 
O Z T K Ljubl jana. Plaketo i n p r i 
manje je dobi la O b Z T K Novo me
sto z dosežene uspehe v zadnj ih 
let ih. Razen riovomeske so taka 
prtananja dobile le še t r i občinske 
zveze v l jubl janskem okra ju . 

Tovariš Ser in i je v odsofoosti 
predstavniki mirnopeškega Part i 
zana prevzel enako priznanje l n 
plaketo za prizadevno partizansko 
društvo v M i r n i peči, k i po mne
nju O Z T K L jubl jana sodi med naj
aktivnejše televzgojne organizacije 
v l jubl janskem okraju. • 

H Čeprav je mot i la odsotnost 
B predstavnikov občinskih zvez 
II črnomelja, Met l ike i n Trebnje-
B ga, je sestanek vseeno dosegel 
B svoj namen. Kaže pa, d a n i dru-
B gc pomoči kot da podobne še
fi starke organizirajo tudi na 
B ostalih občinskih zvezah. Le s 
88 pogostnimi s t i lu med predstav-
18 n ik i občinskih dolenjskih zvez 
B bomo ut rd i l i medobčinsko so-
B delovanje! fm . 

B Med vlado ZAR ln jugoslo
vanskim poslovnim združenjem 
»Ingrad« je b i l pred dnevi pod
pisan sporazum o spreminjanju 
doslej neobdelane pustinje (24.000 
hektarov) v plodno zemljišče. Ra
zen kompletnih inženirskih del 
bodo jugoslovanska podjetja opra
v i l a vse raziskovalne posle, pro
jektiranje i h zgradi la kanal za 
namakanje, jez črpalne postaje, 
več naselij z oko l i 4500 stano
vanjskimi hišami, javne zgradbe, 
pot i , daljnovode in transformator
je. Dela bodo opravljena v treh 
let ih, vel jala pa bodo b l i zu 40 mi 
l i jonov dolarjev. Jugoslavi ja daje 
17,5 mi l i j ona dolarjev kredi ta . 

biti samo socialna podpora, 
ampak priznavanje za sodelo. 
vanje v ljudski revoluciji. Tu
kaj bo morala republika iz
datneje pomagati. Ob izidu 
novega pokojninskega zako
na zahteva zbor javen sesta
nek vseh članov ZB, kjer bo
do strokovnjaki iz socialnega 
zavarovanja lahko pojasnili 
borčevske pravice v tem za
konu-

Komisija za borbene tradi
cije naj ob letošnjih oblet
nicah v Novem mestu priredi 
izlete s šolsko mladino v kra
je znane iz NOB, izda naj se 
knjižica o našem največjem 
dolenjskem grobišču v Šent-
joštu, čimprej pa naj dobi tu
di Novo mesto muzej NOB, 
ki bo najveličastnejši spome
nik revolucije na Dolenjskem. 

Zborovanje je bilo po vo
litvah zaključeno z zahtevo, 
da vlada Zahodne Nemčije 
prekliče sklep o zastaranju 
nacističnih zločinov. Zbor je 
poslal protestno brzojavko 
Zveznemu odboru ZB v Beo
gradu in zahteval, da naj ob-
veste o tem vlado Zvezne re
publike Nemčije. 

Marjan Tratar —Učo 
Dva bregova Krke , pogled od Težke vode v Kandi j i 

(Foto: Polde Grahek) 

Že 150 predlogov za potencialne kandidate 
V pretek lem tednu je vo

l i l na komis i j a p r i občinskem 
odboru S Z D L v Novem me
s tu preje la številne nove 
predloge potencia lnih kan
didatov za odbornike i n 
poslance republiške skupšči
ne. K o m i s i j a je reg istr i ra la 
to 30 žensk, k a r je zelo raz
veseljivo. K l j u b temu, da evi
dentiranje prehaja v končno 
fazo, je predlogov vedno več. 
Razen r edk ih iz jem so za vse 
voli lne enote, k i bodo imele 
volitve, že predlagani poten
c ia ln i kand idat i . 

V preteklem tednu so pr i 
spel i naslednj i predlogi : 

za kandidate v republ i 
ško skupščino: L u d v i k Kebe , 
predsednik občinskega sindi
kalnega sveta v Novem me
stu; V inko Mirtič, tehnik v 
I M V ; S lavko Vute, prosvetni 
delavec v Zavodu za izobra
ževanje i n produkt ivnost de
la ; L i d i j a Unjič, uslužbenka 

v Srednj i kmet i j sk i šoli na 
G r m u ; Lo j zka Potrč, uprav
n ica otroškega vr tca v K a n 
da j i , i n Dragica Petrič, zdrav 
stvena delavka i z Zdravstve
nega doma v N o v e m mestu. 

B J za kandidate v občinski 
zbor: Irena Gostiša, prosvet
na de lavka v N o v e m mestu; 
Ivan S lapnik , po lkovn ik J L A ; 
inž. Tat jana Lavrič, K Z No
vo mesto; Ivan Hrovatič, 
uslužbenec v Zavodu za izme-
ro i n kataster zemljišč; Bo-
žena Vovk , zdravstvena de
lavka v novomeški bolnišni
c i ; Jože V id i c , upokojenec iz 
Bele cerkve; M a r i j a Pureber, 
uslužbenka iz Žabje vas i ; 
Alo jz Drečnik, delavec iz Be
le cerkve; Ka ta r ina Topolo-
vec, prosvetna de lavka i z 
Škocjana; Anton Turk , upo
kojenec iz Bele cerkve; Jože 
Kap lan , delavec iz Bele cer
kve; Štefka Dular , prosvetna 
delavka iz Jurke vaša; Jože 

Miklavčič, delavec i z Bele 
cerkve, in Uroš Dular, pred
sednik občinskega komiteja 
Z M S v Novem mestu. 

§| za kandidate v zbor de
lovnih .skupnosti: Milka Ba 
novce, uslužbenka P T T v No
vem mestu; Franc šlavs, pro
svetni delavec iz šmihela pri 
Novem mestu; Jožica B risar, 
uslužbenka iz Iskre v Šent
jerneju; Edita Zupančič, 
uslužbenka v Šentjerneju; 
Ria Bačer, nov inarka Dolenj
skega l i s ta ; Slavka Beg, usluž
benka Medobčinske zavaro
valnice v N o v e m mestu; Jo
žica Rauh, prosvetna de lavka 
v Novem mestu; Ivan Ravni
kar, obratovodja Pekarne in 
slaščičarne v Novem mestu; 
Nada Tršar, zdravstvena de
l avka v Novem mestu, in 
Anica Krnc, upravn ica kavar
ne Center v Novem mestu. 

-ol 
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M a h a r o v e c : p r e d l o g z a p o d r u ž n i c o n i n a j b o l j š i 
Odbor K O S Z D L v Maha-

rovou v svojem dvoletnem 
mandatu nii oprav i l svoje na-
'oge. Dejavnosti praktično 
i p l o h m M o . Verjetno b i na 
poživitev de la lahko bol j vp l i 
val občinski odbor S Z D L , če 
b i i m e l boljše etike s k ra 
jevno organizaci jo. Z a take 
st ike p a b i mora l i pokazat i 
več dobre volje prav krajev
n i odbor am člani občinskega 
p l m u m a , k i žive n a tem pod
ročju. 

N a konferenci so predla
gal i ustanovitev podružice 
K O S Z D L Šentjernej v M a -
harovcu. Rešitev pa n i to l i 
ko v ustanovi tv i podružice; 
pametneje b i b i l o posvet i t i 
tej organizaci j i večjo sk rb 
kot do sedaj. N a konferenca 
je biil pr isoten član IO občin
skega odbora S Z D L Jože B l a -
žič. 

ŠKOCJAN: V bodoče bolj 
pestro dejavnost 

Predsednik je poročal o 
dejavnosti organizacije v 
preteklem le tu: sodelovanje 
pni vo l i tvah, pomoč Skop ju , 
pomoč p r i ustanovi tv i krajev
ne skupnost i i n sodelovanje 
z os ta l imi organizaci jami. — 
Premalo p a j.e storjenega za 
vključevanje nov ih članov v 
organizacijo, saj je odstotek 
vključenih volivcev izredno 
nizek. 

Razprav l ja l i so tudi o evi
dent i ranju kandidatov za ob
činsko skupščino i n o drug ih 
pr ipravah n a volitve. Predla
gal i so ustanovitev krajevne 

voli lne komisi je . U red i t i bo
do mora l i še versto drug ih 
stvar i : ambulanto, mesari jo , 
potujoči k ino in avtobusno 
postajališče ob avtomobi lsk i 
cesti. 

V razprav i je sodeloval tu
d i M i r o Tharžeivskij, član iz
vršnega odbora občinskega 
odbora S Z D L , ki je prisot
n i m odgovarjal n a postavlje
na vpTašanja. I zvo l i l i so se
demčlanski odbor , ki ga vo
d i ta .predsednik Roman Če-
lesnik i n ta jnik Alojz Luzar. 

KANDIJA: Kondljo I 
in Kondijo H 

Tuka j je organizaci ja do 
sedaj obsegala zelio ve l iko po
dročje. Zato so sMendlfi usta
nov i t i organizacijo K a n d i l a 
I I , k i zajema 5. vo l i lno eno
to: Žabjo vos, naselje Majde 
šile, Ragovo i n Zagirebško ce
sto. Dosedanj i odbor je svo
jo nalogo zadovolj ivo oprav i l , 
vendar bo treba uporabl ja t i 
tud i nove metode, če hočejo 
še boflj razgibat i dejavnost 
organizacije. Referat, k i ga je 
prebra l predsednik inž. N i k o 
R ihar , je objekt ivno p r ikaza l 
vso dejavnost organizacije. 

Ob koncu so predlagal i za 
možne kandidate za občinske 

odbornike dve tovardSici i n 
enega tovariša. V razprav i je 
sodeloval tud i član občinske
ga odbora S Z D L Andre j G r 
ča.' Kand idac i j ska komis i j a 
je predlagala dva nova odbo
ra , kfi so j u navzoča soglasno 
i zvo l i l i . 

ST0P IČE: združena 
konferenca 

V Stopiičah so i m e l i v ne
deljo skupno konferenco 
kra jevnih organizaci j S Z D L 
in Zmese boiroev. V pretek
l em le tu se je kra jevn i odbor 
ukvar ja l s p r i p ravami z a fie-
vedbo volitev, s poso j i l om za 
Skopje, družbeno prehrano, 
poprav i l om po t i i n ku l turno 
dejavnostjo. Konferenca se 
je zajvzala aa rešitev družbe
ne prehrane i n gostišča. Tu 
d i de lovni čas, k i ga i m a po
šta v Stopičah, n i najbolj 
p r imeren , mita ne more do-
stavJjalec pošte pravočasno 
oprav i t i svojega dola. K u l t u r 
no umetniško društvo bo tre
ba poživiti z nov im i l j udmi . 

Konference se je udeležil 
član izvršnega odbora občin
skega odbora S Z D L Janez 
Pcitcčar. Predlaga l i i n eviden-
tlirali so tud i štiri možne kan
didate za občinske odbornike . 

— O L 
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Kdo ji lahko 
• pomaga? 
Tovariš urednik! 
1. avgusta 1945 se je mo

ja sestra Ida Pleničar vse
lila v nedograjeno dvosob
no stanovanje na Kaštia-
lovi S v Novem mestu. Tu 
sta si s sestro Marijo še-
gedin in njenimi tremi 
otroci delili stanovanje 
vse do 25. novembra 1963, 
ko je občinski odbor ZB 
dodelil Mariji, vdovi po 
padlem borcu NOB, sta-
novanje v bloku na Mest
nih njivah. Nedograjeno 
stanovanje je sicer imelo 
streho, vrata in okna z 
enojno zasteklitvijo, vod
no napeljavo brez odtoka 
samo v kuhinji, leseno 
zasilno stranišče, ki ga 
često uporabljajo bližnji 
delavci in drugi mimoido
či, pa stoji zunaj stavbe. 
V stanovanju ni nobene 
peči ali vzidanega štedil
nika, tako da zaradi mra
za .zmrzne voda v cevi, 
kuhinja pa se po popol
danskem kurjenju pri —10 
stopinj C zunaj segreje le 
do 8 stopinj nad ničlo! 

Ker z lastnico stavbe ni 
mogoče doseči sporaziima 
za vzdrževanje stavbe, hi
ša nezadržno propada. 
Streha pušča vodo, da je 
treba med deževjem v 
kuhinji in spalnici pod-
stavljati posode. 15. janu
arja zvečer se je z grozo
vitim truščem podrl še del 
strehe, tako da je zdaj 
polovica stavbe brez kro
va, v nevarnosti pa je tudi 
ostrešje nad stanovanjem. 
Pohištvo so morali pre
staviti na sredo sobe, da 
ga ne bi potegnilo za se
boj, če bi se podrl južni 
zid. 

Sestra vlaga prošnje za 
dodelitev stanovanja že 
trinajst let; 8. septembra 
1962 je vložila prošnjo tu
di pri svetu delovnega ko
lektiva Medobčinske zava
rovalnice, kjer je zaposle
na od 23. oktobra 1964. 
Zaprosila je tudi gradbe
no inšpekcijo občinske 
skupščine, naj preveri v 
kakšnem staiiju sta stano
vanje in zgradba. Navzlic 
vsem vlogam in prošnjam 
sestra še do danes ni do
bila nobenega odgovora o 
rešitvi položaja, niti ni 
bilo inšpekcije na ogled. 
Kdo ji lahko svetuje in 
pomaga? 

SILVA ZORIC, 
Novo mesto, Jerebova 4 

Zbori občanov v novomeški občini 
Občinska skupščina v No

vem mestu i n občinski odbor 
S Z D L vabi ta vse občane, naj 
se množično udeležijo zborov 
občanov v februar ju, ko bo
mo razprav l ja l i o osnovah 
družbenega p lana i n prora
čuna^ občine za leto 1965, o 
osnutku od loka o pr i spevk ih 
i n davk ih občanov ter da l i 
pojasni la na predloge i n 
vprašanja zadnj ih zborov vo
livcev. 

Z B O R I OBČANOV B O D O : 
v Novem mestu, v ' vo l i ln i 

enoti 1, na sodišču, 9. febru
arja ob 19. u r i ; 

v Novem mestu, v vo l i ln i 
enoti 2, v gimnazi j i , 9. febru
arja ob 19. u r i ; 

v Novem mestu, v vo l i l n i 
enoti 3, v s ind ika lnem domu, 
9. februarja ob 19. u r i ; 

v Novem mestu, v vo l i ln i 
enoti 4, v dvoran i družbenih 
organizaci j v K a n d i j i , 9. fe
bruar ja ob 19. u r i ; 

v Novem mestu, v vo l i ln i 
enoti 5, v dvorani družbenih 
organizaci j v K a n d i j i , 10. fe
bruar ja ob 19. u r i ; 1 

v Novem mestu, v vo l i ln i 
enoti 6, v dvorani družbenih 
organizaci j v K a n d i j i , 11. fe
bruar ja ob 19. u r i ; 

v Novem mestu, v vo l i ln i 
enot i 7, v dvoran i družbenih 
organizaci j v K a n d i j i , 12. fe
bruar ja cb 19 u r i ; 

v Novem mestu, v vo l i ln i 
enoti 8, v dvorani S G P Pio
n i r , 9. februarja ob 19. u r i ; 

v Novem mestu, v vo l i ln i 
enoti 9, v Zadružnem domu 
v Bršlinu, 9. februarja ob 19. 
u r i ; 

v I r c i vasi, v vo l i ln i enoti 
10, v gostišču Drska , 10. fe
bruar ja ob 19. u r i ; 

V Šmihelu p r i Novem me
stu, v vo l i ln i enoti 11, v os
novni šoli, 12. Cebruarja ob 
19. u r i ; 

v Birčni vasi , v vo l i ln i eno
ti 12, v šoli, 7. februarja ob 
9. u r i ; 

v Prečni, v vo l i ln i enoti 13 
v šoli, 7. februarja ob 7.30; 

v Do l . Kamencah, v vo l i ln i 
enoti 14, p r i Antonu Potočar-
ju , 7. februarja ob 9. u r i ; 

v Stopical i , v vo l i ln i enoti 
15, v šoli, 14. februarja ob 
7. u r i ; 

na Podgradu, v vo l i ln i eno
ti 16, v šoli, 7 februarja ob 
7. u r i ; 

na Ma l em S la tn iku , v voli l
n i enoti 17, v šoli, 14. febru
arja ob 9. u r i ; 

v Ve l . Brusn i cah , v vo l i ln i 
enot i 18, v šoli, 7. februarja 
ob 7. u r i ; 

v Gaber ju, v vo l i ln i enoti 
19, v šoli, 7. februarja ob 9. 
u r i : 

Novomeška kronika 
H S K L E P O L I K V I D A C I J I go

stišča D R S K A ( I rca vas 11) j e 
s p r e j e l a novomeška skupščina 
n a z a d n j i se je . Gostišče na j se 
l i k v i d i r a , k e r se ga ne Izplača 
o b n a v l j a t i , s 1. j a n u a r j e m 19G5. 
Eventualno izgubo v poslovanju 
gostišča v l e t u 19G4 bo t r p e l 
k o l e k t i v , o z i r o m a u p r a v n i k . 

B K O N Č N O S O B I L I po več 
k o t dvomesečni z a m u d i p r i t r j e . 
nI koši v t e l o v a d n i c i novomeške 
g i m n a z i j e . T a k o bodo zdaj k o 
šarkarji i m e l i t u d i v z i m s k i 
m r t v i s e zon i priložnost o h r a n i 
t i k o n d i c i j o i n se naučiti ne
k a t e r i h - p r e p o t r e b n i h taktičnih 
v a r i a n t , k i j i h zda j z a r a d i po 
m a n j k a n j a časa n i so m o g l i p i 
l i t i . 

H P O L E G D O M A J L A j e d c -
slej v ze lo m a j h n e m l o k a l u 
V i d m a r j eve hiše p o s l o v a l a t rgo 
v i n a O P R E M A , p r e d k r a t i : i m 
p a se j e ta p r e s e l i l a i n v V l d -
m a r j e v e m l o k a l u je o d p r l a 
ob r t J u s t i n a V n u k , k i j e prišla 
Iz P t u j a . I zde lu j e i n p r o d a j a 
moške k r a v a t e , žepne robce , 
p r e d p a s n i k e , otroško k o n f e k c i 
jo , r a z e n tega p a p r o d a j a v r l -
nene i z d e l k e i n i z d e l »je plete , 
n i n e po naročilu. O b r t n i c a p ra 
v i , da j e ob začetku p o s l o v a n j a 
I zb i ra s i c e r bo l j s k r o m n a , da 
pa bo v k r a t k e m n a r e d i l a do
vo l j b l a ga z a p roda j o , t a k o da 
bodo i m e l e s t r a n k e v čem i z 
b i r a t i . 

• S PRECEJŠNJIM P O P U 
S T O M j e d a l a v p r o d a j o n e k a 
tere i z d e l k e t r g o v i n a O B R T N I K 
na Glavnem trgu. Prodaja l i so 

moške ob l eke , plašče, ženske 
plašče, ženske o b l e k e i n v o l n e 
n a k r i l a t e r n a g l a v n e r u t e . N e 
k a j b l a ga v r a z p r o d a j i i m a j o 
še n a z a l o g i . 

m ŽE N E K A J K R A T j e n a n o 
vomeškem t r g u v z b u j a l poseb
no po zo rnos t p r oda j a l e c srečk: 
»Vsaka srečka z a d e n e ! N e po
n u j a m sreče, temveč srečke! 
K u p i t e , k u p i t e ! * - V e l i k o se j i h 
us t a v l j a o b g l i n e n i h p a p i g a h 
i n d r u g i h d a r i l i h , z a d e t k i h n a 
srečke, še več pa j i h g re da l j e 
i n s i m i s l i j o s vo j e . . . N a p o . 
n e d e l j e k o v e m živi lskem t r g u j e 
b i l o ' dovo l j v s a k o v r s t n e g a b l a 
g a : j a j c a so b i l a za 5 d i n 
cenejša k o t s i c e r , v e l j a l a so 50 
d i n , m l e k o so p r o d a j a l i po 80 
d i n , s m e t a n o v s k o d e l i c a h po 
150 d i n . fižol po 240 d i n , radič 
n a m e r i c e po 80 d i n , regra t n a 
m e r i c e po 60 d i n , j a b o l k a po 
110 d in kg, zelje po 140 d in kg , 
ohrov t po 150 d i n k g . , i t d . 

K G I B A N J E P R E B I V A L S T V A 
- r o d i l i s t a : M a r i j a K u m e r i z 
K u r i r s k e p o t i 8 — M i r a n a , i n 
Anica S i tar z Mestnih nj iv , blok 
8 — M i l e n o . Poroči l i so s e : 
A l o j z D r a g a n , m i z a r i z G o r e 
n je v a s i , i n Jožefina J u s , usluž
b e n k a i z Košt ia love u l i c e , L e 
narčič A l o j z , t e h n i k i z G a b r i j e l , 
i n M a r i j a G o r j a n c , d e l a v k a i z 
Ke t t e j e v ega d r e v o r e d a 42; R e 
zek F r a n c , uslužbenec i z V r -
hovče,ve u l i c e , i n Jožefa J u n e . 
n a t a k a r i c a i z Irčc v a s i . U m r l 
j e F e r d o Sa je , o s ebn i u p o k o j e 
nec z Nad m l in i 20, star 65 let. 

v Šentjerneju, v v o l i l n i 
enoti 20, v dvorani , 9. febru
arja ob 18. u r i ; 

v Do l . Brezov ic i , v vo l i ln i 
enot i 20, v gost i lni , 10. febru
arja ob 18. u r i ; 

v D o l . Maharovcu , v vo l i ln i 
enoti 21, v gas i lskem domu, 
7. februarja ob 9. u r i ; 

n a Gor . G o m i l i , v vo l i ln i 
enoti 21, v gost i lni M i s l e j , 9. 
februarja Ob 18. u r i ; 

v Dobrav ic i , v vo l i ln i enoti 
21, p r i A lo j zu K i r n u , 10. fe
bruar ja ob 18. u r i ; 

na Ostrogu, v vo l i ln i enoti 
22, v gas i lskem domu, 9. fe
bruar ja ob 18. u r i ; 

v Zameškem, v voh ln i eno
ti 23, v šoli, 7. februarja ob 
9. u r i ; 

na Gor . V rhpo l ju , v vo l i ln i 
enoti 23, p r i K o s u , 9. febru
arja ob 18. u r i ; 

na Drči, v vo l i ln i enoti 23, 
v šoli, 7. februarja ob 8. u r i ; 

v Orehov ic i , v vo l i l n i enoti 
24, v šoli, 7. februarja ob 9. 
u r i ; 

v M o k r e m po l ju , v vo l i ln i 
enoti 24, v gas i lskem domu, 
14. februarja ob 9. u r i ; 

v Škocjanu, v vo l i l n ih eno
tah 25 i n 26, v šoli, 7. febru
arja ob 7. u r i ; 

v Šmarjeti, v vo l i ln ih eno
tah 27 i n 28, v šoli, 7. febru
arja ob 7. u r i ; 

v B e l i cerkv i , v vo l i ln i eno
t i 29, v šob, 7. februarja ob 
7. u r i ; 

na Otočcu, v vo l i ln i enoti 
30, v šoli, 7. februarja ob 7. 
u r i ; 

n a Trški gor i , v vo l i ln i eno
ti 31, na kmet i j skem obratu 
Sevno, 7. februarja ob 14. u r i ; 

v M i r n i peči, v vo l i ln i eno
t i 32, v zadružnem domu, 7. 
februarja ob 7. u r i ; 

v Karte l jevem, v vo l i ln i 
enoti 33, v šoli, 7. februarja 
ob 9. u r i ; 

v Globodolu, v vo l i ln i eno
ti 34, v šoli, 9. februarja ob 
18. u r i ; • 

Uredite trgovine tudi v Šmarjeti! 
N a p r v i seji potrošniškega 

sveta je 20. januar ja predsed
nik sveta predlagal , kako naj 
se ured i poslovanje trgovin v 
Šmarjeti. Trgov ina naj bol j 
upošteva želje potrošnikov, 
pravočasno naj nabavl ja po
trošno blago, ne pa šele, ko 
ga kupc i že dalj časa zahte
vajo- K e r leži šmarjeta v tu
rističnem območju, naj poslo
valnica M E R C A T O R J A ured i 
prodajalno takoj na spomlad, 
saj imajo v kra ju med sezono 
vedno več gostov- Poslovodja 
je ob l jub i l , d a se bo pogovo
r i l z upravo zastran preure
ditve l oka la i n nakupa sodob
nejšega inventarja. 

Tud i l oka l Kmet i j ske za
druge i n predvsem skladišča 
za blago i n odkup b i mora l i 
b i t i vendar enkrat že urejeni. 
Zdaj so skladišča raztresena 
po vsem nasel ju, uslužbenec 
pa se vsak dan vozi n a delo 
iz škocjana. Treba bo pomi
s l i t i n a pr imerno stanovanje 
zanj i n ured i t i l oka l i n sk la 
dišča Poskrb i jo naj , da bo 

v Goren j i Straži, v vo l i ln i 
enot i 35, v zadružnem domu , 
13. februarja ob 18. u r i ; 

v Do l . Straži, v vo l i l n i eno
t i 35, p r i Petretu, 14. febru
arja ob 14. u r i ; 

v Zalogu, v vo l i l n i enoti 
36, v opekarn i , 14. februar ja 
ob 9. u r i ; 

v V a v t i vasi , v vo l i l n i eno
t i 36, v šoli, 13 februarja ob 
18. u r i ; 

v Do l . Top l i cah , v vol i lr . i 
enoti 37, v zadružnem domu, 
12. februarja ob 18. u r i ; 

v Soteski , v vo l i ln i enoti 
30, v s ind ika ln i dvorani , 13. 
februarja ob 18. u r i ; 

v Fodhost i , v voh ln i enoti 
30, v stavbi K Z , 14. februar
ja ob 9. u r i ; 

v Uršnih se l i l i , v vo l i l n i 
enoti 30, v zadružnem domu, 
14. februarja ob 9. u r i ; 

v Pod turnu , v vo l i ln i enot i 
40, v gasi lskem domu, 12. fe
bruar ja ob IS. u r i ; 

v Pol janah, v voh ln i enoti 
40, v šoli, 13. februarja ob 
18. u r i ; 

v Žužemberku, v vo l i ln i 
enoti 41, v prosvetni dvorani , 
13. februarja ob 18. u r i ; 

na V e l . L i p j u , v vo l i ln i eno
t i 43, v bivši šoli, 14. febru
arja ob 9. u r i ; 

v Šmihelu p r i Žužemberku, 
v vo l i ln i enoti 42, v šoli, 14. 
februarja ob 7. u r i ; 

v Do l . Križu, v vo l i ln i eno
ti 42, 14. februarja ob 14. u r i ; 

na Dvoru , v voh ln i enoti 43, 
v prosvetni dvoran i , 13. fe
bruar ja ob 18. u r i ; 

na A jdovcu, v vo l i ln i enoti 
44, v šoli, 14. februarja ob 
8. u r i ; 

v H i n j a h , v vo l i ln i enoti 45, 
v zadružnem domu , 7. febru
arja ob 8. u r i ; 

v Prevolah, v vo l i ln i enoti 
45, v šoli, 14. februarja ob 
8. u r i ; 

v Se l ih p r i H in j ah , v vo l i l 
n i enoti 45, v šoli, 14. febru
arja ob 14. u r i . 

na zalogi emaj l i rana posoda, 
steklo, otroška konfekci ja , 
paradižnikova mezga i n po
dobni potrošni a r t i k l i — ure
dijo pa naj tudi , da bodo 
imela skladišča vse ostalo 
blago pravočasno na zalogi 
a l i pa naj nabavljajo v tak ih 
skladiščih, k i so dobro zalo
žena. K Z b i lahko prevzela 
od M E R C A T O R J A prodajo ne
kater ih ar t ik lov , ta pa naj b i 

F E R D I N A N D S A J E 

P r e t e k l i t eden s m o v N o v e m 
m e s t u s p r e m i l i n a z a d n j i po t i 
F e r d i n a n d a Sa j e t a , d e l a v c a i z 
N o v e g a mes ta . P o k o j n i k j e še 
v d n e h p r v e s v e t o vne v o j n e k o t 
za v eden , n a p r e d n o u s m e r j e n i 
S l o v e n e c s o d e l o v a l v b o j i h z a 
osvobod i t e v Koroške. K e r po 
v o j n i n i m o g e l d o b i t i n o b e n e 
zapos l i t v e , j e 1925. l e ta . v s t o p i l 
v žandarmari jsko službo. Če
p r a v orožnik, j e še n a p r e j os ta l 
somišljenik boja" z a d e l a v s k e 
p r a v i c e . 

K o ga j e služba z anes l a v N o . 
vo mes to n a orožniško pos ta 
j o , j e t u d i t u os t a l n a p r e d e n . 
B i l j e z a u p n i k združene o p o z i 
c i j e i n j e v o d s t v o obveščal o 
ukrep ih , kd j i h je nameravala 
p o d v z e t i p o l i c i j a p r o t i n a p r e d 
n i m tovarišem iz Novega mesta 
( p r e i skave , a r e tac i j e i td . ) . K o 
je b i l a 1937 v K a d i j i u s t a n o v 
l j e n a s i m p a t i z e r s k a s k u p i n a 
K P , k a t e r o j e v o d i l N i k o Šilih, 
j e n a s e s t a n k e s k u p i n e r e d n o 
p r i h a j a l t u d i p o k o j n i N a n d e 
Sa je , ce lo v orožniški u n i f o r 
m i . . . 

K o j e orožniška k o m a n d a v 
N a n d e t a p o s u m i l a , se j e m o r a l 
t a k o j p r e s e l i t i i z do tedan j ega 
s t a n o v a n j a , k j e r se j e r a z v i l 

Slabe zdravstvene 
usluge na topliškem 

področju 
N a območju Do l . Top l i c 

i n Straže imamo le enega 
zdravnika , k i o rd in i ra en 
dan v Straži, drug i dan pa 
v Do l . Topl icah. B o l n i k i p r i 
hajajo k zdravn iku že ob 
sedmih zjutraj i n morajo ča
kat i cele ure, da pridejo na 
vrsto. Ord inac i ja traja tud i 
do osmih zvečer, z last i če je 
zdravnik med tem še nujno 
k l i can k bo ln i ku na dom. 
Za tako vel iko področje b i 
mora l i imet i dva zdravn ika . 
T u d i zdravnik je človek, k i 
preobremenjen z delom svo
j i h dolžnosti ne more izpol
njevati tako kot treba, če je 
preveč utrujen. 

g r . 

se založi] z boljšim blagom, 
po katerem kupc i vsak dan 
sprašujejo. 

Predlagal i bodo M E R C A -
T O R J U in K Z K R K I , naj lo
kale urede vsaj do 1. maja 
tako kot to zahtevajo pred
p is i o ured i tv i turističnih na
seli j . Pričakujejo tud i pomoč 
tržne, sanitarne i n higienske 
inšpckciije občinske skupšči
ne-

p r a v i i l e g a l n i center , pozne j e 
p a j e b i l p o k o j n i N a n d e k a z e n 
s k o premeščen n a V i n i c o v B e 
lo k r a j i n o . N a V i n i c i j e s k o z i 
v so m i n u l o v o jno a k t i v n o so 
d e l o v a l z n a r o d n o o s v o b o d i l n i m 
g i b a n j e m do o s v o b o d i t v e . P o 
o s v o b o d i t v i se j e p r e s e l i l v N o 
vo mes to , k j e r j e z adn j a l e t a 
užival zasluženi p o k o j . V s i 
z n a n c i i n s o b o r c l g a b o m o 
o h r a n i l i v s p o m i n u . 

Tueii ¥ Bučni 
vasi ne encirofo 
- Ciganov! 

Stroške novice 

Podobno ko t Cegelničani 
so te dn i tud i preb iva lc i Buč
ne vas i s petici jo, k i jo je 
podpisalo 54 vaščanov, odklo
n i l i življenjski prostor cigan
s k i družini. Kaže, da se je 
zadeva precej zapletla h i da 
bo treba najt i drugačno pot 
do rešitve. O ciganskem 
vprašanju bodo danes raz
prav l ja l i predstavnik i občin
ske skupščine, občinskega 
odbora S Z D L i n občinskega 
komite ja Z K S . »Brez razume
vanja i n pomoči vseh obča
nov ciganskega vprašanja ne 
bomo rešili, z last i še, če bo
do namesto pametn ih pred
logov izbijale na dan nepo
trebne ovire,« je pred današ
n j i m sestankom poudar i l 
predsednik ObO S Z D L Slav
ko D o k i . 

Avtobusna postaja 
v Soteski 

N a zbor ih volivcev i n se
stankih S Z D L je b i l a večkrat 
izrečena želja, naj se v So
teski p r i mos tu zgradi avto
busna postaja. T a želja je 
b i l a to l iko ,bol j utemeljena, 
ker ravno n a tem mestu pot
n i k i n iso ime l i nobenega za
vetja p red v remensk imi ne-
p r i l i k a m i . Postaja je sedaj 
že postavljena. Narejena je 
lepo i n i m a obl iko vveekend 
hišice. Križišče i n postaja bo
sta tud i osvetljena. 

Z a uresničitev te zamis l i 
so s i vel iko pr izadeval i od
bor S Z D L Soteska, Kra j evna 
skupnost Do l . Topl ice i n to
varna N O V O L E S . Javno po
hvalo p a zaslužijo ' tud i po
žrtvovalni graditel j i : Jože 
Bradač, F ranc Mete lko, Cve
to Uršič i n Ivan Golob, k i 
so žrtvovali precej prostega 
časa i n dokazal i , ko l iko se 
da z dobro voljo naredi t i . 

A. V. 

• Ku l tu rno življenje v Straži 
je spet zaživelo. Po več kot eno
letnem premoru so jo dramska 
sekcija Z M S spet predstavi la ob
činstvu. — Neumornemu režiserju 
Alo jzu Antončiču je uspelo sesta
v i t i ekipo, ka j t i po odhodu neka
terih starejših so se pokazale ob
čutne vrze l i . Te bodo k m a l u iz
ginilo, saj so t i nadarjeni igra lc i 
še zelo m l a d i . Najstarejši n i m a 
n i t i , 20 let. Tokrat so upr i zo r i l i ko
medijo Pere B u d a k a Klobčič. Po 
predstavi na domačem odru so 
gostovali še v Prečni i n na Dvoru , 
dogovarjajo p a se še za gostova
nja v bližnjih kra j ih , k i imajo 
dvorano. G leda lc i , željni smeha, 
so j i h povsod veselo pozdravi l i . 

Topličoni bodo le dobili 
nov vodovod 

Udeležba na redni letni 
konferenci K O SZDL, ki je 
bila v Dolenjskih Toplicah 
27. januarja v prosvetnem 
domu, zaradi slabega vreme
na ni bila najboljša. Poroči
lo ugotavlja, da je bilo sode
lovanje Socialistične zveze z 
drugimi organizacijami uspeš
no in tudi gospodarstvo le
po napreduje, vseeno pa je 
276 članov SZDL (od 456 vo-
lilcev) občutno premajhna 
številka. 

Velika ovira za razvoj zdra
viliškega kraja so še vedno 
neizdelani načrti. Najboljši 
krajevni odbor je na Dol. Su-
šicah, ki je s pomočjo obči
ne in s svojimi prispevki 
zgradil most čez Sušico. Te
levizor je odbor odstopil pro
svetnemu društvu, to pa ga 

je izročilo šoli, ker v prosvet
nem domu ni dobro delal. 
Predavanja, ki so bila v To
plicah, niso bila najbolje 
obiskana. 

Po poročilih so člani raz
pravljali o najbolj perečih 
problemih v kraju. Pred
vsem so se zanimali za novi 
vodovod, ker je voda iz sta
rega v deževnem vremenu 
popolnoma neužitna. Zastop
nik občinskega odbora, tova
riš Ivanetič, je povedal, da 
je vprašanje vodovoda že 
urejeno in da ga bodo v naj
krajšem času pričeli graditi 
iz vasi Obrh. Tudi regulacij
ski načrt je narejen, da bo
do lokacije za \vcekend hiši
ce lahko izdajali ob koncu 
februarja, za ostale stavbe 
pa ob koncu marca. 

• StraSki Part izan je pred obč
n im zborom. Letos so b i l i člani 
še aktivnejši, vendar o množično
st i no moremo govoriU. Povsod so 
namreč nastopal i i s t i l judje. Letos 
so b i l i najbolj delavni nogometaši. 
Tekmoval i so vse leto: v občinski 
l i g i so b i l i k l jub stalni smol i sed
m i , i g ra l i p a so- še najmanj deset 
tekem s Sotesko i n drug imi bliž
n j im i k ra j i . Večino tekem so od
ločili v svojo kor is t . T u d i košar
kar j i niso počivali. Igral i so le z 
novomeškim Part i zanom (večkrat) 
n i tekme razumlj ivo i zgubi l i . 

Tud i straškega Part izana tarejo 
prob lemi . Največji je vsekakor ta, 
d a nimajo telovadišča na prostem. 
Ko t je morda Straža ena redkih 
n a Dolenjskem, k i i m a telovadni
co, pa je po drug i strani ena red
k i h , k i n i m a telovadišča na pro
stem, k i je za ta kraj z razvijajo
čo so industr i jo več kot nujno. 
Razen tega b i n a njern našla svoj 
prostor tudi osnovna šola z b l i zu 
500 učenci. Do zdaj je vse ostalo 
p r i besedah i n obl jubah: upajmo, 
d a bo letos le drugače! 

Berite in razširjajte 
Dolenjski list! 

Ribja restavracija 

Novo mesto 

r a z p i s u j e 

delovno mesto 

RAČUNOVODJE 

Plača po tar i fnem prav i l 
n i k u . — Razpis velja do 
zasedbe delovnega mesta. 

DELOVNA SKUPNOST 
OSNOVNE ŠOLE P R E V 0 L E 
v a b i na 10. O B L E T N I C O D E L O V A N J A 

vse zainteresirane občane, posebno pa učitelje, k i 
so na tej šoli deloval i . — Priče tek proslave bo dne 
14. februarja 1965 ob 10. u r i . 

P rog ram proslave: 
1. pr ikaz" delovanja osnovne šole 1 Prevole; 
2. kratek k u l t u r n i program; 
3. lu tkovna igra: »Meh za smeh«; 
4. tamburaški orkester osnovne šole Ambrus 

ob 13. u r i ; 
5. k ino predstava. 

Prevoz: poseben avtobus bo odpel ja l iz Novega 
mesta izpred »Metropola« ob 9. u r i . 
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Z D R A V N I K V A M S V E T U J E V Crmošnjicah po mokrem snegu m šlo 

Pljučnica 
Včasih j e b i l a pljučnica s k o r a j s m r t n o obo l en j e , 

danes p a j e s i c e r še v e d n o r e s n a b o l e z e n , v e n d a r 
o z d r a v l j i v a b r e z večj ih p o s l e d i c , če j e b o l n i k d i s c i 
p l i n i r a n . 

B o l e z e n se začne n a v a d n o z v i s o k o vroč ino n a d 
39 s t o p i n j C e l z i j a , b r e z m r z l i c e . Včasih n a s t a n e b o 
l e z en p r a v h i t r o , včasih p a se r a z v i j a počasi. V z a 
četku b o l n i k s u h o i n n a p o r n o kašlja i n težko d i h a , 
čez k a k d a n p a začne izkašljevati s l u z a v o gno j en , p a 
t u d i k r v a v k a s t i z p l j u n e k . D i h a n j e p o s t a n e še težje, 
p o m a g a s i z v s e m miš ičev jem p r s i , t u d i z n o s n i m i 
k r i l i . B o l n i k h k r a t i v o b r a z p o m o d r i . V lažjih s l u 
čajih začne vročina počasi p a d a t i n a n o r m a l n o , vča
s i h p a še d o l g o časa v z t r a j a n a d 37 s t o p i n j C e l z i j a , 
t u d i t e d n e d o l g o . P r i s l a b o t n i h i n s t a r i h l j u d e h t r a j a 
t a k a n e z n a t n a t e m p e r a t u r a l a h k o t u d i mesece . 

Pl jučnico povzročajo vse mogoče kužne k l i c e , k i 
povzroče v n e t j a d i h a l , m e d n j i m i t u d i povzroči te l j i 
g r i p e . P r i s t a r i h l j u d e h p a se r a z v i j a pljučnica ze l o 
r a d a t u d i , če m o r a j o d o l g o ležati v p o s t e l j i z a r a d i 
k a k e d r u g e b o l e z n i a l i z l o m a , k e r i m a j o že tafco s l a b 
k r v n i o b t o k . Z d r a v n i k pl jučnico l a h k o u g o t o v i s s l u 
šalkami, p a t u d i p o d r u g i h z n a k i h ; n a v a d n o j o ze l o 
l e p o o p a z i m o z r e n t g e n o m . V i r u s n e pljučnice l a h k o 
dokažemo včasih l e z r e n t g e n o m , k e r k d a j p a k d a j 
p o t e k a j o s k o r a j b r e z v s e h d r u g i h j a s n i h z n a k o v , c e 
l o b r e z vroč ine i n kašlja. 

B o l n i k s pl jučnico s p a d a v p o s t e l j o a l i v sa j v 
t o p l o s o b o , s e v e d a t o p l o oblečen. Z d r a v n i k m u p r e d 
piše z d r a v i l a , k i j i h m o r a r e d n o j e m a t i . D o v o l j e n e 
s o le vroče pi jače o d čajev d o l i m o n a d e . A l k o h o l j e 
s t r u p z a b o l n i k a ! 

B o l n i k , k i i m a pljučnico, o z d r a v i l a h k o b r e z p o 
s l e d i c i n to s o r a z m e r n o k m a l u . B o l e z e n j e o d v i s n a 
o d o b r a m b n i h moč i o r g a n i z m a , p r e d v s e m p a o d 
2dravega s r c a i n ožil ja. Z a t o j e t o l i k o b o l j n e v a r n a 
s t a r i m l j u d e m , k i i m a j o s r c e i n oži l je že iztrošeno, 
i n m a l i m o t r o k o m , k j e r s r c e i n oži l je še n i d o v o l j 
r a z v i t o i n u t r j e n o . Dr. B. O. 

crmošnjice so polne smučarjev 

Beseda o športnih društvih v Ribnici 
Občinska zveza za telesno ku l 

turo v R i bn i c i združuje poleg 
T V D Part izan R ibn ica , Sodražica 
i n Ve l ike Poljane še tale društva: 
občinsko strelsko zvezo, šolski 
športni k lub »Mladost« R ibn i ca in 
šolsko športno društvo Sodražica, 
kegljaški k lub R ibn ica , ribniške 
tabornike »Veseli Ribničanje«, r i 
biško društvo i n jamarsko dru
štvo R ibn i ca . Vsa društva imajo 
skupno 1.150 članov, kar nam po
ve, da skoro desetina prebivalcev 
občine sodeluje v enem a l i dru
gem društvu. T o je lepa številka, 
če upoštevamo, da je b i l o še pred 
letom d m včlanjeno v športna 
društva vsega'438 oseb. 

Poleg finančnih težav so še dru
ge ovire, z lasti pa pr imanjkuje 
strokovnega športnega kadra . Po
sebno skrb bodo posveti l i uredit
v i igrišč p r i šolah. V občini je 
skupno okrog 1.800 šoloobveznih 
otrok. Strokovna vzgoja teh otrok 
pa je prepuščena le trem telesno-
vzgojnim strokovnim delavcem. 
Man jka tudi športnih rekvizitov. 
Te stvar i se razumlj ivo ne dajo 
rešiti v kra tkem času, toda važno 
je, d a se začno reševati! 

Najpomembnejše športne dejav
nosti v občini so- at let ika, odboj
k a , namizn i teis, kegljanje, roko
met, smučanje, streljanje, šport
no ribištvo, jamarstvo i n rekre
aci ja. Bežno bomo preleteli de
javnost posameznih športov. V 
aUotiki so goj i l i predvsem teke. 
V tek ih ob raznih pr iredi tvah 
(dnevu mladost i , na dan vstaje 
Itd.) je sodelovalo 385 udeležen
cev. Odbojka je posebno pr i l jub
l jena na šolah v R i b n i c i i n So-
dražioi, k jer so ime l i več tovrst
n i h prireditev. Namizn i tenis se 
uvel javl ja i n Ima vedno več p r i 
jateljev. T u d i tekmovanja v na
miznem tenisu so b i l a uspešna. 
Rokomet je v R i bn i c i športna di-

Atleti za naslove 
zimskih prvakov 

V ponedeljek, 8. februarja, se 
bodo novomeški atleti pomerili 
za naslove zimskih prvakov v 
skoku v višino, teku na 30 me
trov in metu medicinke. To za
nimivo tekmovanje bo v telo
vadnici osnovne šole, organiza
cijo pa je prevzelo šolsko 
športno društvo Katje Rupena 
Iz Novega mesta. Tekmovanje 
se bo začelo ob 15. ur i . 

m Š A H a 
V Trebnjem vodi 

Godnjovec 
V Trebnjem se je začelo k lub

sko i n občinsko šahovsko prven
stvo za letošnje leto. Med 12 ša
his t i so moči zelo izenačene: sta
rejši imajo več izkušenj, mlajši 
pa več borbenosti . Za v rh bo hud 
boj . Vrs tn i red po 4. k o lu : God-
njavec 3,5 točke, Gričar, Ženiva i n 
M a m i c 3, Klemertčič 2,5. Strozak 
2 i td . Igrajo ob nedeljah ob 9. 
u r i i n r>,-i «winh ob 18 u r i . 

sc ip l ina št. 1. Naj dodamo, da se 
je ribniška rokometna ek ipa uvr
st i la na kval i f ikac i jah v ljubljan
sko consko l igo kot prvoplasirana. 
Rokometaši so odigral i vrsto te
kem n a domačem i n tu j ih igr i 
ščih. 

Smučarski šport je doma pred
vsem v Sodražici i n Loškem po
toku. Zato bodo tud i v bodoče 
razv i ja l i ta šport v omenjenih 
kra j ih . Naj omenimo še stredstvo. 
Stre lc i so ime l i l an i več tekmo
vanj . Občinski stre lski odbor je 
dosegel lepe uspehe p r i af irmaci j i 
tega športa tn poživitvi stre lskih 
društev v občini. Kegljaški k lub 
gradi novo kegljišče. Z a dogradi
tev potrebujejo precejšnja financ-

BREŽICE: tesnejše sodelovanje 
meci mladimi športniki 

D a b i o k r e p i l i s o d e l o v a n j e 
m e d m l a d i m i športniki, j e m l a . 
dinški a k t i v Brež ice-mesto o r 
g a n i z i r a l športna srečanja m e d 
g i m n a z i j o , p r i p a d n i k i J L A i n 
akt i vom Brežice-mesto. Tek
m o v a l i b odo v šahu, O d b o j k i i n 
n a m i z n e m t e n i s u . O r g a n i z a t o r 
n i m a možnosti z a pestrejši p r o 
g r a m . P r a v i c o n a s t o p a i m a j o 
v s i , k i so s t a r i m a n j k o t 30 l e t 
i n k i p r i p a d a j o t e m o r g a n i z a c i 
j a m . P r v a srečanja so b i l a že 
o d i g r a n a . Z m a g o v a l e c v p o s a 
m e z n i d i s c i p l i n i bo d o b i l d i p 
l o m o , p r v o p l a s i r a n a e k i p a p a 
p o k a l . P o t e k m o v a n j u bo a k t i v 
Brež ice -mesto o r g a n i z i r a l še 
z a b a v n i večer Pokaž i ka j znaš. 

• Š A H : N a okrajnem mla
d i n s k e m p r v e n s t v u j e p resene 
t i l Brežičan L e n a r t Šetinc, k i 
je d e l i l p r v o mes to . S t e m 
u s p e h o m j e d o b i l p r a v i c o do 
s o d e l o v a n j a n a republiškem 
m l r d l n s k e m p r v e n s t v u , k i bo 
j u l i j a v L i u b l i a n i . T a u s p e h j e 
o b e n e m plačilo p r i z a d e v n e m u 
vod<tfvu S K , M skrb i za vzgojo 

Letošnji smučarski krst črmoš-
njic je z a n a m i Medobčinskih te
kem v s la lomu se je udeležilo 54 
tekmovalcev i z novomeške i n tre
banjske občine. Organizator tega 
tekmovanja je b i l a občinska zve
za za telesno ku l tu ro i z Novega 
mesta, progo pa je t ras i ra l Neno 
Per ic . Organizatorj i so poskušali 
speljati s la lom z v rha Gač, ven
dar j i m zaradi nenadne o d jugo 
poskus nd uspel , ker je b i l sneg 
moker i n tekmovalcem, kot pra
vijo smučarji, nd šlo. Kakšne so 
bile značilnosti? Zmagovalci so 
postal i Kop r i vn ik , Rusova, Smc-
dej, Šepetava i n Mesaričeva. Ome
n i t i vel ja t r ikrat druge i z družine 
Turk : Jožeta, Majdo i n Petra! Pr
voplasirana so dob i l i plakete — 
zlato, srebrno i n bronasto, vs i pa 
so ob l jub i l i , da bodo prihodnjo 
nedeljo spet prišli, ko bo tradi
cionalno tekmovanje za memoria l 
V i n k a Paderšiča. N a to tekmova
nje so povabi l i tud i smučarje i z 
Zasavja i n Kočevskega. K a k o je 
potekalo tekmovanje? 

ČLANI: K O P R I V N I K A L I T U R K ? 
N a startu se je pr i jav i lo 9 čla

nov, ž e v prvem teku smo lahko 
v ide l i , da sta za prvo mesto le 
dva kandidata . Po tekočem slalo
m u je Turk najprej pel jal 30,2 se
kunde. T a znamka je držala do 
Kopr i vn ika : čeprav je »zamazal«, 
je pel jal za dve desetinki hitreje. 
K e r Je b i l a proga v drugem teku 
bol j tekoča, je ime l torej Tu rk 
lepo priložnost za zmago. No , K o 
pr i vn ik s i je izposodi l smuči i n 

Letošnjo z imo našim smučarjem 
ne pr imanjkuje snega. Koma j so 
se zaprle šole ob koncu prvega 
pol let ja, že je pr ip rav i l a mlad ina 
sani i n smučke ter šla na sneg. 
Z imsk i odmor je predvsem name
njen šolarjem za oddih na snegu. 

N a mars ikater i šoli je b i l a l i pa 
je še v teku smučarski tečaj. Na 
žalost povsod pr imanjkuje smu
čarskih učiteljev i n tudi marsikje 
so težave z nabavo ustrezne smu
čarske opreme, k i je predraga za 
večino staršev. 

na sredstva. Precej se je razmah
ni lo tudi športno ribištvo, p r i tem 
pa je treba omenit i zelo agilno 
ribiške družino R ibn ica . Ribniški 
ribiči so tekmovali z dvema eki
pama (po 5 članov) v tekmovanju 
Zveze ribiških družin v L jubl jani 
in/s i p r ibo r i l i častno tretje mesto. 

Rekreaci jska dejavnost se je 
odražala posebno v ob l ik i tabor
jenj i n izletov, kater ih nosilec je 
b i l a v glavnem taborniška četa 
»Veseli Ričničanje«. In n a kra ju 
še beseda o ribniških jamar j ih . 
N j ihovo delo se odvi ja predvsem 
p r i raziskovanju kraškega pod
zemlja na območju občine. P r i 
tem so dosegli že lope uspehe. 
Imajo tudi svojo kočo. -r 

mlađih šahistov. 
O D B O J K A : Brežičani so se 

odlično i z k a z a l i na p r v e n s t v u 
c e l j ske z i m s k e l i g e . P r o t i odl ič . 
n i m Braslovčam so z m a g a l i s 
3:2, Velenjčane pa so zj lahkoto 
p r e m a g a l i - 2:0. Za Brež ice so 
i g r a l i R e c e r , Zečević, Zrakić, 
Hočernr, Sidler , Golić, Lapuh 
ln Solač. V o d j a s e k c i j e Lonča-
rič j e d e j a l , da so se v s i i g r a l c i 
močno b o r i l i . T e k m o v a n j e se 
bo končalo v V e l e n j u , ko b o 
t u d i z n a n z i m s k i p r v a k . 

O S K A R G E R J E V I C 

Pionirski smučarski 
tečaj v Brestanici 

Pionirski starešinski svet os
novne šole v Brestanici in T D 
Partizan sta organizirala med 
zimskimi počitnicami smučar
ski tfčaj z-\ pionirje. Tečajniki 
so bili zadovoljni, saj J i m Je 
bilo vreme fie kar naklonjeno. 
Tečaj Je vodil predsednik Par -
t i z p m S tano C u b e r . 

b i l še enkrat najhitrejši i n v dru
gem teku tud i najhitrejši sploh. 
Rezultat i : 1. Kop r i vn ik Bruno 
(Part izan, Novo mesto) 54,5; 2. 
T u r k Jože (Part izan, Novo mesto) 
54,9; 3. Rebernik Drago (Part izan 
Trebnje) 55,5. 
ČLANICE: Z A N E S L J I V O R U S O V A 

Le dve tekmovalk i s ta pel jal i 
po pobočju Gač! Rusova je b i l a 
občutno hitrejša od Turkove, sled
nja pa je še nekajkrat padla, a 
je k l jub temu pr ipe l ja la do c i l ja , 
kar j i je prineslo srebrno plake
to! Rezultat i : 1. Rus Boža (Part i
zan Trebnje) 34,G; 2. Turk Majda 
1.22,8. 

M L A D I N C I : S M O D E J BOLJŠI OD 
ČLANOV! 

Med Gsrnirni mlad inc i , k i so se 
spust i l i po s la lomski progi dva
krat , n i b i lo težko izbrat i zmago
valca. Smodej je že v prv i vožnji 
prehitel vse ostale za več kot šest 
sekund i n obenem postavi l naj
boljši čas prvega s la loma! Le hud 
padec b i ga lahko vrgel s prvega 
mesta. K e r p a se to n i zgodilo, 
je b i l a zanimiva le še borba za 
drugo mesto, k i sta s i ga razde
l i l a dva Trebanjca: S i l a je b i l h i 
trejši od Pav l ina . Rezultat i : 1. 
Smodej Jože ( ššD Gimnazi ja No
vo mesto) 54,1; 2. S i l a Nace (Par
tizan Trebnje) 1.03,3; 3. Pav l in 
Mar jan (Part izan Trebnje) 1.03,5. 

IZENAČENO M E D 27 P I O N I R J I 
To je b i l a borba! 27 pionirjev 

se je bor i lo za t r i plakete: drug 

Posebno veliko število smučar
jev se je v letošnji z im i zbralo v 
dolenjskem z imsko športnem cen
t ru v čiTnošnjicah, koder so res 
ugodni snežni pogoji. V teku je 
že drugi tečaj po sedem dn i , k i 
ga je izvedla cbčinska zveza za 
telesno kul turo v Novem mestu, 
k i želi, da b i šlo v Crmošnjice 
čimveč mladine i n to ne samo s 
področja novomeške občine; pova
b i l i so tudi naladino i z Trebnjega, 
Črnomlja i n Met l ike , n a žalost 
pa od tam niso posla l i nikogar. 

N a prvem tečaju, k i se je sreč
no zaključil pred nekaj dnsv i , je 
b i lo največ mladine iz Trebnjega 
in Črnomlja ter i z nekaterih manj
ših krajev. Nad trideset se j i h 
je zbralo b i l i so navdušeni nad 
lepotami Crmošnjic. Imel i so ne
kaj sončnih dn i i n se bodo v rn i l i 
domov zagoreli i n zdrav i . Vodja 
tečaja, znani smučarski učitelj 
Nace Bukovec iz Trebnjega, n i 
mogel prehval i t i navdušenja mla
dine nad Črmošnjicami i n je tudi 
dodal , da so b i l i nekateri prav i 
mojstr i na snegu i n da bodo ude
leženci po povratku domov še os
ta l im pokazal i , kaj so se naučili 
v Crmošnjicah. 

Za bivanje i n predvsem za pre
hrano jo v crmošnjicah dobro 
urejeno. Tečajniki imajo svojo 
kuhinjo i n kuhar ica komaj zado
volj i vedno lačne smučarje. K o se 

V soboto, 23. januarja je b i l v 
s ind ika ln i dvorani Jugotanina ob
činski občni zbor sevniških strel
cev. Navzoči so b i h delegati 7 
strelskih družin. Okra jn i strelski 
odbor Celje je zastopal sekretar, 
kapetan Putnik . 

Iz poročil predsednika Gorenca 
i n ta jnika Novaka je razvidno, da 
je občinski odbor dobro dela l , 
pr imanjkovalo je le inštruktorjev. 
Udeležili so se vseh obveznih te
kem m ustanovi l i dve p ion i rsk i 
družini: n a osnovnih šolah v Sev
n i c i i n Boštanju. Tako so posve
čali sk rb tudi m lad in i . Od O b Z T K 
so dob i l i 50 tisoč dotacije, od OS 
pa 40 tisoč. V živahni razpravi 
so člani povedali tudi svoje pro
bleme. Tako je na Primožu zara
d i raztresenosti hiš delovanje 
otežkočeno. V L o k i je dovolj čla
nov, vendar so prob lemi s tre
ningi . Zdaj , k o je namenjena tu-

za drug im so boljšali znamke! 
Dolgo je veljalo Kopačevih 31,3: 
na koncu je ta čas zadostoval le 
za Oomo mesto! Blažon je z 31,2 
zdržal na prvem mestu kar deset 
številk! Nato so prišli najhitrej
ši: Trebanjec Tanjšek s številko 
45 je peljal 30,2, takoj nato pa 
Turk 20,9. Ed ino še Skube, smo 
m i s l i l i , lahko zmaga. Toda ne, 
šepetavc je pel jal izredno zanes
l j ivo i n hi t ro : sodnik i so m u na
mer i l i čas 29,2. Skube je b i l za
nesljiv, a s 30,3 prepočasen. Ver-
bič je zamazal i n b i l komaj dese
t i , takoj nato pa je b i l konec med 
pion i r j i . Rezultat i : 1. Šepetavc Du
šan (ŠŠD Ka t j a Rupena) 29.2; 2. 
Turk Peter (ŠŠD Kat ja Rupena) 
29,9; 3. Tanjšek Dani lo (Part izan 
Trebnje) 30,2; 4. Skube M i l a n 
/ŠŠD Ka t j a Rupena) 30,3; 5 . -6 . 
Kužnik M a r t i n i n Šprogar A lb in 
(Crmošnjice) 30,7; 7. Blažon An
drej (ŠŠD Ka t j a Rupena) 31,2; 8. 
Kopač Mar jan 31,3; 9. Novine Ja
nez (Part izan Dolenjske Toplice) 
31,5; 10. Verbič Matjaž (ŠŠD Kat
j a Rupena) 32,4. 

ZA P R V O M E S T O — N O V E 
P ion i rk je vozi lo šest: zmagala 

jc Stanka Mesaric . Njeno veselje 
je b i lo še večje, ker so j i doma 
za nagrado, če zmaga seveda, ob
l jub i l i nove smuči. Obe želji sta 
b i l i izpolnjeni ! Rezultat i : 1. Me
saric Stanka 19,9; 2. Hac in Vesna 
20,9; 3. Fu r l an Damjana (vse t r i 
ŠŠD Kat ja Rupena) 22,4. 

J . S . 

vrnejo tečajniki utrujeni s smuča
nja, j i h čakajo tople sobe. 

N a drugem tečaju, k i se bo 
končal zadnji dan počitnic, je zo
pet nad trideset tečajnikov. V 
glavnom so to smučarji z gimna
zije v Novem mestu i n z osnov
ne šole. Pridružilo so j i m je tudi 
nekaj smučarjev dz Straže i n Do
lenjskih T o p i l e V glavnem so vsi 
že dobr i smučarji i n so svoje zna
nje že pokazal i n a tekmovanju, 
k i je b i l o v nedeljo, 31. januarja 
v Crmošnjicah, na občinskem in 
medobčinskem smučarskem pr-
vennstvu v veleslalomu za pod
ročje štirih občin Dolenjske. 

Pohva l i t i moramo prizadevanje 
občinske zveze za telesno ku l turo , 
da je pr iprav i la 70 učencem na
ših šol pri jetno in kor is tno zimo
vanje v Crmošnjicah. Pozabit i tu
d i ne smemo pr ispevka Rde
čega križa, k i jo mnogo prispeval 
k i zdatni hrani smučarjev. * 

Občinska zveza za telesno k u l 
turo v Novem mestu bo nabavi la 
nekaj smuči i n j i h da la t i s t im 
smučarjem, k i so na tečaju i n 
tekmovanjih pokazal i nekaj zna
nja, pa nimajo ustrezne opreme, 
da b i lahko dosegli še vel iko več. 
Mogoče bo še kdo prispeval za 
smuči za našo mladino, kater i 
sfarši ne morejo nabavi t i drage' 
opremo. ^. 

JOŽE nČJLONAR 

d i za telovadbo učilnica, bo tud i 
strelcem laže Sekretar Putn ik je 
poudar i l , da je občinski odbor 
SD v Sevnici med najprizadevnej-
šimi v okra ju. Obžaloval je, da 
na občnem zboru n i b i l o pred
stavnikov političnih organizacij 
i n ObZTK . Ob koncu je podel i l 
tovarišem Gorencu, B u d n i , Polut-
n i k u , Novaku, Zupancu in F la j su , 
pr i znanim strelcem, spominska 
dar i l a ob 20-letnici osvoboditve. 

Nov i odbor s i je sestavil bogat 
delavni program. Blagajnik F la js 
je povedal, d a bodo vse družine 
dobile pomoč v mater ia lu. N a za
k u s k i so strelci izmenjal i m i s l i 
in izkušnje. Občni zbor je da l no
vo pobude za nadaljnje delo, zla
st i za moddruštveno tekmovanje 
v l i g i , k i bo trajala o d konca ja
nuarja do začetka marca . 

S. SKOČIR 

™ ' JUGOSLAVIJA 

SPENT 1965 
SPLOŠNO M N E N J E : 

JUGOSLOVANI SE 
BODO S ŠVEDI BORILI 

ZA BRONASTO 
MEDALJO 

P r i posameznikih p a je napove
dovanje še težje. V dveh letih se 
položaj toliko spremeni, da jc zelo 
negotovo, če bo Čuang Ce Tung 
( LR Ki ta jska ) uspel ponovno osvo-
jiti naslov prvaka. V glavnem bo-
bo za v isoka mesta konkur i ra l i 
K i t a j c i i n Japonci , med Evrope jc i 
pa imajo največ upanja (toda le 
za uvrstitev med 8 najboljših) 
Šveda Johansson i n Alser ter naši: 
Markovič, K o r p a i n Vecko. Seveda 
pa presenečenja Nemcev, Cehov in 
Madžarov niso izključena. 

V ženski konkurenci bo naslov 
svetovne prvakinje prav gotovo 
spet oddan v Azijo. N i gotovo, če 
bo Japonki Macuzak i uspelo po no. 
viti uspeh iz Pekinga, ker je v 
ospredje spet stopilo veliko mladih 
moči. O d Evrope jk bodo med naj
boljšimi prav gotovo Madžarka 
(Eva Kocian-F61dy je letošnja pr
vakin ja Evrope ) , Angležinja Sha-
non, Rus in ja Rudnova i n Romun
k i Alexandru n i Constatinescu. Z a 
našo Pirčevo bo uvrstitev v šest
najst« rico najboljših že pomemben 
uspeh, z ma lo sreče p a b i morda 
prišla še višjo. Ve l iko bo odvisno 
od žreba, k i je včasih lahko odlo
čilen. 

Nove prvake v tekmovanju dvo
j i c ne b i napovedoval i . T u se n i t i 
še ne ve, kakšne kombinaci je bodo 
nastopile, zato se napovedovanju 
odpovemo. Vsekakor pa lahko do
damo, da bo ob ugodnem žrebu 
naša dvojica Korpa.—Vecko, ki se 
je že afirmirala, med boljšimi. Ce 
se ne bo tradicija izneverila, lahko 
tu pričakujemo od vseh naših naj
več. 

(Nadaljevanje sledi) 

Tekmovanje 
v crmošnjicah 
31. I. — občinsko in med-

občinsko prvenstvo v velesla- j 
lomu za vse kategorije. 

7. II. — tekmovanje za po
kal Vinka Paderšiča v skupini 
članov. Tekmovanje v velesla* 
lomu In tekih za vse kategori
je tekmovalcev. 

Za srednješolce Dolenjske bo 
to izbirno tekmovanje' v tekih 
ln veleslalomu za republiško 
prvenstvo srednješolcev, ki bo 
v Kranjski gori. 

Za tekmovalce bo vozi l av
tobus iz Novega mesta ob 7.3 
po znižani ceni 200 din. 

14.11. — področno tekmora 
nje gozdarjev, lesnih de! \ 
in lovcev v izvedbi Si) »R 
Novo mesto. 

Vse tekmovalce i n ljubitelje 
zimskih športov vabimo na 
mučarska tekmovanja v Cr
mošnjice! 

Uspešen start 
Pionirja v ligi 

Slovenska kegljaška Mga se je 
začela. Letos sodeluje 16 ek ip , 
Dolenjsko pa spet zastopa novome 
ški P ion i r . 

P ion i r je v prvem k o l u nastopi l 
v Mar ibo ru s trbove l jsk im 
Rudar jem. Novomeščand so podr l i 
6634. kegljev, Rudar p a 6566. Na 
slednja dan sta P ion i r ja prehite la 
na tem kegljišču Brest i n l jubl jan
sk i Poštar. V M a r i b o r u je od No-
vomeščanov največ kegljev podr l 
H r e n (856). 

V Cel ju, kjer P ion i r že pozna ke
gljišče, je b i l najboljši spet H r e n 
z 880 kegl j i , P i on i r p a je podr l 
6789 kegljev ter prehite l vse t r i 
ostale ekipo. V soboto, i n nedeljo 
nastopa P ion i r na kegljiščih Gra-
disa h i Maksa Perca . Ce se bo 
tudi na teh težkih stezah dobro 
znašel, i m a upanje, d a bo zakl ju
čil tekmovanje nekje v sred in i 
lestvice. (en) 

Kegljcči s spremenljivo 
srečo 

P i o n i r j e n a d a l j e v a l s t e k m o 
v a n j e m v s l o v e n s k i kegl jaški l i 
g i . N a kegljišču M a k s a P e r c a v 
L j u b l j a n i j e p o d r l 6711 k e g l j e v . 
E k i p a j e t e k m o v a l a izenačeno 
k o t v C e l j u i n M a r i b o r u . Barbič 
j e p o d r l 899 keg l j e v , M r z l a k p a 
enega m a n j . N a t e m keglj išču 
Je po d v e h t e k m o v a n j i h p r e h i 
te l z a zdaj štiri e k i p e . N a tež . 
k e m kegljišču G r n d i s a p a so 
doseg l i l e C450 k e n l i e v . T o k r a t 
j e b i l najboljši Krušič (81?). R a 
zočarali F O n e k n t e r l boljši i g r a l 
c i . N a s l e d n j i t eden bo e k i p a 
p r o s t a , čez štirinajst d n i p a 
pobere v K r a n j i n nrt J e s e n i c e , 
k j e r bo i m e l a zaključna n a s t o 
pa , k i bos ta t u d i odločala o 
n j e n e m u s p e h u , (en) 

NA S¥ETU - NIČ 
NOVEGA... 

( D R S A L I Š Č E . ) — Cesar smo doslej v Novem 
mestu pogrešali skoraj popolnoma, preskrbela nam je stroga 
z ima i n požrtvovalnost gosp. Jos . Dedveda; letos imamo drsa
lišče, majhno sicer pa dobro oskrbovano i n dobro obisko
vano. Hva la mestni občani, k i je stvar izročila gosp. Medvedu; 
še večja hvala zadnjemu, k i jo je tako urno i n srečno dovršil. 
— Že koncert smo ime l i na ledu, i n nabralo se jo k l jub 
hudemu mrazu do 200 gledalcev, k i so se gotovo uver i l i , da 
n i lepšega zimskega športa, nego je drsanje, tako da se število 
drsalcev gotovo v k ra tkem podvoj i a l i potroj i . Sedanje drsa
lišče bo pa potem mnogo premajhno, i n želeti b i b i lo , d a se 
naše olepševalno društvo i n gosp. Medved i n — z oz i rom na 
šolsko mladino tudi gosp. g imn. ravnatelj — pravočasno 
pobrigajo za nov večji i n tud i priročnejši prostor, p a skrbe 
naj ob enem, da bo novo drsališče v toplejšem času lahko 
služilo kot prostor za lavvn tennis. Vse to je pr imerno lahko 
izvedlj ivo, z m a l i m i stroški, k i b i se v k ra tkem povrn i l i . 

— Opomna stavca: K o t o p e ročilo postavl jam, se led že 
topi . — Lawn tennis poleg živinskega sejma? 

( D O L E N J S K E N O V I C E : 1. januarja 1900) RAZGIBANO ŠPORTNO ŽIVLJE! 
V CERKLJAH OB KRKI 

Športno živl jenje pos ta ja vse 
bol j r a z g i b a n o , o d k a r so u s t a 
n o v i l i p r i nas društvo P a r t i z a n . 
Z a n i m a n j e j e v e l i k o z l a s t i m e d 
m l a d i n o . M e d s e k c i j a m i so n a j 
aktivnejše r o k o m e t n a , n a m i z n o -
teniška i n šahovska. V p r i h o d 
n j e bo t r e b a p o s v e t i t i več s k r 
b i a t l e t i k i , m a l e m u n o g o m e t u , 
košarki l n o d b o j k i . Možnosti z a 
razvo j so se Še povečale, k e r 
je k o m a n d a g a r n i z o n a d a l a n a 
razpo l ago s v o j a športna Igrišča. 
S o d e l o v a n j e m e d m l a d i n o i n 
J L A b i b i l o zato t r e b a še k r e 
p i t i . S l e j k o pre j bo t r e b a m i . 
s l i t i t u d i n a a s f a l t i r a n j e r o k o 
m e t n e g a igrišča. P r a v t a k o b o 
p o t r e b n o n a j t i p r o s o r z a te les 
n o v zgo j o v šoli i n z a z i m s k o 
v a d b o . N a o d b o r u S Z D L so že 
s k l e n i l i , na j se z g r a d i t e l o v a d 
n i c a , v e n d a r bo , k o t kaže, o s t a 
l o l e p r i s k l e p u , k e r z a g r a d 
n jo n i d e n a r j a . D a p a ne b i 
športno živ l jenje v z i m s k e m 
času z a m r l o , j e priskočilo n a 
pomoč r a v n a t e l j s t v o šole, k i i e 
da lo n a ra zpo l a go r a z r e d , k j e r 
i g ra j o n a m i z n i t en is i n šah. 

• N a m i z n i t e n i s : N a p r v e n 
s t v u C e r k e l j j e m e d m l a d i n c i 
z m a g a l J a z b e c p r e d M a z i n j n n l -
l e m i n F u r l a n o m . P r i S l a n i h i e 

b i l najuspešnejši Kužel j p r e d 
D e g n o m i n G r o j z d k o m . T e k m o 
v a l o j e 14 članov, i z v e n k o n 
k u r e n c e p a j e C u r i n z l a h k o t o 
p r e m a g a l v s e os ta l e . 

• Smučanje: P i o n i r j i so i m e 
l i v Bušeči v a s i e n o t e d e n s k i 
tečaj. S o d e l o v a l o j i h j e 18, za 
zaključek p a so t e k m o v a l i v 
s m u k u i n s l a l o m u . V s m u k u so 
b i l i najuspešnejši p r i mlajših 
p i o n i r j i h Erchovrd ik . p r e d M a l i . 
g o j e m i n Druškovičem, p r i s t a 
rejših p i o n i r j i h M a z i n j a n i n p r e d 
F u r l a n o m in K a v e r j e m , p r i 
p i o n i r k a h pa D e j a k o v a , M a -
z i n j a n i n o v a . S l a l o m za mlajše 
p i o n i r j e se j e končal e n a k o k o t 
s m u k , p r i starejših p i o n i r j i h j e 
z m a g a l M a z i n j a n i n p r e d M u r 
n o m in Komotar jem, p r i pio
n i r k a h p a M a z i n j a n i n o v a p r e d 
D e j a k o v o . Z a d n j e g a d n e so se 
p i o n i r j i udeležil i zaključne p r i 
r e d i t v e v Brežicah, k j e r j e b i l o 
z i m o v a n j e . T o v . Šepetavc j i m 
Je g o v o r i l o d o g o d k i h m e d N O B . 

• R o k o m e t : Rokometaši t r e 
n i r a j o e n k r a t n a t eden s k u p a j 
z Brežičani, k e r želi jo n a d o m e 
s t i t i z a m u j e n o i z p r v e g a de l a 
i n o s t a t i v l j u b l j a n s k i l i g i . 

D . K . 

SEVNICA: občni zbor strelcev 



IT TEM TEDNU VAS ZANIMA 
Petek, 5. februarja — Agata 
Sobota, 6. februarja — Dora 
Nedelja, 7. februarja — Ksen i ja 

Ponedeljek, 8. februarja — Janez 
Torek, 9. februarja — Polona 
Sreda, 10. februarja — Dušan 

četrtek, 11. februarja — Zvezdana 

ČESTITKE 
N a pravni fakultet i je d ip lomi ra l 

B O R U T Z A M L J E N . Iskreno če
stitajo presenečeni pr i jate l j i iz 
Strele in Omege. / 

Mar i c i Petek iz Ribnice na Do
lenjskem želita za dvojno prazno
vanje vse dobro družini 

Barbo in Petje 

Dragemu s inu 
S L A V K U OBRČU 
iz Novega mesta 

želita za 13. rojstni dan vse lepo 
mamica i n setrica Tatjanca 

L jub i m a m i i n star i m a m i 
P O T O K A R J E V I IZ 2 A B J E V A S I 

čestitajo za dvojno praznovanje So 
n a mnoga leta otroc i Tone z d ru
žino, Stane z družino, S lavka z 
družino, M i rn i z možem Otmarjem 
i n Franc i z ženo Danico. Enako 
želimo sestri M i r n i za trojno 
praznovanje, Otmarja pa lepo 
pozdravl jamo. 

Koleg ic i 
M A R J E T K I H R O V A T I C , 

pos!ovod!q'inji prodajalne na Ruperč 
v rhu , želijo mnogo uspehov v 
letu 1965 kolegi 

Ob izgubi dragega moža in očeta 
ANTONA BRINOVCA 

iz Ljubl jane 
se toplo zahvaljujem vsem,- k i so 
ga spremi l i na njegovi zadnj i po t i 
ter m u daroval i cvetje i n vence. 
Posebno se zahvaljujemo govor

n i k u i n pevcem. 
Žalujoči: žena Terezija, sinova 

Tone in B ine , brat Franc z druži
no, sestra Marija z družino in 

ostalo sorodstvo 

Ob smr t i dragega moža in očeta 
JANEZA PATETA 

se toplo zahvaljujemo vsem, ki so 
n a m sta l i ob s t ran i , m u daroval i 
cvetje i n vence i n ga v tako vel i
k em številu spremi l i n a njegovi 
zadnji po t i . Posebno se zahvalju
jemo krajevni organizaci j i ZB, 
kolekt ivu N O V O T E K S A , P IONIR

J A i n tov. Ivanu Avbar ju. 
žalujoči: žena, s in , snaha in 

vnukinja 

Ob b r i dk i izgubi dragega moža, 
očeta, starega očeta, str ica 

E R N E S T A K O C J A N C I C A 
se najprisrčneje zahvaljujemo 
vsem, k i so nas tolažili, daroval i 
vence i n cvetje i n ga spremi l i n a 
njegovi zadnji pot i . Posebno se za
hval jujemo ko lekt i vom Rudn ika , 
I N K O P A , T E K S T I L A N E Kočevje 
i n društvu upokojencev za daro
vane vence, tovarišu Gole tu za 
poslovi lne besede, rudarsk i godbi 
ter Kukovičevima za vso pomoč i n 
tolažbo v težkih dneh bolezni i n 

žalosti. 
Družine Kocjančičeva, Vidič, 

Sušeč in ostalo sorodstvo 

Ob težkem udarcu, k i m i ga je 
zadala smrt moje ljube žene 

A N I C E F I F O L T , r o j . C A M P E L J 
se iskreno zahvaljujem vsem, k i 
so m i ob neizmernem udarcu 
usode sta l i ob strani . Posebno za
hvalo sem dolžna nečaku S lavku , 
An ic i Štravs, A lb in i Bukovec, 
Tra tn ikov ima, vsem sosedom, vsem 
darovalcem vencev i n tud i avtomo-
b i l i s toma Franc i ju Štefanu i n Ja
kobu Dol tar ju ter vsem, k i so jo 

spreml ja l i na zadnji pot i . 
Franc Fi fo l t , Vavpča vas 43, 

Semič 

Zahval jujem se zdravnikoma k i rur 
škega oddelka Bolnišnice Novo 
mesto pr imar i ju dr . Ba jcu i n d r . 
Šavlju za požrtvovalnost i n n jun 
t rud p r i težki operaci j i . Prisrčna 
zahvala tudi strežnemu osebju za 
nego i n uvidevnost do inval ida. 

Hvaležni pacient Franc Kolčne 
z družino. 

Novo mesto, Majde šile 12 

I V A N K N A F E L J C 
iz Birčne vasi se najtoploje zahva
l jujem s ind ika ln i podružnici 
Sekcije za v leko Novo mesto za 

pomoč Ob bolezni. 

TELEVIZIJSKI SPORED 
Na kanalih 3, 5, 6,11 s pretvorniki. 

P E T E K , 5. F E B R U A R J A : 18.10 
TV s l ikan ica »Skrinjica, k i pripo
veduje« (Z) , 18.25 T V obzornik 
(L ) , 18.45 TV tr ibuna (L ) , 19.15 
Narodna glasba (S) , 19.45 T V ak
ci ja (L ) , 20.00 TV dnevnik (B ) , 
22.00 T V obzornik (L ) . 

S O B O T A , t i . ' F E B R U A R J A : 17.05 
Belobradka — prenos predstave 
lutkovnega gledališča v L jub i jam 
(L ) , 18.05 Predstavl jamo vam pev
ko An i to Mezetovo (B ) , 18.25 T V 
obzornik (L ) , 18.45 Ime i n pr i imek 
(B ) , 19.30 Vsako soobto (L ) , 19.45 
Propagandna oddaja (L ) , 20.00 T V 
dnevnik (B ) , 20.30 Glasbena odda
j a (S) , 20.40 S kamero po svetu 
(L ) , 21.00 Hiimoristična oddaja 
(B ) , 22.00 Ser i j sk i f i lm (L ) , 22.50 
T V obzornik (L ) . 

N E D E L J A , 7. F E B R U A R J A : 10.00 
Kmet i j ska oddaja (B ) , 10.45 Men-
dov spored — ponovitev (Z) , 11.30 
F i l m za otroke (L ) , 18.00 Mlad in 
s k i T V k lub (L ) , 19.00 Svetnik — 
ser i jsk i f i lm (L ) . 20.00 T V dnev
n i k (B ) , 20.45 Zabavno glasbena 
oddaja (Z) , 21.45 Poročila (B ) . 
N a kana lu 9 — Sljeme 

11.30 Ser i jski f i lm za otroke (Z) , 
19.00 Ser i jsk i f i l m (B ) , 21.45 Vče
ra j , danes, ju t r i (Z) . 

P O N E D E L J E K , 8. F E B R U A R J A : 
1G.40 Ruščina na T V — 34. lekci ja 
(L ) , 17.10 Govor imo agleško — 11. 
lekci ja (L ) , Francoz i p r i vas doma 
(B ) , 18.10 Risanke (Z), 18.25 Na
poved i n T V obzornik (L ) , 18.45 
Sodobna raziskava tržišč (L ) , 
19.15 Tedenski športni pregled (B ) , 
19.45 Rezerviran čas (L ) , 20.00 T V 
dnevnik (B ) , 20.30 B ise r i glasbene 
l i terature: Bonjan im Br i t t en »Ča
robne uspavanke«, 20.40 Aljošin: 
»Bolniška soba« — T V drama (B ) , 
21.40 Naš teleobjektiv ( L ) , 22.05 
T V obzornik (L ) , . . . Akademi ja 
ob podel i tv i Prešernovih nagTad 
(45), (L) 

N a kanalu 9 — Sljeme: 
18.25 Informativna oddaja (Z) , 

18.45 Človek i n delo — poljudno
znanstvena oddaja (B ) , 19.45 Pro
pagandna oddaja (Z) , 21.40 In
format ivna oddaja (Z) . 

S R E D A , 10. F E B R U A R J A : 16.10 
Pohorje — s la lom moški (L ) , 17.40 
T I K — T A K — prav l j ica za najmlaj
šo (L ) , 17.55 P ion i r sk i T V StUdAO 
( L ) . 18.25 Napoved i n T V obzor-
n i k ( L ) , 18.45 Reportaža studia 
Skopje ( L ) . 19.00 Kale idoskop ( J A 
19.15 Glasbenik i o sebi i n r b s b i 
f B V 19.45 O H ' — O A K (L ) , 20.00 T V 
dnevnik r m , L i r i k a : V " 1 i V o 
"otrov 4 ' " »Ropafciea« ( B V 20.40 7.1-
•>-.-nrv-'?c.N--m o-!da}a (Z ) , 21 40 
Ku l turna panorama ( L V 22.20 T V 
clmrnOk ( L ) . 

S% feannlii 0 — Sljeme: 
17.40 K a j Je, kaj je ( B \ 18.25 

Infoi'utai.f ww rvv^Ja <Z>. 19.45 
Propagandna oddaja (Z), 21.40 Pa

norama (Z), 22.20 Informativna 
oddaja (Z). 

ČETRTEK, 11. F E B R U A R J A : 
11.00 Francoz i p r i vas doma (B ) , 
16,40 Ruščina na T V — 25. lekci
j a (L ) , 17.10 Govor imo angleško — 
12. lekci ja (L ) , 17.40 N a črko, na 
črko (B ) , 18.25 Napoved i n T V 
obzornik (L ) , 18.45 Po Jugoslavi j i 
(B ) , 19.15 Glasbena porota (L ) , 
19.45 V k i n u bomo videl i (L ) , 
20.00 T V dnevnik (B ) , 20.30 Na
rodna glasba (B ) , 20.40 M i j a Jan-
žekovič: »čudni ropar j i i n poet« — 
T V drama (L ) , 21.40 A h razumete 
sodobno glasbo (L ) , 22.10 T V ob
zorn ik j[L) 

N a kanalu 9 — Sljeme: 
18.20 Informativna oddaja (Z), 

19.45 Propagandna oddaja (Z), 
20.40 M . Janžekovič: »čudni ropar
j i i n poet« — T V drama (Z) , 21.40 
Portret i l n srečanja: Gabr ie l S tu
p ica (Z), 22.00 Informativna od
daja (Z). 

v; 

Z A R A D I B O L E Z N I P R O D A M zelo 
poceni posestvo s 10 h a zemlje, 
v lepi legi, vse v sadju i n v b l i 
žini doma. Stanovanje v redu. 
K a r e l U r h , po domače »Kotna«, 
Presladol 44 pri Brestanic i . 

P R O D A M D V A V I N O G R A D A . Ja
m a 14, Dvor. 

P R O D A M H R A S T O V O dnevno so
bo i n rdečo preprogo. Podturn 
17, Do l . Topl ice. 

P R O D A M Z IDAN I desni štedilnik 
z dvo jn im pečnjakom in bakre
n i m kotličkom za vodo. Naslov 
v uprav i l i s ta . (83/65). 

Z A R A D I SČLITVE P O C E N I pro
dam skoraj nov štedilnik »Gore
nje« n a drva i n namizn i električ
n i štedilnik s pekačem i n pekač. 
Naslov v uprav i l i s ta . (100/65). 

K U P I M N O V O a l i ma lo rabljeno 
vprežno kos i ln ico . Marko Meso
jedec, čošča vas 6, p. Novo me
sto. 

K U P I M G U M I V O Z , nosilnost 1,5 
tone z dvema zavorama. Ponud
be z navedbo ceno na upravo 
l i s ta . (82/65). 

V I N O Z A M E N J A M za korenje a l i 
peso. Naslov v upravi l i s ta . 
(89/65). 

D E K L E , nad 18 let staro, začetni
co a l i že vajeno gospodinjstva, 
lahko tudi mlajšo upokojenko, 
sprejme 4-članska družina v 
L jubl jan i . Pogoji zelo ugodni: 
lastna soba v komfor tn i v i l i s 
centralno kurjavo, dobra plača 
i n mehanizirano gospodinjstvo. 
Interescntke naj se zglase v 

uprav i l is ta . (87/65). 
S P R E J M E M V A J E N K O . N u d i m 

hrano i n stanovanje. Krojaštvo 
Franc Malerič, Črnomelj, M i r a 
n a Jarca 6. 

B R I V S K O F R I Z E R S K O pomočnico 
sprejmem. Plača dobra. Sa lon 
»Slavka«, Kostanjevica na K r k i . 

IŠČEM F R I Z E R K O — dobro moč, 
po možnosti tudi za dela v mo
ški s t rok i . Nastop takoj a l i po 
dogovoru. Ob nedeljah i n pone
de l jk ih prosto. Plača po dogo
voru . Lado Ogrizek, Medvode. 

ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA SLAT I 
N A — Pred jedjo i n po njej ste 
pris i l jeni m is l i t i na svoj želo
dec, k i ga morda zdravite brez
uspešno z raznimi medikamenti . 
Ste že po izkus i l i s preizkušenim 
in z učinkovitim pr i rodn im zdra
v i l om: rogaškim »Donat« vrel
cem?' Zahtevajte ga v trgovini , 
te p a ga dobe v Novem mestu 
pr i Trgovskem podjetju »Hmclj-
nik« — telefon 21-129 i n »Stan-
dard« — telefon 21-158. 

P R E K L I C 
A N A L U Z A R iz Grabna 2 preklucu-

j em i n obžalujem svoje neresnič
ne trditve o Jožici Bruder iz 
Brusn ic ter se j i zahvaljujem, 
da je odstopila od tožbe. 

Črnomelj: 5. do 7. februarja 
ameriški barvni f i lm »Pustolovšči
ne«. 9. i n 10. februarja jugoslo
vanski f i lm »Nevarna pot«. 

Do l . Topl ice: 6. in 7. februarja 
francoski f i lm »Po s i l i milijonar«. 

Kostanjevica: 7. februarja angle
ški f i lm »čas brez usmiljenja«. 

Me t l i ka : 6. i n 7. februarja i ta
l i janski f i lm »Noč velikega napa
da«. 8. in 9. februarja slovenski 
f i lm »Ti loviš«. 10. in 11. februar
j a i ta l i janski f i lm »Salvatore Gu i -
liano«. 

Mokronog: 6. in 7. f ebruar j i 
sovjetski f i lm »Pastir Kostja«. 

Novo mesto — »Krka«: 4. fe
bruarja sovjetski f i lm »Dobra po
teza«. 5. do 7. februarja franco-
sko- i ta l i janski barvni f i l m »Trije 
mušketirji« — I. de l . 8. do 11. 
februarja francosko - i ta l i janski 
barvni f i lm »Trije mušketirji« — 
II. del. 

RADIO LJUBLJANA 
- V S A K D A N : poročala ob 5,15, 
6.00, 7.00, 8.00 12.00 13.00 15.00, 
17.00, 19.30 i n 22.00. P isan glasbe
ni spored c d 5.00 do 8.00. 

P E T E K , 5. F E B R U A R J A : 8.05 
Odmevi naših krajev. 9.25 Igra p i 
halna godba nizozemske mornar i 
ce. 10.15 Nastopa K o m o r n i zbor 
R T V Ljubl jana. 11.00 Nimaš pred
nost i ! 12.05 K N — Jožo Kregar : 
K Vard janov i novi knj ig i o sob
ni cah. 12.30 Drobni od lomk i iz 
oper. 14.35 Chopinove i n Brahm-
sove variacije za k lav i r . 15.30 
Nemške narodno pesmi. 17.05 Pet
kov simfonični koncert. 18.15 Re
vija naših pevcev zabavne giasbe. 
20.40 Neznani Ve rd i — Oddaja o 
dolu in življenju G . Verdi ja . 21.15 
Oddaja o mor ju i n pomorščakih. 
22.10 Za ljubitelje jazza. 

SOBOTA , C. F E B R U A R J A : 8.05 
Pojeta ženski vokalni kvartet i n 
Fantje na vasi. 9.25 M l a d i glasbe
n i k i Zavoda za glasbeno i n baletno 
izobraževanje. 10.15 Glasbeni se
jem. 11.00 Nimaš prednosti ! 12.05 
K N — Inž. Joče šile: Katero ozi-
mine lahko uspešno sej smo tudi 
spomladi po krajši jarov izac i j i . 
12.30 Petje i n instrumentalna igra 
domačih mojstrov. 14.15 Iz oper 
hrvaških m slovenskih skladate
ljev. 14.35 Naši poslušalci čestita
jo i n pozdravljajo. 15.30 K U »Ena
kost« iz Kranja i n ž-rr.ki zbor to
varne pohištva iz Novo Gorice. 
17.05 Gremo v k m o . 18.15 Izl-.&bo-
no okno. 18.45 S knjižnega trsra. 
20.00 V soboto zvečer. 22.10 Od
da ia za noše izseljence. 

N E D E L J A , 1. F E B R U A R J A : 7.40 
Pogovor s poslušala!. 8.00 Matej 

Bo r : Ropotalo i n ptice — pripove
duje S lavko Jan . 9.05 Naši poslu
šalci čestitajo i n pozdravljajo — 
I; 10.00 še pomnite, tovariši . . . 
Valter Mo lnar : Oba a l i nobeden. 
11.40 Nedel jska reportaža. 12.05 
Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo — II; 13.30 Z a našo 
vas. 14.00—17.00 Danes popoldne 
(šport i n glasba) — vmes ob 16.00 
Humoreska tega tedna V . S. Prit-
chett: Zgodba o Don Juanu. 17.05 
Majhen operni koncert. 17.30 Ra
d i j ska igra Ru th Rehmann: špan
s k i bezeg iz Malch iena. 20.00 Naš 
nedel jski sestanek. 21.30 Iz slo
vensko simfonične glasbe. 22.10 
Melodi je za lahko noč. 

P O N E D E L J E K , 8. F E B R U A R J A : 
8.05 Jut ran j i zabavni zvok i . 8.55 
Za mlade radovedneže V Križno 
jamo. 9.45 Igrajo vam tujo p iha l 
ne godbe. 10.15 Pisan orkestra lni 
interrnezzo. 11.00 Nimaš prednosti ! 
12.05 K N — Inž. Tat jana Stupica: 
Pr iprava tal za jar ino v suhem ali 
vlažnom področju. 12.30 Virtuozne 
skladbe za razne instrumente. 14.05 
Znamenite operne arije. 15.35 Naši 
poslušalci čestitajo m pozdravl ja
jo. 17.05 Glasbena križanka št. 9. 
18.45 Narava i n človek — Inž. Jo
žo R ihar : Anton Janša v luči so
dobna bio'oSko znanosti . 20.00 No
coj ob 20.00. 22.10 S popevkami 
po svetu. 

T O R E K , 9. F E B R U A R J A : 8.05 
Vaški kvintet in trio Darka Sko-
berneta. 9.45 četrt ure z orke
strom Kurt Edelhaeen. 10.15 Glas
beni spitem. 11.00 Nimaš prednosti! 
12.05 K N — Inž. Lojze Hrček: Re
zultati lanska vinsko letine. 12.28 

Ribnica na Dol.: 6. i n 7. febru
arja domači f i lm »Ešalon Dr . M « . 

Sevnica: 6. i n 7. februarja fran
coski f i lm »Babot gre v vojno«. 
10. februarja ameriški f i lm »Bor
ba za obstanek«. 

Sodražica: 6. in 7. februarja 
ameriški f i lm »Gusar«. 

Straža: 6. i n 7: februarja ameri
ški f i lm »Borba za obstanek«. 

Trebnje: 6. i n 7. februarja slo
venski film« Ne joči, Peter«. 10, fe-' 
bruarja angleški f i lm »Ni dreves 
na ulici«. 

Stara cerkev: 6. i n 7. februarja 
ameriški f i lm »Norčije v operi«. 

POTUJOČI KiHO KOČEVJE 
predvaja zahodnonemški f i lm »Sa
tan mami z ljubeznijo«: 5. februar
ja ob 19. u r i v Dolg i vas i ; 6. fe
bruarja ob 19. u r i v L i vo ldu ; 7. 
februarja ob 16. u r i v Ban ja l o k i ; 
ob 19. u r i v Kužlju i n ameriški 
f i lm »Podaj roko hudiču«; 6. fe
bruarja ob 17. u r i na Oneku; ob 
19. u r i v K o p r i v n i k u ; 7. februarja 
ob 13.30 v V imo l ju ; ob 16. u r i na 
Laćah i n ob 19. u r i v Moz l ju . 

Matični urad Novo mesto 
Od 25. januarja do 1. februarja 

je bi lo rojenih 21 dečkov in 20 
dekl ic . — 

Poročili so se: Stanislav Ko ta r , 
delavec iz Verduna p r i Stopičah, 
in Terezi ja Mavsar , kmetovalka iz 
Igelnika; Jože Počervina, zavirač 
p r i J2 iz Jurke vasi , i n Mar i j a Za
gore, poljedelka iz Petan; Ježe Ba-
nič, poljedelec iz Koroške vas i , i n 
Ana Ucman, pol jedelka iz Ve l . Ce
rovca; Anton Barto l ] , predmetni 
učitelj iz Irce vasi , i n Mar i ja -Ma-
gdalena Lenart, delavka iz Smolo-
nje vasi ; Janez Papež, delavec iz 
Rat ja, i n Mar i j a Somrak, šivilja 
s Suhorja. — 

U m r l je Janez Pate, osebni upo
kojenec iz Do l . Kamene 68. 

Pretekl i teden so v novomeški 
porodnišnici rodi le: A lo jz i ja Blat
n ik iz Vel ikega Orehka — Jožeta 
i n Gabri je la , Mar i j a L i vk iz B i rne 
vasi — Jožico, Ivanka Rebsel iz 
Gornje Straže — Mi t j a , Pepca To-
mažin i z Gmajne — Mar t ina , Jože
fa Novak z Vrhtrebnja — Dani-
Jelo, Neža Hudorovac z Ruperč 
vrha — Marjeto, Mar i j a K r a l j iz 
Jelendola — Majdo, Pav la šuster 
iz Črnomlja — Sonjo, V i d a Pavlo-
vič i z Semiča — Radmi lo , Mar i j a 
Kraniž iz Gomi le — Franc i ja , 
Angelca Gole i z Šmarja — Zdrav-
ka , Ana Kr i vec z Malega K a l a — 
Mar jana, Angela štrukelj i z Čr
nomlja — Renato, Pav la F ister s 
Telč — Pavlo, An ica Cvetko iz 
Oderge — Anico, Mar i j a Rebzelj iz 
Ve l ik ih Brusn ic — Zdenko, Anica 
Bele iz Do ln j ih Lakovnic — M a r i 
jo, K a r o l i n a Kobe iz Zaloga — 
Štefana, M a r i j a Simonič i z Draga-
tuša — Igorja, Jožefa Kašič iz Ve
l ike Loke — Bernardo, Jožefa Ke-
ne iz Gornje vasi — Mar t ina , Pav
l a Tavčar iz Gabr i je l — M i l k o , 
Gabr i je la Kržič iz Praproč — 
Mojco in M i r k a , Fan ika Lesjak iz 
Gotne vasi — Ivanko, Ivanka Fab
jan iz Visejca — V i n k a , Majda 
Drmaž iz Gornje Prekope — Mag
daleno, M a r i j a Pu l t iz Malega Le-
šča — Anico, Mar i ja Per z Dole
njega vrha — Mar i j o , T i ta Kuš-
Ijan iz Šentjerneja — Dorotejo, 
Frančiška Kužnik lz železna — 

Branko , Mar i ja Luzar iz Orešja — 
dekl ico, Rezka Vard i jan iz Met l i 
ke — dečka, Mi l ena šefman i z 
Gotne vasi — dečka, Jožefa Špeh 
iz Šmihela — dečka, Angela K e k z 
Luže — dekl ico, Mar i j a Fab jan iz 
Gradišča — dečka, Angela Stro j in 
iz Podturna — dečka, Rozal i ja 
Jerele iz Brezovice — dečka. 

Iz brežiške porodnišnice 
Pretekla dve tedna so v breži

ški porodnišnici rodi le: Neža Nov-
šak iz Konjskega — Marjanco, 
L jubica Debogovič iz K r a j a Dol 
njega — Miros lava , Jožica Sehur 
iz Orehovega — Jožeta, M a r i j a Su-
šin iz Bojsnega — Dušana, Mar i j a 
ŠpUer iz Miha lovca — Stanka, Ro-
zal i ja Škrajner z V r h a — Darjo, 
Ana Radej iz K ra j nega b rda . — 
Br ig i to , Mar i j a Malus iz Orešja — 
Alenko, Mar i j a Božič i z V r h a — 
Stanka, Angela P i r e iz Ponikve —-
Dušana, Ivanka Pi l taver iz Krške 
vasi — Alenko i n Vanjo, Antoni ja 
soško iz Sobenje vasi — Franči-
ško, Mar i j a Gavranič iz Brežic — 
Saša, L judmi la Papež iz Sevnice 
— Tatjano, L judmi l a Kukovičič z 
Bizeljskega — Tatjano, Terezija 
Predanič iz Zg. Obreza — Mar i jo , 
Mar i ja Lisec iz Gor . O r l —- Dani
co, Štefanija Žalec iz Brežic — M i 
rana, E r i k a Špilar iz Krškega — 
Kseni jo , Štefka Dernikovič z B i 
zeljskega — Mi rana , Alojz i ja F r i -
gelj iz Jesenic na D o l . — E r m i n a , 
Magda Simonišek iz Brestanice — 
Antona, Nada Ho tko i z Vukovega 
sela — Jasno, M o n i k a Gerjevič iz 
Raven — Mon iko , Mar i j a Ogorevc 
iz Dečnih sel — Bor i sa . 

E 3 m v § E i i SR€Č 

Pretekl i teden so se ponesrečili 
in i ska l i pomoč v novomeški bol
nišnici: Štefan Bcnkič, k lepar i z 
Gorenje vasi , s i je na avtomobil
skem b la tn iku pošpodoval prste 
leve roke; Franc Kump, uslužbe
nec lz Vavte vasi , je padel po 
stopnicah i n si poškodoval levo 
koleno; Alojz šurla, posestnik iz 
Gorn j ih Lako vic, je padel z voza 
l n s i poškodoval vrat; Ma r t i n Jarc , 
sir, posestnika iz štatenberga, s i 
jo s sekiro poškodoval desno ko
leno; Mar i j i Pene, gospodinji iz 

KINO T R E B N J E 
p r e d v a j a 
popularni nagrajeni s l o v e n s k i f i l m 

»»Ne joči, Peter« 
Predstave bodo v soboto, 6. februarja 1965, ob 19. ur l , 
in v nedeljo, 7. februarja 1965, ob 14., 16.45 in 19. ur i . 
— Šolske predstave bodo v soboto, 6. februarja, ob 
8.10, 12. in 14. uri za šole Trebnje, Nemška vas 
in Mirna. 
Ugodne zveze z vlakom iz Mirne in Mirne peči. 
Na obisk vljudno vabi 

UPRAVA KINA 

Iz koncertov i n s imfoni j . 14.35 Pet 
minut za novo pesmico. 17.05 
Koncert po željah poslušalcev. 
18.15 Predstavl jamo vam jugoslo
vanske ansamble zabavne glasbe. 
20.20 Rad i j ska igra — D im i t r i j 
P l i ch ta : Srečanje. 21.20 Serenadni 
večer. 22.10 Plesna glasba. 

S R E D A , 10. F E B R U A R J A : 8.05 
Glasbena matineja. 8.55 Pisan svet 
pravl j ic i n zgodb J . C h . Har r i s : 
Dve zgodbi iz knjige »Zgodbe 
strička Demusa«. 9.10 Slovenski 
oktet poje ruske narodne pesmi . 
10.15 Melodi je za razvedri lo. 11.00 
Nimaš prednosti ! 12.05 K N — D r . 
Jožo Maček: K a k o prezimijo ne
varne bolezni poljščin. 12.30 Pojo 
sopranistka Z inka Kune . 14.35 K a j 
i n kako pojo mlad i pevci p r i nas 
i n po svetu. 15.30 Slovenske, dal
mat inske i n makedonske narodne 
pesmi v pr i redb i Rada S imon i t i j a. 
18.15 Iz fonoteko rad ia Koper . 
20.00 češki pevci pojo »Nokturno« 
Leoša Janačka. 22.10 Plesni orke
s t r i i n zabavni zbor i . 

ČETRTEK, 11. F E B R U A R J A : — 
8.05 Jutran j i zabavni zvok i . 9.25 
F. Milčinski — K . C ip c i : Bu ta l c i 

— H (Glasbena pravl j ica) . 11.00 
Nimaš prednosti ! 12.05 K N — Inž. 
Stanko Matekovič: Pr imerno pod
lago za intenzivne vinograde. 12.30 
Baročni intormezzo. 14.05 Po l ure 
z ansamblom mariborske ooere. 
14.35 Naši poslušalci čestitajo i n 
pozdravljajo. 15.30 P iha lna godba 
R T V . 18.45 . Jezikovni pogovori. 
20.00 četrtkov večer domačih pe
smi l n napevov. 22.10 s popevkami 
po kont inent ih . 

RAJIH) p^P^snP 
N E D E L J A , 7. F E B R U A R J A : 

10.30 Ob Prešernovem dnevu — 

Poročila iz nase komune - P r i 
prave na volitve v predstavni
ške organe — Mnenja drugih — 
Novi turistični objekti v naši 
komuni — Električni tok — Za 
naše kmetovalce — Magnetofon
ski zapisek: Razgovor s pred. 
sednikom K O S Z D L mesta Bre
žice — Pogovor s poslušalci — 
Obvestila in spored naših kino-
matografov. 12.05 Občani česti
tajo in pozdravljajo. 

SREDA , 10. F E B R U A R J A : 
18.00 Predavanje šole za odras
le — Čestitke - Športna oddaja 
— Od srede do srede v breži
škem k inu — Obvestila — Glas
bena oddaja: Izbrali ste sami. 

Globočdola, je deblo v gozdu po
škodovalo levo nogo. 

BREŽIŠKA KRONIKA 
NESREČ 

Pretekla dva tedna so se pone
srečili in iska l i pomoči v brežiški 
bolnišnici: 

Ignac Sačer, poslovodja iz Uma
ka , s i je p r i prometni nesreči po
škodoval obe nogi; Stanko K l aus , 
s in posestnika i z Boštanja, se je 3 
sekiro usekal v levo koleno; V i n 
ko Božič, s in uslužbenke iz Sev
nice, s i je p r i smučanju z l omi l le
vo roko; Jože Dvorn ik , posestnik 
iz Drnovega, je padel na dvorišču 
in si poškodoval levo nogo; Ba ra 
Hr ibar , posestnica iz Pr igor ja , se 
je po l i l a s k ropom po obrazu i n 
levi r ok i ; Franca Levaka, tesarja 
iz Glogovbroda, je povozi l avto i n 
mu poškodoval levo nogo; Andrej 
Tujec, upokojenec i z Puščave, je 
padel na poledeneli cesti i n s i po-^ 
škodoval desni ko lk ; Franc Judež, 
rudar iz Hudega Brezja, se je p r i 
sekanju drv usekal v desno ko
leno. 

Razpis delovnih mest 
SPLOŠNO K O V I N S K O PODJET

J E »KOVINA« B I Z E L J S K O sprej
me ključavničarja, V K V mojstra, 
samostojnega v organizacij i i n 
vodstvu kovinske delavnice, a l i 

strojnega tehnika stavbno ključav
ničarske smer i z daljšo prakso, za 
vodstvo kovinske delavnice T" Sam
sko stanovanje zagotovljeno takoj , 
družinsko konec leta. Plača po 
dogovoru. Nastop službe tako j . 
Ponudbe na upravo »Kovine« B i -
zeljsko v pismeni ob l i k i . 

Razpis 
Z A V O D ZA K U L T U R N O D E J A V -

N O S T N O V O M E S T O , Prešernov 
trg 5, razpisuje prosto delovno 
mesto 

a i lmin is i ra torkc . 
Nastop službe takoj a l i po dogo

voru. Pogoji : končana administra
t ivna a l i sorodna šola i n vsaj 4 
leta prakse ter znanje strojepisja. 
Osebni dohodki po prav i ln iku . 

Razpis licitacije 
K M E T I J S K A Z A D R U G A N O V O 

M E S T O razpisuje javno l ic i taci jo 
za razprodajo raznih kmet i jsk ih 

strojev in orodja. 
L ic i tac i ja bo: 
1. 10. februarja 1965 ob 9. u r i v 

v prostor ih mehanične delav
nice K Z v Šentjerneju; 

2. 11. februarja 1965 ob 9. u r i v 
garažah K Z Novo mesto v 
Dolenjskih Topl icah; 

3. 15. februarja 1965 ob 9. u r i 
na Grabnu p r i Novem mestu 
v mehanični delavnici K Z No
vo mesto. 

L ic i tac i ja bo za socialistični sek
tor od 9. do 10. ure. Po 10. u r i 
imajo možnost nakupa vseh stroijev 
zasebni interesenti. 

ZA P I T A N J E PRAŠIČEV 

i a ni o 

ker pospešuje debelenje! 

Proizvaja Drogerija Ljubljana 

OBRTNO SERVISNO 
PODJETJE 

»Posavje« Brežice 
p r o d a po sklepu de
lavskega sveta, podjetja 

AVTOMOBIL znamke 

»0PEL-0LIMPIA« 

Licitacija bo v soboto, dne 
6. februarja 1965, ob 8. ur i 
za socialistični sektor, ob 
9. ur i pa za privatni sek
tor, kolikor ne bo avto
mobil že prej prodan. 

MALI OGLASI V NAŠEM 
LISTU VAM PRINESEJO 

ZANESLJIV USPEH! 

DOLENJSKI UST 
L A S T N l K i iN IZDAJATELJI; ohcinsfc. odbori SZDL Bre

žice, Črnomelj, KočevJ«, Krško. Metlika, Novo mesto. Ribni-
ca, Sevnica in Trebnje 

UREJUJE UREDNIŠKI ODBOR: Tone Gošnlk (glavni ln 
odgovorni urednik) * ia Bačer, France Grivec, Miloš Jakopec, 
Marjan Moškon Jožica Ieppev ln Ivan Zoran 

IZHAJA vsak četrtek — Posamezna številka 30 din — Let-
na naročnina 12CK d:n polletna 600 din; plačljiva je vnaprej. 
Za Inozemstvo 240c d n — Tekoč, račun prt podružnici NB 
' Novem mestu: 606-11-608-9 — NASLOV UREDNIŠTVA IN 
UPRAVE- Novo mesto Glavni trg 3 — Postni predal 33 — 
Telefon 21-227 — Rokopisov ta fotografij na vračamo — 
TISKA časopisno podjetje DELO V Ljubljani. 


